

မြင်း စုကြီး ဝန်မြန်မာမြင်း စာရေးကြီး ၊ ဂွမ်း မြင်း စာရေးကြီး ၊
ဇင်း မယ်ပါမြင်း စာရေး ကိုကမြင်း စုကြီး အမှုထမ်း တို့မှာ ရွှေဘဝါး တော်
အောက်အိမ် ဆောက်လုပ်သည်အတွင်း ခြွေး ဟောင်း မြီ ဟောင်း ကုန်ဘိုး ဖြတ်
စာထွက်ရှိသည်များ ကိုအတောင်း အခံမရှိရပ်ဆိုင်း ပါရမည်အကြောင်း နှင့်
ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း မြင်း စုကြီး အမှုထမ်း တို့မှာ ခြွေး ဟောင်း
မြီ ဟောင်း ကုန်ဘိုး ဖြတ်စာထွက်ရှိသည်များ ကိုအတောင်း အခံမရှိစေနှင့် ရွှေ
ဘဝါး တော် အောက်အိမ် ဆောက်လုပ်သည်အတွင်း ရပ်ဆိုင်း စေ၊ သိကျွမ်းမြီကိုအ
တွင်း ဝန်လောင်း ဂွမ်မြီစား မင်းကြီး မဟာစည်သူကအုပ်ထိန်း ချိန်နန်း ရိုး
ငွေခွန် တော်ဆက်မြီကျေး ဂွာများ နည်း အခွန် တော်ကိုဆက်သွင်း ထမ်း ဂွက်
စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၀ ပြည့်စုံ ပေါင်း လဆန်း ၄ ရက် နေ့နံနက် ၇ March 1859

မင်း ထင်မင်း ကျော်ရတနာထွင်ပြန်။

(မန်း တက်သမိုင်း စာစု)

စလင်း မြို့ဝန်မဟာမင်း လှမင်း ခေါင်ကိုတောင်လုံး မှိုင်း ယဉ်ကျော် ငွေတော်
 ပဲ့နင်း အရကနှုတ်၊ ကျပင်း မြို့သူကြီး မင်း ထင်သမန္တ ကျော် ခေါင်ကိုတောင်လုံး
 မှိုင်း ယဉ်ကျော် ငွေတော် ပဲ့နင်း ခန့်၊ စမ္ဘာယ်နဂိုရ်မြို့စား ဟောင်း အရိုး က
 ဘကြီး တော်ဘုရား လက်ထက် တော်သမီး ကညာဆက်သလာ ရှာ ဝေလက်ထက် တော်
 တိုင် ဝေဘဝါး တော် အောက်ထမ်း ရွက် နေထိုင်သည့်အတွင်း စမ္ဘာယ်နဂိုရ်မြို့စား
 ဟောင်း သေဆုံး ငှိုလျှင်သက်ကြီး ဝွယ်ရင်ဖြစ်ပါ၍ ဆွေမျိုး တို့ရှိရာ မိဘဂုဏ် နေ
 ရပ်ဌာနသို့ပြန်သွား ပါရမည်အကြောင်း နှင့်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း
 စမ္ဘာယ်နဂိုရ်မြို့စား ဟောင်း အရိုး ကိုမိဘတို့ဌာန နေရပ်သို့ပြန်စေ၊ တောင်
 ဒဝယ်ဗိုလ်မဟာမင်း ခေါင်မင်း ထင် သေနတ်စာ ရေး သွေး သောက်ကြီး တို့က
 တောင်ဒဝယ်ပုတလင် ရွာ သွေး သောက်ကြီး ငပေါဦး သေ၊ အကြပ်အမှထမ်း
 တို့သဘောကြိုက်ညီသူအမှထမ်း ငရွှေဝကိုပုတလင် ရွာ သွေး သောက်ကြီး အရခန့်
 ထား ထမ်း ရွက်ပါစေရမည်အကြောင်း နှင့်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း
 ငရွှေဝကိုတောင်ဒဝယ်ပုတလင် ရွာ သွေး သောက်ကြီး ခန့်၊ တောင်ဒဝယ်ဗိုလ်
 မဟာမင်း ခေါင်မင်း ထင် သေနတ်စာ ရေး သွေး သောက်ကြီး တို့က တောင်ဒ
 ဝယ် ဝေပုံပါခုံညင်း ဆိပ်ရွာ သွေး သောက်ကြီး ငဝင်း အမှထမ်း တို့ကိုညင်း ပန်း
 နှိပ်စက်ကြေး ငွေအပိုအမိုစား ယူသူဖြစ်၍ သဘောမကြိုက်မညီ၊ အကြပ်အမှထမ်း
 တို့သဘောကြိုက်ညီသူအကြပ် ငရွှေမှိုင်း ကို သွေး သောက်ကြီး အရခန့်ထား ထမ်း
 ရွက်ပါစေရမည်အကြောင်း နှင့်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ငဝင်း ကို
 တောင်ဒဝယ်ခုံညင်း ဆိပ်ရွာ သေနတ် သွေး သောက်ကြီး အရကနှုတ်၊ ငရွှေ
 မှိုင်း ကို တောင်ဒဝယ်ခုံညင်း ဆိပ်ရွာ သေနတ် သွေး သောက်ကြီး ခန့်၊ တောင်
 ဒဝယ်ဗိုလ် သေနတ်စာ ရေး သွေး သောက်ကြီး တို့က တောလေး ရွာ သွေး သောက်
 မှာငကြီး ကိုအမှထမ်း တို့နှင့်မသင့်မတင့်အစုမငြိမ်မသက်ညင်း ပမ်း နှိပ်စက်ပြု
 ကျင့်ကြောင်း နှင့်ဆိုင်ရာမြဲ တောင်မြို့စား သေနတ်ဝန်ကြီး ထံရှင်း လင်း ပြော
 ဆိုကြရာ အစုအမှထမ်း တို့ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း တောလေး ရွာမှာ
 ငကြီး ကို သွေး သောက်ကြီး အရကနှုတ်၊ . . . ကို သွေး သောက်ကြီး ခန့်။

(သက္ကရာဇ် ၁၂၂၀ ပြည့်စွာပေါင်း လဆန်း ၄ ရက်နေ့နံနက် ၇ နာရီ (7 March 1859) မြောက် မှုး)

မင်း ထင်မင်း ကျော်ရတနာထွင်ပြန်)

(မန်း တက်သမိုင်း စာစု)

ကြီး စိုး ထမ်း ရွက် စေ။

စောလှမြို့စီရင်စုဝင်း ကောင်း ဟန်မိုင်း တုံကြီး ရွာ၊ စင်တလင်ရွာ
ဒိုင်း ခေါင်း ငတိုကရွာရှိစုရင်း စုခြား အသည်အလိလူတို့ကိုစာရင်း ဆက်သွင်း
ရှိပါသည်။ မင်း မိဘုရား မင်း ညီမင်း သား များ တော်မတ် တော်တို့ထံအကပ်အ
ခိုအနှုတ်အယူအနှောက်အရှက်မရှိစေရ။ ကြီး စိုး ထမ်း ရွက်ပါရမည်အကြောင်း
နှင့်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း စောလှမြို့စီရင်စုမိုင်း တုံကြီး ရွာ၊ စင်တ
လင်ရွာများ ကိုဝင်း ကောင်ဟန်ဒိုင်း ခေါင်း ငတိုကကြီး စိုး ထမ်း ရွက် စေ။

စောလှမြို့စီရင်စုဝင်း ကောင်ဟန်လွန် ကျော်ရွာအဝန်း ငတိုကရွာရှိစု
ရင်း စုခြား အသည်အလိလူတို့ကိုစာရင်း ဆက်သွင်း ရှိပါသည်။ မင်း မိဘုရား မင်း
ညီမင်း သား များ တော်မတ် တော်တို့ထံအကပ်အခိုအနှုတ်အယူအနှောက်အရှက်မရှိပါ
စေရကြီး စိုး ထမ်း ရွက်ပါရမည်အကြောင်း နှင့်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း
စောလှမြို့စီရင်စုလွန် ကျော်ရွာကိုဝင်း ကောင်ဟန်အဝန်း ငတိုကကြီး စိုး ထမ်း
ရွက် စေ။

စောလှမြို့စီရင်စုဝင်း ကောင်ဟန်စည်ထွန်ရွာ၊ မြောင်း ဦး ရွာ၊ ရွာ
သာရွာအဝန်း ငရွှေလုံး ကရွာရှိစုရင်း စုခြား အသည်အလိလူတို့ကိုစာရင်း ဆက်
သွင်း ရှိပါသည်။ မင်း မိဘုရား မင်း ညီမင်း သား များ တော်မတ် တော်တို့ထံအကပ်
အခိုအနှုတ်အယူအနှောက်အရှက်မရှိပါစေရ။ ကြီး စိုး ထမ်း ရွက်ပါရမည်အကြောင်း
နှင့်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း စောလှမြို့စီရင်စုစည်ထွန်ရွာစီရင်စု
မြောင်း ဦး ရွာ၊ ရွာသာရွာများ ကိုဝင်း ကောင်ဟန်အဝန်း ငရွှေလုံး က
ကြီး စိုး ထမ်း ရွက် စေ။

စောလှမြို့စီရင်စုဝင်း ကောင်ဟန်သည်လွန်ရွာ ခေါင်း ငဆိုင်၊ နန်း မော်
ရွာ ခေါင်း ငရွှေရင်း တို့ကရွာရှိစုရင်း စုခြား အသည်အလိလူတို့ကိုစာရင်း ဆက်
သွင်း ရှိပါသည်။ မင်း မိဘုရား မင်း ညီမင်း သား များ တော်မတ် တော်တို့ထံအကပ်
အခိုအနှုတ်အယူအနှောက်အရှက်မရှိပါစေရ။ သည်လွန်ရွာ၊ နန်း မော်ရွာများ
မှာရွာ ခေါင်း ငဆိုင်ကိုကြီး စိုး ထမ်း ရွက်ပါစေရမည်အကြောင်း နှင့်ရှိခိုး သံ
တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း စောလှမြို့စီရင်စုသည်လွန်ရွာ နန်း မော်ရွာများ ကို

ဝင်း ကောဇိကန်အဝန်း ငဆိင်း ကကြီး စိုး ထမ်း ရွက် စေ။

လက်ဝဲဝင်း စာချီရန်ပုံခွင်း ဒိုင်း ခေါင်း နေမျိုး သီရိကျော်ထင်ကမြစ်
သား မြို့နယ်ခေါင်း စုပေါ်မော့ရွာ၊ ပေတောအရွှေ့ရွာရှိစုရင်း စုခြား အသည်
အလီလူတို့ကိုစာရင်း ဆက်သွင်း ရှိပါသည်။ မင်း မိဘုရား မင်း ညီမင်း သား မှူး
တော်မတ် တော်တို့ထံအကပ်အခိုအနှုတ်အယူအနှော့ကအရှက်မရှိပါစေရ။ ပေါ်မော့ရွာ၊
ပေတောအရွှေ့ရွာများ ကိုကြီး စိုး ထမ်း ရွက်ပါရမည့်အကြောင်း နှင့်ရှိခိုး သံ
တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း မြစ်သား မြို့စီရင်စုရန်ပုံခွင်း ဒိုင်း ပေါ်မော့ရွာ၊
ပေတောအရွှေ့ရွာများ မှာလက်ဝဲဝင်း စာချီနေမျိုး သီရိကျော်ထင်ကကြီး စိုး
ထမ်း ရွက် စေ။

သယာကုန်း တောင်ရွာသူကြီး ငဝင်း ၊ ငမြတ်တို့နှင့်လူကြီး တစုတို့ကသယာ
ကုန်း ရွာရှိအသည်အလီဝင် နေကပ်ပါး လူတို့ကိုမင်း မိဘုရား မင်း ညီမင်း သား
မှူး တော်မတ် တော်တို့ထံအကပ်အခိုအနှုတ်အယူအနှော့ကအရှက်မရှိပါစေရ။ စာ
ရင်း ဆက်သွင်း ရှိသည်အတိုင်း မင်း မှူးတော် ပေတော်ထွက်ကျ ရောက်သည်များ ကိုတ
ဝတည်း ငရွှေသီး ကိုကြီး စိုး ထမ်း ရွက်ပါစေရမည့်အကြောင်း နှင့်ရှိခိုး သံ တော်
ဦး တင်ချက်အတိုင်း သယာကုန်း တောင်ရွာကိုငရွှေသီး ကသူကြီး အရာနှင့်ထမ်း
ရွက် စေ။

ငရွှေလှိုင်း ကကျောက်သံပတ်မြို့နယ် မြေကျေး ရွာများ ကိုအဘငမှုံဆင်မှူး အ
ရာနှင့်လက်ရှိအုပ်ထိန်း စီရင်၍ကန်ကြီး ကန် တော်ထွင်ထမ်း ရွက်ရှိ နေသည်အတွင်း
သေဆုံး ရှိပါသည်။ ကျောက်သံပတ်မြို့ကသီး ခြား ကွဲပြား စာရင်း ဆက်သွင်း ကြီး စိုး
ထမ်း ရွက်ကြသည်ရွာသစ်သုံး ရွာ၊ နှမ်း ကြွရွာများ ပြင် ကျောက်သံပတ်မြို့မ၊ညောင်
ပင်သာရွာ၊ သပြေသာရွာရှိအသည်အလီဝင် နေကပ်ပါး လူတို့ကိုမင်း မိဘုရား မင်း
ညီမင်း သား မှူး တော်မတ် တော်တို့ထံအကပ်အခိုအနှုတ်အယူအနှော့ကအရှက်မရှိပါ
စေရစာရင်း ဆက်သွင်း ရှိသည်အတိုင်း မင်း မှူးတော် ပေတော်ထွက်ကျ ရောက်သည်များ
ကိုတဝတည်း ဆင်မှူး မြို့သူကြီး အရာနှင့်ကြီး စိုး ထမ်း ရွက်ပါရမည့်အကြောင်း နှင့်
ရှိခိုး သံ တော်ဦး တင် (ချက်အတိုင်း မင်း မှူးတော် ပေတော်ထွက်ကျ ရောက်သည်များ
ကိုတဝတည်း ငရွှေလှိုင်း ကဆင်မှူး မြို့သူကြီး အရာနှင့်ထမ်း ရွက် စေ။

(7 March 1859)

(7 March 1859)

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၀ ပြည့်စုံတစ်လဆန်း ၄ ရက် နေ့နား ခံစ မြောင်

မှူး မင်း ထင်မင်း ကျော်ရတနာထွင်ပြန်)

(မန်း တက်သမိုင်း စာစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒ နှစ်ဆင် မင်း သခင် ဆင်ဖြူများ ဝှင်လက်နက်စကြာသခင်အသွင်ဘဝရှင် မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိသည်။ မန္တလေး ရွှေတောင်အရပ်သည်ရတနာပုံမဟာဂုဏ်ဌာနီ မင်း နေပြည်ကြီး ဖြစ်ထွန်း ချမ်းမြေ့သောမင်း ရှေးဦး လက်မွန်တည်ဆောက်စံ နေတော်မူအံ့စသောဘုရား ဗျာဒိတ်သိုက်ခါတ်နိမိတ်တိုက်ဂိုက်လာ၍ ဤတော်ဘုမိနက် သံမြေပြန်လက္ခဏာအရ ချိတ်လည်း စက်ဝန်း လက်ဝှမ်း သုံး ဆောင်လည်း ဦးသဏ္ဍန် စသောအပြစ်မျိုး လွတ်ကင်း လျက် မြေအပြင်စည် မျက်နှာကဲ့သို့ညီညွတ်ခြင်း ဒက္ခိဏဝဋ္ဋ ဖြစ်သော နွယ်မြက်သစ်ပင် ပေါက် ရောက်ခြင်း ၊ ဘုမိဥက္ကဋ္ဌပထဝီဇယလက္ခဏနှင့် ပြည့်စုံသည်ဖြစ်၍ မဟာဂုဏ်ဌာနီ ရွှေပြည်တော်ကြီး ထီး နန်း ကနက်စိုက်ဆောက် တည်ဆောင်စံ နေတော်မူသင့်ကြောင်း များ နှင့်ရဟန်း ပညာရှိလူပညာရှိတို့ စာဆက်သွင်း ချက်အတိုင်း မန္တလေး ရွှေတောင်အရပ်သို့ထွက်စံ တော်မူပြီး လှိုင် နန်း မြို့ဟော်နှင့်တကွ ရွှေနန်း တော်ကြီး ကိုတည်ဆောက်ဘန်ဆင်း စံ နေတော် မူ၍ ဇမ္ဗူဒီပါဏ္ဍန်း ၏အချက်အချာ မဟာဂုဏ်ဌာနီ ရွှေမြို့တော်ကြီး သည်ကပ္ပဒိတိ လေး ပါး ကဲ့သို့သဘာဝသနာ၅၀၀၀ပတ်လုံး ကမ္ဘာမော်ကွန်း တည်ထွန်း စေ (ခြင်း) ငှာမြို့တော်ကုံး တော် စေတီ တော် ပိဋကတ်တိုက် တော်သုဓမ္မာစရပ် တော် ကျောင်း တော်သိမ် တော် ခုနစ်ဌာနနှင့်တကွမြို့ရိုး မြို့ထိပ်သုရဲ ပြေး သူရဲခိုအရပ် နိမ့်မြင့် အတောင်အထွာအသင့်အကြွင်း မြို့ကိုရိယာတံခါး ကြီး တံခါး ငယ်ပြတန် ဆောင်း ခါတ် တိုင်ကြွင်း တိုင်တုရင်တိုင် ရွက်ကောအနံအထား မှစ၍လုပ် ဆောင်ရန်ရှိသည်များ ကိုသဘာဝသနာကျမ်း လောကီ ဗေဒင်ကျမ်း လာရှိသည်အတိုင်း မြို့၏အင်္ဂါဥပဒေသကျန သေချာကောင်း မွန်တင့်တယ် အောင် ရွေး ချယ်စံစစ်၍အတွင်း မြို့တော်ပြင်မြို့ တော်ကြီး အကျယ်တဝန်း မြို့ရပ်မြို့နေမှစ၍ မင်း ဇေယျာဇာတီတို့စံတိုက်ဂုဏ်သိဟ ဆသုခစသော အသင့်အကြွင်း များ နှင့်တကွမြို့တော်အုတ်မြစ်မှစ၍ ချထား တည်လုပ် ရသည့်အခါ နေ့ရက်များ ကိုပညာရှိတို့က ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်သည်။ သဘာဝသနာပြု ဆရာ တော်ကလည်း ပညာရှိတို့တင် ချက်အတိုင်း မြို့နန်း ဘန်ဆင်း တည်ဆောက်မည့် အရ ချိတ် အောင် မြေ အောင်ရပ်ဖြစ်၍ ဗလစကြာမင်း စသောမင်း ကောင်း မင်း မြတ်တို့စံ နေရာဘုမိဘာဝစက္ကသမ္ပတ္တိအရပ်ဖြစ် ကြောင်း ဥက္ကဋ္ဌမြို့တည်ဆောင်

ဘန်ဆင်း သောအခါကောင်း မြတ်သောနက္ခတ်မင်္ဂလာနေ့ကိုမလွန်စေရ။ ညည်
 အခါမီး ဂျူး ထွန်းလင်း လျက်ဘန်ဆင်း တည်ထောင်ကြောင်း မြေပြန်လက္ခဏာ
 သစ်ပင်အပေါက်အရောက်စသည်ဖြင့် ရှေး ချယ်၍ မြို့နန်း တည်ထောင်ဘန်ဆင်း
 ခြင်း သည်သာသနာတော်ကျမ်း လောကီကျမ်း နှစ်ရပ်ညီညွတ်နှိုး နှောကြသည့်
 ဖြစ်၍တည်ထား ပြုစုတော်မူသော ရွှေပြည်ကြီး သည်အမျိုး လေးပါး တို့ဖြင့်ပွင့်
 လင်း စည်ပင်လျက်မိမိလော့ပြည်ကပ္ပိလဝတ်ပြည်ကြီး တို့ကဲ့သို့အစွန့်ရှည်စွာတည်ထွန်း
 မည်အကြောင်း နှင့်စောဆက်သွင်း ချက်အတိုင်း သက္ကရာဇ် ၁၂၂၁^{23 May} ခုကဆုန်လပြည့်¹⁸⁵⁹
 ကျော်ရက်နေ့အတွင်း မြို့တော်ပြင်မြို့တော်ကြီး မှစ၍ကျုံး တော်စေတီတော်ပိ
 ဋကတ်တိုက်တော်သုဓမ္မာစရပ်တော်ကျောင်း တော်သိမ်တော်များ ကိုအခါတော်
 နှင့်တပြိုင်နက်စ၍တည်ထား လုပ်ဆောင်စေ။ ရွှေမြို့တော်တံခါး ပြုအလုပ်အဆောင်
 များ မှာဓါတ်တံခါး ၄၊ ထောင့်ပြုကြီး ၄ များ ကိုဘုံခုနစ်ဆင့်ပြုသဒိ၊ မိတ်တံခါး ၈၊
 ပြင်ပယ် ၃၂ များ ကိုဘုံငါး ဆင့်ပြုသဒိလုပ်ဆောင်စေ။ ရှေးဘုရား အလောင်း
 မင်း ကောင်း မင်း မြတ်တို့မြို့နန်း တည်ထောင်ဘန်ဆင်း သောအခါတဝတီသိ
 နတ်ပြည်တိုင်အောင် ကြော်စောထင်ရှား လျက်သကြား နတ်မင်း ဝိသုကံနတ်သား
 တို့ကိုအစပြု၍ နတ်ပြည်အလုံး ကျော်စောထင်ရှား သဖြင့်နတ်တို့နှင့်တိုင်ပင်ပြီး လျှင်
 မြို့နန်း တည်ထောင်ဘန်ဆင်း သည်မည်ကြောင်း မြို့နန်း ဘန်ဆင်း တည်ထောင်
 ရာရဟန်း သင်္ဃာတို့အား ပေးလှူပူဇော်၍အလှူအတို့ကိုနတ်တို့အား အမှုပေး
 ဝေခြင်း အပရိဟာနိယတရား နှင့်အညီပါလိနတ်စာတို့ဖြင့်ပူဇော်ပသခြင်း တို့
 ကိုပြုသင့်ကြောင်း များ နှင့်သာသနာပြုဆရာတော်သွင်း ချက်တွင်ပါသည့်အတိုင်း
 မြို့တော်တည်လုပ်သည့်အခမ်း အနား ထွင်ရဟန်း သင်္ဃာတော်တို့အား လှူဒါန်း ပူ
 ဇော်၍သကြား စတုလောကပါလာသာသနာတော်စောင့်သမာဒေဝနတ်စသော
 တင်ကြား ပသမြန်နတ်တို့ကိုလည်း ရှေးအစဉ်ထုံး စံရှိသည့်နှင့်အညီတင်ကြား ပသပူ
 ဇော်စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၁ ခုတန်ခူး လပြည့်ကျော် ၁၀ ရက်နေ့နံနက် ၁၂ နာရီ မြေပြုကြီး များ
 မင်း လှမင်း ကျော်ထွင်ပြန်။

(မျိုး ကြည့်၊ ပု၊ ၆၂၁)

မင်း ခင်း မြို့စီရင်စုတရားမြို့သူကြီး မြို့အစီရင်မြို့စာ ရေး တို့၊ မင်း ခင်း လေး
 မြို့က (သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၁ ခုနှစ်ဆက်သွင်း ရန်မင်း ခင်း မြို့သူကြီး ငယ်ခုနစ်
 တို့ခံဝန်ချက်စပါး တော် ၃၂၀၀ ဝံအနက်တရား မြို့ကွဲစုကျစပါး တော် ၃၉၁၉
 နှစ်ဝန်စာ ရေး စား စပါး ၂၂ ဝံနှုတ်သည့်ပြင်ကျန်စပါး ၃၆၉၉ နှစ်ကို ရွှေပြည်
 မှန်ကင်း အစုအမှယမ်း တို့ကတရား မြို့မှတင် ဆောင်ယူ စေဘုန်း တော်အလွန်
 ကြီး မြတ် တော် မူလှ သောဘုရား ညီ တော်အိမ် ရွှေမင်း အမိန့် တော်ကိုဦး ထိပ်ရွက်
 ရသည့်ဖြစ်သည်။ တရား မြို့က (သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၁ ခုနှစ် ခွဲစုကျဆက်သင့်စပါး တော်
 ၃၉၁၉ နှစ်အနက်ဝန်စာ ရေး စား စပါး ၂၂ ဝံကိုနှုတ်၍ကျန်စပါး ၃၆၉၉ နှစ်ကို
 ရွှေပြည်မှန်ကင်း အစုအမှယမ်း သွေး သောက်ကြီး တို့ကတရား မြို့ဆိပ်ကမ်း ထွင်
 တင် ဆောင်ယူလာ စေသည်။ စာရင်း မှတ်သား ၍ ပေး အပ်ရမည်။

(သက္ကရာဇ် ၁၂၂၁ ခု ဝါခေါင်လပြည့် ကျော် ၁ ရက် နေ့) ^(14 August 1859)

(မော်လိုက်သန့်စင်)

(ကရား မြို့) အစီရင်ခံစာကြီး ခေါင်း အကြီး တို့၊ ခန်း ပတ်မြို့အဝင်တဲ လွှတ် ရွာ
 နေ ငယာညို၊ င အောင်ပန်း၊ င ခန်း ဆိုင်တို့က (သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၁ ခု နယုန်
 လဆန်း ၁၀ ရက် နေ့တဲ လွှတ် ရွာ စီရင်စုထွန်း ကြီး တောအရပ်တွင် ရတနာဆင်
 ဖြူတော် ပေ၇၅၅ ကြောင်း ပြောဆို၍ သနား တော်မြတ်ခံရသည့်ဆင် တော် များ
 နှင့်စည်း ကြပ် ထောက်လှမ်း စေရသည့် ဝတီမြစ်အရှေ့ဘက်ကို ဝန်ဝန်စုပြစ်
 စည်ခုနစ်ရွာ နယ် မြေ ကောအင် တောအရပ်တွင် ရသေ့ဆင်ဖြူတော်အရပ်၌
 ကျော်အစွယ်ပြင် ပေ၇၅၅ ခန်း ထွေမြင်သည်ကိုဆင် ဝန်ဆင် တော် များ နှင့်စည်း ကြပ်
 ထောက်လှမ်း ၍ (ကြော့ဘမ်း ကြော့) ဆင်ဖြူတော်အစွယ်နှင့်ဆင် ဝန်ဆင် တော်
 စာ ကောက်ထွင်ထိခိုက်စူး ရှ သေ့ ကြော့ ငဲ့ဘဲကူအဝန်လွဲပြား ထွက်သွား ရှိသည်
 ဖြစ်၍ မထွက် မလွတ် စေရဆင်ဖြူတော် ဝင် ရောက်ရာ မည်သည့်မြို့ ကျေး ရွာ မဆိုအ
 တား အဆီး မရှိပါ စေရလူလက်နက်အများ ဆင်ဆိုစည်း ကြပ် ကြော့ဘမ်း ဆက်သပါ
 ရမည်အကြောင်း နှင့် သေ့ဘင်း သွပ် စော်ဘွား တင်ချက်ပါရတနာဆင်ဖြူတော်
 ကိုမည်သည့်မြို့ ကျေး ရွာ မဆိုအတား အဆီး အပြစ်အခတ်မရှိ စေနှင့် သေ့ဘင်း သွပ်
 စော်ဘွား ကရမိ အောင် ကြော့ဘမ်း ဆက်သွင်း စေအမိန့် တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်
 ထက်ဆင် ရွက်ရသည့်အတိုင်း အတား အဆီး မရှိ သေ့ဘင်း သွပ် စော်ဘွား ကရမိ
 အောင် ကြော့ဘမ်း ဆက်သ စေဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ် တော် မူလှ သေ့ဘုရား
 ညီ တော်အိမ် ရှေ့မင်း အမိန့် တော်ကိုဦး ထိပ် ရွက်ရသည့်ဖြစ်သည်။ သေ့ဘင်း သွပ်
 စော်ဘွား တင်ချက်ပါရတနာဆင်ဖြူတော်ကိုကရားမြို့စီရင်စုနယ် မြေ ကျေး ရွာ
 များ သို့ဝင် ရောက် ထွေရှိလျှင်အတား အဆီး အပြစ်အခတ်မရှိ ရာဇဝတ် တော် ရေး
 ကင်း လွတ်လုံခြုံ အောင် စောင့်ထိန်း စေပြီး လျှင် သေ့ဘင်း သွပ် စော်ဘွား က ကြော့
 ဘမ်း ဆက်သ စေရမည်။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၁ ခု ဝါ ခေါင်လပြည့် ကျော် ၁ ရက် နေ့ဝန်မင်း များ ၁၈၅၉

(မော်လုံကန်စင်)

အေး တော်ဘုရား သား တော် ညောင်အုပ် မင်း သား အနာပဆုတ် ပေါက်၍
ကံ တော်ကုန်သည်ကို မင်း သား ငြီး တိုက်ကုန် ရာသင်္ဂြိုဟ်သည် နည်း အခန်း အနား
နှင့်သင်္ဂြိုဟ် စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၂ ခု တော်သလင်း လပြည့်ကျော် ၁၅ ရက် ^{14 September} နေ့တွင် ပြန်။ 1859
(မ တွေး လှ စိစု)

တလုတ်မြို့စီရင်စု ကြော့စည်ရွက်သွင်း သင်္ခါနွဲအခွန်တိုး ငွေအနက်ပုဏ္ဏား ပညာဂရို
သီရိပဏ္ဍိတမဟာဓမ္မရာဇဂုရု၊ မဟာသီရိပဏ္ဍိတရာဇဂုရုတို့ကိုတနှစ်လျှင် ငွေငါး
စီသနား တော်ခံစေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၁ ခုသတင်း ကျွတ်လပြည့် ကျော် ၆ ရက် ¹⁷ October နေ့နား ခံမင်း ¹⁸⁵⁹
ထင်ရာဇာသီဟသူထွင်ပြန်။
(အောင်ငြိမ်း စာစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ရေ မြေအရှင်ဆဒ္ဒန်ဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဂွင်လက်နက်စင်္ကြာသခင်အရှင်ဘဝဂွင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား အ
မိန့်တော်ရှိသည်။ ယောမြို့စား ကိုအထွင်း ဝန်ခန့်တော်မူသည်။ သို့ခန့်တော်မူကြောင်း
လည်း ယောမြို့စား သည် ကျေးဇူး သစ္စာ တော်နှစ်ပါး ကို စေတနာရှိသော သစ္စာအမှုအောင်
ကိုဖြောင့်ဖြောင့်ရိုး ရိုး ကြီး စား အား ထုတ်ထမ်း ရွက်သော ကြောင့်အမည် နေရာ
အဆောင်အရွက်အထိုက်အလိုက်သနား ပြုစု တော်မူသည်အတိုင်း အမှုတော်ကို မသွေမတီ
ကြီး စား အား ထုတ်စိတ်ပါကိုယ်ပါထမ်း ရွက်စီရင်ရသည်။ စီရင်ခင်း စီရင်ဘွယ်အလုံး
စုံကိုလည်း ကျွမ်း သိနား လည်သသူအထူး သဖြင့်ယုံမှတ်သနား တော်မူသည်။ ကျွန်တော် မျိုး
ဖြစ်သော ကြောင့်အထွင်း ဝန်ခန့်တော်မူသည်။ အထွင်း ဝန်ဆိုသည်အရာသည် ငါအချွင်
ဧကရာဇ်မင်း မြတ်တို့ထွင်အထွင်း တော်စီရင်ဘွယ်စီရင်ခင်း မှစ၍ပြည်ရေး ရွာ မှာ
အလုံး စုံကိုကုန်ထွင် ပြေလည် အောင် ရွှေ့ဘက်ထား ပြန်ဆိုစီရင်ရသမျှဖြစ်သည်။ ဓမ္မဝတ်
ရာဇဝတ် လောကဝတ်အကြောင်း သုံး ပါး ကိုကျွမ်း သိနား လည်သည်နှင့်အညီ ရှေးအ
ထွင်း ဝန်တို့စီရင်ခန့်ထား သည်။ ရွှေ နန်း ရိုး ထုံး စုံကို ထောက်၍ ခန့်ထား စီရင် ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၁ ခုသတင်း ကျွတ်လပြည့် ကျော်ရက် ၁၈ October 1859 နေ့တွင်ပြန် ။

(မ ရွေး လှ စိစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှသော ရေ မြေအရှင်ဆန္ဒနိဆင်မင်း သခင် ဆင်ဖြူများ ဂှင်လက်နက်စကြာသခင်အရှင်တဝှင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိသည်။ ကမ္ဘာတည်ဦး ကာလက ငါတို့ဘုရား အလောင်း တော်မဟာသမတမင်း အား ဇမ္ဗူ(ဒိဝ)ဏ္ဍန်း သူလူအပေါင်း တို့ဆက်တိုက်တိုက်ဆိုင်တိုင်ပေး ဆက်ပါမည်အညီအညွတ် လျှောက်ထား ဖြစ်၍ ဝေဠာသင်း သုံး လုံး ဖြင့်အဘိသိက်သွန်း လောင်း ကုန်သဖြင့်မင်း အဖြစ်ယူကြောင်း ကိုကျမ်း ဂန်လာ ဂှိသည့်အတိုင်း တိုင်း နေပြည်သူ လူအပေါင်း တို့ကဆယ်တို့တိုက်ဆိုင်တိုင်အခွန် ပေးဆက်သည်ကိုခံယူခြင်းသည်ဘုမိပါလ ဖြစ်သောကေတုမင်း မြတ်တို့ကွင့် ဆောင်မြေရိဇ ဓမ္မသင်္ဂဟတရား မူလအမြစ်ဖြစ်သည် ကိုထောက်တော်မူ၍ ငါအရှင်ကေတုမင်း မြတ်သည် ရှေး ဘုရား အလောင်း တော်မင်း ကောင်း မင်း မြတ်တို့ကဲ့သို့တရား နှင့်အညီတိုင်း ပြည်နိုင်ငံအလုံး ကို သိမ်း မြန်း စိုး နှုတ်တော်မူသည့်သဘာဝ ခုဒ္ဒါယကမဟာဓမ္မရတမင်း မြတ်ဖြစ် တော်မူသည့်အတိုင်း နိုင်ငံတော်အတွင်း အရပ်ရပ်မြို့ကျေး ရွာများ ကဆက်သွင်း သည့်အခွန်ဘဏ္ဍာ တော်များ မှာ ရှေး ပေး ဆက်ရိုး ထုံး စံအတိုင်း ဆယ်တို့တိုက်ဆိုင် တိုင်တိုင်သဘာဝအဆက်အသွယ် တော်မူလိုသည့်သမာဆန္ဒရှိ တော်မူသည်။ နောက်နှစ် ကာလရှည်ကြာ၍ ဆယ်တို့တိုက်ဆိုင်တိုင် မကျပိုမိုတိုး ပွား ၍ ဆက်သကြသည်များ ကို ရွှေနှလုံး တော်မြတ်နှစ်သက်တော်မမူ၊ ထုံး စံရှိသည့်အရလည်း တရား နှင့်အညီအစဉ်အဆက်လာသည်ထုံး စံကိုသာလိုက်နာ ကျင့် ဆောင်မှယခုပစ္စုပ္ပန်သံသရာအ ကျိုး နှစ်ပါး ပွား များ ၍ပြည်သူသတ္တဝါအပေါင်း တို့ချမ်း သာခြင်း အကြောင်း ြစ် သည်ကိုထောက်တော်မူ၍ နိုင်ငံ တော်အတွင်း အရပ်ရပ်မြို့ကျေး ရွာများ မှာ မြေ ရေအဆီအခွန်ဆိပ်တည်ပွဲကင်း ကူး တို့မြို့ရွာအခွန်ကွမ်း ဘိုး မှစ၍ ကောက်ခံမြေရှိ သည်များ ကိုဆယ်တို့တိုက်ဆိုင်တိုင် ကျသော ကောက်ခံဆက်သွင်း စေ၊ အပိုအမို ကောက်ရိုး ကောက်စဉ်ရှိသည့်ဆို၍ မကောက်မခံမဆက်မသွင်း စေနှင့်၊ ဆယ်တို့ တိုက်ဆိုင်တိုင်သင်ပြင် ရွှေလက်ထက် တော်မှာပိုမို ကောက်ခံရှိလျှင်ကုန်စင် အိုင် သိမ်း ၍ နိုင်ငံ နင်း အောင်မြင်၊ ဝန်တို့မှာဆင့်၊ ငါအရှင်ကေတုမင်း မြတ်ကျေး ဇူး သစ္စာ တော်မြတ်ရှိသည့်အတိုင်း အခွန်ဘဏ္ဍာ တော် ကောက်ခံဆက်သွင်း ရန်ရှိ သည်များ ကို ရှေး ကမ္ဘာတည်ဦး မဟာသမတမင်း မှစ၍ မင်း ကောင်း မင်း

မြတ်တို့ခံယူသည်ထုံး စံနှင့်မှန်ကန်ညီညွတ်၍ဆက်သွင်း ရိုး ဥပဒေကျန်အောင်ဆင့် ဆိုစီရင်ကောက်ခံ၊ ဆက်သွင်း ရန်စာရင်း ကိုလည်းရံစား ချ်ဆင့်၊ မြို့ဝန်စစ် ဝဲမြို့ရွာသူကြီး ရာဇဝတ်အနုပီအထိန်း ခန့်ထား သူတို့သည်မြို့ကျေး ရွာနေလူတို့ မှာရာဇဝတ်အပြစ်အလျောက် သေပြစ် သေဒဏ်ထိုက်သူတို့ကိုသာအသက်ဆုံး ရှုံး အောင် စီရင်သည်ကိုရာဇဝတ်အလေး အပေါ့ကိုမထောက်သတ်ဖြတ်လိုလျှင် သေပြစ် သေ ဒဏ်ရာဇဝတ်မှဖြစ် အောင်အစစ်ခံချက်ပြုလုပ်၍ စိတ်အလိုရှိရာစီရင်ကြကြောင်း များ နှင့်ရွှေနား တော်မြတ်ကြား သိတော်မူရသည်၊ သူခိုး ထား ပြုမှစ၍ သေ ပြစ် သေဒဏ်ထိုက်သူတို့ကိုအလျောက်အသက်ဆုံး ရှုံး အောင်မစီရင်ကြစေနှင့်၊ သေ ပြစ် သေဒဏ်ရှိသူတို့ကိုဘမ်း ဆီး ရမိလျှင်ဘမ်း ဆီး ရမိသူတို့စာရင်း နှင့်စစ်မေး ထွက်ဆိုချက်များ ကိုရွှေလွတ်တော်ကိုလျှောက်ထား စေ၊ လက်ရောက်နှုတ်လွန်အိမ် မှာမှစ၍တရား တဘောင်ဖြစ်ပွား ကြသည်များ မှာမြို့ဝန်မြို့အုပ်သူကြီး ကလံတို့ရွှေ ရွှေလက်ထက် တော်ထုတ်ပြန် တော်မူသည်အမိန့်တော်တမ်း အတိုင်း သာကြေး ငွေ မတောင်း မခံမစား မယူ၊ ပိုမိုတောင်း ခံစား ယူကြကြောင်း များ နှင့်ရွှေ နား တော်မြတ်ကြား သိတော်မူသည်၊ အပိုအမိုမတောင်း မခံမစား မယူစေ နှင့်၊ လက်ရောက်နှုတ်လွန်အိမ်မှများ မှာလျော်ကြေး ၁။ လျှင်ဝင်သားစား ယူကြစေ၊ လင်ကွာမယား ကွာအမှုမှာလျော်ကြေးမထွက်သည်ကိုခွဲဝေယော့ညီဥစ္စာ ကိုအစွဲပြု၍ဆယ်ခိုင်စား မယူစေနှင့်၊ အမိန့်တော်တမ်း အတိုင်း ဥာဏ်ပူဇော် ရေး လုပ်ထွက်ကိုသာစား ယူစေ၊ အမွေမှုမှာမြို့ရွာအစိုး ရတို့စီရင်၍ပြီး ပြတ် သည်အမှုကိုသာခိုင်စား ယူစေ၊ အမွေစား သား ချင်း တို့အလျောက်ခွဲဝေပြီး ပြတ်သည်အမှုစုံရာတို့စီရင်ပြီး ပြတ်သည်အမှုများ မှာခိုင်စား ဆို၍မတောင်း မယူစေနှင့်၊ ဆိုင်ရာမြို့ဝန်သူကြီး ကလံတို့ထံစွဲဆိုစီရင်သည့် နောက်သား ချင်း တို့ ဖြစ်စေစုံရာလူဖြစ် စေစီရင်ပြီး ပြတ်သည်အမှုများ မှာခိုင်စား တဝက်ကိုသာ စား ယူစေ၊ လယ်ယာမြေရောင်း ဝယ်မှုများ မှာလည်း မြေတိုင်သူကြီး တို့ကအ တိုး ၁။ လျှင်ကျိကျသာယူစေ၊ ပိုမို၍မတောင်း မယူစေနှင့်၊ ကြေး မြီတောင်း ခံ မှုများ မှာလည်း မြီစား မဖြောင့်ကွယ်ကန်၍စီရင်ချက်ဖြတ်စာနှင့်ပြီး ပြတ်ရလျှင် မြီစား ကသာခိုင်စား ပေး ဆောင်စေ၊ မြီရွှင်မှာမတောင်း မယူစေနှင့်၊

မြီစား မက္ကယ်မ ဖြေ၍ အမှန်ထွက်ဆိုလျှင် တောင်း ခံရသည့်အမှုများ မှာ ခိုင်စား မတောင်း မယူစေနှင့်။ ရေး လှင်ထွက်ကိုသာ အမိန့် တော်တမ်း အတိုင်း တောင်း ခံစား ယူစေ။ အမိန့် တော်ကို မတည် ပိုမိုစား ယူလျှင် စား ယူသူတို့ကို ရာဇဒဏ်စီရင်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၂ ခုကဆုန်လပြည့် ကျော် ၆ ရက် နေ့နံနက် ၁၀¹⁰ May ၁၈¹⁸⁶⁰ ခံအစဲလွတ် ထင်နား ခံ ပြောကြီး မှူး မင်း လှမင်း ကျော်ထွင်ပြန်။

(အုပ်ချုပ်ပုံ၊ စ၊ ပိုဒ် ၅၁၃ (၇)၊ စ၊ ၂၆၀-၁၊ ရေစကြိုခုံ တော်ဖြတ်ထုံး ၊ ၁၉၇၃၊ စ၊ ၇၉-၈၀၊ မှန်တိုင်ပင်စာ၊ မှူး ဩည်၊ ပု၊ ၃၇၉၊ ကျန်း၊ ၁၁၊ ၁၉၆၇၊ စ၊ ၂၉၄-၂၉၅)

4 February 1861

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၂ ခုတပို့တွဲလပြည့် ကျော် ၁၀ ရက် နေ့စဉ် ထွေး တော်မင်း တုန်းမင်း
သား မဟာသီရိသုဓမ္မရာဇာဏ် ဇာတိကုန်သည်အခမ်း အနီး မှာတည်း တော်ဘုရား
လက်ထက်ညီ တော် တောင်ငူမင်း ကံကုန်ရာသင်္ကြယ်သည်နည်း ဝင်း တော်အထွင်း
သင်္ကြယ် တော် မူမည်။ အခမ်း အနား ခန့်ထား စီရင်ရန် ရှိသည်များ ကိုပြီး ပြေ
အောင် စီရင် စေ။

4 February 1861

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၂ ခုတပို့တွဲလပြည့် ကျော် ၁၀ ရက် နေ့စဉ် ပြန်။
သက္ကရာဇ် ၁၂၂၂ ခုတပို့တွဲလပြည့် ကျော် ၁၃ ရက် နေ့စဉ် သုံး တပ် နေ့ဘက်သုံး တပ်
ဝင်း တော်အခင်း အကျင်း နှင့် ပလါဝေါတော်စီး တော် မူ၍ တုန်း တော်ကြီး လှ
သောဘုရား ထွက် တော် မူပြီး လျှင်သင်္ကြယ် တော် မူသည်။ အရိုး ကိုမင်း တုန်း မင်း
သား အထိန်း မြေး င ပေါက်ကို ကောက် စေသည်။

7 February 1861

(မ ကွေး လှ စိစု)

ဆင်ဖြူရှင်မင်း တရား ၊ အနောက်အိမ်တော် ၊ ပုခန်းမင်း ၊ ပင်းတလဲမင်း ၊
မြဝတီမင်း တို့ကဆက်နွယ်သည့်မင်း လှမင်း တင် ၊ ငမုံ ၊ ငပွင့် ၊ ငထွန်း ၊ ငစု ၊ င
အို ၊ ငအုံ ၊ ငချို ၊ ငဘိုမြတ် ၊ ငဘိုတင် ၊ ငပု ၊ ငရွက် ၊ ငပေ ၊ ငအောင်သာ ၊ ငရွှေ
သီး ၊ ငအိုး ၊ ငဘိုး မောင် ၊ ငအေ ၊ ငပြေ ၊ ငချိတ် ၊ ငချက် ၊ ငမှန် ၊ ငဖြစ် ၊ င
ကုလား ၊ ငဖြူ ၊ ငကံ ၊ ငလူကလေး ၊ ငကြီး ၊ ငကွေး ၊ ငထွန်း ၊ ငကြယ် ၊ ငလတ် ၊ င
ကေမောင် ၊ ငတုတ် ၊ ငဘိုး မောင် ၊ ငတော ၊ ငစော ၊ ငအိ ၊ ငအေပုတို့အရည်
တူလူ၃၈ကိုမင်း လှမင်း တင်ကို သွေး သောက်ကြီး ခန့်၍ ၄၀ တော်မင်း လှမင်း
တင်မဟာ သွေး သောက်၍ ၊ အသက် နေ့နံသား မယား ဦး ရေစာရင်း ကျယ်ကို
သွင်း ၊ အေး တော်ဆန္ဒနိဆင်မင်း သခင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား နန်း မတော် ၊
ညီတော်ဦး ရွှေရ ၊ သောက်ဘတော်မင်း ရဲကျော်စွာ ၊ ခယ်မတော်မယ်နှိုင်း စံ ၊
နှမတော်မယ်မင်း တို့ကဆက်နွယ်သည့်မင်း လှငယ် ၊ ငလူနီ ၊ ငဘဲကြီး ၊ ငရွှေအိုး ၊
ငတုတ် ၊ ငရိုး ၊ ငဘို ၊ ငရွှေညို ၊ ငပါတူ ၊ ငခြံ ၊ ငခို ၊ ငချို ၊ ငစို ၊ ငအပ် ၊ ငရွှေသီး ၊
ငဘိုး မောင် ၊ ငလူ ၊ ငရွှေဦး ၊ ငကေလေး ၊ ငဘိုအုံ ၊ ငထွန်း ၊ ငဘဲ ၊ ငရွှေလူ ၊
ငဘိုး အို ၊ ငချစ်လူ ၊ ငပု ၊ ငရွှေကြီး ၊ ငရွှေအိ ၊ ငဘိုခင် ၊ ငဘူး တို့အရည်တူလူ၃၀
ကိုမင်း လှငယ်ကို သွေး သောက်ကြီး ခန့်၍ ၄၀ တော်မင်း လှငယ်မဟာ သွေး သောက်
၍ ၊ အသက် နေ့နံသား မယား ဦး ရေစာရင်း ကျယ်ကိုလည်း သွင်း ၊ သတိုး သင်္ခါသူ
ကဆက်နွယ်သည့်ငကုလား ၊ ငမြိုင် ၊ ငညွှာ ၊ ငသဲ ၊ ငခိုင် ၊ ငစေ ၊ ငကြီး ၊ ငလှိုင် ၊
ငသိုင်း ၊ ငဘိုး မောင် ၊ ငဝိုင်း ၊ ငရွှေအိုင် ၊ ငရေ ၊ ငရွှေညွှင်း ၊ ငမျှင် ၊
ငနှင်း ၊ ငပုံတို့အရည်တူလူ၁၇ကိုမင်း လှမင်း သွေး သောက်ကြီး ခန့်၍ ၄၀ တော်
ငကုလား မဟာ သွေး သောက်၍ ၊ အသက် နေ့နံသား မယား ဦး ရေစာရင်း
ကျယ်ကိုလည်း သွင်း ၊ သတိုး သင်္ခါသူကဆက်နွယ်သည့်မင်း ရဲကျော်ခေါင် ၊ ငကုလား ၊
ငဘဲ ၊ ငပုံ ၊ ငဘိုး ဦး ၊ ငဘိုး မြ ၊ ငဝိုင်း ၊ ငကြီး အို ၊ ငအို ၊ ငဝိုင်း ၊ ငအော် ၊ ငလူကြီး ၊
ငလွှာ ၊ ငတော ၊ ငပိန် ၊ ငမြင် ၊ ငအေပု ၊ ငစံထွန်း ၊ ငဘဲ ၊ ငကလေး ၊ ငဘိုး
မောင် ၊ ငလွှာတို့အရည်တူလူ ၂၂ ကိုမင်း ရဲကျော်ခေါင်ကို သွေး သောက်ကြီး ခန့်၍
၄၀ တော်မင်း ရဲကျော်ခေါင်မဟာ သွေး သောက်၍ ၊ အသက် နေ့နံသား မယား
ဦး ရေစာရင်း ကျယ်ကိုလည်း သွင်း ၊ နှမတော်မယ်ဝင်း ၊ ဘဏ္ဍေး မင်း ညိုသူ ၊

ခယ်မ ဂေတ်မယ်စီ၊ သမီး မယ်လွမ်း စတိုကဆက် နွယ်သည့်မင်း တင်မင်း ကျော်၊
 ငကြီး၊ ငခိုင်၊ ငစ၊ ငညို၊ ငမိတ်၊ ငမောက်၊ ငလူကလေး၊ ငဘိုကြီး၊ ငသိမ်း၊
 ငဘိုး မောက်၊ ငကြီး၊ ငဘိုး ကြီး၊ ငရို၊ ငဆို၊ ငကလေး၊ ငကွယ်၊ ငဆန်း၊ င
 ကြီး၊ ငရွှေညှင်း၊ ငစေ့ညွန့်၊ ငဏှာဘူး၊ ငဏှာဘွင့်၊ ငစိန်၊ ငလူညို၊ ငလူ၊ င
 ဘိုး ထယ်၊ ငဘိုဦး တို့အရည်တူလူ ၂၈ ကိုမင်း ထင်မင်း ကျော် သွေး သောက်ကြီး
 ခန့်၍ မဟာ ၄၀ ဂေတ်မင်း ထင်မင်း ကျော် မဟာ သွေး သောက်ဘွဲ့၊ အသက် နေ့နံ
 သား မယား ဦး ရေစာရင်း ကျယ်ကိုလည်း သွင်း၊ ဘကြီး ဂေတ်မင်း ညိုထင်၊
 သား မင်း ကျော် ရွှေထီး ကဆက် နွယ်သည့် ငညိုမင်း၊ ငလတ်၊ ငသန့်၊ ငဘိုဦး၊
 ငအေး၊ ငမြ၊ ငကြီး၊ ငလတ်၊ ငထွန်း၊ ငဘိုကြီး၊ ငတုပ်၊ ငသာစည်၊ ငဘို
 မင်း၊ ငဘိုး သိမ်း၊ ငသော်တာ၊ ငလွန်း၊ ငဘိုကာ၊ ငညွှာ၊ ငစ၊ ငဘတို့
 အရည်တူလူ ၂၀ ကို ငဘိုး မင်း သွေး သောက်ကြီး ခန့်၍ ၄၀ ဂေတ် ငဘိုး မင်း မဟာ
 သွေး သောက်ဘွဲ့၊ အသက် နေ့နံသား မယား ဦး ရေစာရင်း ကျယ်ကိုလည်း သွင်း၊
 ဘေး ဂေတ်မင်း တရား မြောက်နန်း ဂေတ်ကဆက် နွယ်သည့် နေမျိုး နန္ဒ ကျော်ထင်၊
 ငညွန့်၊ ငဘဲ၊ ငမြစ်၊ ငရွှေဆွဲ၊ ငစာဦး၊ ငအေး၊ ငခို၊ ငလတ်၊ ငဆို၊ ငချို၊
 ငဘို၊ ငမိုး၊ ငစ၊ ငဘို၊ ငချို၊ ငဘိုး မင်း၊ ငစ၊ ငနံ၊ ငပုလေး၊ ငတင်၊ င
 စံလှတို့အရည်တူလူ ၂၂ ကို နေမျိုး နန္ဒ ကျော်ထင်ကို သွေး သောက်ကြီး ခန့်၍ ၄၀ ဂေတ်
 နေမျိုး နန္ဒ ကျော်ထင် မဟာ သွေး သောက်ဘွဲ့၊ အသက် နေ့နံသား မယား ဦး ရေ
 စာရင်း ကျယ်ကိုလည်း သွင်း။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၂ ခုတ ပေါင်း လပြည့် ကျော် ၁၀ ရက်⁵ March နေ့နံသား ခံမင်း¹⁸⁶¹ လှ
 သီရိ ကျော်တင်ထွင်ပြန်။
 (ဂေတ်ခွင်စာစု)

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၂ ခု နှောင်း တန်ခူး လပြည့် ကျော် ၁၂ ရက် 6 April 1861
 လှေဆုတ်မင်း လှမင်း ကျော်သီရိကို (ဝဇ္ဇကူး မြို့ဝန်ခန့်ရာတွင်) လည်း (အထက်မြို့
 ဝန်ခန့်ပြန်တမ်း နည်း) ပြန်သည်။
 (မျိုး ဩဇာ ပု၊ ၆၁၀)

ဝန်ကြီးတို့ပြည့်စုံရန်ဥပဒေဘုရား

- ၁။ အဂတိ လေးပါး၊ တန်ဆိုးသုံးပါး သို့မလိုက်မှု၍ အမှုခပ်သိမ်းကို စီရင်ဆုံးဖြတ်ခြင်း။
- ၂။ အမှုခပ်သိမ်းကို ဆုံးဖြတ်နိုင်သော ဝိနိစ္ဆယပညာနှင့် ပြည့်စုံခြင်း။
- ၃။ ကြီးသည် အမှုကို ငယ်အောင် ငယ်သည် အမှုကို ပလပ်ပြေငြိမ်းအောင် မချဲ့မထွင် အလျင်အမြန် ဆုံးဖြတ် စီရင်ခြင်း။
- ၄။ အသျှင်မင်းကေထုတ်အကျိုးစီးပွား၊ ပြည်သူ့သတ္တဝါတို့အကျိုးစီးပွား၊ သာသနာတော်အကျိုးစီးပွားဖြစ်ထွန်း ရာသည်ကို မပြတ်မလပ်မေးမြန်းတိုင်ပင်ဆင်ခြင်ကြံစည်လေ့ရှိခြင်း။
- ၅။ နေပြည်တော်မှစ၍ နိုင်ငံတော်အတွင်းအနီးအဝေးမြို့ကျေးရွာများကို မပြတ်မလပ်လူစေလွှတ်ထောက်လှမ်း ရှိမြို့ကျေးရွာမှုကြား သိထင်မြင်အောင် ပြုလေ့ရှိခြင်း။
- ၆။ မြို့ရေးရွာမှုတော်မသင့်သည်ကို ကြားသိလျှင်၊ ဆော့ဆော့လျင်လျင် နိုင်ငံနှင့်အောင်နှိပ်ကွပ်ဆင့်ဆိုခြင်း။
- ၇။ နိုင်ငံတော်အတွင်း အချိန်ရွာနှင့်တကွ အကျည်းအကျယ်နယ်ပယ်စခန်းလမ်းပေါက် လမ်းဝများကို ကျွမ်းသိ လိမ္မာခြင်း။
- ၈။ နိုင်ငံတော်အတွင်း သိမ်းခံမြဲအခွန်အထုတ်အသစ်တိုးပွားရန် အခွန်အတုတ်များကို မကြွင်းမကျန်မလပ်မလပ် စေရအောင် မပြတ်ကြံစည်လေ့ရှိခြင်း။
- ၉။ ဘဏ္ဍာတော်အရာတော်နှင့်စပ်သည်များကို မပျောက်မပျက် အတိမ်အမြုပ်မရှိစေရ၊ ကိုယ့်စီးပွားကိုစောင့် ဆောင်သည်ထက် အဆဆသာလွန်ပိုမို၍ ကြည့်ရှုစောင့်ဆောင်ခြင်း။
- ၁၀။ အစွန့်အဖျားဖြစ်သော မြို့ရွာများမှာ၊ ပျပ်ဝပ်ပြီးကျေးရွာကိုသာ ယာစည်ပင်အောင် မပျပ်ဝပ်သေးသည့် ကျေးရွာကိုလည်း တစတစ သိမ်းပိုက်နိုင်အောင် မပြတ်ကြံစည်လေ့ရှိခြင်း။
- ၁၁။ အစုအမှုထမ်းလူတို့ကို တနေ့တပါး အင်အားဖြစ်ထွန်းအောင် သဘောထားပြီးလျှင် မျိုးရိက္ခာမပြည့်စုံသည်ကို ပြည့်စုံအောင် တင် လျှောက်မစခြင်း၊ ပြည့်စုံသူ တို့ကိုလည်း တနေ့တပါး အင်အားဖြစ်ထွန်းအောင် မစ ကြည့်ရှုခြင်း။
- ၁၂။ အသည်အလာတို့ကို မြို့ရွာအကြီးအအုပ်တို့က နှိပ်စက်ညှဉ်းပန်းမရှိစေရ။ စီးပွား ဖြစ်ထွန်း သာယာငြိမ်ဝပ် အောင်သာစောင်မကြည့်ရှုလေ့ရှိခြင်း။
- ၁၃။ အမြောက်သေနတ်မှစ၍ လက်နက်ကရိယာမျိုးကို အလိုရှိတိုင်း ပြည့်စုံအောင် ပြင်ဆင်အသင့်ရှိစေခြင်း။
- ၁၄။ အလိုတော်မြတ်မရှိသည်ကြောင့် ငွေလပ်ပန္နာစားယူမှုကို မျက်မှောက်မျက်ကွယ်ခြားမစားမယူ ရှောင်ကြည် နိုင်ခြင်း။
- ၁၅။ ခပ်သိမ်းသော စီရင်ခင်းစီရင်ဘွယ်ဟူသမျှတို့ကို မည်သည့်အရာမှာ အလိုတော်မည်သို့ရှိသည်၊ မည်သည့်အရာ မှာအကျိုးတော်ဖြစ်ထွန်းရန်မည်သို့ရှိသည်များကို သာချင့်ထောက်စဉ်းစား၍ အလိုတော်မြတ်နှင့် ညီအောင် အကျိုးတော်ဖြစ်ထွန်းအောင်ကို သာစီရင်လေ့ရှိခြင်း။
- ၁၆။ စီရင်ခင်းစီရင်ဘွယ်အမှုကို စွဲတို့နိုင်သမျှ လျော်သောစိတ်ရှိခြင်း။
- ၁၇။ အမှု အရှုပ် အထွေး မပုပ်မဆွေး မကြန့် မကြာ စေရ ပြီးပြတ် လွယ်အောင် နေ့စည် လွှတ်တက်၍ စီရင် ဆုံးဖြတ်ခြင်း။
- ၁၈။ ရေတော်သို့ ဝင်ထွက်ခစားရန်အမှု၊ လွှတ်တက်ရန်အမှု၊ တိုင်းရေးပြည်ရေးသာသနာတော်ရေးကို ညှိနှိုင်း တိုင်ပင်ရန်အမှုများကို မပျင်းမရိမမေ့လျော့သူမတူတန်အား ထုတ်လုံးလပြုခြင်း။

* အမျိုးသားစာကြည့်တိုက်ကင်းဝန်စာရင်းရယူပုံကို ၂၃၃၊ BBHC I 11 Dec. 1960, 257-258

မင်း သတိုး မင်း ကြီး မဟာ မင်း လှသီဟသူ၊ မင်း သတိုး မင်း ကြီး မဟာ မင်း လှ
ကျော်သူ၊ မင်း သတိုး မင်း ကြီး မဟာ မင်း လှ စည်သူ မှာလိုက်သည်။ အမြင်မြို့ဝန်
မင်း လှ မင်း ခေါင်သူ ရိုန်၊ ရဲဟန်း သစ်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာ ဝါဆိုဝါကပ်မှစ၍သစ်တ
ကိစ္စကံကြီး ကံငယ်ဆောင်ရွက်ရန်ရှိသည်များ မှာ ရေမြေကိုအစိုး ရတော်မူသော
မင်း ဧကရာဇ်ကိုအမှီပြု၍ ရွက်ဆောင်ကြရသည်။ ငါအရှင်ဧကရာဇ်မင်း မြတ်သည်
ရှေး ဘေး လောင်း တော်ဘိုး လောင်း တော်ဘုရား အလောင်း မင်း ကောင်း
မင်း မြတ်တို့ကဲ့သို့ရာဇဓမ္မစသောမင်း တို့ကျင့်ရာ သောတရား အပေါင်း ကိုဖြည့်
ကျင့်ရွက်ဆောင် တော်မူလျက်ရာဇာဘိသေကမုတ္တဘိသိက်ကိုသွန်း ခံတော်မူပြီး လျှင်
သာသနာတော် ရေး သာသနာတော် မှုကိုမြတ်သောသမာဓိန္ဒြေတော်ဖြင့်
ချီးမြှင့်ပြုစုတော်မူ၍ ရဟန်း ရှင်လူပြည်သူသတ္တဝါအပေါင်း တို့အား တရား နှင့်အညီ
ထိန်း သိမ်း စေတင် ရှေ့ဘက်စိုး အုပ်တော်မူသည်။ သက္ကရာဇ် နေလအခေအဝင်
အမှတ်အသား များ မှာလည်း ဝိဝဇ္ဇာဝါဂီကမ္ဘာပေတိစ နေလနက္ခတ်ကိုစွဲမှတ်၍ ဥ
တုသမယဒီဝမာသသံဝန္တရဖြစ်သည်။ နေ့ရက်အခေအဝင်တို့မှန်မှရဟန်း သစ်တ
တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာ ဝါဆိုဝါကပ်ဆုံး ဖြတ်ခြင်း ဘာသံဇ္ဇိစသောလစေတင်နက္ခတ်
ညီညွတ်သဖြင့်ဥတုရတု ဖြောင့်မှန်လျက်သန့်ရှင်း စင်ကြယ်ရာသည်။ ပညာရှိတို့ကသက္က
ရာဇ် ၁၂၂ ခုပထမ ဝါဆိုလရက် ၃၀၊ ^{7 June 1861} ဒုတိယ ဝါဆိုလရက် ၃၀၊ ^{6 July 1861} နှစ်လရက်စုံသတ်၍
ဒုတိယ ဝါဆိုလပြည့်ကျော် ၁ ရက် နေ့ရဟန်း သစ်တော်တို့ပူရိမဝါကပ်သင့်ကြောင်း
နှင့်သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရွှေပြည်တော်မှစ၍ နိုင်ငံတော်အတွင်း သီတင်း
သုံး နေသည့်ရဟန်း သစ်တို့သက္ကရာဇ် ၁၂၂ ခု ဒုတိယ ဝါဆိုလပြည့်ကျော် ၁ ရက် ^{22 July 1861} နေ့
တညီတညွတ်ပူရိမဝါကပ်ဆိုမည့်အကြောင်း နှင့်ဝန်တို့ကသာသနာပြုဆရာ တော်ဘုရား
မှာ လျှောက်ထား စေ၊ အဝေး မြို့ဝန်၊ ငစ်ကဲ စော်ဘွား၊ မြို့စား၊ မြို့သူကြီး တို့
ကို စေ့နဲ့ အောင်မှာ၊ သက္ကရာဇ် ၁၂၂ ခုကဆုန်လဆန်း ^{18 April 1861} ၁၀ ရက် နေ့ဘုရား အမိန့်
တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင်ရွက်ရသည့်အတိုင်း ပြန်ဆိုမှာထား စေ၊ ဘုန်း တော်
အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှသောဘုရား ညီတော်အိမ်ရှေ့မင်း အမိန့်တော်ကိုဦးထိပ်
ရွက်ရသည်ဖြစ်၍ အမိန့်တော်မှာ စာပေး အပ်လိုက်သည် ရောက်လျှင် ဝန်စုမြို့ရွာနယ်
ထွင်သတင်း သုံး နေသည့်ရဟန်း သစ်တော်တို့တညီတညွတ်တည်း သက္ကရာဇ် ၁၂၂ ခု

18 April 1861

ဒုတိယ ဝါဆိုလပြည့် ကျော် ၁၇ ရက် နေ့ပူရီ မ ဝါက ဝါဆို မည်အ ဣြာင်း နှင့် ဣြာက်ထား
စေမြို့ရွာ သူကြီး ခေါင်း အကြီး တို့ကိုလည်း စေ့နှံ့ အောင်ဆင် ဆို၍ အမိန့် တော်မြတ်
ရင်း နှင့်အညီ ခေ၂ ကျင့် ဆောင် မှတ်သား စေရမည်။

(မင်း ရဲအမြင် စီစဉ်)

သပြေငါး ဝှာစား မဟာမင်း ကျော်စည်သူကိုအလုံမြို့ဝန်ခန့်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၃ ခုသတင်း ထွတ်လဆန်း ၉ ရက် နေ့နား ခံပြောကြီး ၁၉၊ 1861

မင်း လှမင်း ကျော်ထွင်ပြန်။

(ချီး ဖြည့်၊ ပု၊ ၆၃၃)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ဂေ မြေအညှင်ဆန္ဒနိဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဂွင်လက်နက်စဉ်သခင်အဂ္ဂင်ဘဝဂ္ဂင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား အ
မိန့်တော်ရှိသည်။ ငါအညှင်ဧကရုတ်မင်း မြတ်သည်သား တော်အစဉ်မြေး တော်
အဆက်မြစ် တော်အညွန့်အစွန့်ရှည်စွာသဘာဝတော်အကျိုး စီး ပွား ပြည်သူသတ္တဝါ
အပေါင်း တို့၏အကျိုး စီး ပွား ဖြစ်ထွန်း စေခြင်း ငှါသိုက်ခါတ်နိမိတ်နှင့်အညီသဘာဝ
နာ တော် ၂၄၀ဝသတ္တရုတ် ၂၁၀၇၃၅၅၅ နန်း မြို့ပြုမြို့၏အင်္ဂါရဇ္ဇင်ရပါး ¹⁸⁵⁶ နှင့်
တက္ကဂ္ဂဌာနကိုတဖြိုင်နက်တည်း ထောင်စံ နေ တော် မူသည်။ မန္တလေး ရတနာပုံ
ရွှေမြို့တော်ကြီး သည်ကပ္ပိလဝတ်ပြည်ကြီး ကဲ့သို့သဘာဝတော် စည်ပင်ထွန်း လင်း
ရသနာပရနိတမ္ပဒီပစ သောတိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး တို့၏အချက်အချာမ ရေမထွက်
နိုင် သောဗိုလ်ပါရဲ မက်ခိုင်ဖြိုး များ ပြား လျက်ရန်အပေါင်း ကိုအလွယ်တကူနှိမ်နင်း
သုတ်သင် အောင်မြင်နိုင်သဖြင့်အစဉ်ဌာဝရသဘာဝတော် စည်ပင်ဖြစ်ထွန်း မည်
ကိုရွယ်ရည် တော် မူ၍ မန္တလေး ရတနာပုံ ရွှေမြို့တော်ကြီး သမုတ်ပြဌာနန်း တော်မူ
သည့်နယ် မြေသည်အရွှေ့တောင် ထောင့်အလမ်း ရွှေစာရံဘုရား အရွှေသက္ကရာဇ်
ချောင်း မြစ်ငယ်အဆုံ မြစ်ငယ် မြေဘက်ဘက်ကမ်း ထိတဘက် မက္ခရာမြို့နယ် မြေနှင့်
အခြား ၊ ၎င်း ကအ နောက်မြစ်ငယ် ကောက် ကောက်စင်း စင်း မြေဘက်ဘက်ကမ်း
ရေစကို လျှောက်၍ ရွှေမြို့တော်ကအ နောက် တောင် ထောင့်မြစ်ငယ် ဧရာဝတီအဆုံ
မြစ်ငယ် မြေဘက်ဘက်ကမ်း ထိ ၎င်း က မြေဘက်ကို ရွှေဩဇာဘုရား ရောက်ဧရာဝ
တီ ကောက် ကောက်စင်း စင်း အရွှေဘက်ကမ်း ကို လျှောက်ပြီး လျှင်ပြည်လုံး အံ့ လှော်
ကား တော်စား ကျွန်း ၊ ယည် တော်ကျွန်း ၊ ဂွမ်း ကလေး ကျွန်း ၊ ကုန်း သာကျွန်း ၊
အ နောက်ဘက် ရေစကို လျှောက်၍ ဧရာဝတီအရွှေဘက်ကမ်း သရက် မော်ထိ ၎င်း က
မြေဘက်ကို ဧရာဝတီအရွှေမြစ်ကိုကူး ၍ မလ္လာကကျွန်း ၊ အာလောင်ကျွန်း ၊ အနောက်
ဘက် ရေစကို လျှောက်ပြီး လျှင် ဧရာဝတီအရွှေဘက်ကမ်း လိုင်ကျွန်း ထိ ၎င်း က မြေဘက်
ကို ဧရာဝတီအရွှေဘက်ကမ်း ကောက် ကောက်စင်း စင်း ကို လျှောက်၍ ရွှေမြို့တော်
ကအ နောက် မြေဘက် ထောင့်ဧရာဝတီမြစ် မတ္တရာမြစ်နတ် ပေါက်အဆုံ ပိုဝမြေဘက်
ရွာတဘက် ငစည်ကူး မြို့နယ် မြေအခြား ၎င်း ကအရွှေကို မတ္တရာမြစ်နတ် ပေါက် တောင်
ဘက်ကမ်း ကောက် ကောက်စင်း စင်း မတ္တရာ ကျော် စည်တိုက်နယ် မြေနှင့် ငစည်ကူး

နယ် မြေအခြား ကို လျှောက်၍ ရွှေမြို့ တော်ကအ ရွှေ မြောက် ထောင် မဟာ ရာ မြို့နယ် ကန် ညောင် ချောင်း ရွာထိ မဟာ ရာ ကျော် စည်တိုက် ဝ စည်ကူး မြို့မိုင်း လုံခြုံသုံးဆယ်မြို့ လေး မြို့နယ်ဆုံ အခြား ၎င်း က တောင်ကို တောင် ရိုး ထန်း တောက် ကောက် စင်း အ နေ ဘက်က တောင် ခြေကို လျှောက်၍ ပဌ မနိ မိတ် ရောက် နယ် လေး ရပ် ဝှစ် ရပ် သက် မှတ် သည် အတွင်း မန္တ လေး ရတနာ ပုံ ရွှေမြို့ တော်ကြီး ဆင် ခြေဘုံး နယ် မြေဖြစ် စေ။ နယ် နိ မိတ်ကိုလည်း ဌာ ဝ ရတည် စေခြင်း ငှါသ မှတ် ပြဌာ နန်း တော် မူ သည် အ တိုင်း ကျောက်တိုင် စိုက် မှတ် စေ။ မန္တ လေး ရတနာ ပုံ ရွှေမြို့ တော်ကြီး ဆင် ခြေဘုံး နယ် လေး ရပ် ဝှစ် ရပ် ကျောက်တိုင် စိုက် မှတ် သည် အတွင်း ဘုံသုံး ပါး ခြံကြင် လည် ကုန် သော သတ္တ ဝါအ ပေါင်း တို့သည် လောဘ ဒေါသ မောဟတည်း ဟူ သော ရ မြက် ဖုံး လွမ်း သဖြင့် သံသ ရာ ဘေး ကို မမြင် နိုင်။ တဦး ကိုတဦး နိုင် ထက် စီး ကဲ ပြုခြင်း လက် နက် စသည် ဖြင့် နှိပ် စက်၍ သေ ခြေ ပျက် စီး ခြင်း သို့ ရောက် ကြ ရ လေသည်။ သေအံ့ သော ဘေး အန္တရာယ် ကိုလည်း ရေ မြေကို အစိုး ရ သော မင်း ခင်ဘုန်း တန်ခိုး အာဏာ တော် ဖြင့် သဘာဝ မြစ် လွတ်ကင်း နိုင် ရ သည်။ ရှေး ဘေး လောင်း တော်ဘိုး လောင်း တော် စင်္ကြာ မန္တလ် အ လောင်း အရာ မင်း ကောင်း မင်း မြတ်တို့ ကျင့် ထုံး ဖြစ် သော ရာ ဇ မ မြ ရာ ဇ ပြက တေ့တရား အ ပေါင်း တို့ကို ဖြည့် ကျင့် တော် မူ လျက် ရက္ခ ဝ ရဏ ဝုတ္တိ မည် သော အပ ရိဟာ နိယတ ရား နှင့် အညီ ထိန်း သိမ်း စေ ဝှင် ရှောက် တော် မူ သည်။ တိုင်း နေပြည် သူ ရှင် လူ သတ္တ ဝါအ ပေါင်း တို့အား မဂ် ဖိုလ်၏ အ ကြောင်း ဖြစ် သော ဗြဟ္မစိုရတ ရား ကို မပြတ် ပွား များ တော် မူ ခြင်း မဂ် လာ အိမ် တော် စံ နေ တော် မူ စဉ်က ပင် ဝှယ် ရည် တော် မူ သည် အတိုင်း ဆယ် ပါး သော ပါ ရ မိတို့ ထွင် အဦး အစ ဒါန ပါရ မိသီလ ပါရ မိတို့ကို အရင်း ပြု တော် မူ သဖြင့် ပြည် သူ သတ္တ ဝါအ ပေါင်း တို့အား သီလ ပါရ မိကို ပွား များ သဖြင့် သား ငှက် တရိစ္ဆာ န် တို့ ကြက် စား လေ့လာ ခိုမှီ ရာ ဘေး ရန် လွတ်ကင်း ၍ ချမ်း သာ အထူး ဖြစ် စေလျက် ဇီဝိတ အာယ ဒါန ပရ မတ္တ ဓမ္မ ဒါန ကုသိုလ် တော် အထူး ဖြစ် စေခြင်း ငှါ ဘေး မဲ့ ပေး ရာ မိဂ ဒါ ဝုံ အရပ် ကဲ့သို့ သား ငှက် တရိစ္ဆာ န် အ ပေါင်း တို့ကို ဘေး မဲ့ ပေး တော် မူ သည်။ အသတ် အညစ် အပစ် အခတ် အာမ်း အဆီး မရှိ စေ နှင့် ချမ်း သာ စေ။ မန္တ လေး ရတနာ ပုံ ရွှေမြို့ တော်ကြီး ဆင် ခြေဘုံး နယ် လေး ရပ် ဝှစ် ရပ် ကျောက်တိုင် စိုက် မှတ် ၍ ဘေး မဲ့

ပေ: တော် မူသည် ၊ နယ်နိမိတ်ပုံစံကိုလည်း သွင်း ။

21 March

1862

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၃ ခုတ ပေါင်း လပြည့် ကျော် ရ ရက် နေ့နား ခံ ပြောကြီး မှူး

မင်း လှမင်း ကျော်ထွင်ပြန် ။

(မျိုး ဩဇာ ၊ ပု ၊ ၆၁၀)

မင်း ခင်း မြို့သူကြီး မြို့စာ ရေး တို့၊ တရား မြို့သူကြီး နေ မျိုး သီရိရာဇဗိုလ်၊ သီး
 ငဘိုး ကအဘသက် ရွယ်ကြီး ရင်ရှီ၍ မြို့သူကြီး အရားလွဲအပ် ဆောင်ရွက်ပါရသည်။ တရား
 မြို့မှလည်း (သက္ကရာဇ် ၁၁၁) ၄၅ခု ၆၄ခုစစ်တမ်း စာရင်း သီး ခြား ၁၇၈၃
 အခြား ဆက်သွင်း ရသည်။ မြို့ဖြစ်ပါ၍ မင်း ခင်း မြို့သူကြီး မြို့စာ ရေး တို့ကအဆင့်အ
 ဆိုမရှိမင်း မှုတော် ပေ၇ ပေါက်ကျ ရောက်သည်များ ကိုထမ်း ခြေအကျမြို့စား ဆိုင်
 ရာဆင့်ဆိုရာ နာခံ၍ မင်း ခင်း မြို့နှင့် လေး မြို့ငါး ရွာများ မှာ ခို ခြား ငွေ
 တော်လွန်ငြိမ်း ပြီး လျှင်စပါး တော် ၄၄၀၀ ကျ ရောက်သည်ကိုကရား မြို့ဆိပ်ကမ်း
 တွင်စပါး တော် ၆၀၀၀ ကျ ပုံဆက်သမ်း ရွက်ပါရ မည်အ ခြောက် နှင့် ရှီခိုး သံ တော်
 ဦး တင်ချက်အတိုင်း တရား မြို့ကို မင်း ခင်း မြို့ရုံး ကအဆင့်အဆိုမရှိ စေ နှင့်၊ သီး
 ခြား ၁၇၆၂ ဝမ်း ရွက် စေ၊ တရား မြို့ကတနှစ်လျှင်စပါး တော် ၆၀၀၀ ကိုတရား
 မြို့သူကြီး နေ မျိုး သီရိရာဇဗိုလ်ကလွဲအပ်သူသား ငဘိုး ကတရား မြို့ဆိပ်ကမ်း ရောက်
 ဆက်သွင်း ထမ်း ရွက် စေ၊ သက္ကရာဇ် ၁၂၂၄ ခုတန် ဆောင် မှုန်း လဆန်း ၆ ရက် နေ့
 ဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကို ဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည်အတိုင်း တရား မြို့ကို မင်း ခင်း
 မြို့ရုံး ကအဆင့်အဆိုမရှိ စေ နှင့်၊ သီး ခြား ၁၇၆၂ ဝမ်း ရွက် စေ၊ တရား မြို့ကတ
 နှစ်လျှင်စပါး တော် ၆၀၀၀ ကိုတရား မြို့သူကြီး နေ မျိုး သီရိရာဇဗိုလ်ကလွဲအပ်သူ
 သား ငဘိုး ကတရား မြို့ဆိပ်ကမ်း ရောက်ဆက်သွင်း ထမ်း ရွက် စေ၊ ဘုန်း တော်
 အလွန်ကြီး မြတ် တော် မူလှ သောဘုရား ညီ တော်အိမ် ရှေ့မင်း အမိန့် တော်ကို ဦးထိပ်
 ရွက်ရသည်ဖြစ်သည်။ တရား မြို့ကို မင်း ခင်း မြို့ရုံး ကအဆင့်အဆိုမရှိ စေ နှင့်၊ သီး
 ခြား ၁၇၆၂ ဝမ်း ရွက် စေ၊ တရား မြို့ကတနှစ်လျှင်စပါး တော် ၆၀၀၀ ကိုတရား
 မြို့သူကြီး နေ မျိုး သီရိရာဇဗိုလ်ကလွဲအပ်သူသား ငဘိုး ကအမိန့် တော်မြတ်ရင်း နှင့်
 အညီတရား မြို့ဆိပ်ကမ်း ရောက်ဆက်သွင်း ထမ်း ရွက် စေရမည်။

ငန်မင်း များ စာ။
 (မော်လိုက်သန့်စင်စာစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှသော ရေ မြေအညှင်ဆန္ဒ နှစ်ဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူမုာရှင်လက်နက်စကြာသခင်အညှင်တဝှင်မင်း တရား ကြီး ဘုရားသတ္တ
ရာဇာ ၂၂၄ ခုတန်ဆောင်မုန်း လဆန်း ၆ ရက် ၂ နေ့တရား မြို့ကိုမင်း ကင်း
မြို့ရုံး ကအဆင့်အဆိုမရှိ စေနှင့်သီး ခြား ဝှံ့ပြား ထမ်း ရွက်စေ²⁷ October¹⁸⁶² တရား မြို့က
တနှစ်လျှင်စပါး တော် ၆၀၀၀ ကိုတရား မြို့သူကြီး နေမျိုး သီရိရာဇပိုလ်ကလွဲအပ်
သူသား ငဘိုး ကတရား မြို့ဆိပ်ကမ်း ရောက်ဆက်သွင်း ထမ်း ရွက်စေ။
(မော်လိုက်သန့်စင်စာစု)

တရား မြို့ကတနှစ်လွင်စပါး တော် ၆၀၀ ကိုအဘမြို့သူကြီး လွဲချက်အတိုင်း တရား မြို့
ဆိပ်ကမ်း ရောက်ဆက်သွင်း ထမ်း ဝှက် စေ အမိန့် တော်လွှတ် တော်စာ ချွန် တော်
ပေး အပ် ရှိသည်ဖြစ်သည်။ တရား မြို့သူကြီး ကလွဲသူသား ငဘိုး က တရား မြို့ဆိပ်ကမ်း
ရောက်ဆက်သွင်း ထမ်း ဝှက် စေရမည် တရား မြို့သူကြီး နေ မိုး ရာဇဇိုလ်ကလွဲသူသား
ငဘိုး လည်း အမိန့် တော်မြတ် နှင့်အညီအမျှ တော်ကို ပြေကုန် အောင်တရား မြို့ဆိပ်ကမ်း
ရောက်စုပုံဆက်သွင်း ရမည်။

(သက္ကရာဇ် ၁၂၂၄ ခုတန်ဆောင် မုန်း လဆန်း ၆ ရက်နေ့) (27 October 1862)

ရွှေတိုက်အတွင်း ဝန် ကောလင်း မြို့စား မင်း မင်း ကြီး မဟာသက် တော် ဝှည်စာ။
(မော်လိုက် သန့်စင် စိစု)

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၅ ခု ဝါဆိုလဆန်း ဝဂရက် နေ့၂ ချက်တီး ကျော်အချိန် ဗိုလ်မှူး မင်း
 သား သီရိသုမဟာ ဓမ္မရာဇာဘိကုန်ရာသင်္ဂြိုဟ်ရန်အခမ်း အနား မှာ မက္ခရာ
 မင်း သံသား မဟာသီရိသုမဟာဘိကုန်ရာသင်္ဂြိုဟ်သည့်နည်း ရွှေမြို့တော်အ
 ရွှေမြောက်ဆောင်ဝင်း အတွင်း သင်္ဂြိုဟ် (စေ) ။

22 June

1863

(သက္ကရာဇ် ၁၂၂၅ ခု ဝါဆိုလဆန်း ဝဂရက် နေ့တွင်ပြန်)

June

1863

(မ ကွေး လှ စိစု)

တရား မြို့ကျေး ချာ နေလူတို့မှာ (သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၅ ခုနှစ် ဧပြီလ ၁၅ ရက်နေ့ တော် 1863
 ကောက်ခံရန်ရှိသည်ကို (သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၄ ခုနှစ် ဧပြီလ ၁၅ ရက်နေ့ 1862
 ၁၀၅၀ ဝိနည်းစာပါး တော် ၆၀၀ ဝိနည်းဆက်သွင်း သည်အကျတရား မြို့သူကြီး ကမြို့
 ချာအင်အား အလျောက်တိုင်း တာပြတ်ညှိခဲ့ တောင်း ကောက်ခံ၍ စပါး တော်
 ၆၀၀ ဝိနည်းမြို့ချာဆိပ်ကမ်း ထွင်စုပုံဆက်သွင်း စေဘုရား အမိန့်တော်မြတ်ကိုဦး
 ထိပ်ထက်ဆင်ရွက်ရသည့်အတိုင်း ကောက်ခံဆက်သွင်း စေဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်
 တော်မူလှ သောညီ တော်အိမ်ရှေ့မင်း အမိန့်တော်ကိုဦး ထိပ်ရွက်ရသည့်ဖြစ်သည်။
 တရား မြို့ကျေး ချာလူ နေလူတို့မှာ (သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၅ ခုနှစ် ဧပြီလ ၁၅ ရက်နေ့ တော် 1863
 ခံရန်ရှိသည်ကို (သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၄ ခုနှစ် ဧပြီလ ၁၅ ရက်နေ့ 1862
 စပါး တော် ၆၀၀ ဝိနည်းဆက်သွင်း သည်အကျတရား မြို့သူကြီး ကမြို့ချာအင်အား အ
 လျောက်တိုင်း တာပြတ်ညှိ ကောက်ခံ၍ စပါး တော် ၆၀၀ ဝိနည်းပြာသိတပို့တွဲတပေါင်း 1864
 ၉ December 1863 - 7 January 1864
 သုံး လအတွင်း တရား မြို့ဆိပ်ကမ်း 8 January 1864 - 5 February 1864
 သား ၍ ပေး အပ်ရမည်မှာ အိမ်ရင်း စုပွား မည်မျှကြီး ရေးဆော်အတိဒုက္ခ နှိမ်အိမ် 1864
 6 February 1864 - 6 March 1864
 မည်မျှကျန်အိမ်ရှိသင့် ငွေမည်မျှကုန်နှုန်း သင့်စပါး မည်မျှခံဝန်တို့ဆက်စပါး မည်
 မှုနှစ်စုပေါင်း ၆၀၀ ဝိနည်းစာရင်း ကျယ်ချုပ်လုပ်ထပ်ချုပ်များ ကိုလွှတ် တော်မှာ လျှောက်
 ထား ဆက်သွင်း ရမည်။

4 July

1863

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၅ ခု ဝါဆိုလပြည့်ကျော် ၅ ရက် နေ့

င တေဆင့်စါ
 ဝန်မင်း များ စါ
 (မော်လိုက်သန့်စင်စါစု)

စား တော်ကွမ်း ရေကိုင်မြပန်း လှေအုပ်မင်း လှသီဟသူ နှမမိ ဆွေတို့ကအဘ
 မိုး နဲတပ်စစ်ကဲမင်း ကြီး မဟာမင်း ထင်မင်း ကျော်ရှိစဉ်လက်ရှိချထား လုပ်
 စား သည်ဘိုး ဘပိုင် ငွေဝယ်လယ်ယာ ဥယျာဉ်မြေ မြေများ ကိုအတား အဆီး အနှောက်
 အရှက်မရှိပါစေရလက်ရှိချထား လုပ်စား မြလုပ်စား ပါရမည်အကြောင်း နှင့်ရှိ
 ခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း မိုး နဲတပ်စစ်ကဲမင်း ကြီး မဟာမင်း ထင်မင်း
 ကျော်ရှိစဉ်လက်ရှိချထား လုပ်စား သည်ဘိုး ဘပိုင် ငွေဝယ်လယ်ယာ ဥယျာဉ်မြေ မြေ
 များ ကိုအတား အဆီး အနှောက်အရှက်မရှိစေနှင့်သား စား တော်ကွမ်း ရေ
 ကိုင်မြပန်း လှေအုပ်မင်း လှသီဟသူနှမမိ ဆွေတို့ကချထား လုပ်စား စေ။

6 February 1864

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၅ ခုတပေါင်း လဆန်း ၁ ရက် နေ့နား ခံ ပြောကြား မှား

မင်း လှမင်း ကျော်ထင်ပြန်။
 (တောင်ခွင်စါစု)

15 August

1864

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၆ ခု ဝါခေါင်လဆန်း ၁၃ ရက် နေ့နံနက်ညီလာခံလက်ဘက် ရေဆိုင်
 စံနန်း တော်ထွင်အတွင်း ဝန်ဝက်မစွတ်မြို့စား မင်း ၊ ရွှေတိုက်အတွင်း ဝန်
 ကောလင်း မြို့စား မင်း ၊ အတွင်း ဝန် ရေနံချောင်း မြို့စား မင်း ၊ အတွင်း
 ဝန် ယောမြို့စား မင်း ၊ ဝန် ထောက်အသည် ဝန် ၊ ဝန် ထောက်ပုပ္ပိုး မြို့စား ၊
 ဝန် ထောက်ကျောက်ရဲမြို့စား တို့အစုံအညီ ကျောက်တော်ကြီး ဘုရား ပင်အခမ်း
 အနား ထွင် ရွှေမြို့တော် ဂုဏ်စုကွက်စုများ ကယောကျား မိန်းမကုန်ရန် မှုနှင်
 ဖြေးငွေတောင်း ခံကြောင်း ကိုရွှေနား တော်မြတ်ကြား သိတော်မူရသည်
 အကုန်အစုံအတိုင်း မရှိစေနှင့် ၊ ဖြေးငွေလည်း အတောင်း အခံမရှိစေ
 နှင့် ၊ ဝတ်ဘိုး စား ဘိုး တောင်း ခံမိသည့် ငွေများ ကိုပြန်ပေး စေ ၊ ကုန်လို
 သူတို့ရှိလျှင် မည်သည့်အရပ်က မည်မျှကုန်လိုသည် ဝတ်ဘိုး စား ဘိုး မည်မျှကုန်သည်များ
 ကိုသာမြို့ဝန်တို့က စာရင်း ဆက်သွင်း စေ ၊ ငွေတော်ထုတ်ပေး သနား တော်မူမည်
 ဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကို ဝိပဿနာ ရွက်ရသည့်ကိုလယ် ဝန်သံ တော်ဆင့် ဆော
 မြို့စား မဟာမင်း လှစည်သူမှတ်သား ချက် ။

(ဝမ်း ပြေစါစု)

14 September 1864

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၆ ခု တော်သလင်း လဆန်း ၁၄ ရက် နေ့တော် ၁၃ ဝယ် ၁၀ ပုံ ပါ
 ရွာ ပုလဲသူကြီး ငချင်း ခံဝန်ချက်၊ ကျွန်တော်အုပ်ထိန်း စီရင်သည်နယ် မြေအတွင်း
 ရာဇဝတ်တော် ရေး မှာ မပေ၍ မထွက်စေရ။ ကင်း လွတ်လုံခြုံအောင် ကျေးရွာ
 ပတ်လည်ဆူးစီးတံခါးကိ လုပ်ဆောင်ရန်ကင်း စောင့်နေဆင်ဆိုပြီး လျှင်ခေါင်း
 အုပ်စုဝန်အိမ် နေလူတို့တဦး ကိုတဦး အလှည့်အလည်ခံဝန် စေ၍သူခိုး လူဆိုး တို့ဝင်
 ထွက်တည်း ခိုအရှင်အလို တော် မရှိသည်ကို မပြုမကျင့်စေရ။ နိုင်နင်း အောင်ဆင်
 ဆိုစောင့်နေထိမ်း သိမ်း ပါမည် ကျေး ရွာအတွင်း လည်း လက်မှတ်စာ မပါသေနတ်
 ဓါး လုံနွား ဆွဲကွဲငင်ဝင် ရောက် ရောင်း ဝယ်ရှိလျှင်မြို့ရုံး သို့ပို့အပ်လှာ ပါမည်ထွန်
 တော်ခံဝန်သည်ကို မတည်ဥပဒေအတိုင်း မညီရာဇဝတ်တော် ကြောင်း နှင့်စပ်
 ဆိုင်သည်အမျှရပ်ထွက် ပေ၍သည်ကို မပို့မအပ် ပေါ့လျော့လစ်လပ် ရှိလျှင်ထွန် တော်သူ
 ကြီး ရာဇဝတ်အပြစ်ထင်ရှား အောင်ခံပါမည်။ အသီး အသီး နယ်ရှင်သူကြီး တို့ခံ
 ဝန်ချက်နှင့် ကျေး ရွာအင်အား အလျောက် ကောက်ခံရ ငွေတွင်ဆယ်ခိုင်တခိုင်
 နှုတ်၍အသနား တော်မြတ်ခံစေပြီး လျှင်သူခိုး ဓါး ပြကင်း လွတ်လုံခြုံအောင် စောင့်
 ထိမ်း စေရမည်။ ကျေး ရွာသူကြီး တို့မှာ နယ်တွင် နှုတ်လွန်လက် ရောက်တရား စ
 ကား မှုများ ရှိလျှင်အမိန့် တော်ဥပဒေရင်း အတိုင်း သူကြီး တို့ကစစ် ကြောစီရင်
 ၍မပြီး မပြေမှအယူခံ စေမည်ခိုင်စား ကွမ်း ဘိုး များ မှမြို့ဝန်မြို့သူကြီး တို့မစား
 မယူစေရ။ စာရင်း ချမှတ်မြို့ရုံး ထင်သိမ်း ထား ၍ စာရင်း ကိုလေး လတကြိမ်
 ရွှေဘဝါး တော်အောက် လျှောက်ထား စေပြီး လျှင်သင့်ရသုံး မည်။ ကြည်း လမ်း
 ရေလမ်းကူးသန်း ရောင်း ဝယ်ကြသည်ကို နယ်တို့ နယ်ရှင်သူကြီး တို့ကိုတိုင်တန်း ၍မြို့
 ရွာစခမ်း လမ်း စဉ်အတိုင်း သွား လာ ရောင်း ဝယ် စေရမည်။ နယ်ရှင်တို့ကို
 မတိုင်မ ပြောအလျောက်သွား လာတည်း ခို၍တိုက်ခိုက်ခိုး ယူပြောက်ဆုံး လျှင်အ
 ပေး အလျော် မရှိ ကျေး ရွာသူကြီး တို့ကိုဥပဒေအတိုင်း စီရင်ရန်ကိုလွတ်ငြိမ်း စေ
 မည်။ တာသည်စခမ်း လမ်း အတိုင်း တိုင်တန်း ပြောဆိုသွား လာ ရာခိုး ယူတိုက်
 ခိုက်၍ ဓါး ပြသူခိုး တို့ကိုဘမ်း ဆီး ရမိအောင် ပါပစ္စည်း များ ကိုသူခိုး ဓါး ပြတို့မှာ
 တောင်း ၍ဥစ္စာရှင်တို့သို့ပြန် ပေး စေမည်။ သူခိုး ဓါး ပြခိုး ယူတိုက်ခိုက်၍ မရမ
 မိရှိလျှင် နယ်ရှင်အကြီး အအုပ်တို့ကိုဥပဒေနှင့် ရာဇဝတ်စီရင်မည်။ ပဲပစ္စည်း ကို

ကျေး ရွာအင်အား ကို ထောက်၍ ငွေ တော် ၁၀ ခိုင်အသနား တော်မြတ်ခံရသူတို့
ကပေး လျော်သင့်သည်ကို ပေး လျော် စေမည်။ ဥစ္စာရှင်တို့သို့ ငွေ တော်ထုတ် ပေး
သင့်လျှင်ထုတ် ပေး သနား တော် မူမည်။ စေ ခိုင်း စီး နှင်ထွန်ယက်ရန်မြင်း ကွဲ
နွား ဝယ်ယူလိုသူတို့မှာ ဝယ်ရင်း နယ်ရှင်အကြီး အအုပ်တို့ထံ ရောင်း သူဝယ်သူကိုအ
မည်နာမ ဆောင်ယူရန်မြင်း ကွဲနွား ကောင် ရေ ကောင် မှတ်များ ကိုစာရင်း
ချစေပြီး လျှင်အကြီး အအုပ်တို့ထံတံဆိပ်လက်မှတ်ခံယူ နေရင်း ကျေး ရွာသို့ ဆောင်
ယူသွား စေရမည်။ တနယ်နှင်တနယ်နွား ဆွဲကွဲငင်အခိုး အယူ ခြေရကတား
မှာအစဉ်မပြတ် ခြေရကကိုလိုက်လံပြီး လျှင် ကျေး ရွာထုံး စံရှိသည်အတိုင်း ခြေ ခြောက်
ခြေရကကိုပြသအပ် စေ၍ နယ်ရှင်ကထုတ် နိုင်လျှင်ထုတ် စေ။ မထုတ် နိုင်လျှင် စီရင်စု
ကျေး ရွာ နယ်ထွင်သူခိုး မရှိမ နေ နယ်ထွင်း လူတို့လည်း မခိုး မယူ ခြောက် ကိုဖြို
ရွာသူကြီး ကျေး ထိန်း ရွာအုပ်ကိုကမ်း ဆိုဝံ့လျှင်လပ် စေ။ မဆိုဝံ့လျှင်အကြီး အအုပ်
တို့က ပေး လျော် စေ။ ခိုး သည်နွား ကွဲနှင်တကွ ကွဲရှိလျှင် ခြေရကသည် မကျသည် မဆိုသိရ
ဇဝတ် ခြောက် ကို ရှိရ ခြောက် ဆို လျှောက်ထား စေမည်။ ကျေး ရွာတွင်အ ခြေ လေး
ချောင်း ရောင်း ဝယ်သူတို့မှာ ရွာ နေလူတို့က ရောင်း ဝယ်ကြလျှင်သူကြီး သို့ပွဲခ
ပေး စေမည်။ အရပ်ရပ် ကျေး ရွာ နေလူတို့မှာ ရှိသည့် သေနတ်ခါး လှံများ ကိုဖြို
အကြီး အထိန်း အအုပ်ဖြိုရုံး များ ထွင်စာရင်း ချမှတ်၍ထား စေမည်။ ၎င်း သေ
နတ်ခါး လှံများ ကို နေရင်း မြို့ကျေး ရွာကအခြား မြို့ကျေး ရွာများ သို့ဆောင်
ယူသွား လိုလျှင်အ လျောက်အ ဆောင်အယူအသွား အလာ မရှိ စေရ။ နယ်ရှင်အကြီး အ
အုပ်တို့ထံတံဆိပ်လက်မှတ်စာ ခံယူသွား စေမည်။ ခံဝန်ချက်စာရင်း မချတံဆိပ်လက်
မှတ်စာ မခံမယူသွား လျှင် သေနတ်ခါး လှံများ ကိုသိမ်း ယူ၍လူကိုရကဇဝတ်စီရင်မည်။
မြို့ကျေး ရွာအကြီး အအုပ်တို့ထံလက်မှတ်စာ ခံယူသူတို့ကို ပေး ရန်တံဆိပ်မှာ ဇီဝဗိုင်း တံ
ဆိပ်ကိုဖြိုရုံး ထွင်ထား စေ၍ ဝန်စုမြို့ကျေး ရွာအကြီး အအုပ်တို့ထံအသီး အသီး တံဆိပ်
ခပ်ပြီး ထိုး ရွက်ကို ဝေငှ ပေး အပ်ထား စေမည်။ မြို့ရုံး က ဝေငှ ပေး အပ်ထီး
သည်တံဆိပ်ခပ်ထန်း ရွက်လိုလျှင် ဝန်စု ကျေး ရွာအကြီး အအုပ်တို့ကစာရင်း နှင်မြို့
ရုံး ထွင်အစီရင်ခံ၍ထပ်မံ တောင်း ယူအသင့်ထား ရမည်။

(ယင်း မာပင်အုတ် ကျောင်း စာစု)

ငရန် ဝေး က လောင်ဘုံကြီး ရွာသည်ဘီ ဘေး ဘိုး ဘတို့ကြီး စိုး ဆက်ခံအရိုး သား
 မြေး မှန်ပါသည်။ ဘိုးဘတို့အရှင်ကိုဆက်ခံကြီး စိုး ပါရမည်အကြောင်း နှင့်အစီရင်
 ခံချက်အတိုင်း လောင်ဘုံကြီး ရွာမှာ ငရန် ဝေး ကို (သက္ကရာဇ် ၁၂၂၆ ခုတပို့ 30 January 1865)
 ဇွဲလဆန်း ၄ ရက် နေ့သုကြီး အရှင်စာ ပေး အပ်ကြီး စိုး ဆောင်ရွက် စေသည်။
 လောင်ပုံကြီး ရွာအသည်အလိင် နေကပ်ပါး ရှေး ထမ်း ကြီး ငယ်တစုတို့လည်း သူ
 ကြီး ငရန် ဝေး ဆင့်ဆိုရန် နာခံ ဆောင်ရွက်ကြရမည်။ သူကြီး ငရန် ဝေး လည်း
 စီရင်စု လောင်ပုံကြီး ရွာနယ် မြေအတွင်း ရာဇဝတ် တော် ရေး မပေ T မထွက်
 စေရ။ ကြီး ပြီး ဖြစ် ကျေး ရွာကိုတိုး ပွား အောင်သိမ်း သွင်း ပြုစုပြီး ဖြစ် ပေ T
 ပေါက်ကျ ရောက်သည် မင်း မှု တော် ရုပ် များ ကိုမြို့ရုံး ကဆင့်ဆိုရန် နာခံ ဆောင်
 ရွက်ရမည်။ မြို့သူကြီး မင်း စါ။
 (အုန်း တောဘချစ် စါစု)

ဝန်ထောက်အသည် ဝန်တိုင်တား မြို့စား မင်းကြီး မဟာသီဟသူရ၊ ဝန်ထောက်
 ခန်း ပတ်မြို့စား မင်းကြီး သီရိမဟာဥဇနာ၊ ဝန်ထောက်မိုး နဲဗိုလ်မှူး မြို့
 သစ်မြို့စား မင်းကြီး မဟာမင်း ထင်စည်သူ၊ ဝန်ထောက်ပုပ္ပိုး မြို့စား မဟာ
 မင်း လှမင်း ကျော်မင်း ထင်၊ ဝန်ထောက် ကျောက်ရဲမြို့စား မဟာမင်း ထင်
 စည်သူတို့ကို မောက်တို ရွှေပိန်း ရွှေကုံး စိန်ထောင် ၉၊ ရွှေထိပ် ရွှေထွတ် ၄ က်မ
 နား စိန်ပွင့် ၁၂၊ ပါးကားနား ကာရွှေကား နောက်ကား မောက်ရူပါလည် ကွေး
 ကတ္တီပါနီ ရွှေယက်ပွား သတ်၊ မျည်း တိုကတ္တီပါစိမ်း ရွှေယက်ပြား သတ်၊ မျည်း ဂွဉ်
 ကတ္တီပါနီ ရွှေယက်ပြား သတ်အသနား တော်ခံစေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၇ ခု နယုန်လဆန်း ၆ ရက် နေ့နား ခံပြောကြီးမှူး မင်း^{14 June 1865}
 လှမင်း ကျော်ထွင်ပြန်။
 (မျိုး ဩဇာ၊ ပု၊ ၆၂၅)

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၇ ခု ဝါဆိုလပြည့် ကျော် ၆ နေ့ ရွာသစ် မြေ ရွှေဘုံသာ တောရတိုက်တံ
ကိုဦး ဥဂံသ၊ ဦး ဝဏ္ဏ၊ ဦး ဒီပ၊ ဦး နန္ဒိမာ၊ ဦး သုဏန္ဒ၊ သာမဏေတကိုပိဏ္ဍိ
တို့နှင့်ဦး သီရိမာကြီး အကြီး ပြု၍တည်ထား ပြုစုကြသည်ကလေးတလပန္န ဝိဟာရ
ထန်း ရွက်တဲကြီး ကိုတကာဝထယ်ကကြပ်မ၍ပိုင်း ဝန်း ညီညာ ဆွေတကာတို့နှင့်

ဆောက်လုပ်ကြသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၂၂၇ ခု ဝါဆိုလပြည့် ကျော် ၈ ရက်ရ နေ့ဆရာပြု ၁
၀ သက်စု၊ ငယ်တို့ကမ္မဋ္ဌာန်း ကျောင်း ဆောက်၍လှူကြသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၂၂၇
ခု ဧတိသလင်း လဆန်း ၉ ရက် ဂါ နေ့ဆရာပြု ၁ ဆရာ ၂၉ August ၁၈၆၅
အစ်တို့ဝါး ကျောင်း ဆောက်၍လှူကြသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၂၂၇ ခု ဧတိသလင်း လဆန်း ၂၆ August ၁၈၆၅

၆ ရက်ရ နေ့ဆရာပွဲ၊ ဦး ဆောင်တို့ ရေကန်ကိုကပိုင်ကြသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၂၂၇ ခု
ဧတိသလင်း လဆန်း ၁၂ ရက် ၆ နေ့တကာဝ ပြောငင်က ရေတွင်း ကပိုင်လှူသည်။
သက္ကရာဇ် ၁၂၂၇ ခု သတင်း ကျွတ်လပြည့် ကျော် ၅ ရက် ၂ နေ့ ချက်တီး အချိန်တွင် တော

ရ ကျောင်း တကာဆရာ သော် ဝိသုံမ ဂါမသိမ်အမိန့် တော်ကို ရွှေဘုံသာ တောရ
ကျောင်း သို့ ဆောင်ပို့လာသည်။ ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှ သော ရေ
မြေအသွင်ဆန္ဒနိဆင်မင်း သခင်ဆင်ဖြူများ ဝှင်လက်နက်စကြာသခင် အသွင်ဘဝ
ဝှင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့် တော်ရှိသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၂၂၇ ခု ဧတိသ

လင်း လပြည့် ကျော် ၁၀ ရက် ၅ နေ့ ရဟန်း သင်္ဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပ ဝါရဏဘက်ကြီး က
ငယ် ဆောင်ရွက်ရန် မြေဒူး မြို့စီရင်စုကွဲရွာ မြောက်ပို တောက် တောလယ်ကြီး
တောင်တွင်း ပြင် တောရ ကျောင်း တိုက်အတွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကိုမိကေး က
ဝိသုံမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ကုသိုလ် တော်ပွား ခဏ္ဍသိမ်သမုတ်လှူဒါန်း
စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၇ ခု ဧတိသလင်း လပြည့် ကျော် ၁၀ ရက် ၅ နေ့တွင်ပြန်။ 14 September 1865

(သောင်း စာစု)

အလုပ်တော်အဆောင်တော်ဥပဒေဘုရား*

ရွှေနန်းတော်၊ လွှတ်တော်၊ ရွှေရုံး၊ တရားရုံး၊ နောက်ရုံး၊ ရွှေမြို့တော်၊ ပြိုင်ရုံး၊ တံခါး ၁၂ ရပ်၊ တောင်ပြ ကြီးငယ်၊ ပြဿာန်မှစ၍ အရပ်ရပ်တိုက်တန်း တင်းကုတ်တန်းဆောင်း လမ်းမ၊ လမ်းသေး လုပ်ဆောင်ပြီး ပြေသည်အလုပ်တော် များကိုထပ်မံကြည့်ရှုပြင်ဆင်ရန် ဥပဒေဘုရား။

၁။ တံခါးနီတော်ပြင် ရွှေတော်ယူ တံခါးအတွင်း၊ လွှတ်တော်စွယ်တော်စင်၊ ပဟိုရ်စင်၊ လက်နက်တိုက်၊ ဒဂံ၊ တိုက်မှစ၍ တိုက်တန်းတင်းကင်းများမှာ ပျက်စီးယိုယွင်းပြင်ဆင်လုပ်ဆောင်ရန်ရှိမရှိများကို သင့်ရာအသုံး စာရေး၁။ ၁၀ရက်တကြိမ်လှည့်ပတ်ကြည့်ရှုစေ၍ ပျက်စီးယိုယွင်းရှိသည်ကို ကုန်ဝင်ရန်စာရင်းနှင့် လျှောက် ထားစေမည်။

၂။ နန်းမြို့တော်အုပ်ရုံးသစ်တပ်တံခါးဝင်းလေးမျက်နှာရုံး၊ အိပ်တန်းတံ၊ ဂျမ်းတံ၊ မြင်းတန်း၊ လွှတ်စေလေးတန်း၊ လက်ရသုံးတန်းများကိုလည်း သင့်ရာ အသုံးစာရေး၁။ ၁၀ရက်တကြိမ် ကြည့်ရှုစေ၍ ပျက်စီးယိုယွင်း ရှိသည်များကိုကုန်ဝင်ရန်စာရင်းနှင့်လျှောက်ထားစေမည်။

၃။ အသုံးစာရေးတင်စာရင်းကိုအတွင်းတော်သို့သွင်း၍ငွေတော်ထုတ်ယူပြီးလျှင်၊ သင့်ရာစာရေးကြီးကိုလုပ်ငန်း အလျှောက်ပြီးတောက်တန်အောင်ခံဝန်လုပ်ဆောင်စေမည်။

၄။ တံခါးနီတော်အတွင်း၊ ရွှေနန်းတော်ကြီး ဥယျာဉ်တော်စံနန်းတော်၊ ရွှေတိုက်၊ စာရင်းတိုက်၊ အချုပ်တိုက်၊ ဝေါတိုက်မှစ၍ အရပ်ရပ်တိုက်တန်းတင်းကွပ်များမှာ၊ ပျက်စီး ယိုယွင်း ပြင်ဆင် လုပ်ဆောင်ရန် ရှိမရှိ များကို၊ သင့်ရာဗြဲတိုက်သံဆင်၁။ ၁၀ရက်တကြိမ် လှည့်ပတ်ကြည့်ရှုစေ၍ ပျက်စီးယိုယွင်း ရှိသည်များ ကိုအတွင်းတော်ကမ္ဘာတမ်းထုတ်စေမည်။

၅။ မှာတမ်းအရသင့်ရာစာရေးကြီး၊ အသုံးစာရေးတို့ကို ကုန်ဝင်ရန် စာရင်းတွက်ချက် လျှောက်ထားငွေတော် ထုတ်ယူပြီးလျှင်လုပ်ငန်းအလျှောက်ပြီးတောက်တန်အောင်ခံဝန်လုပ်ဆောင်စေမည်။

၆။ ရွှေရုံး၊ နောက်ရုံး၊ တရားရုံး၊ ထောင်လက်မထောက်၊ အာဏာစိုးတန်းများကို ဆိုင်ရာအသီးသီး ကြည့်ရှုစေပြီး လျှင်ပျက်စီးယိုယွင်းပြင်ဆင်လုပ်ဆောင်ရန်ရှိသည်များကိုလွှတ်တော်မှာလျှောက်ထားစေမည်။

၇။ ပြင်ဆင်လုပ်ဆောင်ရန် ရှိကြောင်း လျှောက်ချက်အရ၊ စာရေးကြီး အသုံးစာရေးတို့ကို ကြည့်ရှု တိုင်းတာ တွက်ချက်စေ၍၊ စာရင်းဆက်သွင်းပြီးလျှင်၊ ငွေတော်ထုတ်ယူဆိုင်ရာသို့ ပေးအပ်ခံဝန်ချက်နှင့် လုပ်ဆောင် စေမည်။

၈။ ရွှေမြို့တော်ကြီးတံခါး ၁၂ရပ်၊ ပြ ၂ ရပ်၊ တောင်ပြကြီး ၄ရပ်များမှာ၊ ပြင်ဆင် လုပ်ဆောင်ရန် ရှိသည် များကို၊ စာရင်းရန်ထားရာပါခံဝန်လုပ်ဆောင်သူတို့သို့ ငွေတော်ပေးအပ်ရှိသည့် အတိုင်း၊ ပြီးပြေအောင် မပြတ် နှီးဆော်လုပ်ဆောင်စေပြီးလျှင်၊ စာရင်းကျလူတို့က မပြတ်ကြည့်ရှုစေ၍ ပျက်စီး ယိုယွင်းရှိမရှိ များကို၊ ၁၀ရက်တကြိမ်လျှောက်ထားစေမည်။

၉။ ရွှေမြို့တော်မြို့တွင်း မြို့ပြင်လမ်းများမှာ တံခါးလမ်း ၇၊ ပြလမ်း ၅၊ သတ်မှတ် ပိုင်းခြားသည့် အတိုင်း လမ်းပြင်စာရင်းပါ၊ အရာရှိတို့ကပုံစံတော်ကျအောင်တိုင်းတာစေမည်။

၁၀။ စာရင်းပါ အရာရှိတို့ တိုင်းတာရာ၊ လမ်းစည် မပြောင့်၍ ဖြစ်စေ၊ ပိုမိုကာရံ၍ ဖြစ်စေ၊ ပုံစံတော်နှင့် မညီရှိ သည်များကိုပုံစံရေးသားလျှောက်ထားစေ၍ပုံစံတော်နှင့်ညီအောင် ဖျက်သိမ်းစေမည်။

၁၁။ ရွှေမြို့တော် မြို့တွင်း မြို့ပြင်လမ်းမ လမ်းသေး ရေမြောင်း နင်းကြမ်းများမှာ၊ စာရင်းပါ အရာရှိ တို့က၊ ကောက်ခံရငွေတော်များနှင့်ပြင်ဆင်လုပ်ဆောင်စေမည်။

၁၂။ ရတနာပုံရွှေမြို့တော်ကြီး၊ မြေမြို့ အတွင်းဘုရားကျောင်း စရပ်တန်ဆောင် ရေဘွင်း ရေကန် တံတားများ ကို တည်ထားလုပ်ဆောင်ကိုးကွယ်လိုလျှင် လွှတ်တော်မှာ လျှောက်ထား၍ လွှတ်တော်က ချထားရာ၊ အရပ်အကွက်များမှာသာဆောက်လုပ်တည်ထားကိုးကွယ်စေမည်။

- ၁၃။ တရုတ်ကလား၊ ပုဏ္ဏား၊ ကသည်း လူမျိုးတို့ အမျိုးဘာသာ ကျောင်းဘုရား၊ ပလီတိုက် ဆောက်လုပ်လို လျှင်လည်း အလိုအလျောက် အဆောက်အလုပ်မရှိစေရ။ လွှတ်တော်မှာ လျှောက်ထား၍ ချထားရာ အရပ်အကွက်မှာသာဆောက်လုပ်စေမည်။
- ၁၄။ ရွှေမြို့တော်ကြီးအတွင်း ရပ်စု ကွက်စုများမှာ အမျိုးဘာသာ ဆောက်လုပ် ကိုးကွယ် ကြသည့် ရှိဟောင်း ကျောင်းဘုရား၊ စရပ်တန်ဆောင်း၊ ပလီတိုက်၊ ရေတွင်းရေကန် တံတားများကိုလည်း ရွှေရုံးအရာရှိ တို့က ကြည့်ရှုမှတ်သား၍ဦးရေနေရပ်ပုံစံစာရင်းနှင့်လျှောက်ထားစေမည်။
- ၁၅။ ကျောင်းဘုရား၊ ပလီတိုက်ရာမြေ၊ တိုက်အိမ်ဝင်းအိမ်၊ တန်းအိမ်များနှင့်တိုက်ရာ၊ ဝင်းရာ၊ အိမ်ရာမြေ၊ ခြံဥယျာဉ်လယ်ယာမြေများကိုလည်း အလို အလျောက် အရောင်း အဝယ် မရှိစေရ။ ရောင်းဝယ်လိုလျှင် လွှတ်တော်မှာလျှောက်ထားရောင်းဝယ်စေမည်။

ဥပဒေပေးအပ်ဆင့်ဆိုပြီးနောက်ကျူးလွန်သူတို့ကိုစီရင်ရန်ဥပဒေဘုရား

- ၁။ အရပ်ရပ် အလုပ် အဆောင်တော်များကို ကြီးကြပ် လုပ်ဆောင်စေသူတို့ ပေးအပ်သည့် ဝေပုံပါ လုပ်ငန်း လုပ်တာ များကို ငွေတော် ထုတ်ပေးပြေကုန်လျက် ပြီးထောက်တန်သည့် နေ့လရက်အတွင်း ပြီးပြေအောင် မလုပ်မဆောင် နေလျှင် လုပ်ဆောင်စေသည့် လုပ်ရပ်တွင်၊ ခြေချင်းနှင့် ထား၍ ပြီးပြေအောင် လုပ်ဆောင်စေပြီးမှလွှတ်မည်။
- ၂။ အရပ်ရပ် အလုပ်အဆောင်တော်များကို ကြီးကြပ် အကြည့်အရှုစေသူတို့ ပေးအပ်သည့် ဝေပုံပါ လုပ်ငန်းလုပ်တာ ပြင်ဆင်လျှင်ဆောင်ရန် ရှိသည်ကို မကြည့်မရှု မလျှောက်မထားမေ့လျော့ လစ်လပ်ရှိလျှင်၊ အကြည့် အရှုလစ်လပ် သူကိုထောင်မှာ ၁၅ ရက်ထားမည်။
- ၃။ ရွှေမြို့တော်ကြီး မြို့တွင်းမြို့ပြင် လမ်းများမှာ မည်သည့် အမျိုးသားမဆို ပေးချသနားတော်မူသည့် ပုံစံတော်ပါ၊ အိမ်ရာတန်းလမ်း၊ အပိုင်းအခြားကို၊ ကျူးလွန်ပိုမို၍ တိုက်အိမ်ခြံ ဥယျာဉ်ကျောင်းဘုရား၊ စရပ်တံတား ရေတွင်း ရေကန်ပြုလုပ်လျှင် ပိုလွန် ပြုလုပ်သည် များကို ဖျက်သိမ်းစေ၍ ကျူးလွန် ပြုလုပ်သည့်အပြစ်ထောင်မှာ တလ ထားမည်။
- ၄။ ရွှေမြို့တော် မြေမြို့ကြီးအတွင်း၊ အမျိုးဘာသာ ဆောက်လုပ်ကြသည့် ဝင်အိမ်၊ တိုက်အိမ်၊ လမ်းအိမ်၊ ဝင်းရာ၊ တိုက်ရာ၊ အိမ်ရာဥယျာဉ်လယ်ယာခြံမြေ၊ မြေလွတ်၊ မြေလပ်၊ ကျောင်းဘုရားစရပ်တံတား ရာမြေများကိုလည်း လွှတ် တော်မှာ၊ မလျှောက်မထား အလို အလျောက် ရောင်းဝယ်ကြလျှင်၊ ဝယ်ရင်းအဘိုးငွေကိုတောင်း၍ ရောင်းသူကို ထောင်မှာတလထားမည်။

* အမျိုးသားစာကြည့်တိုက်၊ ကင်းဝန်စာစု၊ ပုဂံခိုက် ၂၃၀၊ BBHC I 11 Dec. 1960, 259-261

င ခွန်ထွန်း ကက လေး မြို့ကို (သက္ကရာဇ် ၁၁၁) ၄၅ ခု ၆၄ ခု စစ်တမ်း စာရင်း ¹⁷⁸³
 ဆက်သွင်း သူအရိုး သား မြေး မှန်သည်အတိုင်း က လေး မြို့ကိုကြီး စိုး ချ်ဘိုး ဘတို့ ¹⁸⁰²
 စား ရိုး အ မွေလယ် များ ကိုလုပ်ကိုင် စား သောက်ပြီး လျှင်အမှတ်တော်ကိုထမ်း ရွက်
 ပါရမည်အကြောင်း နှင့် ရှိခိုး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း အရိုး သား မြေး င
 ခွန်ထွန်း ကိုက လေး မြို့သူကြီး ခန့်၊ က လေး မြို့ရှိ စား ရိုး အ မွေလယ် များ ကိုက
 လေး မြို့သူကြီး င ခွန်ထွန်း ကသနား တော်မြတ်ခံ၍ ချတင်လုပ် စား စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂ ရ ခုတန် ဆောင် မုန်း လပြည့် ကျော် ၁၄ ရက် နေ့နား ခ ^{16 November 1865}

မင်း လှသီရိ ကျော်ထင်ထွင်ပြန်။

(လုံး တော်စာစု)

ဘုန်း တော်အလှူခံကြီး မြတ်တော်မူလှသော ရေမြေအသွင်ဆန္ဒနိဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဂွင်လက်နက်စကြာသခင်အသွင်ဘဝဂွင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား သက္က
ရာဇာ ၁၂၂၇ ခုတန်ဆောင်မုန်း လပြည့်ကျော် ၁၄ ရက် ၁၆ November 1865
နေ့ကလေး မြို့ရှိ ဘုန်းရိုး
အမွေလယ်မြေများ ကိုကလေး မြို့သူကြီး ငခွန်ထွန်း ကသနား တော်မြတ်ခံ၍ ချတင်
လုပ်စား စေသနား တော်မူသည်။ ကလေး မြို့ကျေး ရွာအစီရင်ခေါင်း အကြီး အ
သည်အလိင် နေကပ်ပါး ဖြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ ငခွန်ထွန်း ကလေး မြို့ကို (သက္က
ရာဇာ ၁၁) ၄၅ ခု ၆၄ ခု စစ်တမ်း စာရင်း ဆက်သွင်း သူအရိုး သား မြေး 1783
သည်အတိုင်း ကလေး မြို့ကိုကြီး စိုး ရှိဘိုး ဘတို့အမွေလယ်များ ကိုလုပ်ကိုင်စား 1802
ပြီး လှင်အမှုတော်ကိုထမ်း ရွက်ပါရမည်အကြောင်း နှင့် ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်
အတိုင်း အရိုး သား မြေး ငခွန်ထွန်း ကိုကလေး မြို့သူကြီး ခန့်၊ သက္ကရာဇာ ၁၂၂၇
ခုတန်ဆောင်မုန်း လပြည့်ကျော် ၁၄ ရက်နေ့ဘုရား အမိန့်တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ် 1865
ထက်ဆင်ရွက်ရမည်အတိုင်း ကလေး မြို့မှ ငခွန်ထွန်း ကိုမြို့သူကြီး ခန့်ထား ကြီး စိုး
ဆောင်ရွက်စေသည်။ ကလေး မြို့ကျေး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အကြီး အသည်အ
လာဝင် နေကပ်ပါး ဖြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့မြို့သူကြီး ဆင့်ဆိုရာနာခံဆောင်ရွက်
ကြရမည်။ မြို့သူကြီး ငခွန်ထွန်း လည်း မြို့ကျေး ရွာကိုစည်ပင်သာယာငြိမ်ဝပ်အောင်
ထိမ်း သွင်း ပြုစု၍ ကလေး မြို့ရှိအမွေလယ်သာများ ကိုကလေး မြို့သူကြီး ငခွန်ထွန်း
ကသနား တော်မြတ်ခံ၍ ချတင်လုပ်စား ပြီး လှင်ပေ T ပေါက်ကျ ရောက်သည်မင်း
မှတော်ရပ်များ ကိုမြို့ကျေး ရွာ နေအသည်အလိင် နေကပ်ပါး ဖြေး ထမ်း ကြီး ငယ်
တို့မှသာ နာညီမျှခွဲခန့် ကောက်ခံ၍ အမိန့်တော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီ ပြေကုန်အောင်
ကြီး စိုး စီရင်ဆောင်ရွက်ရမည်။

ဝန်မင်း များ စါ
(လုံး တော်စါစု)

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၇ ခု (နတ်တော်လပြည့်ကျော် ၅ ရက်နေ့) မိဖုရား မြင်း
ဝန်မင်းကြီး၊ သတိုးမင်းကြီး မဟာမင်းလှသိဟသူ၊ မြဲတောင်မြို့စား သေနတ်
ဝန်ကြီး သတိုးမင်းကြီး မဟာမင်းလှကျော်သူ၊ ပုခန်းကြီး မြို့စား ဝန်ကြီး သ
တိုးမင်းကြီး မဟာမင်းလှစည်သူ၊ လောင်းရှည်မြို့စား လှသင်း ဝန်ကြီး သ
တိုးမင်းကြီး မဟာစည်သူတို့ကိုတိုး၍ သနားတော်မြတ်ခံရသည်။ များမောက်
တို့ပေးအတိုကောက်ဘုရား

မောက်တို့ရွှေပိန်းရွှေကုံးစိန်တောင် ၁၂၊ မှန်ကင်းစိုက်၊ ရွှေထိပ်
ရွှေထွတ်ငှက်မနားစိန်ပွင့် ၁၂၊ ပါးကားနားကားရွှေကားနောက်ကား
မောက်ရူပါလည်အေး၊ ကတ္တီပါနီရွှေယက်ပြားသတ်၊ အတွင်းရွှေကြက်သွန်
ခြိတ်သတ်၊ အနားရွှေချည်ပန်းနွယ်ကြယ်ပွင့်တပ်၊ များတိုကတ္တီပါစိမ်း
ရွှေပြားသတ်၊ အတွင်းရွှေကြက်သွန်ခြိတ်သတ်၊ အနားခုံခန့်ရွှေချည်ပန်း
နွယ်ကြယ်ပွင့်တပ်၊ များရှည်ကတ္တီပါနီရွှေယက်ပြားသတ်၊ အတွင်းရွှေကြက်
သွန်ခြိတ်သတ်၊ အနားခုံခန့်ရွှေချည်ပန်းနွယ်ကြယ်ပွင့်တပ်

၁
၁

ပေါင်း

(မျိုးကြည်၊ ပု၊ ၆၃၅၊ ကုန်း၊ တတိယ၊ ၁၉၆၇၊ ၈၂၂၉)

ပညာရှိပုဏ္ဏား အုပ်မဟာသီရိပဏ္ဍိတဂုဏ်ရူပဆွမ်း ဟင်္ဂါနာရဝါ။ သား နီ
 မာယီ၊ ညီဒုလိလ၊ ရာမနန္ဒ၊ သား နီလမာ၊ ညီသုဘဓနတို့ကိုပုဏ္ဏား အုပ်ပုဏ္ဏား
 ခေါင်း တို့ကအဆင့်အဆိုမရှိပါစေရမည်အကြောင်း နှင့်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်
 အတိုင်း ပညာရှိပုဏ္ဏား မဟာသီရိပဏ္ဍိတဂုဏ်ရူပဆွမ်း ဂုဏ်ပါး ပုဏ္ဏား ဟင်္ဂါနာ
 ရာဝါ။ သား နီမာယီ၊ ညီဒုလိလ၊ ရာမနန္ဒ၊ သား နီလမာ၊ ညီသုဘဓနတို့ကို
 ပုဏ္ဏား အုပ်ပုဏ္ဏား ခေါင်း တို့ကအဆင့်အဆိုမရှိစေနှင့်။ ပညာရှိပုဏ္ဏား မဟာ
 သီရိပဏ္ဍိတဂုဏ်ရူပသဘာဝအုပ်ထိန်း ဆင်ဆိုထမ်း ရွက်စေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၇ ခုတပေါင်း လပြည့်ကျော် ၁၅ ရက် ¹⁵ March နေ့နား ခံပြော

ကြီး မှူး မဟာမင်း လှမင်း ကျော်ထွင်ပြန်။

(အောင်ငြိမ်း စီစု)

ထီး လင်း မြို့သူကြီး မြို့အစီရင်ခံစာ ရေး တို့၊ လောဝင်ဘုံရွာသူကြီး ငယာရဲက
 (သက္ကရာဇ် ၁၁၀၀) ၄၅ ခု ၆၄ ခု ဘေး ဘိုး ဘတို့ ရွှေတိုက်စာရင်း ဆက်သွင်း ရာ¹⁷⁸³
 ပါဝင်လက်ရှိလက်မကွာကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရှိသည့်အတိုင်း လောဝင်ဘုံရွာကိုလက်ရှိ¹⁸⁰²
 အရှင်ဝန်စာမစတော်မူပါမည့်အကြောင်း နှင့် ဂျော့ကံထား ရှိသည့်ဖြစ်၍ လျှောက်
 ထား အစီရင်ခံချက်အတိုင်း (သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၀ ခုကဆုန်လဆန်း^{15 April} ၂ ရက် နေ့လိုင်¹⁸⁶⁶
 ဘုံရွာကိုလက်ရှိသူကြီးစာ ပေး အပ်ခန့်ထား လိုက်သည်။ လောဝင်ဘုံရွာ နေအသည်အလိ
 ဝင် နေကပ်ပါး ကြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တစုတို့၊ သူကြီး ငယာရဲဆင့်ဆိုရာ နာခံပြုရ
 မည်။ လောဝင်ဘုံရွာသူကြီး ငယာရဲလည်း ကျေးရွာသိယါစဉ်ပင်ရာဇဝတ်တော် ရေး
 ကင်း လွတ်လုံခြုံ အောင်ထိမ်းသိ မြှုပ်ဆိုင်ရာ ဆင့်ဆိုရာ နာခံထမ်း ရွက်ရမည်။
 လိုင်ရှည်၊ ဆော၊ ထီး လင်း တိုက်ခုနစ်ရွာဝန်မင်း လှ ကျော်သူစီ။
 (ထီး လင်း ဦး မေဘက်စါစု)

နိုငံင် တော်အတွင်း နယ်ပယ်ကျဉ်း ကျယ်အိမ် ခြေနည်း များ ခရီး နီး ဝေး ပျမ်း
 များ အလိုက်တရား ရာဇဝတ် မျက်နှာညီမျှမှုများ ကိုခွဲ ဝေစီရင် စေမည်စီရင်
 စုနယ်စီရင် စေမည်ခုံမည်ဦး ရေ၃၆၁ တော်ခန့်ထား ထမ်း ရွက်စေရန်မှန်
 ပြစာရင်း ဆက်သွင်း ချက်အတိုင်း သင့်ပြီ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၀ ခုကဆုန်လဆန်း ၁၃ ရက် နေ့နား ၂၆ April 1866

မင်း ထင်စည်သူထွင်ပြန်။

(ရေစကြိုဖြတ်ထုံး ၊ ၁၉၆၅၊ စီရင်)

ပညာရှိရှစ်ပါး ပုဏ္ဏား အုပ်မဟာသီရိပဏ္ဍိတရာဇ ဂုဏ်ကို ပုဏ္ဏား ဝန်ခံနဲ့။
သက္ကရာဇ် ၁၂၂၈ ခုသတင်း ကျွတ်လဆန်း ဇူလိုင် ၁၇ ၁၈၆၆ ခ်နေ့မှူး မင်း

လှသင်္ဃာတင်ပြန်။
(အောင်ငြိမ်း စာစု)

မြင်ကွန်း စား ငယ်ပန်း တိမ်း စား ငယ်တို့ပုန်စား ပုန်ကန်ပြု၍ ဖြစ်ပွား သည်
 အရသာ မှာ မြင်ကွန်း စား ငယ်မြင်း ခုံတိုင်စား ငယ်တို့နှင့်အကြီး အဆုတ်ပြုလုပ်သူ
 တို့အောက်မြို့ကျေး ရွာသို့ထွက်ပြေး ဂြိုဟ်သည်။ ပန်း တိမ်း စား ငယ်ညီတိုင်တား စား
 ငယ်၊ တောင်ဆင်း စား ငယ်၊ တောင်ပုံစား ငယ်၊ ငဖြူငယ်၊ ငစံ အောင်ငယ်၊
 ငအုန်း ငယ်၊ ငလှောက်ငယ်တို့နှင့်အပေါင်း အသင်း ပါအကြီး အဆုတ်ပြုလုပ်သူတို့ကို
 လည်း ဘမ်း ဆီး ရမိအရေး တော် ပြေကုန်၍ ဂြိုဟ်သည်။ နိုင်ငံ တော်အတွင်း အရပ်
 ရပ်မြို့ရွာ မှာ မြို့အုပ်ရွာ အုပ်မြို့ရွာ သူကြီး မြင်း ခေါင်း မြင်း စီး ဒိုင်း ခေါင်း
 အဝန်း စုထိန်း စုအုပ်တို့နှင့်မြို့ရွာ နေဆင်း ရဲသား ထွန် တော် မျိုး တို့ကိုသူပုန်ဘက်
 ပါဆို၍ အာမ်း အဆီး အစစ်အမေး မရှိ စေနှင့်။ ငြိမ်ဝပ်စွာ နေထိုင် စေ၊ မရမ
 မိသည် ဖြေး မြင့်စား ငယ်နှင့်ငှာ မှန်း၊ ငရန်၊ ငရွှေ မေောင်၊ ငကျောက်ခဲ၊ င
 မိတ်တို့စီရင် စုမြို့ရွာ များ သို့ခိုဝင်လာ ရောက်လျှင်သာ မထွက် မလွတ် စေရ၊ ရမိ
 အောင်ဘမ်း ဆီး ဆက်သ စေ၊ စော်ဘွား မြို့စား မြို့ဝန်စစ်ကဲမြို့ရွာအကြီး အဆုတ်
 တို့ကို စေ့နဲ့ အောင်ပြန်ဆိုမှသာ ထား စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၀ ခုတန်ဆောင် မုန်း လဆန်း ၁၂ ရက် ^{18 November 1866} နေ့နား ခဲမင်း

လှသီရိ ကျော်တင်ထွင်ပြန်။
 (ဆင်တဲစါစု)

ကရားမြို့သူကြီး မြို့စာ ရေး တို့၊ မြင်ကွန်း စား ငယ်၊ ပန်း တိမ်း စား ငယ်တို့
 ပုန်စား ပုန်ကန်ပြု၍ဖြစ်ပွား သည့်အ ရေး မှာမြင်ကွန်း စား ငယ်မြင်း ခုံတိုင်
 စား ငယ်တို့နှင့်အကြီး အဆုတ်ပြုလုပ်သူတို့ တောမြို့ကျေး ရွာသို့ထွက် ပြေး ရှိသည်။ ပန်း
 တိမ်း စား ငယ်ညီတိုင်တား စား ငယ် တောငင်ဆင်း စား ငယ် တောင်ပုံစား
 ငယ်၊ ငဖြူငယ်၊ ငစံ အောင်ငယ်၊ ငအုံး ငယ်၊ င လှောက်ငယ်တို့နှင့်အ ပေါင်း အ
 သင်း ပါအကြီး အဆုတ်ပြုလုပ်သူတို့ကိုလည်း ဘမ်း ဆီး ရ မိအ ရေး တော် ပြေကုန် ရှိ
 သည်။ နိုင်ငံ တော်အတွင်း အရပ်ရပ်မြို့ရွာ များ မှမြို့အုပ်ရွာ အုပ်မြို့ရွာသူကြီးမြင်း
 ခေါင်း မြင်း စီး ဒိုင်း ခေါင်း အဝန်း ၊ စုထိန်း စုအုပ်တို့နှင့်မြို့ရွာ နေဆင်း ရဲ
 သား ဣန် တော် မျိုး တို့ကိုသူပုန် ဖက်ပါဆို၍အဘမ်း အဆီး အစစ်အ မေး မရှိ စေနှင့်။
 ငြိမ်ဝပ်စွာ နေထိုင် စေ၊ မရမမိသည့် ဖြေး မြင်စား ငယ်နှင့်ငမုန်း ၊ ငရန်၊
 ငရွှေ မေောင်၊ င ကျောက်ခဲ၊ င မိတ်တို့စီရင် စုမြို့ရွာ များ သို့ဒိုဝင်လာ ရောက်
 ဖြစ်သော မထွက်မလွတ် စေရမိ အောင်ဘမ်း ဆီး ဆက်သ စေ၊ စော်ဘွား မြို့စား
 မြို့ဝန် စစ်ကဲမြို့ရွာအကြီး အဆုတ်တို့ကို စေ့နှံ့ အောင်ပြန်ဆိုမှာထား စေ၊ (သက္ကရာဇ်
 ၁၂၂၈ ခုတန်ဆောင် မုန်း လဆန်း ၁၂ ရက် နေ့) ဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကိုဦး
 ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည်ဖြစ်သည်။ စီရင် စုမြို့ရွာ များ မှာမြို့အုပ်ရွာ အုပ်မြို့ရွာသူ
 ကြီး မြင်း ခေါင်း မြင်း စီး ဒိုင်း ခေါင်း အဝန်း စုထိန်း စုအုပ်တို့နှင့်မြို့ရွာ နေ
 ဆင်း ရဲသား ဣန် တော် မျိုး တို့ကိုသူပုန်ဘက်ပါဆို၍အဘမ်း အဆီး အစစ်အ မေး မရှိ
 ငြိမ်ဝပ်စွာ နေထိုင် စေပြီး ဖြစ် မရမမိသည့် ဖြေး မြင်စား ငယ်နှင့်ငမုန်း ၊ ငရန်၊
 ငရွှေ မေောင်၊ င ကျောက်ခဲ၊ င မိတ်တို့စီရင် စုမြို့ရွာ များ သို့ဒိုဝင်လာ ရောက်ဖွယ်
 သာ မထွက်မလွတ် စေရအမိန့် တော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီရ မိ အောင်ဘမ်း ဆီး ဆက်သ
 ရမည်။

ဝန်မင်း များ စာ
 (မော်လိုက်သန့်စင် ဝါစု)

လဗိုင်း ဝန် ထောက်မဟာမင်း လှရတေကို ဗေဘင်း ကတ္တီပါန် ရွှေသီး ပန်း ၉၊
 တမာ့ရွက် ထောင် ၉၊ ရွှေနား တောင်း ဩက်ရင်အနား ဆူး နှစ်ထပ်၊ ကတ္တီပါ
 ဝတ်လုံဘဲရုံ ရွှေဖျင်ဒီတဆင့်တပ်၊ ခွဲဖြူရွှေမြိတ်ဂံ၊ ရွှေစလွယ် ငွေသွယ်၊ မောက်တို ရွှေ
 ပိန်း ရွှေကုံး စိန် တောင် ၉၊ ရွှေထိပ် ရွှေထွတ်ငှက်မနား စိန်ပွင့် ၁၂၊ ပါး ကာ
 နား ကာ ရွှေကာ နောက်ကာ မောက်ဂူပါလည် ကွေး ကတ္တီပါနီယက်ပြား သတ်၊ မျဉ်း
 တိုကတ္တီပါနီ နန်း ယက်ပြား သတ်၊ မျဉ်း ဂွဉ်ကတ္တီပါနက်ယက်ပြား သတ်၊ ကွမ်း ခွက်လ
 ဘက်ဆိုး တကောင်း ပိတ်ဂွဉ်ထောင်၊ ငွေ ကွေး အင်၊ ဓါး အဆောက်ကတ္တီပါနက်
 မှန်း ရင်း ဖျား ခွေး မခွေး ငယ်သံပတ်ရတနံ၊ ရွှေသား ကျောက်အိမ်ပါ၊ အိမ်
 ကတ္တီပါနက်မှမ်း ရင်း ဖျား ခွေး မသံပတ်ရတနံ၊ ရွှေသား ကျောက်အိမ်ပါ၊ ထီး
 နီ ရွှေညောင်ရွက် ၂ဆင့်၊ ညောင်ရွက် ရေ ၂၄၊ အချက်အထွတ် ရွှေ၊ ကျိုင်း ရွှေထွတ်
 ၁၀၀ မီးစင်တစ် ၉ ဝန်း၊ အိမ် နတ်ကုလား ပန်း၊ အိမ် ညောင်ရွက်အထွင်း ကုလား ပန်း၊
 ဘောင်ထိပ်ဘ ယောင်း ပွင့်၊ ဓါး ပန်း ကမ္ပတ်ကြာ နုတမြဲခြူး၊ ကမ္ပတ်နား အထွင်း
 ပြင်ပွတ်ခြမ်း၊ စက်ဘီလူး ခေါင်း၊ အထွင်း ကြယ်နား ကုလား ပန်း၊ ညောင်ရွက်
 တမြဲခြူး၊ ဩက်ရင်ကုလား ပန်း၊ အိမ် ညောင်ရွက်အထွင်း ကုလား ပန်း၊ ထောင်
 ကျေး စည်တိုင်အ ဖြေမြင်း နား၊ လျှောက် ၅ ဝန်း ထုပ် ၃ ဝန်း၊ ထု ပြောက်အနီသုတ်၊
 ဓါး ပန်း စက်မှလက် ဝဲလက်ယာ ၃ ဝန်း စီ၊ နောက် ၂ ဝန်း၊ ရွှေတဝန်း၊ စက်အ
 ထွင်း ဆင်စွယ်ကြယ်၊ စက်နား ညောင်ရွက်ဆင်စွယ်ကြက်ရင်ကုလား ပန်း၊ အိမ်ဆင်
 စွယ် ၂ တန့်လည်သီး ဆင်စွယ် မှော် သေး၊ ကျေး စည်တိုင်ဆင်စွယ်တပ်၊ ဘောင်ထိပ်ဘ
 ယောင်း ပွင့်ချက်ဆင်စွယ်၊ မြင်း ကကိုင်း ညောင်ရွက်ရ၊ သံပရံ ခွဲရက် ဘောက်
 က တောင်ဆွဲ၊ ဆက်ပါး ကာ ရွှေဇဝါပိန်း၊ နင်း နှင်း သိပ်အိမ် မြှောင်ရင်ပတ်
 ကွင်း ငွေဇဝါက တောင် ရွှေ ရေး စာမရီရုပ် ပန်း ခက်ကိုက်အနား သံငုံ ရွှေ
 ပိန်း၊ ဦး ခက်ထိပ် ဆောင်း မြီး ဖျမ်း ရင်ပတ် သက္ကလတ်ကြီး ရွှေကြက်တပ်၊ စီး နီး
 သက္ကဒါန်၊ သက္ကလတ်တင်ရမ်း စက်ရွှန်း ၃ ဆင့်၊ ဆင် ပေါင်း ဝန်း အထွတ် ရွှေ၊ အမိုး
 အနက်၊ က တောင် ရွှေတစုအနီတစု၊ ကခွက် ရွှေတစုအနီ ၂ စု၊ က တောင် ရွှေတစုအ
 နီတစု၊ အလံကျည်လုံကျည်အဖျား ရွှေဒီ၊ ဆင်သက္ကလတ်ကြီး လုံး နီ၊ စည်နီရ၊ စည်ပုတ်
 ၁၊ ပုံသဘာ ၁၊ ငွေခွဲကြီး ၁၊ ငွေခွဲငယ် ၂၊ ခရုဘာ ၁၊ လင်း ခွင်း ၁၊ လှော်ကား

ဦး ငှက်ပျံ့ရုပ်ငှ၊ ပဲ့ငှက်ပျံ့ရုပ်ငှ၊ ဆံထုံး တဘက်ဘရုံထုံး ပရိတ်ချည်ခုဆင့်၊ ခင်တု
ရင်အမိုး အုံနီပဲ့ဘီတုရင်၊ လုလင်တိုင် ထောင့် ဖြေပန်း ဆုပ်၊ ငြေး ငြိုး ငွေကံ
စော့အောင်း နီဦး တပွင့်ပဲ့ပွင့်၊ တက်မအနီ၊ လှော်တက်ဖြူသနား စော်မူ
သည်၊ စာချွန် ရေး မြဲ ရေး ရှိသင်း ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၀ ခုတန်ဆောင် မုန်း လပြည့် ကျော် ၆ ရက် နေ့နား ခံ ပြော
ကြီး မှူး မဟာမင်း လှမင်း ကျော်ထွင်ပြန် ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုသတင်း ကျွတ်လဆန်း ၁၀ ရက် နေ့ဝန် ထောက်တော်ကင်း ဝန်
မင်း ဥဒေါင်း လှေအုပ်မင်း တို့ကိုပုပ္ပိုး ဝန် ထောက်နည်း အစီး အနင်း အဆောင်
အရွက်အသနား စော်ခံ စေအမိန့် စော်အရအကျယ်မရှိ သော ခြေတင်လမိုင်း ဝန်
ထောက်မင်း ကိုသနား စော်မူရင်း အဆောင်ထွင် စလွယ်ကိုချွန်၍ ကျန်အဆောင်
များ ကိုအမိန့် စော်အခြေတင် စာရေး သား ပါမည်၊ ဝန် ထောက်တော်ကင်း
ဝန်မင်း ဥဒေါင်း လှေအုပ်မင်း နှစ်ပါး မှာအမိန့် စော်လက်ခံကိုပြုသ၍ စာရေး
ကြီး ဦး ဩယ်နှင့်အစီရင်ခံရလမိုင်း ဝန် ထောက်မင်း ကိုသနား စော်မူသည့်အ
ဆောင်အတိုင်း ရေး သား ပါ စော့အမိန့်ရှိကြသည့်အတိုင်း အမိန့် စော်အဆောင်
ကျယ်ကို ရေး ဆက်ရသည် ။

(မှူး ဩယ်၊ ပု၊ ၆၁၃၊ ၆၂၅)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ဂေရ မြေအသွင်ဆန္ဒနိဆင်မင်း သခင်
 ဆင်ဖြူများ ဂွင်လက်နက်စကြာသခင်အသွင်ဘဝဂွင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား အ
 မိန့်တော်ရှိသည်။ အဆက်ဆက် သောကိုယ်၏အဖြစ် ခွဲဆည်း ဘူး တော် မူအပ် သော ပါ
 ရ မီသန္တာ ရအ ပေါင်း တို့သည်ထက်သန်ကလွန်စွာ စုံညီလပ်သဖြင့်မြတ် သော မင်း အ
 ဖြစ်သို့ ရောက် တော် မူလျှင်သဒ္ဓါသတ်ဝိရိယပညာသမ္မာဆန္ဒဗြဟ္မဝိဟာရစသောတ
 ရား အ ပေါင်း တို့ဖြင့်သဘာဝတော်အကျိုး စီး ပွား ပြည်သူသတ္တဝါတို့အကျိုး စီး ပွား
 ပွား များ ဖြစ်လတ္တံ့သည်ကိုသဘကြိုရည် တော် မူပျက်သုဓမ္မာသရဘ တော်တို့နှင့်မျှ
 တော်မတ် တော်တို့ကိုညှိနှိုင်း တိုင်ပင် စေပြီး လျှင်ပြည်သူတို့က ပေး သည့်တံစိုး ပန္နာ
 ရာထူး ဆောင်ရွက်သူတို့နှင့်မြို့ရွာအကြီး အအုပ်စုရှင်ငန်း ဂွင်တို့က ပေး သည့် ဂြေ
 ငွေလက်ဆောင်များ ကိုမင်း မိဘုရား သား တော်သမီး တော်များ တော်မတ်
 တော်ကိုကအတောင်း အခံအစား အယူမရှိ စေရ။ အသီး သီး ဥပဒေ ပေး အပ်
 ဆင်ဆို၍ ရှိသည်။ အရာခံအရာ ဆောင် မှုနှင့်စပ်၍ဆက်သသည့်လက် ဆောင် တော်
 မြို့ရွာအစုအငန်း ယိမ်း သိမ်း ရသည်များ တော်မတ် တော်တို့ကဆက်သရသည့်လက် ဆောင်
 တော် များ ကိုလည်း အဆက်အသမခံမြစ် တော် မူ၍ ရှိသည်။ မြို့ရွာအစုအငန်း များ
 မှာဆက်သရန်လက် ဆောင် တော်ဆို၍မြို့ရွာအကြီး အအုပ်စုရှင်ငန်း ဂွင်တို့က ဂြေ
 ငွေအခွဲအတောင်း မရှိ စေနှင့်။ ဝန်တို့က နိုင်ငံ နင်း အောင်ဆင်။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၀ ခုတပို့တွဲလပြည့် ကျော် ၆ ရက် နေ့နား ၁ ပြောကြီး များ
 မဟာမင်း လှမင်း ကျော်ထွင်ပြန်။

(မုံတိုင်စာစု)

နိုငံ တော်အတွင်း အရပ်ရပ်မြို့ကျေး ရွာ ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း ထောက်တို့၊ သာသနာ့ ဒါယကာ မဟာ ဓမ္မရာဇ်တရား မင်း မြတ်သည် ဘေး တော်သီရိဓမ္မာ သောက ဒေဝါနံ ပီယတိဿ မင်း တို့၏သမ္မိကြည်ညိုခြင်း ကဲ့သို့မြတ်စွာဘုရား သခင်သာသနာ တော် ခွဲမတုံ မလှုပ်သက် ဝင်ယုံကြည် တော် မူသည် နှင့်အညီသာသနာ တော်မြတ်ကိုအခွန် ဝှည်စွာ တည်ထွန်း စေခြင်း ငှါမူလဘူတဖြစ် သော ဝိနည်း တရား တော်ကိုဂုဏ်နိုး သင်္ဘာ တော်တို့ထင်ရှား တည်သည် ရှိ သော်မြတ်စွာဘုရား သခင်သာသနာ တော် တည်ထွန်း သည် မည်သည်ဖြစ်၍ မြတ်စွာဘုရား စက်ဆုတ် တော် မူအပ် သော ဝဇ္ဇီတိုင်း သား ဂုဏ်နိုး များ တို့၏အခ လေ့သိက္ခာ ပုတ် တော်ကို ပျက် ရွှေ စေတတ် သော အကုင့် အမူကုလ ဒုသက ရှစ်ပါး၊ အ နေသန နှစ်ဆယ်တပါး တို့ထွင်အပြီး ဝင် သော သစ်သီး ပေးခြင်း၊ ပန်း ပေးခြင်း၊ မြေဖြူ မေဓီ ပေးခြင်း၊ ဗေဒင် ဖော်ခြင်း စသည်အမှု လှေ ယဉ် လှော် လောင်း မြူး ထူး ပျော်ပါး လှည်း နွား မွေး မြူစီး သွား ခြင်း ၊ သ ဝိတ်ပ ရိက္ခရာ စသည်ကို ရောင်း ချ၍ စီး ပွား ပြုလုပ်ခြင်း ၊ ဥယျာဉ်လယ်ယာ ပေါင် နံပြုစုစိုက်ပျိုး ခြင်း ၊ ဂတိသံသဌ လူတို့နှင့် ရော နှော့၍ ရောင်း ဝယ် ဘောက် ကား စီး ပွား မြတ်လုပ်ခြင်း ၊ ရွှေလုပ် ငွေလုပ်ထိုး ထွင်း လက်ဖွဲ့ခါး လှည့်အင်း အိုင် မီး တိုင်ယဉ်ရာ ဂါထာ မန္တန် စီရင်ခြင်း ၊ အ ကြောင်း မဲ့ နေလွဲကွမ်း စား ဆေး ဝါး ဆေး ငုံ ဆေး သောက်ခြင်း ၊ ဖြိုထွင်း ရွာထွင်း အ ကြောင်း မဲ့ဘိနပ်စီး သွား ခြင်း ၊ လူတို့ကဲ့သို့ထီး ရိုး ဝှည် ဆောင်း သွား ခြင်း ၊ ခက်တင် မေောင်း နှင်ဆဲ ရေး ပြောဆိုခြင်း ၊ မီး ပွဲ ခုံး ပွဲ ဇာတ် ပွဲ ရုပ် သေး ပွဲ အရပ် ပွဲ လှေ ပွဲ လှည်း ပွဲ မြင်း ပွဲ စ သည်တို့ကို ခံခြင်း ကြည့်ရှုခြင်း ကိုပ ယောဂ မကင်း အား ထုတ်ရွက် ဆောင်ခြင်း ၊ မင်း အမတ်တို့နှင့် စပ်ရင်း သော သူခိုး ဓါး ပြုတို့ကိုလက်ခံသိမ်း ထား ၍ ဂုဏ်နိုး သာမ ဏာ ပြုလုပ်ခြင်း ၊ ဂုဏ်နိုး တို့နှင့် မအပ် မစပ်လူတို့၏အသုံး အ ဆောင်ဖြစ် သော ဓါး လှံ သေ နတ်တို့ကိုသိုမှီး သိမ်း ထား အနီး အပါး သို့ ဆောင်ယူသွား ခြင်း စသည်တို့ကို ရှေး ရှေး ကာလ မဆွက ပင်နှစ်စဉ် မပြတ်အရပ် ရပ်မြို့ကျေး ရွာ ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း ထောက်တို့က ဆင့် ဆိုမြစ်တား ဆုံး မ စေခြင်း ငှါစာ ပေး အပ်သည်ကိုတင်း တင်း ကြပ်ကြပ်ဆုံး မပြု ဝါ ဒ ပေး ကြအ ပြောသုက္ခ မေဝာယ ခဏဖြင့်သာ နေ့ရက်ကုန်ခမ်း လျက်ဂုဏ်နိုး တရား မ တိုး မပွား ကလဟာဝိဝါ၊ ဗဏ္ဍနာဝိဝါဒ၊ ဣသာ မေ န္ဓေ လောဘ ဒေါသ မာနတရား တို့

သ ဝ ပျိုး များ စီပင်လျက်သ ဝ သ န ဝ တော်မြတ်ပျက်ပြား ဆုတ်ရုတ်ရန်အား ကြီး ဤ
 သည် နှင့်သက္ကရာဇ် ၁၂၂၀ ခုနှစ်သို့ ရောက်လစ်က ဝ လ သက္က ဝါအန္တိတို့၏အကုသိုလ်တရား
 ပျိုး များ ဘီစီး လဝသဖြင့် ဓါတ်ဆန်း ကိန်း ခန်း အလိုက်လူ မိုက်လူဆိုး တို့အားမကူးသင့်
 သည်ကိုအား ကိုး မ ဝ န တက်လျက်မီး ရေ ဝ င် မီး ခွက်သို့အသက် ဘေး ကို မ ဤက မ ဝ
 ရွတ်ရွတ်ချွန်ချွန် ပြေး ဝ င် တိုး ရှိုး သေ ဝ ပိုး ဖလံတို့ကဲ့သို့ မိမိတို့၏အသက် သေ ဘေး ကို
 မ ဤက လောဘ နေ ဝ က သို့လိုက်မှား ချ်ပြည် လေး ပြည်မှား တို့ဖြစ် ပျိုး ပြုန်း တီး
 တတ်သဖြင့် နေပြည် တော် မှ စ၍အရပ်ရပ်မြို့ ကျေး ရွာ များ ထွင်လူရှင် ရဟန်း တို့
 မငြိမ်မသက်ရှိ ဤ သေ ဤက ဝ င် ရဟန်း သင်္ဃာတို့လည်း ဝိနည်း သိက္ခာ ပုဒ်ဆုတ်ယုတ်
 ပျက်ပြား ဤသည်ဖြစ်၍ ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း ထောက်ပြုလုပ်သူအကြီး အအုပ်တို့က မိမိတို့ဂိုဏ်း
 ထွင်း သင်္ဃာ များ ကိုမြင်စွန်း စား ပတိမ်း စား တို့ ဘေး အ ရေး ဖြစ် ပျိုး ရ ဝ စံ
 နန်း တော်ထွင်း မင်း ဤက ဤက တော်အများ ပျက်ပြား ချွတ်ယွင်း သည်အခိုက်ကြိမ်
 ကြိုက်သည်အထွင်း ထွေမိ ပေ ဤက လျက်ရှိသည်ဖြစ်၍ ၎င်း အ ရေး တော်အထွင်း ရွေ
 မြို့ ဤက တော်အကြီး ကျေး ရွာ သို့အ ဆေ ဝ တလျှင် ရွှေ ဝ င် တခင်ပြန်လာ ဤသည် ရဟန်း
 သ ဝ မ ဤက တို့ကိုလည်း မင်း ဤက ဤက တော် များ နှင့်လွတ်ကင်း သန့်ရှင်း သည်မသန့်
 ရှင်း သည် များ ကို မေး မြန်း ထောက်လှန်း စစ် ဆေး ဤပြီး လျှင်မြတ်စွာဘုရား
 သ ဝ င် စက်ဆုတ်ပုံ ရွှေ ဝ တော် မူအပ်သည့် ဝ ဣတို့င်း သား ရဟန်း များ တို့၏အမူအကျင့်
 ဖြစ် သေ ဝ အ မှာတို့ကို ပေ ဤက ထွက်မရှိ စေ ရ ၊ ဝိနည်း သိက္ခာ ပုဒ် တော် နှင့်အညီ ပရိယတ်
 ပဋိပတ်တရား တို့ကို ပျိုး များ အား ထုတ်ကျင့် ဤ နေထိုင် ဤ အေ ဝ င် တင်း တင်း ဤက
 ဤက ဝ င် ဆိုမြစ်တား ဆုံး မ ဤက မည် ၊ အရပ်ရပ်ဆင့်ဆိုသည်ကို မတည် ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း
 ထောက်ပြုလုပ်သည့် ပုဂ္ဂိုလ်တို့လည်း သိက္ခာ ပုဒ် တော် နှင့်ညီ အေ ဝ င် အား မထုတ် ၊ အ
 ပြောသုက္က ဤက ဝ င် ကျ မဲ့တိုင်ခြင်း ၊ ဂိုဏ်း သင်္ဃာတို့ကိုလည်း မဆင့်မဆို မမြစ်မတား
 ပေ ၊ လျော့ကျင့် ဤ နေထိုင်သည် များ ကို ဤက ဝ န် စစ်ကဲအရ ဝ ရှိတို့က မည်သည့် ပုဂ္ဂိုလ် ဝိနည်း
 တရား နှင့် မ လျော်သည်ကို ကျင့် ဤ နေထိုင်သည်ဆို၍ ဤ တော် ဝုံး တော် များ သို့တိုင်
 တန်း လျှောက်ထား ဤက သိရလျှင် ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း ထောက်ပြုလုပ်သည့် ပုဂ္ဂိုလ် နှင့် ဝိ
 နည်း သိက္ခာ ပုဒ် တော် နှင့်အညီ ကျင့် ဤ နေထိုင်သည့် ပုဂ္ဂိုလ်တို့ကိုအပြစ် စီရင် ရ မည် ၊ သု
 ဝ မ္မာဆရာ တော်တို့စာ ပေး ဆင့်ဆိုလိုက်သည် ၊ အရပ်ရပ်မြို့ ကျေး ရွာ ရှိ ဂိုဏ်း အုပ်

ဂိုဏ်း ယောက်ျား၊ နိုင်ငံတော်အတွင်း အရပ်ရပ်မြို့ကျေး ရွာ နေဆင်း ရဲသား
 ကျွန်တော် မျိုး တို့ကိုအကြီး အအုပ်ပြုလုပ်သူတို့သည် ပမ်း နှိပ်စက်၍ဆင်း ရဲပင်ပန်း
 မြို့ရွာ မငြိမ်မသက် ဂြိုမည် များ ကို ရှေး မဆွကပင်ထင်မြင် ကြောင့် ကျတော် မူ၍ သူ
 ပုန်သုကန်တို့လက် နိုင်သိမ်း ယူရ ဝါသည် မြို့ကျေး ရွာ နှင့် စည်း ဩဝါ စောင့် နေကြ
 ရသည် မြို့ရွာ များ လည်း ဂြိုသည် ဖြစ်၍ ကြောက်လန့် တော တောင် ပုန်း အောင်း
 ၍ နေသူတို့ကို အဖမ်း အဆီး အစစ်အမေး မဂြို စေ နှင့်၊ ရာဇဝတ်ကို ချမ်း သာ
 ပေး တော် မူသည်၊ ငြိမ်ဝပ်စွာ နေထိုင် စေအမိန့် တော်ထုတ်ပြန် တော် မူရင်း
 အတိုင်း မြို့ဝန် စစ်ကဲအရာ ဂြိုတို့က မြို့ရွာ သူ ပုန်တို့ နှင့် တိုက်ခိုက် ရာ အရေး မသာ၍
 ဆုတ်ခွါရသည် မြို့ရွာ ရွှေမြို့ တော်သို့ မပေါက်မ ရောက် နိုင် ဂြိုသည်ကို မြို့ရွာ နှင့် ဆင်း
 ရဲသား ကျွန်တော် မျိုး တို့ကို ပတိမ်း စား မြင်စွန်း စား တို့သူ ပုန်ဆို၍ နှိပ်စက်
 ညှင်း ပန်း မဂြိုရ အောင် အရပ်ရပ် မြို့ကျေး ရွာ ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း ယောက်ျား
 သုဓမ္မာဆရာ တော်တို့က ဆင်ဆိုပါမည် အကြောင်း နှင့် အတွင်း ဝန်က လျှောက်ထား
 ဂြိုသည် အတိုင်း ပန်း တိမ်း စား မြင်စွန်း စား တို့သူ ပုန်ဆို၍ မြို့ဝန် စစ်ကဲအရာ ဂြို
 တို့က နှိပ်စက်ညှင်း ပမ်း မဂြို စေရ အောင် တင်း တင်း ဩဝါ ဩဝါ မြစ်တား ဆုံး မ
 ဆင်ဆိုကြ ရမည် ဆင်ဆိုသည်ကို မအည်၊ ပန်း တိမ်း စား မြင်း စွန်း စား တို့သူ ပုန်
 ဆို၍ မြို့ဝန် စစ်ကဲအရာ ဂြိုတို့က နှိပ်စက်ညှင်း ပမ်း သည်ကို မမြစ် မတား နေ၍ ထပ်
 မံကြား သိရလျှင် ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း ယောက်ျား သုဓမ္မာသို့ ခေ၍ စီရင်မည်၊ ဂိုဏ်း
 အုပ် ဂိုဏ်း ယောက်ျား ဆင်ဆိုလိုက်သည်၊ ဂိုဏ်း သင်္ဘာကိုယ် တော်အရှင် မြတ်တို့ ယခု ဝက်
 ခေါင်း ဂိုဏ်း ယောက်ျား ဆရာတို့က ပင် ခေ၍ သုဓမ္မာဆရာ တော်တို့က ဆင်ဆို
 မြစ်တား တော် မူ သော အမိန့် တော်အမှာ တော်အာဏာ တော်တို့ကို ပေး အပ်လိုက်
 သည်၊ ၎င်း အမိန့် တော်အမှာ တော်အာဏာ တော်အကူအရကို ဝက် ခေါင်း ဂိုဏ်း
 ယောက်ျား ဆင်ဆိုရာ နာ ခံလျက် ကျင့်သုံး နေထိုင်ကြ ရမည်၊ ၎င်း ဝက် ခေါင်း ဂိုဏ်း
 ယောက်ျားလည်း အမိန့် တော်အရာ ကို ဖတ် ရှု၍ ရှင် ရေး လူ ရေး မသင့်မတင့်
 သည် များ ကို နိုင် နင်း အောင်မြင်စွာ တွေ့ ရမည်၊ သုဓမ္မာဆရာ တော်တို့ စာ ပေး
 ဆင်ဆိုလိုက်သည်၊ ပင်း ၊ နတ် မောက်၊ ကျောက်ပန်း တောင်း သုံး မြို့ဂိုဏ်း အုပ်
 ဂိုဏ်း ယောက်ျား (ဝတ္ထု ရာဇ) ဝ ၂၂ ၉ ခု နှစ် သဿ မေဓအခွန် တော်ကို ခွဲ ခန့် ကောက်

ခံသည်အရ မှာတစ်ခါလျှင် ရွက်နီ ဂြိုဟ် တောင်း ခံ ခွဲ ခန့်သည်ဖြစ်၍ မြို့ နေ ရွာ သား
 လူအများ တို့မသက်မသာ ဂြိုဟ်ပါသည်။ တစ်ခါလျှင် နီ တင် ဂြိုဟ် မဖြစ်ပါ စေ နှင့်။ ယ
 ခု ခွဲ ခန့် ကောက်ခံပြီး နီတင် ဂြိုဟ်အရ ကျပ်သုံး ဒဂါး ဖြော့ ၂၂ ဝဲ ကျ များ ကို ဆောင်
 ပေး ငြိမ်း ပြီး နောက်တစ်ခါလျှင် နီတင် ဂြိုဟ် ဖြော့ ကို အခွဲအခန့် မရှိပါ စေ မည်
 အကြောင်း နှင့်သုံး မြို့ဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်တို့ လျှောက်ထား ချက်ရှိသည်အတိုင်း
 လွတ်တော် မှား တော် မတ် တော်အခွန် ဝန်တို့ကို ကြား သိ ပြောဆို ရာ သုံး မြို့ ကျေးရွာ
 များ မှာ နီတင် ဂြိုဟ် မခွဲ မခန့် စေ မူ၍ ယခု တောင်း ခံပြီး သည်ကျပ်သုံး ဒဂါး ဖြော့
 ၂၂ ဝဲ ကျ ဖြော့ နှင့် နောင် ခွဲ ခန့် မည် ဖြော့ ကို နှစ်ဦး စပ် ကျပ်သုံး ဒဂါး ဂြိုဟ်
 ခွဲ ခန့် ကောက်ခံ စေ အောင်စာ ပေး ဆင့်ဆို တော် မူ ပါမည်အကြောင်း ကိုလွတ်
 တော် မူး တော် မတ် တော်အခွန် ဝန်တို့အ လျှောက်အထား ရှိသည်ဖြစ်သည်။ ၎င်း၎င်း
 မြို့ဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်တို့၊ ယခု ဆောင် ပေး ပြီး ကျပ်သုံး ဒဂါး ဖြော့ ၂၂ ဝဲ
 ပေ ၇ မှာ ကျပ်သုံး ဒဂါး ရှစ်ပြား ပြည့်မှီ အောင်ပြား ၇ ဝဲ ဖြော့ ကို သာထပ် ခွဲ
 ခန့် ကောက်ခံ ကြရမည်အကြောင်း နှင့် သဿ မေဓအခွန် တော် ကောက်အရ ဂြိုဟ်
 ကို ဆင့်ဆို ကြရမည်။ ဝန်မင်း များ စာ။

ပင်း မြို့၊ နတ် မေဘက်မြို့၊ ကျောက်ပန်း တောင်း မြို့သဿ မေဓဆယ်ဘို့တဘို့အခွန်
 တော် ကောက်အရ ဂြိုဟ်ပင်း ၊ နတ် မေဘက်၊ ကျောက်ပန်း တောင်း မြို့ ကျေး
 ရွာ များ မှာ (သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၉ ခု နှစ်သဿ မေဓဆယ်ဘို့တဘို့အခွန် တော် ကောက်
 ခံရန် ရှိသည်ကို မြို့ရွာ နေလူတို့ မှာ အင်အား ထောက်၍ တစ်ခါလျှင် ရွက်နီ ဂြိုဟ် ဒဂါးသင်
 ဖြော့ ၂၂ ဝဲ ညှိနှိုင်း ရံထား ပြီး နောက်ထပ် မံ၍ ရွက်နီ ဂြိုဟ် ဒဂါး ဂြိုဟ် ညှိနှိုင်း ရန်
 ခန့်ထား ခွဲ တောင်း မည်ရှိ အကြောင်း များ နှင့်ကြား သိရသည်ဖြစ်၍ စာ ပေးအပ်
 လိုက်သည်။ ပင်း ၊ နတ် မေဘက်၊ ကျောက်ပန်း တောင်း မြို့ ကျေး ရွာ နေလူတို့ မှာ
 (သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၉ ခု နှစ်သဿ မေဓဆယ်ဘို့တဘို့အခွန် တော် ကောက်ခံခက်သွင်း¹⁸⁶⁷
 ရှိသည်ကို လယ်ယာလုပ်ငင်ကုသန်း ရောင်း ဝယ်သည်။ စီး ပွား အင်အား အရောက်
 ညှိနှိုင်း ၍ တစ်ခါလျှင် သုံး ဒဂါး ရှစ်ပြား ကျပ်သုံး ပြီး လျှင်အထက် ကောက်ပြီး ဒဂါး
 ဖြော့ ၂၂ ဝဲ ကျ ငွေကို နှိမ်၍ ကုန် ဒဂါး ဂြိုဟ် ကျ ငွေကို သာ ဒဂါး ပေး ဆောင်နိုင်သူ
 ပေး ဆောင် စေရမည်။ ဒဂါး မရှိသူတို့ မှာ ရိုး သား ဖြော့ ငွေကို မတ်သည် ငွေကို မြို့

ဂွာ နေလူတို့ မနာ မကြင် စေရ။ ဒင်္ဂါး အကျ၂ ခြံပြား ကိုက်ခံယူရမည့်အခွန် တော်
ခွဲ တောင်း ကောက်ခံရန် ငှိုသည်ကိုလည်း အပူအပြင်း အတောင်း အခံ မငှို စေရ။
သာယာညှိ ဖြောင့်ပြောဆို၍ နေ့ရက် မရှည် မကြာ စေရ။ ပြီး ပြော အောင်ဆက်သွင်း
ရမည်။ ဝန်မင်း များ စာ။

(သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုကဆုန်လဆန်း ၁၃ ရက် နေ့) (15 May 1867)

(ဆင်တဲစိစု)

(သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုကဆုန်လဆန်း ၁၃ ရက် နေ့တွင် ပန်း တိမ်း စား) (15 May 1867)

ဟောင်း ကိုထွပ်သည်။ တန်း ၊ တ ၁၃၆ ရ၊ စါ ၃၅၅)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှ သော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒ နိဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဝှင်လက်နက်စကြာသခင်အသွင်ဘဝရှင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား အ
မိန့်တော်ရှိသည်။ သီရိမာ မေတ္တာဂုဏ်ခံချက်အတိုင်း မြေတူး ဖြိုစီရင်စုစွဲဆွဲရွာ
မြောက်ရွာသစ်တောရကျောင်း တိုက်အနီး မိကေး ကယမုတ်လှူဒါန်း သည်သိမ်အ
ရွှေအနောက်တောင် မြောက်တော၅ဝဝါအတွင်း ခိုမှီရှိနေသည့် ရေပို၊ ရေမူး
သား ငှက်တိရိစ္ဆာန်တို့ကိုအဘယဒါနဇီဝိတဒါနကုသိုလ် တော်အထူး ဖြစ်ပွား စေခြင်း
ငှါဘေး မဲ့ပေး တော်မူသည်။ အဖမ်း အဆီး အနှောင့်အဖွဲ့အပစ်အခတ်အသတ်အ
ညစ်မရှိ စေနှင့်လွတ်ကင်း ချမ်းသာစေ။ မြေတူး ဖြိုသုကြီး ဖြိုစာ ရေး တို့နှင့်စွဲ
ဆွဲရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အကြီး တို့၊ ဂဟန်း တော်ရှင်သီရိမာ မေတ္တာဂုဏ်ခံ
ချက်အတိုင်း မြေတူး ဖြိုစီရင်စုစွဲဆွဲရွာ မြောက်ရွာသစ်တောရကျောင်း တိုက်အ
နီး မိကေး ကယမုတ်လှူဒါန်း သည်သိမ်အရွှေအနောက်တောင် မြောက်တော၅ဝဝါ
အတွင်း ခိုမှီး ရှိနေသည့် ရေပို၊ ရေမူး သား ငှက်တိရိစ္ဆာန်တို့အဘယဒါနဇီဝိ
တဒါနကုသိုလ် တော်အထူး ဖြစ်ပွား စေခြင်း ငှါဘေး မဲ့ပေး တော်မူသည်။ အဖမ်း
အဆီး အနှောင့်အဖွဲ့အပစ်အခတ်အသတ်အညစ်မရှိ စေနှင့်လွတ်ကင်း ချမ်းသာစေ
ဘေး မဲ့ပေး တော်မူသည်။ နယ်မြေနိမိတ်ပုံစံကိုလည်း ဌာဝဂုဏ်သိုလ် တော်ဖြစ်ထွန်း
အောင်ကျောက်တိုင်စိုက်မှတ်၍ ပုံစံကိုလည်း ၊ သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုကဆုန်လပြည့်¹⁸⁶⁷
ကျော် ၃ ရက် နေ့ဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင်ရွက်ရသည့်ဖြစ်၍ မြေ
တူး ဖြိုစီရင်စုစွဲဆွဲရွာ မြောက်ရွာသစ်တောရကျောင်း တိုက်အနီး မိကေး ကယ
မုတ်လှူဒါန်း သည်သိမ်အရွှေအနောက်တောင် မြောက်၅ဝဝါအတွင်း ခိုမှီး ရှိနေ
သည့် ရေပို၊ ရေမူး သား ငှက်တိရိစ္ဆာန်တို့ကို ဘေး မဲ့ပေး တော်မူသည့်အမိန့်
တော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီအာမ်း အဆီး အနှောင့်အဖွဲ့အပြစ်အခတ်အသတ်အညစ်မ
ရှိလွတ်ကင်း ချမ်းသာစေရမည်။ နယ်မြေနိမိတ်ပုံစံကိုလည်း ဌာဝဂုဏ်သိုလ် တော်ဖြစ်
ထွန်း အောင်ကျောက်တိုင်စိုက်မှတ်၍ ဘေး မဲ့ပိုင်း ခြား သည့်ပုံစံကိုလွတ်တော်မှာ
တင်ပေး လျှောက်ထား ဆက်သွင်း ရမည်။

ဝန်မင်း များ စာ
(သောင်း စာစု)

မိုးနဲ တပ်ရုံး ဥပဒေဘုရား*

ရှမ်းပြည်မြေလတ်မြို့ကျေးရွာများမှာ၊ ၁၂၂၉ ခုနှစ် ဆင့်ဆိုခန့်ထားရန် ဥပဒေဘုရား

- ၁။ မိုးနဲတပ်ရုံးမှာ သင့်ရာလူပေးအပ်၍၊ ဝန်ထောက်စောင့်နေထမ်းရွက်စေမည်။
- ၂။ မိုးနဲတပ်ရုံးမှာ တချက်၊ ညောင်ရွှေမြို့မှာ တချက်၊ သီပေါမြို့မှာ တချက်၊ လက်နက်ကရိယာ၊ ခဲ၊ ယမ်းမီးကျောက်အပြည့်အစုံတင်ထားအဆင်သင့်ရှိစေရမည်။
- ၃။ ရှမ်းပြည်မြေလတ်မြို့ကျေးရွာများမှာ၊ ဆိုင်ရာ အကဲ့ အပြား အဆင့်အဆီမရှိစေရာ၊ လွှတ်တော်ဆင့်ဆိုရာ နာခံ၍ မိုးနဲတပ်ရုံးက တဝတည်း ဆင့်ဆိုစေရမည်။
- ၄။ သံလွင်အနောက်ဖက်၊ ရှမ်းမြို့ကျေးရွာများမှာ၊ စော်ဘွားမြို့စားတို့က အလိုအလျောက်ကြေးငွေ၊ အခွဲအတောင်းမရှိစေရတပ်ရုံးဆင့်ဆိုရာ နာခံခဲ့တောင်းစေမည်။
- ၅။ မိုးနဲမြို့ရှိ မြန်မာကျွန်တော်မျိုးစာရင်းပါသားမြေးလူတို့ကို သိမ်းရုံးစည်းကြပ်အသင့်ရှိစေမည်။
- ၆။ မြို့ရွာအင်အားအလျောက်၊ ချင့်ထောက်တိုင်းတာပြီးလျှင်၊ မည်သည့်မြို့က လူလက်နက်မည်မျှ၊ အသီးသီးမြို့စားခော်ဘွားတို့ဝန်ခံခေ၍၊ စည်းကြပ်အသင့်ရှိစေရမည်။
- ၇။ တပ်ရပ်တပ်ခံသင့်သည့်မြို့များမှာ၊ ရဲမက်တို့ကို ထောက်ပံ့ပေးကမ်းရန် ကျီနှင့် လှောင်ထားစပါးမျိုး ရိက္ခာများကို ဆင့်ဆိုအသင့်ရှိစေမည်။
- ၈။ မိုးလေစင်္ကြံကာလ၊ မပြတ်မဝပ်သည့်မြို့များကို ပြတ်ဝပ်အောင် အင်အားအလျောက် ချီတက်ရမည်ဖြစ်၍၊ တောင်တပြင်ထားကင်းအစောင့်အနေ၊ လမ်းပေါက်၊ လမ်းဝများမှာ၊ ကြပ်ကြပ် တည်းတည်း ဆင့်ဆိုခန့်ထားစောင့်နေစေ၍ မိုးနဲတပ်ရုံးမှာ သင့်ရာစစ်ကဲနှင့်၊ အုပ်ကွပ်စောင့်နေစေပြီးလျှင်၊ ဝန်ထောက်နှင့် သင့်ရာစစ်ကဲတို့ကို သိန္နီမြို့သို့ ချီတက်စေမည်။
- ၉။ ဝန်ထောက်သိန္နီမြို့သို့ မချီမတက်မီ၊ သိန္နီမြို့အရှေ့လက် မြောက်လက် အလယ်လက်၊ ကျေးသီးတပ်ပေါင်းငါးဌာနများမှာ၊ နေရပ်သည့်မြို့ရွာရှိ အမှုထမ်းလူတို့နှင့် အကြီးအအုပ်ငါးဦးခန့်ထားအသင့်ရှိစေမည်။
- ၁၀။ ဝန်ထောက်သိန္နီမြို့သို့ ချီတက်သည့်ကာလ၊ မြန်မာအမှုထမ်းပါလူတို့ပြင်၊ ရှမ်းပြည်မြို့ ကျေးရွာ အင်အားအလျောက်၊ သင့်ရာစော်ဘွားမြို့စားတို့ ကိုယ်နှင့်ဖြစ်စေ၊ ညီသားအမတ်တို့နှင့်ဖြစ်စေ၊ လူလက်နက်ခန့်ထား၍ လိုက်ပါထမ်းရွက်စေမည်။

မိုးနဲတပ်ရုံးမှာ ထားရန် ဥပဒေဘုရား

မိုးနဲတပ်စစ်ကဲအရာရှိတို့ ဆင့်ဆို၍၊ တပ်ရုံးမှာ ထားရန် ဥပဒေဘုရား

- ၁။ တပ်ရုံးအရာရှိတို့မှာ၊ စရိတ်ငွေတော်သနား တော်မြတ်ခံစေ၍ ရှိသည်၊ တပ်ရုံးဆင့်စုမြို့ ကျေးရွာများမှာ ဝင်းနေအိမ်မှစ၍ ပန္နာကြေးအတောင်းအခံလူအခန့်အတားမရှိလွတ်ငြိမ်းစေမည်။
- ၂။ တပ်ရုံးဆင့်စုမြို့ ကျေးရွာများမှာ၊ ၂ ကြေး၊ ၃၅ ကြေးများကို၊ ခွဲချိန်ကာလရောက်လျှင်၊ သင့်ရာလူစေလွှတ်ကောက်ခံစေမည်ဖြစ်သည်။ တပ်ရုံးက အလျောက်အခွဲအတောင်းမရှိ၊ ဆင့်ဆိုမည်။
- ၃။ တပ်ရုံးဆင့်စုမြို့ကျေးရွာများမှာ၊ တမြို့တရွာတည်းနေထိုင်သူချင်းဖြစ်ပွားကြသည့် တရားထုတ်မှုများကို တပ်ရုံးက လက်ခံ၍ အစစ်အမေးမရှိစော်ဘွားမြို့စားမြို့အုပ်စစ်ကဲတို့က စီရင်စေ။
- ၄။ စော်ဘွား မြို့စား မြို့အုပ် စစ်ကဲတို့စီရင်၍ မပြီးလျှင်၊ တပ်ရုံးမှာ ပြောဆိုစေမည်၊ မပြီးလျှင် ဝိုလ်မှုးရှိရာ လာရောက်ပြောဆိုစေမည်။

- ၅။ တမြို့နှင့်တမြို့၊ တနယ်နှင့်တနယ်၊ နေရပ်ကွဲပြားသည့်တရားမှုများကို တပ်ရုံးကလက်ခံစီရင်စေမည်။
- ၆။ တပ်ရုံးကစီရင်၍ မပြီးလျှင်၊ ဗိုလ်မှူးရှိရာလာရောက်ပြောဆိုစေမည်။
- ၇။ တပ်ရုံးမှာစွဲဆိုသည့်တရားစကားမှုများမှာလည်း မှတ်ချက်ရေးမှတ်ပုံတင်၊ ဖတ်စာ၊ မှတ်စာဆို၍၊ အတောင်းအခံမရှိ၊ ထုတ်ပြန်တော်မူသည့်အမိန့်တော်အတိုင်းသာတောင်းခံစေမည်။
- ၈။ တပ်ရုံးဆင့်စွဲမြို့ကျေးရွာအတွင်း၊ စော်ဘွားမြို့စား မြို့အုပ် စစ်ကဲတို့ကို၊ အမိန့်နှင့် ခန့်ထား၍၊ ဆိုင်ရာတပ်ရုံးစားခံယူကြသည်မှာလည်း၊ မှတ်ချက်ရေး၊ မှတ်ပုံတင်၊ ရေးစာ၊ မှတ်စာ၊ ပန္နာလက်ဆောင် အတောင်း အခံအကုန်အကျမရှိစေရပေးအပ်ရန်စာကို နေရပ်မကြန့်မကြာပေးစေမည်။
- ၉။ တမြို့နှင့်တမြို့၊ တနယ်နှင့်တနယ်၊ နေရပ်ကွဲပြားသည့်၊ ရာဇဝတ်မှုများမှာ၊ ကြေးငွေပန္နာ အတောင်း အခံအစားအယူအကုန်အကျမရှိ၊ တပ်ရုံးကမိန့်ရာစစ်မေး၍၊ ထောင်အကျည်းတားသင့်သူ၊ ခံဝန်သူနှင့်ထားသင့်သူ၊ ကြေးငွေပေးလျော်သင့်သူများကို၊ အပြစ်အလျောက် စီရင်ပြီးလျှင်၊ စီရင်သည့် အမှုဦးရေ၊ ထောင်တန်း အကျည်းရှိသည့် လူစာရင်းများကို ၎င်းတို့ကြိမ်၊ ဗိုလ်မှူးရှိရာ လာရောက်အစီရင်ခံစေ၍ ဗိုလ်မှူးကလွှတ်တော်မှာလျှောက်ထားစေရမည်။
- ၁၀။ စစ်လက်နက်ကိုင်မှုရှိလျှင်၊ တပ်ရုံးဆင့်စွဲမြို့ကျေးရွာများမှာ၊ အရေးကိုချင့်ထောက်၍၊ အင်အား အလျောက်လက်နက်ကိုင်လူခန့်ထားရမည်။
- ၁၁။ စစ်လက်နက်ကိုင်မှုနှင့်၊ စော်ဘွား မြို့စား မြို့အုပ် စစ်ကဲတို့ကို၊ ဆင်ဆို ချခေါ်ရသည့် အမှုများ မှာလည်း၊ ရောက်လက်ဆောင်ထမ်းဘိုးဆို၍ ပန္နာလက်ဆောင်ကြေးငွေ အပိုအဖိုအတောင်းအခံမရှိ၊ အမိန့်တော်ထမ်းအတိုင်းတတိုင် လျှင် ၂၂၂၂ ကျကိုသာတောင်းခံစေမည်။
- ၁၂။ ကလောင်၊ ယွန်း ယိုးဒယားတို့ ပေါက်ရောက်သာသည့် ထားကင်းအစောင့်အနေများမှာ၊ ထောက်လှမ်းမြဲထောက်လှမ်း၍ ကြားသိထင်မြင်သမျှ အကြောင်းအရာ၊ သံလွင်အရှေ့ဘက် မြို့ကျေးရွာများက၊ တပ်ရုံးသို့အစီရင်ခံလာရောက်သည့်အကြောင်းအရာများကို၊ အလျင်အမြန်စေလွှတ်လျှောက်ထားစေမည်။
- ၁၃။ ရေးကြောင်းအလျောက် ရွှေဘဝါးတော် အောက်တင်လျှောက်ရသည့် စရိတ်၊ အစေ အလွတ်ထောက်လှမ်းသူတို့စရိတ်မှစ၍၊ ရုံးသုံးစရိတ်ငွေများမှာ၊ လစည်သုံးမြဲ အတိုင်း။ တပ်ရုံးဆင့်စွဲမြို့ရွာ ခွဲငွေက၊ စစ်ကဲအရာရှိတို့စားစရိတ်နှင့်တကွ၊ နှုတ်ပေးမည်ဖြစ်၍၊ လေးလတကြိမ်အသုံးစာရင်းနှင့် ဗိုလ်မှူးထံတင်ပေးရမည်။
- ၁၄။ တပ်ရုံးဆင့်စွဲမြို့ကျေးရွာများမှာ၊ တပ်ရုံးကဆင့်ဆို၍ ကုန်ကျသည့် စရိတ် ကြေးငွေစာရင်းကို လေးလတကြိမ် ဗိုလ်မှူးထံတင်ပေးစေမည်။
- ၁၅။ တပ်ရုံးဆင့်စွဲမြို့ကျေးရွာများမှာ၊ စော်ဘွား မြို့စား မြို့အုပ် စစ်ကဲတို့၊ စီရင်စွဲမြို့ကျေးရွာ အတွင်း တရားရာဇဝတ်မှုများမှာ၊ အမိန့်တော်ထမ်းထက်အလွန် ငွေကြေးပိုမိုစားယူသည်မှု၊ လက်ဆောင်ပန္နာခံယူ၍၊ ဟိန်၊ ထမုံ၊ မြေတိုင်ကြော့ခေါင်းတို့ကို၊ အလိမ္မာလှူပြောင်းခန့်တားသည့်အမှု၊ ကျေးရွာနေ ဆင်းရဲသားတို့မှာ၊ ကြေးငွေခွဲတောင်းသည့် အမှုများကို တပ်ရုံးကထောက်လှမ်းမှတ်သား၍၊ လေးလ တကြိမ် ဗိုလ်မှူးရှိရာ အစီရင်ခံစေပြီးလျှင်၊ ဗိုလ်မှူးကလွှတ်တော်မှာလျှောက်ထားစေရမည်။
- ၁၆။ စော်ဘွားမြို့စားတို့ ဘွားစားစီရင်စွဲ မြို့ကျေးရွာ များမှာ လက်ရှိ ဟိန်၊ ထမုံ၊ မြေတိုင်ကြော့ခေါင်းတို့ ကျေးရွာလူဆင်းရဲသားတို့ကို ကြေးငွေ ပိုမိုတောင်းခံ စားယူ ညှင်းပန်း နှိပ်စက်ပြုကျင့်သောကြောင့် နတ် ယူ လဲပြောင်းရန်ရှိလျှင် တပ်ရုံးမှာအစီရင်ခံစေ၍ တပ်ရုံးက ဗိုလ်မှူးရှိရာ အစီရင်ခံစေပြီးလျှင် ဆင့်ဆိုရာနာခံပြီးမှလဲပြောင်းခန့်ထားစေမည်။
- ၁၇။ တပ်ရုံးအရာရှိစာရေးလုပ်တို့၊ မြို့ကျေးရွာများမှာ၊ မှုခင်ရှာကြံကြေးငွေတောင်းခံစားယူသည့် အမှု အမိန့်တော်ထမ်းထက် ပိုမိုတောင်းခံသည့် အမှုများကို ထောက်လှမ်း၍ တွေ့မိလျှင်၊ တပ်ရုံးသို့ပေးအပ်သည့်ငွေစားဥပဒေအတိုင်းစီရင်မည်။

တပ်ရုံးအရာရှိတို့ငွေစားယူသည့်အမှု။ ၎င်းတို့သားမယားကြေးငွေစားယူသည့်အမှုများကိုစီရင်ရန်ဥပဒေဘုရား

- ၁။ ၁ဝိက၅ဝိစားယူကြောင်းနှင့် လျှောက်ထား ကြားသိရလျှင် ရွှေဘဝါးတော်အောက်ခေါ်ယူ၍ရှင်းလင်းစစ်မေးပြီးမှစားယူသည့်ငွေကိုနှစ်ဆပြန်ပေးစေ၍၊ တန်းမှာတလထားမည်။
- ၂။ ၅ဝိက၁ဝိထိစားယူကြောင်းနှင့်လျှောက်ထားကြားသိရလျှင် ၎င်းနည်းပြန်ပေးစေ၍ ထောင်မှာ တလထားမည်။
- ၃။ ၁ဝိကအထက်ကိုပို၍ စားယူကြောင်းနှင့် လျှောက်ထားကြားသိရလျှင်၊ ၎င်းနည်းပြန်ပေးစေ၍၊ ထောင်မှာသုံးလထားမည်။ အမိန့်တော်မြတ်ခံ၍ အရာကိုလည်းနုတ်မည်။

၎င်းခုံစာရေးလင်တို့အမိန့်တော်ထမ်းပြင်ပို၍စားယူလျှင်၊ တပ်ရုံးအရာရှိတို့ကစီရင်စေရန် ဥပဒေဘုရား

- ၁။ ၅မပြည့်သည့်ငွေနှင့်၊ ၎င်းထိုက်တန်သည့်ပစ္စည်းများကို စားယူလျှင်၊ စားယူသည့်ငွေကို၊ နှစ်ဆတန်ပြန်ပေးစေ၍၊ တပ်ရုံးတွင်ငါးချက်ရိုက်ပြီးလျှင်၊ ၁ဝရက်တန်းမှာထား၍၊ မစေမခိုင်းလွှတ်ရမည်။
- ၂။ ၅ဝိက၁ဝိထိငွေနှင့်၊ ၎င်းထိုက်တန်သည့် ပစ္စည်းများကိုစားယူလျှင်၊ ၎င်းနည်းပြန်ပေးစေ၍၊ တပ်ရုံးတွင် ဆယ်ချက်ရိုက်ပြီးလျှင်၊ တန်းမှာတလထား၍၊ မစေမခိုင်းလွှတ်ရမည်။
- ၃။ ၁ဝိကအထက်ကိုပိုငွေနှင့်၊ ၎င်းထိုက်တန်သည့်ပစ္စည်းများကိုစားယူလျှင်၊ ၎င်းနည်းပြန်ပေးစေ၍ တပ်ရုံးမှာအချက်သုံးဆယ်ရိုက်ပြီးလျှင်၊ ထောင်မှာတလထား၍၊ မစေမခိုင်းလွှတ်ရမည်။

* အမျိုးသားစာကြည့်တိုက်၊ ကင်းဝန်စာစု၊ ပုဂံ၊ ၂၀၀၆။ BBHC I 11 Dec. 1960, 266-270

ဘုရား ပုဏ္ဏား တော်ဘိသိက် တော်ဆက်ရှစ်ပါး ပုဏ္ဏား တစုတို့ရှိခိုး အစီရင် တော်
 ခံပါသည်ဘုရား ၊ ဘေး လောင်း တော်ဘိုး လောင်း တော်ဘကြီး တော်ခမည်း
 တော်ဘုရား ဝေလက်ထက် တော်တိုင်ဘိသိက် တော်ဆက်အမျိုး အရိုး ဖြစ်ပါ၍အမျိုး
 ဘဝစေတင်ထိမ်း လက်ဘိသိက်အမှုတော်ကိုဘုရား ဝေလက်ထက် တော်ထွင်ထမ်း
 ရွက် နေထိုင်ရပါသည် ၊ ဗိုလ်မှူး ဗိုလ်ချုပ် စစ်တက် စစ်ချီရောက်လိုက်ထမ်း ရဘူး သည်
 မရှိပါပြီဟု ဇော်နတ်ပူဇော်အမှုထမ်း ပုဏ္ဏား တို့သာလိုက်ထမ်း ရသည်စတမ်း
 အမှတ်ထင်ရှား ရှိပါသည်ကို နောင် တော်ပုဂံမင်း လက်ထက်တကြိမ်တခါပုဏ္ဏား ဝန်
 ဟောင်း ငကုလား ကအမေဗ္ဗခန့်ထား ၊ ကျောက်ပန်း ဟောင်း ဝန်ကြီး ဟောင်း
 နှင့်လိုက်ထမ်း ရဘူး သည်ကိုအစွဲပြု၍ယခုတပ် တော်ချီတက်ရဘိသိက် တော်ဆက်ရှစ်
 ပါး ပုဏ္ဏား တို့ကိုခန့်ထား လိုက်ထမ်း ရလျက်ရှိပါသည် ၊ ဝှေး ဘေး လောင်း တော်
 ဘိုး လောင်း တော်ဘုရား ဘကြီး တော်ဘုရား ခမည်း တော်ဘုရား လက်ထက်
 တိုင်လွတ်ငြိမ်း ချမ်း သာပါသည်အတိုင်း လွတ်ငြိမ်း ချမ်း သာပါရမည်အကြောင်း
 ကိုရှိခိုး အစီရင် တော်ခံပါသည်ဘုရား ၊ လျှောက်ချက်အတိုင်း မှန်လျှင်လိုက်ပါမိ
 သည့်လူတို့အပြင် နောက်ကိုအခန့်အထား မရှိလွတ်ငြိမ်း စေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၉ ခု ဝါဆိုလဆန်း ၂ ရက် နေ့ဝန်ရှင် တော် ^{July} ရေနံချောင်း 1867

မြို့စား မင်း ကြီး မိန့်ချက်ဝန် ထောက် တော်ကင်း ဝန်မင်း မှတ်။

(အောင်ငြိမ်း စာစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ် တော် မူလှ သော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒ နိဆင် မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဂှင်လက် နက်စကြာသခင်အသွင်ဘဝဂှင် မင်း တရား ကြီး ဘုရား အ
မိန့်တော်ရှိသည်။ ရဟန်း သင်္ဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်
ရန်အမြင်မြို့ဘုံပျံ့ ကျောင်း တိုက်အတွင်း စတုရန်း ရါစီ မြေကိုအမြင်ငါး မြို့ဝန်အလုံ
မြို့ဝန် မင်း ကြီး မဟာသမိန်ဘရမ်း ကဝိသုံဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍
ကုသိုလ် တော် ပွား ခဏ္ဍသိမ်သ မုတ်လှူဒါန်း စေ။

(သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခု ဝါခေါင် လဆန်း ၁၁ ရက် (10 August 1867)

(မုံရွာအမြင်ဘုံပျံ့ ကျောင်း စာစု)

9 September 1867

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခု တော်သလင်း လဆန်း ၁၂ ရက် နေ့ပညာ ဂြိုဟ်သိက် တော်ဆက်
 ၅ ဝါး ပုဏ္ဏား အုပ်ပုဏ္ဏား ဝန်မဟာသီရိပဏ္ဍိတဂါဇာဂုရုဏပုဏ္ဏား ရွာအတွင်း
 ပုဏ္ဏား လူမျိုး နေထိုင်သည့်အိမ်ခြံမြေများ ကို ရောင်း ဝယ်ရ ခွင့်ပြုစီစဉ် စီစဉ်
 ပြည်စာ ရေး တို့ကအခွန်ငွေပေး ဆောင်ရမည်တောင်း ခံရှိပါသည်။ အတောင်း
 အခံမရှိလွတ်ငြိမ်း ပါရမည့်အကြောင်း နှင့် ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ရအတောင်း
 အခံမရှိစေ နှင့်လွတ်ငြိမ်း စေ။ လဘက်ရည် ဆောင်တော်ထွင်ဘုရား အမိန့်အတိုင်း
 မြတ်ရှိသည်။ ကနီအတွင်း ဝန်မင်း ရှေ့သစ်တောဝန် ငွေခွန် ဝန်ကီ ဝန်မင်း မြို့
 ဝန်မြို့သားမြို့စား မင်း တို့အစုံအညီသံတော်ဆင့်မင်း ကျော်မင်း ထင်သင်္ခယာမှတ်
 သား ချက်။

(အောင်ငြိမ်း စာစု)

ဝန်ထောက်မင်းကင်း ဝန်မင်းကြီး မဟာစည်သူ၊ မင်းကြီး မဟာမင်းခေါင်
ကျော်ထင်၊ မင်းကြီး မဟာမင်းလှမင်းခေါင်၊ မဟာမင်းလှသင်္ဃာတို့ကို ဝန်
ထောက်ပုဂ္ဂိုလ် မြို့စား မင်းကြီး မဟာမင်း ကျော်မင်းထင်နည်း အစီအနင်း အ
ဆောင်အရွက်အသနား တော်ခံစေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုသတင်း ထွက်လဆန်း ၅ ရက် နေ့နံနက် ၂ နာရီ ၀၂ October 1867
ကျော်သူထင်ပြန်။

(မိုးကြည်၊ ပု၊ ၆၂၅)

ဝန်ထောက်ပုပ္ပါး ဖြစ်စား မင်းကြီး မဟာမင်း ကျော်မင်း ထင်၊ ဝန်ထောက်
ကင်း ဝန်မင်းကြီး မဟာစည်သူ၊ ဝန်ထောက်မင်းကြီး မဟာမင်း ခေါင်ကျော်
ထင်၊ ဝန်ထောက်အောင်ပင်လယ်လမိုင်း ဝန်မင်းကြီး မဟာမင်း လှမင်း ခေါင်၊
ဝန်ထောက်ဥဒေါင်း ဂွေအုပ်မဟာမင်း လှသင်္ဃာတို့ကိုသနား တော်မူရင်း အ
ဆောင်တွင်တိုး၍ ရွှေစလွယ်၁၂ သွယ်အသနား တော်ခံစေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုသီတင်းကျွတ်လဆန်း ၉ ရက်နေ့နား ၆ October 1867
မဟာမင်း လှမင်း ကျော်ထွင်ပြန်။
(ချီး ဩဉ်၊ ပု၊ ၆၂၅)

ဝင်း လေး မျက်နှာစို့၎င်း ဝိုင်ခိုင် ကောင်းဟန်မြင်း စုကြီး ဂွမ်း မြင်း ဇင်း
မယ်ပါဆင် တော်သည်သူရဲလင်း ဇင်း ဆီမိထောင်စုံတပ်မှူး သွေး သောက်ကြီး ခိုင်
ခေါင်း အဝန်း မြင်း ခေါင်း မြင်း စီး ဆင်စီး အမှထမ်း တို့ကကိုး ခရိုင်နယ်ထွင်း
ရှိုပေး ချသနား တော်မူသည်မ မုံနယ် မြေများ မှာလယ်တပယ်လျှင်ရုံကုအခွန် တော်
စပါး ပေး ဆောင်ပြီး လျှင်တိုင်တိုပိုပယ်များ ကိုအသီး အပင်နှင့် ပေး အပ်ရမည်
တောင်း ခံရှိပါသည်။ အထက်အမိန့် တော်မြတ်ရင်း အတိုင်း လယ်ခဲလျှင်ရုံကုစပါး
အနက်လယ်ရှင်ထွက်၍ ကျခန့်မိဆက်သ၍ ပယ်ရင်း တိုင်တိုတကွ မပြား သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉¹⁸⁶⁷
ခု အတွင်း အရောင်း အချွှပ် ထွေး များ ပြား သည်ဖြစ် သော ဤအငှား နှံ
ရိပ်သိမ်း ပြီး မှဆက်သပါရ မည်အ ဤတောင်း နှင့်ရှိခိုး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း
ဝင်း လေး မျက်နှာစို့၎င်း ဝိုင်ခိုင် ကောင်း ဟန်မြင်း စုကြီး ဂွမ်း မြင်း ဇင်း မယ်
ပါဆင် တော်သည်သူရဲလင်း ဇင်း အစုလက်ရှိစပိုများ မှာပယ်ဆို၍ သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉¹⁸⁶⁷
ခု အတွင်း အသိမ်း အယူမရှိ စေနှင့်။ အစုအမှထမ်း တို့ကလက်ရှိလုပ်စား မြဲလုပ်
စား ထမ်း ရွက်စေ။ သယံဇာတအစုအခွန် တော် ပေး ဆောင်ရန် မှာလည်း
အစုအမှထမ်း တို့ရစုသင်၍ ကျန်ရှိ ခန့်မိ၍ နှစ်စဉ်လုပ်သား တို့မှာ တောင်း ခံမြဲအစု
ကုအခွန်ကိုသာ တောင်း ခံဆက်သွင်း စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုနှစ် တော်လဆန်း ၆ ရက် နေ့နား 1. December 1867
ခဲပြောကြီး မှူး မ

ဟာမင်း လှမင်း ကျော်ထင်ပြန်။
(လုံး တော်စီစု)

မဟာသီရိရာဇာသိုဟုံဘွား ကိုမိုင်း ကိုင်မြို့အုပ်ခန့်၊ မိုင်း ကိုင်မြို့အုပ် မဟာသီရိ
ရာဇာသိုဟုံဘွား ကိုအာမိုင်း ကိုင်မြို့အုပ်နည်း ထီး အစီး အနင်း အဆောင်အရွက်
သနား တော်ခံစေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုနှစ် တော်လပြည့်ကျော် ၂ ရက် နေ့နား ^{12 December 1867} ခနေ့ မင်း
လှသင်္ခယာထွင်ပြန်။
(လုံး တော်စိစု)

ဘုန်း တော်အလှူ နှစ်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ဂေ မြေအရှင် ဆန္ဒ နှစ်ဆင် မင်း သခင် ဆင်ဖြူများ ဂှင်လက်နက် စကြာသခင် အချွင်ဘဝ ဂှင် မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော် ဂှိသည်။ နေ မျိုး မင်း လှ ကျော်တင်ကို တရား သူကြီး ခန့်တော် မူသည်။ သို့ခန့်တော် မူ ကြောင့် လည်း နေ မျိုး မင်း လှ ကျော်တင်သည် ကျေး ဇူး သစ္စာ တော်မြတ် နှစ်ပါး ကို စောင့်သိရို သေစွာ အမှုတော်ကို ဖြောင့်ဖြောင့် ရိုး ရိုး ထမ်း ရွက်သည်။ ဂေ သို့လည်း ခန့်ထား တော် မူသမျှ အမှုတော်ကို ကုန်ထွင် အောင်ထမ်း ရွက် မည်သူယုံမှတ်သနား တော် မူသည်။ ကျွန် တော် မျိုး ဖြစ် သော ကြောင့် တရား သူကြီး ခန့် တော် မူသည်။ တရား သူကြီး ဆိုသည်အရ သည် ငါအချွင် ဧကရာဇ် မင်း မြတ်တို့ထွင် ရာ ဇေ ဌာ နီ ဝေ့ပြည် တော်ကြီး ဖြစ်၍ ကျွန် တော် မျိုး အပေါင်း တို့သည် တယောက်ကို တယောက် မနှိပ် မစက်ရဆုံး မကွပ်ညှပ် စီရင် ရသည်။ စကား အရှက်အတင် ဂှိလျှင် လည်း တရား ဓမ္မသတ် နှင့် အညီစစ် ကြောစီရင် စီမံမည် တရား ရုံး တော်ထွင် တရား သူကြီး နှစ် ယောက် ခန့်ထား ချီ စီရင် စေသည်။ ကျွန် တော် မျိုး ဆင်း ရဲသား တို့တရား စကား အရှက်အတင် ဂှိ၍ တရား သူကြီး တို့မှာ အစီရင် ခံလာလျှင် မနုဓမ္မ သတ်ကို ကိုင်၍ စီရင် မကွေ့လျှင် မနေသာ ရ ဝေ့ များ လေး စောင့်ထွဲကို ကိုင်၍ စီရင် မကွေ့လျှင် ဘေး လောင်း တော် မင်း တရား ကြီး လက်ထက် တော်ကိုင်း စား မနုရာဇာတို့ စီရင်ထုံး သို့လိုက်၍ စီရင်ထုံး စီရင် နည်း ဂှိသည်အတိုင်း စီရင်။ တရား မဖြစ်တန် မဖြစ် လောက်သည် အမှုအခင်း ကို အမှုသည်တို့ မေပာ ဂတိ သို့လိုက်၍ အစီရင် ခံလာ သော်လည်း မစစ်မကြော မစီရင် နှင့် အကျိုး အကြောင်း ကို ပြသ ပြောဆိုရမည်။ သို့များ ကို အမြဲ နှလုံး သွင်း ၍ တစိုး သုံး ပါး ဂတိ လေး ပါး သို့မလိုက် ဓမ္မသတ် စာ ဟောင်း စီရင်ထုံး ဂှိသည်အတိုင်း တရား ကို နား လည်သည် နှင့် အညီ တော်တည့် ဖြောင့် မတ်စွာ စီရင်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုပြာသိုလဆန်း ၄ ရက် နေ့ ဝေ့လွတ် ^{28 December 1867} တော်ထွင် ဝန် ဂှင် တော် ရေနံ ချောင်း ခြံစား မင်း ကြီး ဝန် ထောက် တော်အစုံအညီ ထွင် နား ခံစေ မြောင် များ မင်း ထင် ရာဇသီဟသူ ထွင် ပြန်။

(မျိုး ကြည့်၊ ပု၊ ၆၃၁)

ရွှေပြည် တော် မှ စ၍ နိုင်ငံ တော်အတွင်း အရပ်ရပ်မြို့ကျေး ရွာ နေဆင်း ရဲသား
ဣန် တော် မျိုး တို့မှ ဘဏ္ဍာ တော် များ ကို ရယူထိန်ချန်ကဲ့သို့ ဝန်ထမ်း သူပုန်ဘက် ပါ
ဖြစ်သည်ဆို၍ စစ် ကြော တောင်း ခံစား ယူကြ သော ကြောင့်ဆင်း ရဲသား ဣန်
တော် မျိုး တို့ မငြိမ်မသက်ဆင်း ရဲပင်ပမ်း ရှိ ကြောင်း များ နှင့် ရွှေ နား တော်
မြတ်ကြား သိ တော် မူရသည်။ သူပုန်ဘက် ပါသူဘဏ္ဍာ တော် များ ကို ရယူထိန်ချန်သူဆို၍
အမေး အမြန်း အစစ်အကြော မရှိ စေ နှင့်၊ ငြိမ်ဝပ်ချမ်းသာ စွာ နေထိုင်ကြ စေ
အမိန့် တော်ကို မတည်ဘဏ္ဍာ တော်ကို ထိန်ချန်ကဲ့သို့ သူပုန်ဘက် ပါသူဖြစ်သည်ဆို၍
စစ် ကြော တောင်း ခံလျှင် ရမိ အောင်တမ်း ဆီး ၍ ရာဇဝတ်အပြစ်ထင်ရှား အောင်
စီရင်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၁၀ ရက် နေ့နား ၁၈ January 1868
မဟာမင်း လှမင်း ကျော်ထွင်ပြန်။
(မုံတိုင် စိစု၊ လုံး တော် စိစု)

သုဓမ္မာဆရာတော်တို့ကသက္ကရာဇ် ၁၂၂၀ ခုနှစ်အတောအတွင်း ပြည်သူသတ္တဝါ¹⁸⁶⁶
 တို့ကံဉပါဒ်အလျောက် နေရင်း မြို့ကျေးရွာတွင် မနေနိုင်၍ တခြား မြို့ကျေးရွာ
 များ သို့ကူးပြောင်း ထွက်သွား မပြန်မလာ ဝံ့ရှိသည်ကို အရပ်ရပ် မြို့ကျေးရွာ
 ဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်ဆရာရပ်ရွာ နေဆွေမျိုး ရဟန်း သင်္ဃာတို့က နေရင်း
 မြို့ကျေးရွာများ သို့ပြန်လည်လာရောက်အောင် ခေတီငင်သိမ်း သွင်း သွေးဆောင်
 လိုပါသည်။ ပြန်လည်လာရောက်သူတို့ကို မြို့ရှင်ရွာရှင်တို့ နှင့် ဆိုင်ရာစုရှင်ငန်း ရှင်
 တို့ကသဿမေဓဆယ်ဘို့တဘို့အခွန် တော်မှစ၍ ကြွေး မြီမှုခင်း အကြောင်း များ နှင့်
 အခေတီအချအနှောက်အရှက်အစစ်အမေး အတောင်း အခံမရှိ စေရငြိမ်ဝပ်ချမ်း
 သာစွာ နေထိုင်ပါစေရမည်အကြောင်း နှင့် မေတ္တာရပ်ခံချက်အတိုင်း ဂိုဏ်း အုပ်
 ဂိုဏ်း ထောက်ဆရာတော်သင်္ဃာတော်တို့ ခေတီငင်၍ နိုင်ငံတော်အတွင်း ဝင်နေ
 လာရောက်သူတို့ကို မြီဝန်စစ်ကဲမြီထိမ်း မြီအုပ်မြီရွာသူကြီး တို့ကသဿမေဓအခွန် တော်
 များ နှင့် မင်း မှုမင်း ခင်း စရိတ်ကြေး ငွေအသေး အဖွဲ့အခွဲအခန့်လူအစေအခိုင်း
 တရား ရာဇဝတ်မှုဟောင်း ကြွေး ဟောင်း မြီဟောင်း ကုန်ဘိုး ဖြတ်စာထွက်
 လယ်ပေါင်ယာ ပေါင်ဏှန် ပေါင်မှုများ ကိုအအပ်အနှံခံ၍ အစစ်အမေး အတောင်း
 အခံမရှိ စေ နှင့် စုရှင်ငန်း ရှင်တို့ကလည်း အစုဆိုင်ရာဆို၍ အခေတီအငင်အခွဲအ
 တောင်း အခန့်အထား မရှိစေနှင့်။ ဝင်နေပြန် ရောက်သည့် နေ့ကစ၍ ငါး နှစ်
 လွတ်ငြိမ်း ချမ်းသာစေ။ လာရောက်သူတို့စာရင်း လည်း ဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်
 ရဟန်း သင်္ဃာတို့က သုဓမ္မာဆရာတော်တို့ထံတင်ပေး ဆက်သွင်း မည်အကြောင်း နှင့်
 ဝန်တို့က လျှောက်ထား စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၁၁ ရက် နေ့နား ၁၉ မြေဝင် မှုး^{19 January 1868}

မင်း ထင်ရာဇာသီဟသူတွင်ပြန်။
 (မုန်တိုင်စိစု၊ တံတား ဦး စိစု)

အရပ်ရပ်မြို့ကျေး ရွာရွာ ရိုက်ကုံး အုပ်ရိုက်ကုံး ထောက်တို့၊ ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်
 တော် မုလှ သော မေရိယပစ္စယနာဂရဘာဝဆန္ဒနိဆင်မင်း သခင်ဆင်ဖြူများ
 ရှင်လက်နက်စကြာသခင်အညွှင်ဘဝရှင်မင်း တရား ကြီး သည်မင်း သာမန်တို့
 ခံဝံ့ခဲ သော မုဒ္ဒါဘိသိက်ကိုဦး ထွပ်သွန်း လောင်း တော် မု၍ပြည်သူသတ္တဝါတို့၏အ
 ကျိုး စီး ပွား သာသနာ တော်မြတ်၏အကျိုး စီး ပွား များ ပြား ဖြစ်ထွန်း ခြင်း ကို
 သာ မြော်တင်း ဤညှိရှု တော် မုလှက်မြတ် သော မင်း အဖြစ်ကိုယူ တော် မုသည် နှင့်အ
 ညီ နေပြည် တော် လေး ပြင်ဝန်း ကျင်ပတ်ကုန်း မှစ၍သတင်း သုံး နေပြည်ဆရာ
 တော်သစ်ာ တော်တို့ကိုကိုယ်စိတ်နှစ်ပါး ချမ်းသာ စေခြင်း ငှါဘုန်း ကံသမ္ဘာပဌ
 နာ တော် ကြောင့်ရှေး ရှေး သော မင်း တို့လက်ထက် မပေ၍ စဘူး အလွန်ထူး မြတ်
 သော ပတ္တမြား တောင်မှ ပေ၍ထွက် သော ပဉ္စမြား ရတနာအဘို့ အခွန် တော်
 ဖြင့်လစဉ် မပြတ်ဆွမ်း သင်္ကန်း စသော ပစ္စည်း လေး ပါး တို့ကိုချီး မြှင့် ထောက်ပံ့
 တော် မုခြင်း တည်း ဟု သောအာ မိဿနုဂ္ဂဟ ၊ ရတနန်း သာမဏတို့မှ မြတ်စွာဘု
 ရား သခင် ဟောကြား ပညာတော် တော် မုအပ် သော ဝိနည်း သိက္ခာပုဒ် တော်ကိုလည်း
 လျော့ယုတ်မရှိ စေရဒဠိကမ္မဗိုဇ် ခန့်မြဲမြန် စေခြင်း ကိုတိုက်ထွန်း ခိုး ဆော် တော်
 မုခြင်း ဘုရား ဟော တော် မုအပ် သော ပါဠိအဋ္ဌကထာ ဋီကာတို့ကိုပို့ချသင်အံ့နှုတ်
 တက် ဆောင်ရွက် လေ့လာ အောင်တိုက်ထွန်း ခိုး ဆော် ချီး မြှောက် တော် မုခြင်း
 တည်း ဟု သော ဓမ္မာနုဂ္ဂဟတို့ဖြင့်လွန်မင်း စွာဥဿဟပြု တော် မုခြင်း ၊ မိမိကိုယ်မှ
 စ၍မင်း မိဘုရား မင်း ညီမင်း သား မှူး တော် မတ် တော် တို့ကိုလည်း သံသရာဘေး
 ချမ်း ဇေ စေခြင်း ငှါမဟုတ်မလျှား ဖြစ်ပွား မရှိ စေရမူလဘူတဖြစ် သော လောကပါ
 လဓမ္မဒေဝတရား နှစ်ပါး အကျည်း ဥဒ္ဓေသသ ခေံပဖြစ် သော မူလသီလသုံး ပါး ၊
 ပဉ္စသီအဋ္ဌဒသီဒသသီစ သောသီလတို့ကိုထိမ်း သိမ်း စောင့်ရှောက် စေခြင်း ၊ အ
 နည်း ငယ်မျှ သော ဒါနတရား တို့ကိုလည်း စွမ်း အား အလျောက်အား ထုတ် စေခြင်း
 တို့ဖြင့်ကုဏဘတရား ကို ရှေ့သွား ပြုပြီး လျှင်သိမ်း ပကား တော် မုသည်အတိုင်းတိုင်း
 ခရိုင်နိုင်း တော်အတွင်း အရပ်ရပ်မြို့ကျေး ရွာများ ထွင်သတင်း သုံး နေပြည်
 ဂါမဝါသီအရညဝါသီရတနန်း သစ်ာ တော်တို့ကိုလည်း နေပြည် တော်ရွှိရတနန်း သစ်ာ
 တော်တို့နည်း အနုဂ္ဂဟတရား နှစ်ပါး ကိုအရင်း ထား နှံ့သာသနာ တော် စည်ပင်

ထွန်း ကား တိုး တက်ပြန်ပွား အောင်ကိုယ်ခွဲနား မျက်စေ့ပြု၍အား ထုတ်ရွက်ဆောင်
 စေခြင်း ငါသတ္တိဗလ၊ ဗျတ္တိဗလနှစ်ဌာနပြည့်စုံသောပုဂ္ဂိုလ်တို့ကို ရွေးနှုတ်၍ ရာထူး
 ဌာနန္တရနှင့်ဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်ခံနဲ့ထား ပြီး လျှင်အား ထုတ်ရွက်ဆောင်
 စေသည်။ သာသနာ တော်ဆိုသည်အရလည်း ရေမြေသနင်း ပြည့်ရှင်မင်း ကိုအ
 မှီရမှဒဠိကမ္မတည်တန့်နိုင်ရသည်။ ရေမြေသနင်း ပြည့်ရှင်မင်း ၏အာဏာ တော်
 ထွန်းလင်း ရာမြို့ကျေး ရွာ နေဆင်း ရဲသား ကျွန်တော်မျိုး တို့လည်း သာသနာ
 တော်တည်း ဟူသောအဆုံး အမကိုခံရမှပစ္စုပ္ပန်သံသရာနှစ်ဖြာအကျိုး တိုး ပွား ဖြစ်
 ထွန်း ရသည်။ ရဟန်း သင်္ဘော တော်တို့လည်း မြို့ရွာ နေဒါယကာ ဒါယကာ မတို့ဆွမ်း
 သင်္ကန်း စသောပစ္စည်း အထောက်အပံ့ရမှလိုလွန်စွာ ရဟန်း တရား ပွား များ
 အား ထုတ်နိုင်သည်ဖြစ်၍အချင်း ချင်း မကင်း စင်္ဂောင်း သောတရား ကိုနှစ်
 လုံး ထား ဤပြီး လျှင်အကြီး အအုပ်ပြုလုပ်သူမြို့ဝန်စစ်ကဲသူကြီး ကလန်သံပြင်စမြင်မြေ
 တိုင်တို့ကမြို့ရွာ နေဆင်း ရဲသား ကျွန်တော်မျိုး တို့ကိုနှိပ်စက်ဖိစီး အား ကြီး အား
 များ ဖြစ်ပွား မရှိစေရအောင် လောကဓမ္မရာဇအကြောင်း သုံး ပါး များနှင့်
 ဤရှုစေတင်မပြုဝါဒပေး ရင်း ရှိသည်အတိုင်း မိမိတို့သတင်း သုံး ရာ ဒေသဂုတ်
 1866
 ထွက်များ ထွင်ရှိနေသည်ဆင်း ရဲသား ကျွန်တော်မျိုး တို့မှသာသက္ကရာဇ် ၁၂၂၀
 နှစ်ပြည့်လွေး ပြည့်မှား လှုပ်ရှား ပုန်ကန် မှောက်လှန်ဖျက်ဆီး ခြင်း ဖြစ်လာသ
 ဖြင့်သက္ကရာဇ်အများ တို့ကို ကားရာ မဲ့ရှိခဲ့ကြသည်နှင့် မိမိတို့ နေရင်း မြို့ကျေး ရွာများ
 ထွင်အချီအဝက်ထွက် ပြေး တိမ်း ရှောင်ရှိနေသည်ကို တောမြို့ကျေး ရွာဆိုင်ရာဂိုဏ်း
 အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်ရပ်ရွာဆရာ ဆွမ်း ဆရာတို့က နေရင်း မြို့ကျေး ရွာသို့ပြန်
 လည်အောင် ခေ T ငင် သွေး ဆောင်သိမ်း သွင်း လာ ရောက်ရှိလျှင် စုရှင်ငန်း
 ရှင်တို့ကအခေ T အချအနှောက်အရှက်မရှိပါစေရလွတ်ငြိမ်း ချမ်းသာ ပေး တော်
 မူပါမည်အကြောင်း ကြွေး ဟောင်း မြို့ဟောင်း ကုန်ဘိုး ဖြစ်စာထွက်လယ် ပေါင်ယာ
 ပေါင်ကျွန် ပေါင်သဿ မေဓအခွန် တော်တို့မှစ၍ ကြေး ငွေအသေး အဆွဲခွဲအခန့်အ
 တောင်း အခံလူအစေအပါး မရှိလွတ်ငြိမ်း ချမ်းသာ ပေး တော်မူပါမည်အကြောင်း
 17 January 1868
 နှင့်သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၉ ရက် နေ့သံသန ဒါယကာမဟာဓမ္မ
 ရာဇ်တရား မင်း မြတ်ထံဆရာ တော်တို့စာဆက်သွင်း မေတ္တာရပ်ခံရာသုဓမ္မ

ဆရာတော်တို့ မေတ္တာရပ်ခံချက်အတိုင်း မြို့ကျေး ရွာသို့ပြန်လည်လာ ရောက်လျှင်
လာ ရောက်သည့် နေ့ရက်ကစ၍ ငါး နှစ်လွတ်ငြိမ်း ချမ်းသာစေ (သတ္တရာဘဏ်
၁၂၂၉ခုပြာသို့) လပြည့်ကျော် ၁၁ ရက် နေ့ထုတ်ပြန် တော်မူသည့်အမိန့်တော်အ
^{19 January 1868}
တိုင်း တောမြို့ကျေး ရွာဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်ရပ်ရွာဆရာ ဆွေမျိုး ဆရာ
တို့ကအဝေး မြို့ကျေး ရွာသို့တိမ်းရှောင်ပြေး သွား ဖြစ်သည်။ သူတို့ကို နေရင်း မြို့
ကျေး ရွာသို့ပြန်လည်လာ ရောက် အောင်အဆင့်ဆင့် ပြောကြား ခေင်္ဂါငင်ကြရ
မည်ဖြစ်၍ ထုတ်ပြန်ရင်း အမိန့်တော်နှင့် ပေး အပ်လိုက်သည်။ ၎င်း လူတို့ နေရင်း
မြို့ကျေး ရွာသို့ပြန်လည်လာ ရောက်လျှင် ရပ်ရွာဆရာ ဆွေမျိုး ဆရာတို့က နေ့ရက်
နှင့်မှတ်သား ၍ ဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်တို့ထံ အသေအချာစာရင်း ပေး သွင်း
ကြရမည်။ ဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်တို့ကလည်း တရပ်တကျေး ထွက်ပြေး တိမ်းရှောင်
ဝင် နေလာ ရောက်သူတို့စာရင်း ကိုအသေအချာသုခမ္မာ တော်သို့အလွှာတင်ပို့
လျှောက်ထား ကြရမည်။

သုခမ္မာဆရာတော်များ စာ
(တံတား ဦး စိစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ် တော် မူလှ သော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒ နှစ်ဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဂွင်လက်နက် စင်္ကြာသခင်အသွင်ဘဝဂွင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား အ
မိန့်တော်ရှိသည်။ ဝ ရွှေကြီး ကိုကျီ ဝန် ဝန် စု မော်ခါး ရွှာ ရွှေမျိုး ခန့်တော်မူ
သည်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုတ ပေါင်း လပြည့် ကျော် ၉ ရက် ၂၆¹⁶ March

(ဆင်တဲစိစု)

ကို ဝန် ဝန် စုအ ရွှေ ကြောင်း အဝင် မော်ခါး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အကြီး အ
သည့်အလိဝင် နေကပ်ပါး ကြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ မာန်လည်မြို့ကို ဝန် ဝန် စုအ ရွှေ
ကြောင်း မြို့ဝန် မဟာမင်း လှရတံတံကကို ဝန် ဝန် စုအ ရွှေ ကြောင်း အဝင် မော်
ခါး ရွာမှ ဘဝ ကော် မှူး ကြီး ဆောင်ရွက်ပါသည် မရှိလျှင် ဘဝ ကော်သား ငရွှေဝင်
မှူး ကြီး ဆောင်ရွက်ပါသည် မရှိလျှင် ငရွှေဝင်သား ငမြတ်စီမံ မှူး ကြီး ဆောင်ရွက်
ပါသည် မရှိလျှင် ငမြတ်စီမံသား ငရွှေကြီး ဆယ်နှစ် ကျော် မှူး ကြီး ဆောင်ရွက်အရေး
တော်အထွင်း ကို ဝန် ဝန် စုအ ရွှေ ကြောင်း အလယ် ကြောင်း သံသုံး တာအင် တောက်
သာဝါး မြို့ဝန် ဆင်ဆိုရသော အမှုတော်ကို နာခံထမ်း ရွက်မင်း မှုတော် ပြေကုန် ကျေး
ရွာသယာ ငြိမ်ဝပ် ရှိသည်ဖြစ် ပါ၍ လက်ရှိ မှူး ကြီး မြဲ မှူး ကြီး ပါစေရမည့်အကြောင်း
နှင် ရှိခိုး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ငရွှေကြီး ကို ဝန် ဝန် စု မော်ခါး ရွာ ရွှေ မှူး
ခန့်သတ္တရတံ ၁၂၂၉ ခုတ ပေါင်း လပြည့် ကျော် ၉ ရက် နေ့ ၁၇ ရက် ¹⁶ March ¹⁸⁶⁸ အမိန့် တော်မြတ်
ကို ဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည့်အတိုင်း ငရွှေကြီး ကို ကို ဝန် ဝန် စု မော်ခါး ရွာ ရွှေ
မှူး ခန့်ထား မှူး ကြီး ဆောင်ရွက် စေသည်။ မော်ခါး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း
အကြီး အသည့်အလိဝင် နေကပ်ပါး ကြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ ရွှေ မှူး ငရွှေကြီး ဆင်
ဆိုရသော နာခံထမ်း ရွက်ရမည်။ ရွှေ မှူး ငရွှေကြီး လည်း ကျေး ရွာသယာ စည်ပင်
အောင်သိမ်း သွင်း ပြုစု မှူး ကြီး ပြီး လျှင် ခန့်ထား ကျ ရောက်သည်မင်း မှုတော်
ရပ် မှူး ကို ပြေကုန် အောင် ဆောင်ရွက်ရမည်။

ဝန်မင်း မှူး စာ
(ဆင်ကဲစာစု)

ကိုဝန်ဝန်စု ရွှေအရွှေကြောင်း အဝင်မော်ခါး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အကြီး
 အသည်အလိင် နေကပ်ပါး ငြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ မန်လည်မြို့ကိုဝန်ဝန်စု ရွှေအ
 ရွှေကြောင်း မြို့ဝန်မဟာမင်း လှသာဇာတကိုဝန်ဝန်စုအရွှေကြောင်း အဝင်
 မော်ခါး ရွာမှာငကော် မှူး ကြီး ဆောင်ရွက်ပါသည်မရှိလျှင် ငကော်သား င
 ရွှေဝင်း မှူး ကြီး ဆောင်ရွက်ပါသည်မရှိလျှင် ငရွှေဝင်း သား ငမြတ်စီမံမှူး
 ကြီး ဆောင်ရွက်ပါသည်မရှိလျှင် ငမြတ်စီမံသား ငရွှေကြီး ဆယ်နှစ် ကျော် မှူး ကြီး
 ဆောင်ရွက် (သက္ကရာဇ် ၁၂၂၈ ခု) အရေး တော်အတွင်း ကိုဝန်ဝန်စုအရွှေ
 ကြောင်း အလယ် ကြောင်း သံသုံး တာအင် ထောက်သား ငြို့ဝန်ဆင့်ဆိုရအမှာ
 တော်ကိုနာခံထမ်း ရွက်မင်း မှူး (မင်း ခင်း မပေ T) ကျေး ရွာသယာငြိမ်
 ဝင်ရှိသည်ဖြစ်ပါ၍ လက်ရှိ မှူး ကြီး မြဲမှူး ကြီး ပါစေရမည်အကြောင်း နှင့်ရှိခိုး သံ
 ကော်ဦး တင်ဆက်သည်အတိုင်း ငရွှေကြီး ကိုကိုဝန်ဝန်စု မော်ခါး ရွာ ရွှေမှူး ခန့်
 သက္ကရာဇ် ၁၂၂၉ ခုတပေါင်း လပြည့် ကျော် ၉ ရက် နေ့ဘုရား အစီနံ့ တော်မြတ်ကို
 ဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည်အတိုင်း ငရွှေကြီး ကိုကိုဝန်ဝန်စု မော်ခါး ရွာ ရွှေမှူး
 ခန့်ထား မှူး ကြီး ဆောင်ရွက် စေသည်။ မော်ခါး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အ
 ကြီး အသည်အလိင် နေကပ်ပါး ငြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ ရွှေမှူး ငရွှေကြီး ဆင်ဆို
 ရာနာခံထမ်း ရွက်ကြရမည်။ ရွှေမှူး ငရွှေကြီး လည်း ကျေး ရွာသယာစည်ပင်
 ဖြစ်ထွန်း အောင်သိမ်း သွင်း ပြုစုမှူး ကြီး ပြီး လျှင်ခန့်ထား ကြ ရောက်သည်မင်း
 မှူးတော်ရပ် မှူး ကို ပြေကုန် အောင် ဆောင်ရွက်ရမည်။

ဝန်မင်း မှူး စာ

(ဆင်တဲစါစု)

မော်ခါး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အကြီး တို့နှင့်အသက်အလိဝင် နေကပ်ပါး ခြား
ထမ်း ကြီး ငယ်တစုတို့၊ ရွှေ မှူး ငကြီး က မော်ခါး ရွာကို ဘေး င ကော် (သက္ကရာဇ်
၁၁) ၄၅၃ ၆၄၃ စစ်တမ်း စာရင်း ဆက်သွင်း မှူး ကြီး ပါသည်။ မရှိလျှင်ဘိုးင
၁၈၈၃
ဝင်ဆက်ခံ မှူး ကြီး ပါသည်မရှိလျှင်ဘငမြတ်စီမံဆက်ခံကြီး မှူး ပါသည်မရှိလျှင်
၁၈၈၂
၁၈၆၆
ကော်ဆက်ခံကြီး မှူး သည် နောက် (သက္ကရာဇ် ၁၂၂၀ ခု) အရေး တော်ပြီး
၁၈၆၆
ငြိမ်း ကာလလည်း ခြင်္သေ့တံဆိပ်အမိန့် တော်ခံယူလက်ရှိ မှူး ကြီး ဆိုင်ရသင့်ဆိုနာ
ခံဆောင်ရွက်မင်း မှုတော်ရပ် ပြေကုန်ရှိသည်ဖြစ်ပါ၍လက်ရှိ မှူး ကြီး ဆောင်ရွက်
မြဲဆောင်ရွက်ပါရမည်အကြောင်း နှင့်အစီရင်ခံချက်အတိုင်း မော်ခါး ကျေး ရွာ
ငကြီး ကိုလက်ရှိ မှူး ကြီး မြဲစာပေး အပ်မှူး ကြီး စီရင်ဆောင်ရွက်စေသည်။ မော်
ခါး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အကြီး တို့နှင့်အသက်အလိဝင် နေကပ်ပါး ခြား ထမ်း
ကြီး ငယ်တစုတို့၊ လက်ရှိ ရွှေ မှူး ငကြီး ဆင့်ဆိုရသင့်ဆောင်ရွက်ကြရမည်။ ရွှေ
မှူး ငကြီး လည်း ကျေး ရွာကိုစည်ပင်သာယာ အောင်သိမ်း သွင်း ပြုစု၍ ရာဇဝတ်
တော်ရေး ကင်း လွတ်လုံခြုံ အောင်ထိမ်း သိမ်း ဆင့်ဆိုပြီး လျှင်ပေ T ပေါက်ကျ ရောက်
သည်မင်း မှုတော်ရပ် များ ကိုဆိုင်ရသင့်ဆိုရသင့်ဆောင်ရွက်ရမည်။
အတွင်း ဝန်ကိုဝန် ယောမြို့စား မင်း ကြီး မင်း လှမဟာ စည်သူစါ
(ဆင်တဲစါစု)

မော်နိုင်ဝွာရွှေမျှား နေမျိုး သုဝဏ္ဏရာဇကောရ်သု၊ မော်ခါး ဝွာရွှေမျှား အစီရင်တို့က
ဖြိုတောင်ကျေး ဝွာရွှေမျှား ကိုမဟုတ်မလှား ကျင့်ကြံဆိုး သွမ်း အခွန်တော်မင်း မှုမပြေ
မကုန်သောကြောင့်ဖြိုတောင်ဝွာကိုသဘင်ဆုန်း ထင်ဆိုပြုစုရမည်ပေး ဝတ်ပါသည်ကိုဖြို
တောင်ဝွာနှင့်မစပ်မဆိုင် မော်ခါး ဝွာစီရင်စုပင်လုံဝွာ၊ ကွန်ပင်ဝွာ၊ ရုံး နုံး ဝွာ၊
လွင်ဦး ပုဏ္ဏာကိုကျေး ဝွာများ ကိုသိမ်း ရုံး နှုတ်ဆိမ်း မည်ပြောဆိုသောကြောင့် ကျေး ဝွာ
နေလူကိုမငြိမ်မသက်ရှိ ကြောင်း နှင့် လျှောက်ထား အစီရင်ခံသည်ဖြစ်ရုံဖြိုတောင်ဝွာလက်ရှိ
စီရင်မြဲနယ်မြေ ကျေး ဝွာများ ကိုသဘင် မော်နိုင် ဝွာမျှား ကနှုတ်ဆိမ်း ဆင့်ဆိုစီရင်ရမည်၊
ဖြိုတောင်ဝွာစီရင်စုနယ်မြေ ကျေး ဝွာများ ပြင်မော်ခါး ဝွာစီရင်စုကျေး ဝွာများ ကို
အခေါ်အခွာဆင့်အဆိုအနှောက်အရှက်မရှိ စေနှင့်၊ ဖြိုတောင်ဝွာနှင့် မော်ခါး နယ်မြေ
(ကျေး ဝွာ)ကမရှင်း မလင်း စပ်ရှက်ရှိလျှင် ရွှေအပါး တော်အောက်နိုင်ရသွင်း လင်း
စေရမည်။

(သမ္မာရာဇာဗျာဓိ ခုတင်ပေါင်း လဆုတ်ဇရက်)
(ဆင်စဲ၀၀)

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်နှစ် သဿမေဓအခွန်တော် ကောက်ခံရာတွင် ဆင့်ဆိုရန် ¹⁸⁶⁸

ဥပဒေ

မြို့ရွာသူကြီး အထိန်း ၁ မှာ ၊ ၊ ကြီး စိုး စီရင်ရသည့်နယ် မြေနှင့်တက်တွဲကြည့်
 အအုပ်တို့ကိုခံဝန်စာ ဂျာရေး မှတ်ရသည့်နယ် မြေအတွင်း ကိုယ်မှစ၍ နယ်တွင်း
 ရင်း တင်ပေး စေ ဂြိုအိမ်ရင်း စုံပွား များ ကိုကိုယ်ကျီး ကိုယ်စီး ပွား မင်းတက်
 ရန် ဘဲမျက်နှာကြီး ငယ်မရွယ်မထောက်မကြွင်း မကျန်ကုန်စင်
 အောင်စာရင်း တင်ပေး ပါမည်။ နေောင်ကြွင်းကျန်
 ပေ၇ ဂြိုလျှင်ဥပဒေ တော်အတိုင်း ရာဇဝတ်အပြစ်စီ
 ရင်ရာခံပါမည်ခံဝန်ချက်နှင့်စီရင်း တင်ပေး စေ
 မည်။

မြို့ရွာသူကြီး အထိန်း ၁ မှာ ၊ ၊ နယ်တွင်း ဂြိုအိမ်ရင်း စုံပွား များ ကိုကုန်စင်
 အအုပ်တို့ထိန်ချန်ပေ၇ အောင်စီရင်း မတင်မပေး ငြှေး ငွေမစား မယူ
 ဂြိုလျှင်စီရင်ရန် အိမ်ကိုထိန်ချန်လျှင်ထိန်ချန်သည့်အိမ်တွက်ထမ်း ဆောင်
 သင်အခွန်တော် ငွေအကျအိမ်ရှင်မှာမတောင်း မခံ
 စေရ။ နယ်ရှင်သူကြီး မှာနှစ်ဆ၊ နယ်စပ်ဘက်တွဲကြည့်
 ဂျာရသည့်သူကြီး မှာထိန်ချန်ပေ၇ ဂြို ငွေအမှုချိန်ဆောင်
 ဆက်သွင်း စေမည်။ အများ နည်း ထမ်း ဆောင်နိုင်သူ
 ဖြစ်လျက် ဒုက္ခိတပြုလုပ် နှုတ်ပယ်လျှင် ၎င်း နည်း ပြစ်ဒဏ်ခံ
 စေမည်။ အိမ်ကိုထိန်ချန်၍ ငွေကိုစား ယူလျှင် စား ယူသည့်
 ငွေကိုနယ်ရှင်သူကြီး မှာလေး ဆ၊ နယ်စပ်ဘက်တွဲကြည့်ဂျာ
 ရသည့်သူကြီး မှာနှစ်ဆပြစ်ဒဏ်ခံ၍ဆက်သွင်း စေမည်။

ကျေးရွာသူကြီး အ ၁ မှာ ၊ ၊ ကျေးရွာသူကြီး အထိန်း အအုပ်တို့ကအိမ်ရင်း
 ထိန်း အအုပ်တို့ကုန် စုံပွား များ ကိုကုန်စင် အောင်စာရင်း တင်ပေး လျက်
 စင် အောင်စီရင်း မြို့ဝန်စစ်ကဲမြို့ရွာအထိန်း အအုပ်တို့အိမ်ကိုထိန်ချန်သည့်ဖြစ်
 တင်ပေး လျက်မြို့ဝန် စေ။ ငြှေး လွတ်စီရင်း ပါလူမဟုတ်သည်ကို ငြှေး လွတ်သည်ဖြစ်
 စစ်ကဲအရာဂြိုတို့ထိန် စေ။ အများ နည်း ထမ်း ဆောင်နိုင်သူဖြစ်လျက် ဒုက္ခိတပြု

ချန်စား ယူလျှင်စီရင် လုပ်နှာတ်ပယ်သည့်ဖြစ်စေ၊ တစုံတရာပြုလုပ်လျက်၎င်း
ရန် အိမ်ထမ်း ဆောင်သင့်အခွန်တော် ငွေနှစ်ဆပြစ်ဒဏ်
ခံ၍ဆက်သွင်း စေမည်။ အိမ်ကိုထိန်ချန်၍ ငွေကိုစား
ယူလျှင်အမိန့်တော်မြတ်ကိုခံ၍ ငွေစား ဥပဒေအတိုင်း
စီရင်မည်။

ထိန်ချန်သူကိုထုတ်ဖော် မှာ၊ ၊ မြို့ဝန်စစ်ကဲမှစ၍မြို့ရွာသူကြီး အထိန်း အအုပ်
သူတို့ကိုဆုသနားတော် တို့အိမ်ထိန်ချန်သည်ကိုထုတ်ဖော် နိုင်လျှင်ထိန်ချန်သူတို့ပြစ်
မြတ်ခံစေရန် ဒဏ်သင့်အနက်တင် ငွေကိုသနား တော်မြတ်ခံစေမည်။

ထိန်ချန်သူတို့ကိုတံစိုး ဝ မှာ၊ ၊ မြို့ဝန်စစ်ကဲမှစ၍မြို့ရွာသူကြီး အထိန်း အအုပ်
ပဏ္ဏာကိုစားယူသူ တို့ထိန်ချန်သည်ကိုသိလျက်မပြောမဆိုမလျှောက်မထား တံ
တို့ကိုစီရင်ရန် စိုး ပဏ္ဏာစား ယူလျှင်စား ယူသည့် ငွေကိုနှစ်ဆဒဏ်ပေး
စေပြီး လျှင်ရတဒဏ်ဆယ်ချက်ပိုက် စေမည်။

ပေါင်း ၅

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်ကထန်လဆန်း ၁၀ ရက်နေ့ မြောက်ဥယျာဉ် 30 April 1868
မိန့်တော်မြတ်ရင်း နှင့် တောင်ဒဝယ်အမှုထမ်း င ဆောင်ငဝိတ်တို့ပုံနှိပ်သည့်ဥပ
ဒေ။

တပယ်င်း မြေဒူး နှစ်မြို့ဝန်မင်း ကြီး မတာမင်း လှမင်း ခေါင်ကျော်ထံ ပေး ပို့
သည့်မှတ်စာ

(မှန်တိုင်စာစု၊ ရေဦး စိန်မောင် "သယံမေဓ" ဟံသာဝတီ၊ ဧပြီ ၁၉၀၀)

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၀ ပြည့် သဿမေဓအခွန်တော် ကောက်ခံရန် မြို့ဝန်စစ်ကဲ¹⁸⁶⁸
 မြို့ရွာအထိန်း အတုတ်တို့သို့ ပေး အပ်ရန်မှတ်စာဘုရား
 တပယင်း မြေဒူး နှစ်မြို့ဝန်မင်း ငြီး မဟာမင်း ခေါင်ကျော်၊ တပယင်း မြေ
 ဒူး မြို့ကျေး ရွာများ မှာ (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၀ ပြည့် သဿမေဓအခွန်တော်¹⁸⁶⁸
 ကောက်ခံရန်ရှိသည်ကိုအမိန့်တော်မြတ်နှင့် ကောက်ခံစေသည်ဖြစ်သည်။ ပေး အပ်
 သည့်အမိန့်တော်စာချွန်ဥပဒေမှတ်စာများ နှင့်သုဓမ္မာဆရာတော်တို့က ပေး
 အပ်သည့်ဆင်စာများ ကိုမြို့ရွာရှိဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်တို့ထံတင်ပြ လျှောက်ထား
 ပြီး လျှင်ကျေး ရွာသူကြီး တို့ကိုမြို့ရုံး ကခေ၀၀၅၅နီး စပ်သည်နယ်ရှင်သူကြီး နှစ်ဦးတန်
 သည်အင်အား ငြီး ကိုထောက်၍ဘက်ကွဲအငိုချီးမှတ်စေပြီး လျှင်ကျေး ရွာနယ်ထွင်း ရှိ
 အိမ်ရင်း စုံပွား များ ကိုအကြွင်း အကုန်မရှိကုန်စင် အောင်စာရင်း တောင်း ယူ
 အစုအသည်သီး ခြား စာရင်း တင်ပေး စေ၍စာရင်း အရလူတို့အနက်အတိဒုတိ တ
 မှန်သူကျောင်း ဘုရား ဣန်သီး တော် (သက္ကရာဇ်) ၁၂၂၉ ခုပြာသို (လပြည့်ကျော်¹⁸⁶⁸
 ၁၁ ရက်နေ့) အမိန့်တော်အရ အောက်မြို့ကျေး ရွာများ ကပြန် ရောက်သူတို့ကိုချန်
 လှုပ်ပြီး လျှင်ကျေး ရွာ နေလူတို့မှာလယ်ယာကိုင်း ဣန်း ဥယျာဉ်ခြံ မြေထန်း အုန်း
 ဆား ထွင်း ဆား ကျင်း လုပ်ငန်း စီး ပွား ကုသန်း ရောင်း ဝယ်သည့်စီး ပွား မြတ်
 စွန်း သင့်များ ကိုဆင်း ရဲသား ဣန်တော်မျိုး တို့မပင်မပန်း မနာမကြင်အပိုအ
 မိုမရှိ စေရအမှန်အကန် နေရက အောင်စစ်ဆေး မေး မြန်း ခြံဆယ်ဘို့တဘို့ကူကို
 မလွန်စေရ။ အင်အား အလျောက်အခွန်တော် ဝိသုံး ဒဂါး သင့်ညိုနှိုင်း ရံထားပြီး
 လျှင်ရံထား ရစာရင်း ပါအခွန်တော် ငွေအနက်တဝက် ငွေမှာပထမနယုန်ဝါဆိုလ
 အထွင်း ပြီး ပြေအောင်ခွဲတောင်း ကောက်ခံဆက်သွင်း ရမည်။ အခွန်တော်ချိန်
 ပေး သည့်ကာလသူကြီး ရွာအုပ်တို့နှင့်စုံညီ ဖြေး ပေး လူတို့ယုံကြည်သူလူကြီးဆယ်အိမ်
 ခေါင်း တို့အသီး သီး ချိန်ပေး ရမည်။ အခွန်တော် ကောက်ခံပြီး လူတို့စာရင်း ကို
 လည်း တဦး တယောက်စီအစုအသည်စာရင်း ကျယ်ရ အောင်ကျေး ရွာသူကြီး တို့မှာ
 ပုဂ္ဂိုလ်ကန့်ကုမတောင်း မခံမြို့ရုံး ကကူး ယူရေး သား တင်ပေး ရမည်။ ကျေး
 ရွာဆော်တို့မှာအနှုတ်အနှိမ်မရှိ။ ကျေး ရွာ နေလူတို့နည်း ကောက်ခံရမည်။ ကောက်
 ခံရ ငွေတော်ကိုလည်း အထွင်း တော်လွှတ် တော်ကအဆင်အဆိုမရှိသည်ကိုအနှုတ်အသုံး

မရှိ၊ ငွေတော် ပို့စရိတ် နှင့် သူကြီး တို့သနား တော်မြတ် ခံရသည့် ဆယ် ခိုင်တ ခိုင်ကျ
 ငွေကို သာယိန်း အုပ်စု ကျေး ရွာ ကောက်ခံရ ငွေက မှတ်သား နှုတ်ပေး ရမည်၊
 စုကြီး စုသေး အမှတ်မင်း လူတို့မှ ဝလွတ် တော်ကစာရင်း ပေး အပ်သည့် ကျေး လွတ်
 လူပြင် အပိုအမိအနှုတ် အနှိမ်မရှိ ကောက်ခံရမည်၊ ပဋ္ဌမအခွန် တော် ကောက်ခံပြီး
 လူတို့မှ ဝလည်း မြို့ရွာ အထိန်း အအုပ်သူကြီး ရွာ ခေါင်း တို့ကစရိတ် ကျေး ငွေအသေး
 အဖွဲ့အခွဲအခန်းကိုယ် မှုကိုယ်တာ နှင့် လူအစေအခိုင်း မရှိ ငြိမ်ဝပ် နေထိုင် စေရမည်
 အကြောင်း ကို မြို့ရွာ ရွာ ရှင်တို့ကို အသီး သီး လက်မှတ်စာ ပေး အပ်ဆင့်ဆိုရမည်၊
 မှတ်စာ ပေး အပ်သည်ကို မတည်တစုံတရံ ချက်ကွက် ဖောက်ပြား ကြား သိရလျှင် တပ
 ယင်း မြေဒူး နှစ်မြို့ဝန်မင်း ကြီး မဟာမင်း ခေါင်ကျော်ကို ရာဇဝတ်အပြစ်စီ
 ရင်မည်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့် သဿမေဓအခွန် တော် ကောက်ခံရန် ဥပဒေမှတ်
 စာကို (သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်) နယုန်လဆန်း ၂ ရက် နေ့စစ်ကြီး စာရေးကြီး
 တို့တင်ပြလာသည်။
 (မုန်တိုင် စာစု)

1868

22 May

1868

မှာလိုက်သည်။ တပယင်း မြို့မြေဒူး မြို့ဝန် မဟာမင်း လှမင်း ခေါင်ရဲတင်စစ်
 ကဲတို့၊ သဿမေဓအခွန်တော် ကောက်ခံရန်ရှိသည်။ မြို့ကျေး ရွာများ မှာ (သက္ကရာဇ်)
 ၁၂၃၀ ပြည့် သဿမေဓအခွန်တော် ကောက်ခံရန်ရှိသည်ကို မြို့ရွာ နေဆင်း ရဲ
 သား ကျွန်တော် မျိုး တို့မပင်မပန်း မနာမဟင် စေရမိမြို့ရွာအင်အား အလျောက်
 ညှိနှိုင်း ရံထား ပြီး လျှင်ပဋ္ဌမနယုန် ဝါဆိုလတကြိမ် ဒုတိယပြာသိုတ ပိုတွဲလတကြိမ် ခွဲ
 ကောက်ခံဆက်သွင်း စေဘုရား အမိန့်တော် မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည်အ
 တိုင်း တပယင်း မြို့မြေဒူး မြို့ရှိစုခြား လူတို့မှာ တပယင်း မြို့မြေဒူး မြို့ဝန်ကွဲ
 တောင်း ကောက်ခံဆက်သွင်း ရမည်ဖြစ်၍ အမိန့်တော် မှာ စာမှတ်စာဥပဒေ
 အပ်လိုက်သည်။ တပယင်း မြို့မြေဒူး မြို့ရှိစုခြား လူတို့အနက်လက်နက်စွဲကိုင်သူစည်း
 ထမ်း ရွက်ရပါလူတို့ပြင်ကျန်စုခြား လူတို့မှာ (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၀ ပြည့် သဿ
 မေဓအခွန်တော် ကောက်ခံရန်ရှိသည်ကိုလယ်ယာကိုင်း ကျွန်း ဥယျာဉ်ခြံ မြေထန်း
 အုန်း လုပ်ငန်း စီး ပျိုး ကူး သန်း ရောင်း ဝယ်ဖြစ်ထွန်း သည်စီး ပျိုး အင်အား
 အလျောက်အား ရှိအား မဲ့ညှိနှိုင်း ရံထား ၍ထမ်း ဆောင်သင့်သဿမေဓအခွန်
 တော် ငွေအနက်တဝက် နှင့်ကိုပဋ္ဌမနယုန် ဝါဆိုလအတွင်း မှတ်စာဥပဒေပါသည့်အ
 တိုင်း အပိုအမိုမရှိအမိန့်တော် မြတ်ရင်း နှင့်အညီခွဲ တောင်း ကောက်ခံဆက်သွင်း
 ရမည်။ အခွန်တော် ကောက်ခံပြီး နောက်မြို့ရွာ နယ်တွင်း ရှိအိမ်ရင်း စုံပျိုး
 ကောက်ခံရ ငွေများ ကိုကုန်စင် အောင်စောရင်း တင်ပေး သည်မတင်ပေး ဖြွင်း
 ကျန်ရှိသည်တတ်သိရ အောင်သင့်ရလူ ထောက်လှမ်း စေမည်ဖြစ်သည်။ အရိုရအိမ်
 ရင်း စုံပျိုး စါရင်း ကျအချွတ် ကောက်ခံရ ငွေစောရင်း များ ကိုလည်း ငွေတော်
 နှင့်အတူ ရွှေဘဝါး တော် အောက် လျှောက်ထား ဆက်သွင်း ရမည်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့် (နယုန်လဆန်း ၂ ရက်) သဿမေဓအခွန်တော် 1868

ကောက်ခံရ မှတ်စာဥပဒေလက်ခံ။

(မုန်တိုင်စါစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော နဂါးမြေအသွင်ဆန္ဒနိဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဂွင်လက်နက်စက္ကဝသခင်အသွင်ဘဝဂွင်မင်း တရားကြီး ဘုရား
သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်ဝါခေါင်လဆန်း ၁၃ ရက် ဖြောင့်နေ့တလုပ်တို့မြို့စီရင်စုကိုင်^{31 July 1868}
ရွာသူကြီး ငရန် ပြေကလက်ရှိကြီးစိုးမြဲ ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်အုပ်ထိန်း စေရန်ခန့်
တော်မူသည်အသည်ငယ်သား တို့အမှုတော်ကိုထမ်း ကုန်၍လုပ်စား ဆောင်စားစီး
ပွား ဖြစ်အောင်မစီရင်၊ တလုပ်မြို့သူကြီး မြို့စာ ရေး တို့နှင်ကိုင်း ရွာအသည်အလိ
ဝင်နေကပ်ပါး ကြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ တလုပ်မြို့သူကြီး သွေး သောက်ကြီး သူကြီးရွာ
အုပ်တို့ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း လက်ရှိစာရင်း ပါမှန်သူတို့ကိုကြီး စိုး မြ
ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်အုပ်ထိမ်း စေ၊ သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်ဝါခေါင်လဆန်း ၁၃ ရက်^{31 July 1868}
နေ့ဘုရား အမိန့်တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင်ရွက်ရသည်အတိုင်း လက်ရှိစာရင်း
ဆက်သွင်း ရာပါသူငရန် ပြေကိုကိုင်း ရွာသူကြီး ခန့်ထား ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်စေ
သည်၊ သူကြီး ငရန် ပြေဆိုရာနာခံ ဆောင်ရွက်ကြရမည်၊ ကိုင်း ရွာသူကြီး ငရန်
ပြေလည်း ကျေး ရွာကိုသာယာငြိမ်ဝပ်အောင်သိမ်း သွင်း ပြုစုပြီး လှင်ခန့်ထား
ကျရောက်သည်မင်း မှုတော်ရပ်များ ကိုပြေကုန်အောင်ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရ
မည်။

ဝန်မင်း များ စာ
(မန်း^{တက်}သမိုင်း စာစု)

တလုပ်မြို့သူကြီး မြို့စာ ရေး တို့နှင့်ကိုင်း ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ခြေး ထမ်း
 ကြီး ငယ်တို့၊ တလုပ်မြို့သူကြီး သွေး သောက်ကြီး သူကြီး ရွာအုပ်တို့ရှိခိုး သံ တော်ဦး
 တင်ချက်အတိုင်း လက်ရှိစာရင်း ပါမှန်သူတို့ကိုကြီး စိုး မြကြီး စိုး ဆောင်ရွက်အုပ်
 ထိမ်း စေ၊ ဘုရား အမိန့်တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင်ရွက်ရသည်အတိုင်း ကိုင်း
 ရွာမှလက်ရှိစာရင်း ဆက်သွင်း ပါသူငှာန် ပြေကိုတံဆိပ် စီချွန် ဝန်စာ ပေး အပ်
 ရှိသူကြီး ခန့်ထား ကြီး စိုး စီရင် ဆောင်ရွက် စေသည်။ ကိုင်း ရွာအသည်အလိဝင်
 နေကပ်ပါး ခြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့သူကြီး ငှာန် ပြေဆင့်ဆိုရသနာခံ ဆောင်ရွက်
 ကြရမည်။ သူကြီး ငှာန် ပြေ ကျေး ရွာကိုစည်ပင်သာယာ အောင်သိမ်း သွင်း ပြုစု
 ရှိခန့်ထား ကျ ရောက်သည်မင်း မှာတော်ငယ် များ ကိုအမိန့် တော်မြတ်ရင်း နှင့်
 အညီ ပြေကုန် အောင်ကြီး စိုး စီရင် ဆောင်ရွက်ရမည်။

(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်ဝါခေါင်လဆန်း ၁၃ ရက်နေ့) (31 July 1868) အသည် ဝန် ထောက်

တော်မင်း မင်း ကြီး မဟာသီဟသူရစါ
 (မန်း တက်သမိုင်း စာစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ် တော် မူလှ သော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒ နှစ်ဆင် မင်း သခင်
 ဆင်ဖြူများ ဝှင်လက် နက်စကြာ သခင်အသွင်ဘဝ ဝှင် မင်း တရား ကြီး ဘုရားသက္က
 ရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့် တော်သလင်း လပြည့် ကျော် ၁၂ ရက် ဝ နေ့ ၁၂¹² September¹⁸⁶⁸ တော်လေကို မြေထဲမြို့
 စီရင် စုစည်းခြင်း ရွာသုကြီး ခန့် တော် မူသည် ၊ အသည် ငယ်သား တို့အမှု တော်ကို ထမ်း ကုန်
 ရှိလုပ်စား ဆောင်စား စီး ပွား ဖြစ် အောင် မစစီရင် ။
 (မန်း တက်သမိုင်း စာစု)

ယောမြသူကြီး မြို့စာ ရေး တို့နှင့် ချောင်း ကူး ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး
 ကျေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ ယော လေး မြို့ဝန် နေ မျိုး မင်း ထင်ရတော့ ဂှိခိုး သံ
 တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ယောမြ ဆောမြ လောင်း ဂှည်မြထီး လင်း မြို့စာရင်း
 ပါမြသူကြီး ကျေး ရွာသူကြီး ၁၂ ဇတို့ကိုလက်ဂှိကြီး စိုး မြကြီး စိုး စေဟုသက္ကရာဇ်
 ၁၂၃၀ ပြည့်သတင်း ထွက်လဆန်း ၉ ရက် နေ့ဘုရား အမိန့် ²⁴ September 1868 ထိပ်
 ထက်ဆင် ရွက်ရသည်အတိုင်း လက်ဂှိသူကြီး ဆက်သွင်း ရာပါ ယောမြစီရင်စု ချောင်း
 ကူး ရွာ ငမြတ်လှကိုလက်ဂှိကြီး စိုး မြကြီး စိုး စေသည်။ ချောင်း ကူး ရွာအသည်အ
 လာဝင် နေကပ်ပါး ကြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့သူကြီး ငမြတ်လှဆင်ဆိုရာ နာခံ ဆောင်
 ရွက်ကြရမည်။ သူကြီး ငမြတ်လှလည်း ကျေး ရွာ စည်ပင်သာယာ အောင်သိမ်း သွင်း
 ပြုစုပြီး ဖျင်ခန့်ထား ကျ ရောက်သည်မင်း မျှ တော်ရပ် များ ကို ပြေကုန် အောင်
 ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရမည်။

(ယောသမိုင်း စာ ၅၀ - ၉)

ဆင်စမ်း အပိုင်း ကဲရွာသူကြီး နေမျိုး ဥဒိန်သမန္တသီဟ ကျော်၊ ချောင်း ကူး သူ
 ကြီး ငမြတ်လှတို့၊ လက်ရှိ ကျေး ရွာသူကြီး များ မှာခြေ သံတံဆိပ် တော် မရှိလျှင် ခိုင်
 စား မ ပေး စေ နှင့် ခိုင် စား စားလို၍ ကျေး ရွာကိုလက် ရှိပြီး စိုးလိုလျှင်လွှတ် တော် မှာ ဂျော့ကမ်း၍
 လက်ရှိအမိန့် တော် စာ ချွန်ဆိုင် ရာ စာ များ ကိုခြေ သံတံဆိပ် တော် ပေး အပ်ကြီး
 စိုး ဆောင်ရွက် စေဟု (သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်သတင်း က္ခတ်လဆန်း ၉ ရက် နေ့) ^(24 September 1868)
 ဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကို ဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည့် ဖြစ်၍ အပိုင်း ကဲရွာသူကြီး
 နေမျိုး ဥဒိန်သမန္တသီဟ ကျော်၊ ချောင်း ကူး သူကြီး ငမြတ်လှတို့ကို စလင်း (ရ)
 သင်း ဆင်အစီရင် ဥဒိန် ရာဇာ နော် ရထာတို့ ဝန်စာ ပေး အပ် ခေ T လာ စေ
 သည်။ ရောက်လျှင် အပိုင်း ကဲရွာသူကြီး ခန့်အမိန့် တော်ဆိုင် ရာ စာ များ ကိုယူ၍
 ရွှေဘဝါး တော်မြတ် အောက်တက်လာ ရမည်။ သူကြီး တို့မကျန်း မမာ ရှိလျှင် ဆောင်
 ရွက် နိုင်သူတို့ကို ရွှေဘဝါး တော်မြတ် အောက် စေသူ နှင့် အတူ ဆန်တက်လာ စေရမည်။
 ဆန္ဒန်ဆင် မင်း ဝန်၊ အောက်မား ဝန်၊ မိုး ဇာ ဂျော့ တော်အုပ် မင်း လှ မင်း
 ခေါင် ရာဇာ စာ။

(ယောသမိုင်း စာ ၅၀)

ယောမြို့သူကြီး မြို့စော ရေး တို့နှင့်အလယ်ဘန်ရွာအသည်အလှဝင် နေကပ်ပါး ခြား
 ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ ယော လေး မြို့ဝန် နေ မျိုး မင်း ထင်ရတော့ ဂှီခိုး သံ တော်ဦး
 တင်ချက်အတိုင်း ယောမြို့၊ ဆောမြို့၊ လောငံရှည်မြို့၊ ထီး လင်း မြို့စောရင်း ပါမြို့
 သူကြီး ကျေး ရွာသူကြီး ၁၂ ဇေတို့ကိုလက်ရှိကြီး စိုး မြကြီး စိုးစေ၊ သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်
 သတင်း ကျွတ်လဆန်း ၉ ရက် နေ့ဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရ
 သည်အတိုင်း လက်ရှိသူကြီးစါရင်းဆက်သွင်း ဂါပါအါမြို့စီရင် စုအလယ်ဘန်ရွာမှ ငလူ
 ကြီး ကိုလက်ရှိကြီး စိုး မြကြီး စိုး ဆောင်ရွက် စေသည်။ အလယ်ဘန်ရွာအသည်အလှ
 ဝင် နေကပ်ပါး ခြား ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ သူကြီး ငလူကြီး ဆင်ဆိုရတနာခံ ဆောင်
 ရွက်ကြရမည်။ သူကြီး ငလူကြီး လည်း ကျေး ရွာစည်ပင်သာယာ အောင်သိမ်း သွင်း
 ပြုစုပြီး လှိုင်ခန့်ထား ကြ ရောက်သည်မင်း မှ တော်ရပ် များ ကို ပြေကုန် အောင်
 ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရမည်။

(အလယ်ဘန်သိန်း အုပ်စာစု)

ယောမြို့သူကြီး မြို့အစီရင်ခံစာ ရေး တို့ နှင့် အလယ်ဘန်ဂွာ အသည်အလိင် နေကပ်
 ပါး ဖြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ ငလူကြီး ကအလယ်ဘန်ဂွာ ကိုလက်ရှိကြီး စိုး မြကြီး စိုး
 စေ၊ (ဆန္ဒဂုဏ် ၁၂၃၀ ပြည်သတင်း ထွက်လဆန်း ၉၊ ရက် နေ့) (24 September 1868) ခြင်္သေ့တံဆိပ်အမိန့်
 တော်ခံယူ၍ အမိန့် တော်လွှတ် တော်အသည် ဝန်စာ အရ ဝန်စာ ပေး အပ်ပါမည်
 အကြောင်း နှင့် အစီရင်ခံချက်အတိုင်း ယောမြို့စီရင်စုအလယ်ဘန်ဂွာ မှ ငလူကြီး
 ကိုအမိန့် တော်လွှတ် တော်အသည် ဝန်စာ အရ ဝန်စာ ပေး အပ်ကြီး စိုး စီရင်ဆောင်
 ရွက် စေသည်။ အလယ်ဘန်ဂွာ နေအသည်အလိင် နေကပ် ပါး ဖြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊
 သူကြီး ငလူကြီး ဆင်ဆိုဂုဏ် ခံ ဆောင်ရွက်ရမည်။ သူကြီး ငလူကြီး လည်း ဂုဏ်
 ရေး မပေပါ မထွက်စေရ။ ကင်း လွတ်လုံခြုံကျေး ရွာသယာယ ငြိမ်ဝပ် အောင်သိမ်း
 သွင်း ပြုစုပြီး လျှင် မင်း မှုတော် ပေပါ ပေါက်ကျ ရောက်ရှိသည် များ ကိုသနာ ခံ ခံ
 ခဲ့ခန့် ကောက်ခံ၍ အမိန့် တော်မြတ်ရင်း နှင့် အညီမြို့ရုံး ဆင်ဆိုဂုဏ် ခံ ဆောင်ရွက်
 ရမည်။

ယောမြို့လေး မြို့ဝန် နေမျိုး မင်း ထင်ဂုဏ်စာစာ။
 (အလယ်ဘန်သိန်း အုပ်စာစု)

အလယ်ဘန်ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ခြေး ထမ်း ဣး ငယ်တစုတို့၊ ငလုကြီး အ
 လယ်ဘန်ရွာကိုလက်ရှိကြီး စိုး မြဲကြီး စိုး စေ (သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်သတင်း ထွက်
 လဆန်း ၉ ရက် နေ့) ခြင်္သေ့ တံဆိပ်အမိန့် ဖော်လှယ် ဖော်အသည် ဝန်စာ ဝန်စာ
 အရမြို့သူကြီး စာ ပေး အပ်ပါမည်အကြောင်း နှင့်အစီရင်ခံချက်အတိုင်း ယောမြို့
 စီရင်စုအလယ်ဘန်ရွာမှ ငလုကြီး ကိုအမိန့် ဖော်လှယ် ဖော်အသည် ဝန်စာ ဝန်စာ
 အရမြို့သူကြီး စာ ပေး အပ်ကြီး စိုး စီရင်ဆောင်ရွက်စေသည်။ အလယ်ဘန်ရွာအ
 သည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ခြေး ထမ်း ဣး ငယ်တစုတို့၊ အလယ်ဘန်ရွာသူကြီး ငလုကြီး
 ဆင့်ဆိုရာ နာခံဆောင်ရွက်ရမည်။ သူကြီး ငလုကြီး လည်း ရာဇဝတ်တော်ရေး မ
 ပေ၎် မထွက်စေရကင်း လွတ်လုံခြုံကျေး ရွာစည်ပင်သာယာဖြစ်ဝပ် အောင်သိမ်း
 သွင်း ပြုစုပြီး လျှင်မင်း မှတော်ပေ၎် ပေါက်ကျ ရောက်ရှိသည်များ ကိုသာ နာညီ
 မှုခွဲခန့် ကောက်ခံ၍ အမိန့် ဖော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီမြို့ရုံး ဆင့်ဆိုရာ နာခံဆောင်
 ရွက်ရမည်။

မြို့သူကြီး မင်း စါ။

(အလယ်ဘန်သိန်း အုပ်စာ)

ယောမြို့သူကြီး မြို့စာ ရေး တို့နှင့်အလယ်ဘန်ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ခြေး
 ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ ယော လေး မြို့ဝန် နေမျိုး မင်း ထင်ဂုဇာဇာဂ္ဂိခိုး သံတော်ဦး
 တင်ချက်အတိုင်း ယောမြို့၊ ဆောမြို့၊ လောင်ရွှည်မြို့၊ ထီးလင်း မြို့စာရင်း ပါမြို့
 သူကြီး ကျေး ရွာသူကြီး နှင့်လက်ရှိကြီး စိုး မြကြီး စိုး ဆောင်ရွက်စေ၊ သက္ကရာဇ်
 ၁၂၃၀ပြည့်သတင်း ကွတ်လဆန်း ၉ရက် နေ့ဘုရား အမိန့် ^{24 September} 1868
 ဆင်ရွက်ရသည်အတိုင်း ဖြစ်သည်။ သူကြီး စာရင်း ဆက်သွင်း ရာပါ ယောမြို့စီရင်စု
 အလယ်ဘန်ရွာ ငလူကြီး ကိုတံဆိပ်စာ ချွန်ဝန်စာ ပေး အပ်ကြီး စိုး စီရင် ဆောင်
 ရွက်စေသည်။ အလယ်ဘန်ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ခြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တစု
 တို့၊ သူကြီး ငလူကြီး ဆင့်ဆိုရာ နာခံ ဆောင်ရွက်ကြရမည်။ သူကြီး ငလူကြီး လည်း အ
 မိန့်တော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီ ကျေး ရွာကိုစည်ပင်သာယာ အောင်သိမ်း သွင်း ပြု
 စုပြီး လျှင်ခန့်ထား ကျ ရောက်သည်မင်း မှာတော်ရပ်များ ကို ပြေကုန် အောင်ကြီး
 စိုး ဆောင်ရွက်ရမည်။

ဝန်ရွှင် တော်အသည်ဝန် မင်း ကြီး မဟာသီဟသူရ စ။

(အလယ်ဘန်သိမ်း အုပ်စု)

ဘုန်း ဟော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှ သော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒ နှစ်ဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဝှင်လက်နက်စင်္ကြာသခင်အသွင်တဝှင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား သ
ဏ္ဍရာဇာ ၂၃၀ ပြည့်သတင်း ကျွတ်လဆန်း ၉ ရက် ၅ နေ့ ငရန် ဝေး ကိုယ်လင်း မြို့
စီရင်စု လောင်ဘုံကြီး ဝှာသူကြီး ခန့် ဟော် မူသည် ၊ အသည်ငယ်သား တို့အမှု ဟော်
ကိုထမ်း ကုန်၍ လုပ်စား ဆောင်စား စီး ပွား ဖြစ် အောင် မစီရင် ။
(အုံး ဟောဘချစ်စိစု)

ထီး လင်း မြို့သူကြီး မြို့စာ ရေး တို့နှင့် လောဝင်ဘုံကြီး ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး
 ဖြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ ယော လေး မြို့ဝန် နေ မျိုး မင်း ထင်ဂါဇာ ဂြိုခိုး သံ
 ဖော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ယောမြို့၊ ဆောမြို့၊ လောဝင်ရှည်မြို့၊ ထီး လင်း မြို့စာ
 ရင်း ပါမြို့သူကြီး ကျေး ရွာသူကြီး ၁၂ ငွေတို့ကိုလက်ဂြိုကြီး စိုး မြကြီး စိုး ဆောင်ရွက်
 စေသက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်သတင်း ကျွတ်လဆန်း ၉ ရက် နေ့တိုရား အမိန့်တော်မြတ်
 ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင်ရွက်ရသည့်အတိုင်း သူကြီး စာရင်း ဆက်သွင်း ရာပါထီး လင်း မြို့
 စီရင်စု လောဝင်ဘုံကြီး ရွာမှာ ငရန် ဝေး ကိုတံဆိပ်စာချွန်ဝန်စာ ပေး အပ်ကြီး
 စိုး ဆောင်ရွက် စေသည်။ လောဝင်ဘုံကြီး ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ဖြေး ထမ်း
 ကြီး ငယ်တို့၊ သူကြီး ငရန် ဝေး ဆင့်ဆိုရာ နာခံ ဆောင်ရွက်ကြရမည်။ သူကြီး ငရန်
 ဝေး လည်း အမိန့်တော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီ ကျေး ရွာ စည်ပင်သာယာ အောင်
 သိမ်း သွင်း ပြုစုပြီး လျှင်ခန့်ထား ကျ ရောက်သည့်မင်း မှာ တော်ရပ် များ ကို ပြေ
 ကုန် အောင်ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရမည်။
 ဝန်ရှင် တော်အသည် ဝန် မင်း ကြီး မဟာသီဟသူရစာ။
 (အုန်း တောဘချစ်စာ)

သီး လင်း မြို့သူကြီး စာ ရေး တို့နှင့် လောဝင်ဘုံကြီး ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ် ပါး
 ကြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ ယော လေး မြို့ဝန် နေ မျိုး မင်း ထင် ရာဇာ ဝှို ခိုး သံ
 တော် ဦး တင် ချက်အတိုင်း ယောမြို့၊ ဆောမြို့၊ လောဝင် ဝှည်မြို့၊ သီး လင်း မြို့စာ
 ရင်း ပါမြို့သူကြီး ကျေး ရွာသူကြီး ၁၂ ဇေတီကိုလက် ဝှိုကြီး စိုး မြဲကြီး စိုး ဆောင် ဝှက်
 စေသက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်သတင်း ကျွတ်လဆန်း ၉ ရက် နေ့ဘုရား အမိန့် တော် ^{24 September 1868}
 မြတ်ကို ဦး ထိပ်ထက်ဆင် ဝှက် ရသည့်အတိုင်း လက် ဝှိုသူကြီး စာ ရင်း ဆက်သွင်း ရာပါ
 သီး လင်း မြို့စီရင်စု လောဝင်ဘုံကြီး ရွာ မှာ ငရန် ဝေး ကိုလက် ဝှိုကြီး စိုး မြဲကြီး စိုး
 ဆောင် ဝှက် စေသည် လောဝင်ဘုံကြီး ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ် ပါး ကြေး ထမ်း ကြီး
 ငယ်တို့သူကြီး ငရန် ဝေး ဆင့်ဆို ရာ နာခံ ဆောင် ဝှက်ကြ ရမည်၊ သူကြီး ငရန် ဝေး
 လည်း ကျေး ရွာကို စည်ပင်သာယာ အောင်သိမ်း သွင်း ပြုစုပြီး လျှင် ခန့်ထား ကျ
 ရောက်သည်မင်း မှု တော် ရပ် များ ကို ပြေကုန် အောင်ကြီး စိုး ဆောင် ဝှက် ရမည်။
 ဝန် မင်း များ စါ။

(အုန်း တောဘချစ် စါစု)

ထီး လင်း ဖြူစီရင်စု လောဝင်ဘုံကြီး ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ငြေး ထမ်းသီးကြီး
 ငယ်စုတို့၊ ငရန် ဝေး က လောဝင်ဘုံကြီး ကျေး ရွာကိုရိုး ဆက်ရသံစစ်စမ်း စာ
 ရင်း တော်ဆက်သွင်း ဘေးဘိုးဘိုတို့ကြီး ရိုး မျိုး စဉ်ဆက်မပြတ်လက်ရှိအမိန့် တော်ခြင်
 တံဆိပ် (သက္ကရာဇ် ၁၂၂၂) ဝပြည့်နှစ်ခံယူကြီး စိုး ရှိ နေရသအရိုး မဆိုင်သူ¹⁸⁶⁸
 နိုင် နေဘက်ရှက်ရှိ၍အရေး ဖြစ်ပွား နှစ်ဦး စုံညီ ရွှေလွတ် တော်မှအကောက်အယူ
 တော်ခံကြည့်အမိ နဲ့ တော်လက်ရှိသူက လောဝင်ဘုံကြီး ကျေး ရွာကိုကြီး စိုး ဆောင်
 ရွက်စေ ကောက် တော် မူချက်ကြ ရောက်ရှိပါသော ဤခန့်ထား တော် မူရင်း
 (သက္ကရာဇ် ၁၂၂၂ ဝပြည့်သတင်း ထွက်လဆန်း ၉ ရက်နေ့) ^(24 September 1868) အမိန့် တော်မြတ်အရ
 ကောက် တော် မူချက်အတိုင်း ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်သိမ်း သွင်း ပြုစုပါရ အောင်
 လက်ရှိမြို့ရုံး စာ ပေး အပ်ပါမည်အကြောင်း ခြင်္သေ့တံဆိပ်အမိန့် တော် ရွှေလွတ်
 တော် ကောက်ချက်များ ကိုတင်ပြ လျှောက်ထား အစီရင်ခံရသည့်ဖြစ်၍ လောဝင်
 ဘုံကြီး ကျေး ရွာကိုကွဲပြား မရှိအမိန့် တော်အရ ကောက် တော် မူချက်အတိုင်း သူ
 ကြီး ငရန် ဝေး ကိုမြို့ရုံး လက်ရှိစာ ပေး အပ်ခန့်ထား ကြီး စိုး ဆောင်ရွက် စေ
 သည့်ဖြစ်သည်။ လောဝင်ဘုံကြီး ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ငြေး ထမ်းသီးကြီးငယ်
 တို့၊ သူကြီး ငရန် ဝေး ဆင့်ဆိုရသ နာခံကြရမည်။ သူကြီး ငရန် ဝေး လည်း ကြီး စု
 နယ် မြေအတွင်း ရာဇဝတ်ကြောင်း ပေါ်ထွက်မရှိ စေရထိမ်း သိမ်း ပြီး လျှင်အ
 ကျိုး စီး ပွား တော်ဖြစ် ကျေး ရွာ စည်ပင်သာယာ အောင် ခေင်ငယ်သိမ်း သွင်း
 ပြုစု၍အများ နည်း ခန့်ထား ကျ ရောက်သည့်မင်း မှတော်ရပ်များ ကိုအမှထမ်း
 ဆင်း ရဲသား ထွန် တော် မျိုး တို့မှသာ နာညီ မှုပြတ်ညီ ကောက်ခံပိုပွား ဘိစီး နှိပ်
 စက် မပြုမလုပ်မြဲ မမြဲသူကြီး အစီရင်တို့ဆင့်ဆိုရသ နာခံကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရမည်။
 လောဝင်ရွာ၊ ထီး လင်း ၊ ဆော ၊ သော လေး မြို့အုပ် မင်း နေ မျိုး မင်း လှ မင်း
 ထင် ကျော် ခေါင် စါ။

(အုန်း တောဘချစ် စါစု)

ထီး လင်း ဖြူသူကြီး ဖြူစာ ရေး ကို နှင့် လောင်ဘုံကြီး ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး
 (24 September 1868)
 ဖြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ လောင်ဘုံကြီး ရွာကို (သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်သတင်း ကျွတ်
 လဆန်း ၉ ရက် နေ့) အမိန့် တော်မြတ် နှင့် ခန့်ထား တော် မူသည်အတိုင်း လွတ် တော်
 စာ၊ အသည်ဝန်စာ၊ ပေး အပ်ခန့်ထား ဂွံသည်ဖြစ် ပါ၍ အမိန့် တော်မြတ်ရင်း နှင့်
 အညီအမိန့်ဝန်စာ ပေး အပ်ပါမည့်အကြောင်း နှင့် အစီရင်ခံချက်အတိုင်း လောင်
 ဘုံကြီး ရွာ မှာ ငရန် ဝေး ကိုသူကြီး အရာဝန်စာ ပေး အပ်ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်
 စေသည်။ လောင်ဘုံကြီး ရွာအသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ဖြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊
 သူကြီး ငရန် ဝေး ဆင့်ဆိုရာ နာခံ ဆောင်ရွက်ကြရမည်။ သူကြီး ငရန် ဝေး လည်း
 စီရင်စု ကျေး ရွာ နယ် မြေအတွင်း ရာဇဝတ် တော် ရေး မပေ၍ မထွက် စေရကြီး
 စိုး ပြီး လျှင် ပေ၍ ပေါက်ကျ ရောက်သည့်မင်း မှာ တော်ရပ် များ ကိုဖြူရုံး ဆင့်ဆိုရာ
 နာခံ ဆောင်ရွက်ကြရမည်။

ရွှေခါး စွဲဗိုလ် ယော လေး ဖြူငန်မင်း နေမျိုး မင်း ထင်ရာဇာစာစီ။
 (အုန်း တောဘဲချစ်စာစု)

ထီး လင်း မြို့သူကြီးမြို့စားကြီးတို့၊ လောဝင်ဘုံ ခွာသူကြီး ငရန် ဝေး က လောဝင်ဘုံ¹⁷⁸³
 ကြီး ဂွာကိုဘီ ငကျန် အောင် (သက္ကရာဇ် ၁၁၁) ၄၅ ခု စစ်တမ်း စာရင်း ဆက်သွင်း
 ကြီး စိုး ပါသည်။ မဂ္ဂိုလျှင်သား ငဖြိုး စံကြီး စိုး ပါသည်။ မဂ္ဂိုလျှင်သား ငလှ ကျော်
 ကြီး စိုး ပါသည်။ မဂ္ဂိုလျှင် ငစံ နှောင်း ကြီး စိုး ပါသည်။ မဂ္ဂိုလျှင် ကျွန် တော် ရိုး ဆက်
 ရာခံ မှန်သည်အတိုင်း ဥပဒေ တော်အရ (သက္ကရာဇ် ၁၂၃ ဝပြည့်သတင်း ကျွတ်လ
 ဆန်း ၉ ရက် နေ့) ခြင်္သေ့တံဆိပ်အမိန့် တော်ခံယူလျက် မြို့သူကြီး (24 September 1868)
 ဝန် ဟောင်း တို့ကရိုး
 မျိုး မှန်မမှန်ကို စစ် မေး ချိန်စစ်ဦး စုံညီစစ်တမ်း စာရင်း တင်ပြ လျှောက်ထား
 ရာ (သက္ကရာဇ် ၁၁၁) ၄၅ ခု စစ်တမ်း စာရင်း တင်ပြသူကရိုး ဆက်ရာ မှန်ကန်¹⁷⁸³
 သင့်ကြောင်း မြို့သူကြီး ဝန် ဟောင်း တို့အမိန့်ကို နာခံ၍ (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃ ဝပြည့်¹⁸⁶⁸

ခြင်္သေ့တံဆိပ်အမိန့် တော်ခံယူကြီး စိုး ပါသည်ကို မဆိုင်သူ ငကြာ ခိုင်ကသီး ခြား ကွဲ
 ပြား ထမ်း ရွက်ရှိသည်ဖြစ် ပါ၍ အကွဲအပြား မရှိပါ စေရအမိန့် တော်လွှတ် တော်စာ
 အတိုင်း တလုံး တဝတည်း ကြီး စိုး အုပ်ထိန်း စီရင် ဆောင်ရွက် ပါရ မည်အကြောင်း
 နှင့်အစီရင်ခံချက်အတိုင်း (သက္ကရာဇ် ၁၁၁) ၄၅ ခု စစ်တမ်း စာရင်း ဆက်သွင်း¹⁷⁸³
 ကြီး စိုး အရိုး သား မြေး မှန်သည်အတိုင်း ခြင်္သေ့တံဆိပ်အမိန့် တော်လွှတ် တော်စာ
 ချန်အရအကွဲအပြား မရှိတလုံး တဝတည်း ကြီး စိုး အုပ်ထိန်း ဆောင်ရွက် စေသည်။
 စါး တော်ထွမ်း ရေကိုင် ယော လေး မြို့ဝန် မင်း ထင်စည်သူ ကျော်စါ။

(အုန်း တောဘုရားစာစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒနိဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဂွင်လက်နက်စကြာသခင်အသွင်ဘဝဂွင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား သက္က
ရဘဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်သတင်း ထွက်လဆန်း ၉ ရက် ၅ နေ့ ငရဲကိုထီး²⁴ September 1868
လောင်ဘုံဆယ်ရွာသူကြီး ခန့်တော် မူသည် ။ အသည်ငယ်သား တို့အမှု တော်ကိုထမ်း
ကုန်၍လုပ်စား ဆောင်စား စီး ပွား ဖြစ်အောင်မစီရင် ။
(ထီး လင်း မေဘက်စါစု)

ထီး လင်း မြို့သူကြီး စာ ရေး တို့နှင့် လောဝင်ဘုံ ငယ်ရွာ အသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး
 ရှေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ ယော လေး မြို့ဝန် နေ မျိုး မင်း ထင်ဂုဇာ ဝှို ခိုး သံ
 ဘော် ဦး တင် ချက်အတိုင်း ယောမြို့၊ ဆောမြို့၊ လောဝင်ရွာ မြို့၊ ထီး လင်း မြို့ စါ
 ရင်း ပါ ကျေး ရွာ သူကြီး ၁၂ ဖွဲ့တို့ကို လက်ရှိကြီး စိုး မြကြီး စိုး စေသက္ကရာဇ် ၁၂၃၀
 ပြည်သတင်း ကျွတ်လဆန်း ၉ ရက် နေ့ဘုရား အမိန့် ဘော်မြတ်ကို ဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်
 ရသည်အတိုင်း သူကြီး စာ ရင်း ဆက်သွင်း ရာ ပါထီး လင်း မြို့စီရင်စု လောဝင်ဘုံ ငယ်
 ရွာ မှာ ငရဲကို တံဆိပ် စာ ခွန် ဝန် စာ ပေး အပ်ကြီး စိုး ဆောင်ရွက် စေသည်။ လေါင်
 ဘုံ ငယ်ရွာ အသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ရှေး ထမ်း ကြီး ငယ်တစုတို့၊ သူကြီး ငရဲဆင်ဆို
 ရာ နာခံ ဆောင်ရွက်ရမည်။ သူကြီး ငရဲလည်း အမိန့် ဘော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီ ကျေး
 ရွာ စည်ပင်သာယာ အောင်သိမ်း သွင်း ပြုစုပြီး လျှင်ခန့်ထား ကျ ရေ ဝက်သည် မင်း
 မှု ဘော်ရပ် များ ကို ပြေကုန် အောင်ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရမည်။
 ဝန်ရွင် ဘော်အသည် ဝန် မင်း ကြီး မဟာသီဟသူရ စါ။
 (ထီး လင်း မေ ဝက် စါစု)

ထီး လင်း မြို့သူကြီး မြို့စာ ရေး တို့နှင့် ဂေတင်ဘုံငယ် ရွာအသည်အလိင် နေကပ်ပါး
 ခြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ ယော လေး မြို့ဝန် နေ မျိုး မင်း ထင်ရတော့ ဂိုဏ်း သံ
 ဘော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ယောမြို့၊ ဆောမြို့၊ ဂေတင်ရှည်မြို့၊ ထီး လင်း မြို့စာ
 ရင်း ပါမြို့သူကြီး ကျေး ရွာသူကြီး ၁၂၆ တို့ကိုလက်ရှိကြီး စိုး ခြံကြီး စိုး စေသက္ကရာဇ်
 ၁၂၃၀ ပြည့်သတင်း ကျွတ်လဆန်း ၉ ရက် နေ့ဘုရား အမိန့် ^{24 September 1868} တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်
 ဆင်ရွက်ရသည့်အတိုင်း လက်ရှိသူကြီး ဆက်သွင်း ရာပါယီး လင်း မြို့စီရင်စု ဂေတင်ဘုံ
 ငယ်ရွာမှာ ငရဲကိုလက်ရှိကြီး စိုး ခြံကြီး စိုး ဆောင်ရွက် စေသည်။ ဂေတင်ဘုံငယ်
 ရွာအသည်အလိင် နေကပ်ပါး ခြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ သူကြီး ငရဲဆင့်ဆိုရာနာ
 ခံ ဆောင်ရွက်ကြရမည်။ သူကြီး ငရဲလည်း ကျေး ရွာကိုစည်ပင်သာယာ အောင်သိမ်း
 သွင်း ပြုစုပြီး လျှင်ခန့်ထား ကျ ရောက်သည့်မင်း မှာ ဘော်ရပ် များ ကို ပြေကုန် အောင်
 ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရမည်။

ဝန်မင်း များ စါ

(ထီး လင်း မေဘက်စါစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ရေ မြေအညှင်ဆန္ဒ နှစ်ဆင် မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဝှင်လက်နက်စကြာသခင်အညှင်တဝှင် မင်း တရား ကြီး ဘုရား အ
မိန့်တော်ရှိသည်။ နောက်ဝန်း ကျင်ပန်း ဖွားရွာ သွေး သောက်ကြီး ငပဲကိုလယ်
ကိုင်း မြို့စီရင်စုပန်ဖွားရွာသူကြီး ခန့်တော်မူသည်။ အသည်ငယ်သား တို့အမျှတော်
ကိုထမ်း ကုန်၍လုပ်စား ဆောင်စား စီး ပွား ဖြစ်အောင် မစီရင်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်တန်ဆောင် မုန်း လဆန်း ၂၁ ရက် ၄ နေ့ ^{21 October} 1868

(လယ်ကိုင်း မင်း နွယ်စိစု)

မင်း သတိုး မင်း ကြီး မဟာမင်း လှစည်သူ၊ မင်း သတိုး မင်း ကြီး မဟာစည်သူ၊
 မင်း သတိုး မင်း ကြီး မဟာမင်း ကျော်မင်း ခေါင်၊ မင်း ကြီး မဟာသီဟသူမှ
 လိုက်သည်တပယင်း မြေဒူး နှစ်မြို့ဝန်မင်း ကြီး မဟာမင်း လှမင်း ခေါင် ကျော်၊
 စစ်ကဲတို့၊ အရပ်ရပ်မြို့ကျေး ရွာများ မှာ နွားအို နွား ပိန်များ ကိုသတ်စား ဖြ
 ကြောင်း နှင့် ရွှေ နား တော်မြတ်ကြား သိ တော် မူရသည်။ အသတ်အစား မရှိ စေ
 နှင့်။ မြို့ရှင် ရွာရှင်အကြီး အအုပ်တို့သို့ထပ် မံဆင့်သို့ စေဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကို
 ဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည်အတိုင်း အရပ်ရပ်မြို့ရှင် ရွာရှင်အကြီး အအုပ်တို့သို့အသီး
 သီး လုပ် ဆောင်မှာထား ချက်ရှိ စေသည်။ တပယင်း မြေဒူး နှစ်မြို့ဝန်မင်း က
 ဝန်စုပါမြို့ကျေး ရွာနယ် မြေအတွင်း နွား အို နွား ပိန် မှစ၍ ဣ နွား များ ကိုအ
 သတ်အဖြတ်အစား အသောက်မရှိ စေရနိုင် နင်း အောင်ကြပ်ကြပ်တည်း တည်း ဆင့်
 ဆို၍ သတ်ဖြတ်စား သောက်သူတို့ကို ရမိ အောင် ထောက်လှမ်း ဘမ်း ဆီး ပြီး ဖျင်ရမိ
 သူတို့ကို ဥပဒေ တော်အတိုင်း ရာဇဝတ်အပြစ်ထိုက်ရ ဘီရင်ရမည်။ နွား ဣသတ်
 ဖြတ်စား သောက်ရမိသူ မည်သူကို မည်သို့ ဘီရင်သည်အကြောင်း ကိုလည်း လျှောက်ထိုး
 အစီရင်ခံရမည်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်ပြာသိုလပြည့် ကျော် ၁၀ ရက် နေ့အင်း သူကြီး ငဘိုး တွင် 6 January 1869

ပါ။

(မုန်တိုင် စာစု)

သဿ ဓမ္မဓမ္မဋ္ဌမ မာတိကာ ဒုတိယ ချက်အရ ခိုး သူ ဓါး ပြုမခိုး မယူမတိုက်မခိုက် စေရ
 စောင့်ထိန်း ရန် ဥပဒေအသီး အသီး နယ်ရှင်သူကြီး တို့ခံဝန်ချက်နှင့် ကျေး ရွာ
 အင်အား အလျောက် ကောက်ခံရ ငွေတွင်ဆယ်ခိုင်တိုင် နှုတ်၍ အစား သနား တော်
 မြတ်ခံစေပြီး လျှင်ခိုး သူ ဓါး ပြုလုံခြုံကင်း လွတ်အောင် စောင့်ထိန်း စေမည်။ ကျေး
 ရွာသူကြီး တို့မှာ နယ်တွင် နှုတ်လွန်လက် ရောက်တရား စကား ရှိလျှင် အမိန့်တော် ဥ
 ပဒေရင်း အတိုင်း သူကြီး တို့ကစစ်ကြော စီရင်၍ မပြီး မပြေမမြဲရုံး မှာ အယူခံ
 စေမည်။ ခိုင်စား ကွမ်း ဘိုး များ မှာ မြို့ဝန်မြို့သူကြီး တို့မစား မယူသာ။ စာ
 ရင်း ချမှတ်မြို့ရုံး တွင် သိမ်း ထား ၍ ရစာရင်း ကို လေး လတကြိမ် ရွှေဘဝါး တော်
 အောက် လျှောက်ပြီး လျှင် ယင်းရသုံး မည်။ ကြည်း လမ်း ရေလမ်း ကူး သန်း ရောင်း
 ဝယ်ကြသည်ကုန်သည်တို့မှာ နယ်ရှင်သူကြီး တို့ကိုတိုင်တန်း ၍ မြို့ရွာ စခန်း လမ်း စဉ်အ
 တိုင်း သွား လာ ရောင်း ဝယ် စေမည်။ နယ်ရှင်တို့ကိုမတိုင်မပြော အလျှောက်သွား
 လာတည်း ခို၍တိုက်ခိုက်ခိုး ယူ ပျောက်ဆုံး လျှင် အပေး အလျော် မရှိ ကျေး ရွာသူကြီး
 တို့ကို ဥပဒေအတိုင်း စီရင်ရန်ကိုလွတ်ငြိမ်း စေမည်ထား သည် စခန်း လမ်း အတိုင်း
 တိုင်တန်း ပြောဆို၍ သွား လာ ရာတိုက်ခိုက်ခိုး ယူ၍ ဓါး ပြုသူခိုး တို့ကို ဘမ်း ဆီး ရမိ
 လျှင် ပစ္စည်း များ ကို သူခိုး ဓါး ပြုတို့မှာ တောင်း ၍ ဥစ္စာ ဝှင်သို့ ပြန် ပေး စေမည်
 သူခိုး ဓါး ပြုခိုး ယူတိုက်ခိုက်၍ ဘမ်း ဆီး မရမမိ ရှိလျှင် အကြီး အအုပ်တို့ကို ဥပဒေနှင့်
 ရာဇဝတ်စီရင်မည်။ ပါပစ္စည်း မှာ ဥစ္စာ ကျေး ရွာ အင်အား ကို ထောက်၍ ငွေ
 တော်အခိုင်စား သနား တော်မြတ်ခံရသူတို့က ပေး လျော် သင့်သည်တို့ကို ပေး
 လျော် စေမည်။ ဥစ္စာ ဝှင်သို့ ငွေ တော်ထုတ် ပေး သင့်လျှင် ထုတ် ပေး သနား တော်
 မူမည်။ စေခိုင်း စီး နင်း ထွန်ယက်ရန် မြင်း ကွဲနွား ဝယ်ယူသူလူတို့မှာ ဝယ်လျှင် နယ်
 ရှင်အကြီး အအုပ်တို့ထံ ရောင်း သူ ဝယ်သူတို့က အမည် နာမ အောင်ယူရန် မြင်း ကွဲနွား
 ကောင် ရေ ကောင် မှတ် များ ကို စာရင်း ချ စေပြီး လျှင် ၎င်း အကြီး အအုပ်တို့ထံ
 ဆိပ်စားယူ၍ နေရင်း ကျေး ရွာသို့ ဆောင်ယူသွား စေရမည်။ တနယ်နှင့် တနယ်
 နွား ဆွဲကွဲ ဝင်အခိုး အယူ ခြေရကုစကား မှာ အစဉ် မပြတ် ခြေရကုလိုက်ခံပြီး
 လျှင် မြို့ ကျေး ရွာထုံး စံရှိသည်အတိုင်း ခြေ ကြောင်း ခြေရကုပြုအပ် စေ၍ နယ်ရှင်
 ကထုတ် နိုင်လျှင် ထုတ် စေ။ မထုတ် နိုင်လျှင် စီရင် စု ကျေး ရွာ နယ်တွင် သူခိုး မရှိမနေ

နယ်တွင်း လူတို့လည်း မခိုး မယူ ကြောင်း ကိုမြို့ရွာသူကြီး ကျေး ထိန်း ရွာအုပ်တို့ ထွက်ဆိုလျှင်လပ် စေ။ မဆိုဝံ့လျှင်အကြီး အအုပ်တို့က ပေး လျော် စေ။ ခိုး သည်ကွဲနွား နှင့်တကွ ကျွတ်လျှင် ခြေရသကဲ့သို့ မကျသည့် မဆိုသဘာဝ ဇာတ် ကြောင်း ရှိရာ လျှောက် ထား စေမည်။ အရပ်ရပ် ကျေး ရွာ နေလူတို့မှာ ရှိသည့် သေနတ်ခါး လှံများ ကိုမြို့ ရွာအကြီး အအုပ်မြို့ရုံး များ တွင်စာရင်း ချမှတ်၍ထား စေမည်။ ၎င်း သေနတ် ခါး လှံများ ကို နေရင်း မြို့ကျေး ရွာကအခြား မြို့ကျေး ရွာသား တို့ယူဆောင်ယူ သွား လာလျှင်အ လျှောက်အ ဆောင်အယူအသွား အလာ မရှိ စေရ။ နယ်ရှင်အကြီး အ အုပ်တို့ထံသတ္တဝါ ဇာတ်လက်မှတ်စာခံယူသွား စေမည်။ ခံဝန်ချက်စာရင်း မချတံဆိပ် လက်မှတ်စာခံယူသူတို့သို့ ပေး ရန်တံဆိပ်မှာ ဇာတ်စိစီး တံဆိပ်ကိုမြို့ရုံး တွင်တင်ထား ၍ ဝန်စုမြို့ကျေး ရွာအကြီး အအုပ်တို့ထံအသီး အသီး တံဆိပ်ခပ်မှတ်ထား ၍ထန်း ရွက်ကို ဝေငှ ပေး အပ် စေမည်။ မြို့ရုံး က ဝေငှ ပေး အပ်သည့်တံဆိပ်ခပ်ထန်း ရွက်ကိုလည်း ဝန်စုမြို့ကျေး ရွာအအုပ်တို့ကစာရင်း နှင့်မြို့ရုံး တွင်အစီရင်ခံ၍ထပ်မံ တောင်း ယူအသင့်ထား စေမည်။ သူခိုး ခါး ပြတို့ခိုး ယူတိုက်ခိုက်၍ ပစ္စည်း နှင့်တကွတမ်း ဆီး ရမိသည်သူခိုး ခါး ပြတို့မှာ ရွှေဘဝါး တော် အောက်သို့ပို့ စေ၍အဘိုး တန်သုံး ဆယ်က အထက်ကိုထိုက်တန်သည်ပ နည်း ဖြစ်လျှင်သူခိုး ခါး ပြတို့ နေရင်း မြို့ကျေး ရွာ နှင့်ခရီး ကွာ ဝေး သည်မြို့ကျေး ရွာ များ သို့ပို့အပ် စေပြီး လျှင်သူခိုး မှာ ခြောက်နှစ်။ ခါး ပြမှာတဆယ်နှစ်နှစ် ထောင်တွင်ထား မည်။ လူကိုအ သေသတ်သူတို့မှာ နဖူး ပါး ပြင် ရင် များ တွင်စာအထက်အမှတ်ထင်ထင်ရှား ရှား ထိုး ၍ ထောင်တွင်တသက် နေ စေ မည်။ ကျောင်း ဘုရား များ တွင် ဖျက်ဆီး သူတို့မှာ နဖူး ရင် များ တွင်စာထိုး ၍ ကျွန်သီး တော်အစုမှာ ဖြည့်မည်။ ကျောင်း ဘုရား ကျွန်သီး တော်တို့ဖျက်ဆီး လျှင်စိ ထိုး မြဲထိုး ၍ကျွန်သီး တော်အကြီး သို့အပ်၍ ခြေကျည်း နှင့်တသက် နေ စေမည်။ အဘိုး တန်သုံး ဆယ်က အောက်ကိုအဘိုး တဆယ်တန်ခိုး ယူတိုက်ခိုက်သည်သူခိုး ထား ပြတို့မှာ ထောင်တွင်တနှစ်ထား မည်။ တဆယ်တန်က အောက်ကိုခိုး ယူတိုက်ခိုက်သည်သူခိုး ခါး ပြတို့မှာ ထောင်တွင်တလထား မည်။ သူခိုး ခါး ပြမှန်း သိလျက် နှင့်လက်ခံလျှင်ခိုး သူ ခါး ပြတို့ကိုစီရင်ရန်ဥပဒေနည်း စီရင်မည်။ မြို့ဝန်မြို့အုပ်မြင်း ခေါင်း မြင်း စီး ခိုင်း ခေါင်း အငန်း တို့မှာ ၎င်း တို့မြို့ကျေး ရွာကသူခိုး ခါး ပြတို့ ပေ၇ ရှိ၍ မပေး

မအပ်နိုင်လျှင် နုရင် ရေဝ ဆေး ရေဝ ခံဝန်ချက် နှင့်အပ်သင့်သည်ကိုအပ် စေမည်။
 ယောင်မှာထား ပြီး လျှင်ဂိုက်၍ ယောင်း သင့်သည်ကို ယောင်း စေမည်။ မြို့အုပ်မြို့
 သူကြီး မြင်း ခေါင်း မြင်း စီး ဒိုင်း ခေါင်း အကြီး အအုပ်ဖြစ်လျက်သူခိုး ဓါး ပြ မွေး
 ထား ကြောင်း နှင့်ထင်ရှား ပေ၍ ပေါက်သိသာလျှင် မွေး ထား သည်မြို့အုပ်မြို့သူ
 ကြီး ရွာသူကြီး ဒိုင်း ခေါင်း အဝန်း မြင်း စီး မြင်း ခေါင်း တို့ကိုအမိန့်တော်မြတ်
 ခံပြီး လျှင်အရိုး ပြတ်အရက နှုတ်၍ကြီး စိုး သည်နယ် မြေအထွင်း စေ့နဲ့ အောင်
 မောင်း ကြော်ပြီး လျှင် ယောင်မှာထား စေမည်။ သူခိုး ဓါး ပြတိုဘမ်း ဆီး ရ
 မိသည်ကိုအပြစ်အ လျောက်ဥပဒေနှင့်အညီမစီရင်၊ ယောင်တန်း ထား သည်သူခိုး
 ဓါး ပြတို့ကိုဥပဒေနှစ်လမ စေ့မ ရေဝက်မှီအလိုအ လျောက်လွတ်သည်ဖြစ် ဝန်စစ်ကဲမြို့
 အုပ်မြို့ထိန်း တို့မှာအမိန့်တော်မြတ်ခံ၍ ရာထူး ကိုနှုတ် စေမည်။ ယောင်တန်း ရှိ
 သူခိုး ဓါး ပြတို့မှာလည်း ဥပဒေနှစ်လ စေ့ရေဝက်လျှင်ဖြစ် ဝန်စစ်ကဲမြို့အုပ်မြို့ထိန်းတို့က
 လွတ်တော်မှာ လျှောက်ထား စေ၍မှတ်ချက်မှတ်စာ နှင့်ဆင့်ဆိုမှလွတ် စေမည်။ မြို့
 ကျေး ရွာ နယ် မြေအထွင်း ရှိ နေသည်လူတို့အနက် ကျေး ရွာ နေအပေါင်း အသင်း
 လူတို့ကခိုး မှတိုက် မှာနှင့်စပ်လျဉ်း ၍ မယုံမကြည်သင်ကာ မကင်း ရှိသူတို့မှာဖြိုရွာမြို့
 သူကြီး မြင်း စီး မြင်း ခေါင်း ဒိုင်း ခေါင်း အဝန်း တို့ကဖြစ် ဝန်စစ်ကဲမြို့အုပ်မြို့ထိန်း
 အစိုရပြုလုပ်သူတို့ထံ ပို့ စေ၍ထိန်း သိမ်း ထား စေပြီး လျှင် ခံ ဝံယူရသည်ကာလမှလွတ်
 စေမည်။ ရာထူး ခန့်ထား သူကောင်း ပြုတော် မူသူတို့နှင့် မည်သည်လူမျိုး မဆိုဘင်း
 ဘိန်း အရက်ထန်း ရေခါး မှစ၍ယစ် မျိုး နှင့်စပ်ဆိုင်သည် များ ကို ဆောက်လုပ်ဘည်
 ထား ရောင်း ဝယ် သောက်စား ဘမ်း ဆီး သိသာလျှင်လည်ထွင်သံထွင်း တပ်၍ဘန်း
 မော်မြို့သို့ပို့ပြီး လျှင်ဘုရား ပုထိုး စေတီ **ယ န် ကာ** ဝတ်ပ ဋီပတ်ကိုတနှစ်ရွက် ဆောင်
 နေ စေမည်။ တလုပ်လူ မျိုး တို့ဖြစ်လျှင်အထက်လွတ် တော်ကဆင့်ဆိုသည် ဥပဒေအတိုင်း
 နိုင်ငံ တော်မှအပ ပို့မြို့သို့ပို့အပ် စေမည်။ မြင်း ကွဲနွား များ ကိုသတ်သည်အမှုများ
 မှာလည်း ၎င်း နည်း စီရင်မည်။ ဖဲ ကြွေအံ့ကြက်တိုက်အ လောင်း အစား
 ပေ၍လှာသိလှာသည့်အမှုမှာ မောင်း ကြော်၍တနှစ်ထား စေမည်။

(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်တပေါင်း လဆန်း ၁ ရက် နေ့သဿ မေခရီး သူဓါး ပြ

တို့မခိုး မယူမတိုက်မခိုက် စေရ စေတင့်ထိန်း ရန်ဥပဒေ)
 (မုန်တိုင်စါစု)

သဿ မေမ အခွန် တော် ကောက်ခံရ၍ စီရင်ရန် ဥပဒေ

ပဌမဥပဒေ ဝ မှာ မြို့ရွာသူကြီး တို့ကြီး စိုး စီရင်ရသည့်နယ် မြေအတွင်း ကိုယ်မှ စ၍ နယ်တွင်း ရှိအိမ်ရင်း စုံပွား ကိုမဲ့မကွက် မျက်နှာကြီး ငယ် မရွယ်မထောက်အကြွင်း အကျန်အပိုအမို မရှိမှန်ကန် အောင်စီရင် တင်ပေး ပါမည်။ နေောင်ကြွင်း ကျန်ပိုမို ပေ၍ ရှိလျှင် ဥပဒေ တော်အတိုင်း ရာဇဝတ်အပြစ် စီရင်ရ၍ ခံပါမည်ခံ ဝန်ချက် နှင့်စီရင် တင်ပေး စေမည်။

ဒုတိယ ဝ မှာ အခွန် တော် ကောက်ခံဆက်သွင်း စီရင် တင်ပေး ပြီး နေောင် မြို့ရွာ များ သို့ စေ့နဲ့ အောင်လူ စေလွှတ်နယ်တွင်း ရှိအိမ်ပယ်အိမ်ကျန် အိမ်ထမ်း ဆောင်ရအိမ်စာရင်း များ ကို မေး မြန်း ထောက်လှမ်း တောင်း ယူ စေ၍ စီရင် မညီမညွတ်။ မြို့ရွာ ရှိအိမ်ရင်း စုံပွား များ ကို လျော့ ပေါ့စီရင် တင်ပေး စီရင် မပါက အိမ်ကစီရင် ကျန်ထမ်း ဆောင်သင့်အခွန် တော်တွင်ဆုံးပေး ထမ်း ဆောင် ပေ၍ ရှိလျှင် ညှိနှိုင်း တိုင်ပင်ထမ်း ဆောင် စေသူ မြို့ရွာသူကြီး တို့က ကျန်အိမ်ထမ်း ဆောင်သင့်အခွန် တော် ငွေနှစ်ဆဆက်သွင်း စေမည်။

တတိယ ဝ မှာ မြို့ရွာသူကြီး တို့နယ်တွင်း ရှိအိမ်ရင်း စုံပွား များ ကို ကုန်စင် အောင်စီရင် မတင်မပေး ကြေး ငွေမစား မယူအိမ်ကို ထိန်ချန် သည့်အိမ်ထွက် ငွေကို အိမ်ရှင် မှာ မတောင်း မခံ။ သူကြီး ကထိန်ချန် အိမ်အခွန် တော် ငွေနှစ်ဆဆက်သွင်း စေမည်။ အများ နည်း ထမ်း ဆောင် နိုင်သူ ဖြစ်လျက် ဒုက္ခိတပြုလုပ် နှုတ်ပယ်လျှင် ၎င်း နည်း ပြစ်ဒဏ် ခံ စေမည်။ အိမ်ကို ထိန်ချန်၍ ငွေကို စား ယူလျှင် ထိန်ချန်အိမ်ထမ်း ဆောင် သင့်အခွန် တော် ငွေ လေး ဆဆက်သွင်း စေမည်။

စတုတ္ထ ဝ မှာ မြို့ဝန်စစ်ကဲအရာရှိ အခွန် တော် ကောက်တိုက် မရှိမနေသည့်အိမ် ကို နှစ်စဉ်ထမ်း ဆောင်ရသည့်အိမ်အကျပြည့်မှီ အောင်စီရင် ဖြည့် သွင်း ပိုမိုတင်ပေး ကျေး ရွာ ရှိလူတို့ မှာ ပြန်အိ ကောက်ခံရမည် ဆင့်ဆို၍ ကျေး ရွာသူကြီး အထိန်း အဆုတ်တိုက်ခွဲ တောင်း ထမ်း ဆောင်

ရလျှင် ပိုမိုတင် ပေး အိမ်ပြန်အိမ်မီးဆောင်ရ ငွေအကျနှစ်ဆတန် ငွေ
ကိုဆင့်ဆိုသူမြို့ဝန် စစ်ကဲအရာရှိအခွန်တော် ကောက်တိုက် ပေး ဆောင်
ရသူတို့ကိုပြန် ပေး စေမည်။ မြို့ဝန် စစ်ကဲအရာရှိအခွန်တော် ကောက်
တိုက်မဆင့်မဆို ကျေး ရွာလူကြီး အထိန်း အအုပ်တို့အလိုအလျောက် မရှိသည့်
အိမ်ကိုပိုမိုတင် ပေး ပြန်အိမ် ကောက်ခံလျှင် ကောက်ခံသူကြီး ကနှစ်ဆ
တန်ဒဏ်ပြန် ပေး စေမည်။

ပဉ္စမ ဝ မှာမြို့ရွာသူကြီး အထိန်း အအုပ်တို့ကအိမ်ရင်း စုံပွား များ ကိုကုန်စင်
အောင်စီရင်း တင် ပေး စေလျက်မြို့ဝန် စစ်ကဲအရာရှိအခွန်တော်
ကောက်တိုက်အိမ်ထိန်ချန်သည်ဖြစ် စေ။ ကြေး လွတ်စီရင်း ပါမဟုတ်
သည်ကို ကြေး လွတ်သည်ဖြစ် စေ။ အများ နည်း ထမ်း ဆောင်နိုင်သူဖြစ်
လျက် ဒုက္ခိတပြုလုပ် နှုတ်ပယ်သည်ဖြစ် စေတစုံတရားပြုလုပ်လျှင် ၎င်း အိမ်
ထမ်း ဆောင်သင့်အခွန်တော် ငွေကိုနှစ်ဆပြစ်ဒဏ်ခံ၍ဆက်သွင်း စေ
မည်။ ၎င်း အိမ်ကလည်း ထမ်း ဆောင်သင့်အခွန်တော်ကိုဆက်သွင်း စေ
မည်။ အိမ်ကိုထိန်ချန်၍ ငွေကိုစား ယူသည့်အမှု ငွေတော် ပိုစရိတ်ပုဂ္ဂိုလ်
ကန့်ကူတိုး မှစ၍အသုံး တော်ရှိရသုံး ရန်ရှိသည်ကိုမဟုတ်မလျား ပိုမို
စီရင်း တင် ပေး စား ယူမှုပေါ်ရှိလျှင်မြို့ဝန် စစ်ကဲအရာရှိတို့မှာ ငွေ
စား ဥပဒေ တော်အတိုင်း စီရင် စေမည်။ အခွန်တော် ကောက်တို့မှာ
စား ယူ ငွေကိုနှစ်ဆဒဏ်ဆက်သွင်း စေ၍ မစေမခိုင်း လွတ် စေမည်။

ဆဋ္ဌမ ဝ မှာမြို့ဝန် စစ်ကဲအရာရှိအခွန်တော် ကောက်မှစ၍မြို့ရွာသူကြီး အထိန်း
အအုပ်တို့ထိန်ချန်စား ယူသည်ကိုထုတ် ဘော်နိုင်သူအိမ်မရှိသည်ကိုပိုမိုစာ
ရင်း တင် ပေး ပြန်အိမ် ကောက်ခံသည်ကိုထုတ် ဘော်နိုင်သူနယ်ထွင်း ရှိ
အိမ်ရင်း စုံပွား ကိုလျော့ ပေါ့စာရင်း တင် ပေး စာရင်း မပါကုန်အိမ်
ကစာရင်း ကျအိမ်ထွက်ထမ်း ဆောင်သင့်အခွန်တော်ထွင်ဆုံး ပေး ထမ်း
ဆောင်ရသည်ကိုထုတ် ဘော်နိုင်သူတို့မှာပြစ်ဒဏ်သင့်ဆက်သွင်း ပြန် ပေး
ရန် ငွေအနက်တဝက် ငွေကိုသနား တော်မြတ်ခံ စေမည်။ မြို့ဝန် စစ်ကဲ
အရာရှိအခွန်တော် ကောက်မြို့ရွာသူကြီး အထိန်း အအုပ်တို့ထိန်ချန်မ

စား မယူမပိုမမိုမကြွင်း မကျန်သည်ကို မဟုတ်မလှား မှုခင်း ရှာ
ကြွ လျှောက်ထား ရှင်း လင်း စစ် မေး မရရှိလျှင် အစွဲခံရသူတို့သို့စွဲ
ဆို လျှောက်ထား ရင်း အကျ လျှောက်ထား သူတို့က ပေး စေမည်။

သက္ကမ ၁

မှာမြို့ဝန်စစ်ကဲအရာရှိအခွန်တော်ကောက်မှစ၍မြို့ရွာသူကြီး အ
ထိန်း အအုပ်တို့ဥပဒေပါအမှုရပ်များ ကိုထိန်းချန်စား ယူသည်ကိုသိ
လျက်စံစိုး ပန့၁စား ယူ၍မပြောမဆိုမလျှောက်မထား နေလျှင်
စား ယူငွေကိုနှစ်ဆဒဏ်ပြန်ပေး စေ၍ ထောင်မှာတလထား စေ
မည်။

အဋ္ဌမ ၁

မှာအစိုး ရမြို့ဝန်စစ်ကဲအရာရှိတို့စီရင်စုနယ်မြေအတွင်း မည်သည့်
ရွာတွင်အိမ်ရင်း စုံပွား အစုအသည်မည်မျှရှိသည်ကိုသိသင့်သည်အတိုင်း
ကျေး ရွာသူကြီး တို့ထိန်းချန်ပိုမိုတင်ပေး သည်ကိုမသိအတွင်း တော်
လွတ်တော်ဆိုင်ရာများ ကထောက်လှမ်း မှကြား သိရလျှင်တအိမ်က၅ဝ
ထိအိမ်မှာမြို့ဝန်စစ်ကဲအရာရှိတို့စား စုရန်ပုံငွေတွင်၁ပိဿာလျှင်၁ဝိ
ကျလျော့စေမည်။ ၅ဝိကအထက်ပေ၇အိမ်မှာစား စုရန်ပုံငွေ၁ပိဿာ
လျှင်၂ဝိကျလျော့စေမည်။

ပေါင်း ၈

သက္ကရာဇ်၁၂၃၀ပြည့်တပေါင်းလဆန်း ၁ရက်နေ့အမိန့်တော်မြတ်
ခံပြီး လျှင်သူဓမ္မာဆရာတော်တို့အစုံအညီတွင် လျှောက်ထား ၍သယ
မေအခွန်တော်ကောက်ခံရာစီရင်ရန်ဥပဒေ။

(မုန်တိုင်စာစု)

(10 February 1869)

(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်တ ပေါင်း လဆန်း ၁ ရက် နေ့အရပ်ရပ် အနီး အ
 ဝေး အထိန်း အချွတ် ဗိုလ် စစ်ကဲ နား ခံ စာ ရေး ရုံး အရာ ဝှိုတို့ ဖြော့ ငွေစား ယူ
 ရှင်စီရင်ရန် ဥပဒေ)
 (မုန်တိုင် စါစု)

မြို့ရွာသူကြီး ရွာဘုတ်မြင်း ခေါင်း မြင်း စီး ခိုင်း ခေါင်း အဝန်း စုအုပ်စုထိန်း
တို့ကိုယ်နှင့်၎င်း တို့သား မယား တို့မှာသနား တော်မူသည့်နယ်တွင် ကောက်ခံရ
ခိုင်စား ပြင်တရား ရာဇဝတ်မှုများ နှင့်၎င်း ငွေခွဲ တောင်း ဝါး ယူလျှင်စီ
ရင်ရန်ဥပဒေ

ဝိကတိထိ ငွေနှင့်၎င်း တို့ဝန်သည်

ပစ္စည်း ကိုစား ယူထိန်ချန်လျှင် ဝ မှာစား ယူသည့် ငွေကိုတဘိုး ပြန်ပေး စေ
၍ မြို့ရုံး မှာဘယ်ချက်ရှိကြပြီး လျှင်တလထား
စေမည်

ဝိကတိထိ ငွေနှင့်၎င်း တို့တန်

သည့်ပစ္စည်း ကိုစား ယူလျှင် ဝ မှာ၎င်း နည်း ပြန်ပေး စေ၍ မြို့ရုံး
တွင်အချက်သုံး ဆယ်ရှိကြပြီး လျှင်မြို့ရုံး
ထောင်မှတလထား စေမည်

ဝိကတိထိ ငွေနှင့်၎င်း တို့တန်

သည့်ပစ္စည်း စား ယူလျှင် ဝ မှာ၎င်း နည်း ပြန်ပေး စေ၍ ရွှေဘ
ဝါး တော်အောက်အကျည်း ယူပြီး လျှင်အ
ချက်သုံး ဆယ်ရှိ၍အမိန့်တော်ခံပြီး လျှင်
အရဘုတ်နှုတ် စေမည်

အဝေး အရဘုတ်တို့ စေခိုင်း သူခုံစီရင်း လုပ်တို့၎င်း ငွေစား ယူလျှင်စီရင်ရန်ပေး
အပ်သည့်ဥပဒေအတိုင်း မြို့ဝန်အရဘုတ်တို့က ပေ၇ ပေါက်သူမစီရင်လျှင် မစီရင်သည့်
မြို့ဝန်အရဘုတ်တို့စီရင်ရန်ဥပဒေ

၎င်း ငွေစား ယူစားရေး လုပ်တို့ကိုတကြိမ်လွှတ်လျှင်ယူသည့် ငွေကိုတဘိုး ပြန်ပေး စေ၍
တန်း မှတလထား မည်

နှစ်ကြိမ်လွှတ်လျှင်ဥပဒေတွင်ပါသည့် ငွေကိုတဘိုး ပြန်ပေး စေ၍ ထောင်မှတလ
ထား စေမည်

သုံး ကြိမ်လွှတ်လျှင်ဥပဒေတွင်ပြန်ရန် ငွေကိုတဘိုး ပြန်ပေး စေ၍ အမိန့်တော်မြတ်
ခံပြီး လျှင်အရဘုတ်နှုတ် စေမည်

(10 February 1869)

(10 February 1869)

(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်စုံတော် ပေါင်း လဆန်း ၁ ရက် နေ့မြို့ရွာအကြီး အအုပ်
တို့ကြီး ငွေစား ယူလျှင် စီရင်ရန် ဥပဒေ)
(မှန်တိုင်စာစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှသော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒ နှစ်ဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဂွင်လက်နက်စင်္ကြာသခင်အသွင်ဘဝဂွင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား သ
ဏ္ဍရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်တပေါင်း လပြည့် ကျော် ၁၁ ရက် ၊ ၇ March 1869
ဥပုသ်ပဝါရဏာကံကြီး ကံငယ်ဆောင်ရွက်ရန်သုံး ဆယ်မြို့စီရင်စု တောင်တလုံးတိုင်
နက် နေောင်သ ခေါရွာ ကျောင်း အင်္ဂုအထွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကိုငတရုပ်ကဝီသုံ
ဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ ကုသိုလ် တော်ပွား ခဏ္ဍယ်မိသ မုတ်လှူဒါန်း စေ
(နေောင်ချီလှ အောင်စိစု)

သုံး ဆယ်စီရင်စု တောင်း ခန်း ဟိန်အစီရင်စာ ရေး တို့နှင့်တို့ နေောင်ရွာ ၊ ဖက်
လွတ်ရွာ ၊ လွယ်ပန်း ရွာ ၊ ရေထွင်း ငြီး ရွာ ၊ စကား ပင်ရွာ ၊ တောင်ကြီး ရွာ ၊
တီကြစ်ရွာ ၊ သူကြီး ကြော့ခေါင်း အသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ကြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တ
စုံတို့ ၊ နေ့ညမဆိုလိုလျှင် ကောက်ငင်ကောရ အောင်သုံး ဆယ်မြို့အသည်အလိလူတို့ကို ရာ
တပ်စွဲစည်း စာရင်း နှင့်ရတပ် မှား ၂ တို့ကိုဆက်သွင်း တင် လျှောက်ရာ ရွှေမြို့
တော်ဆင် ခြေဘုံး ရွှေကြီး သတ်ပါ ဂျာတပ် မှား နည်း ဘွဲ့စည်း ထမ်း ရွက်စေ (သက္က
ရာဇာ ၂၃၀ ပြည့်တ ပေါင်း လပြည့်ကျော် ၁၁ ရက် နေ့) ဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကို
ဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည်အတိုင်း လွတ်တော် မှာ စာရင်း တင် ပေး လျှောက်ထီး
ရာဆက်သွင်း စာရင်း ပါသုံး ဆယ်မြို့စီရင်စု တောင်း ခန်း တိုင် ၊ တို့ နေောင်ရွာ ၊
ဖက်လွတ်ရွာ ၊ ရေထွင်း ငြီး ရွာ ၊ စကား ပင်ရွာ ၊ တောင်ကြီး ရွာ ၊ တီကြစ်ရွာ
များ မှာ အမိန့် တော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီလွတ် တော်စာ ပေး အပ် ၊ ငရှင်ယုကိုတပ်
မှား ခန့်ထား ဂိုသည့်အတိုင်း တောင်း ခန်း ဟိန်အစီရင်စာ ရေး တို့နှင့်တို့ နေောင်
ရွာ ၊ လွယ်ပန်း ရွာ ၊ ဖက်လွတ်ရွာ ၊ ရေထွင်း ငြီး ရွာ ၊ စကား ပင်ရွာ ၊ တောင်
ကြီး ရွာ ၊ တီကြစ်ရွာ ၊ သူကြီး ကြော့ခေါင်း အသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ကြေး ထမ်း
ကြီး ငယ်တစုံတို့တပ် မှား ငရှင်ယုဆင်ဆိုရာ နာခံထမ်း ရွက်ကြရမည် ၊ တပ် မှား ငရှင်
ယုလည်း မှား စု ကျေး ရွာ များ မှာ စည်ပင်သာယာ ဖြစ်ထွန်း အောင်တမြဲတ မြေက
ဝင် နေလာ ရောက်လိုသူတို့ကိုညှင်း ပြောင်း သွေး ဆောင် ခေပါယုသိမ်း သွင်း ပြု
စုပြီး လျှင် ရာဇဝတ် တော် ရေး မ ပေပါ မ ပေါက် စေရဥပ ဒေပါဂိုသည့်အတိုင်းကြပ်
ကြပ်တည်း တည်း ဆင်ဆိုအုပ်ထိန်း ရှိ စစ်လက်နက်ကိုင်သဿ မေမ ငှေ တော်ကျ ရောက်
သည့်မင်း မှာ တော်ရပ် များ ကိုမြို့ရုံး ဆင်ဆိုရာ နာခံ၍ မှား စု ကျေး ရွာ နေလူတို့မ
နာမကြင် စေရ ၊ သာ နာညီ မှာ ဆင်ဆိုအုပ်ထိန်း ထမ်း ရွက်ရမည် ။

(နေောင် ချီလှ အောင် စိစု ၊ လှုပ်သား ပြည်သူ့ နေ့စဉ် ဂဏန် န ဝါရီ ၁၉၇၂)

ရွှေကျင်ဆရာတော်အမိန့်ရှိအပ်သည်သို့ဆယ်မြို့နယ်တွင်း ရှိသတင်း သုံး နေပြည်တော်
 ရိုက် အုပ် ရိုက် ဆောက် ရိုက် သစ်ကြီး ငယ်တစုတို့ (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၀ ပြည့်စုံ
 ခူး လ (ဆန်း ၁ နေ့) သုံး ဆယ်မြို့ရိုက် အုပ်ရှင် ဇေယျကို ပေး အပ်လိုက်သည်။ ၂၀၁၃
 ပေါင်း ၂၅ ကို အချွတ်အယွင်း မရှိ စေရလုံခြုံအောင် ထိန်း သိမ်း စောင့်ရှောက်ရ
 မည်။ တစ်တရားရိုက် သစ်ကြီးတစ်ခု ၃၃ တော် ၂၅ ကို ပေ T ပေါက် ဧရာဝတီ ကို
 ဤသို့ သိရလျှင် ရိုက် အုပ် ရိုက် ဆောက်တို့ကို ရွှေကျင်တိုက်သို့ ခေ T ချ၍ ရွှေကျင်
 တိုက်တွင် တတိုက်လျှင် ဒါဏ်တရား စီရိုက် အုပ် ရိုက် ဆောက်တို့ကို ဒါဏ် ပေး မည်။ ငါ
 ရှင် ရိုက် အုပ် ရိုက် ဆောက်တို့ကိုယ်မှ စ၍ ရိုက် တွင်း ရှိသစ်ကြီးတို့ဆရာတော်
 အမိန့်ရှိလိုက်သည် ရွာသစ်ဆရာ၊ ဆရာဘုရား ကြီး ရှိစဉ်ကဲ့သို့ သူမင်္ဂလအရာဒုမင်္ဂ
 လအရာတို့၌ ဆင်ဆိုစာ ပေး ရမည် ရဟန်း လူတို့သည် ရွာသစ်ဆရာ ဆင်ဆိုရာကို နာ
 ခံပြု စေ။

ကမ္ဘောဇသီရိဌတိုင်း ၄၉ လုံး မိုင်း လက်ကိုင်ဆိုင်ရာ သုံး ဆယ် ရိုက် အုပ်ဆရာ
 တော်စာ

(နေောင်ချိုလှ အောင်စိစု)

ဘုရား တပည့်တော်သုံး ဆယ်မြို့ နေ ဝင်သ ခေါ်ရွာ နေတက ဝတရုတ် ခြေ တော် စုံ
ကိုဦး ခိုက်၍ ဂျော့က ဝံပါသည်ဆရာ တော်အရှင်ဘုရား ၊ တပည့် တော် မှာ မဂ်
ဖိုလ် နိဗ္ဗာန် အလို့ငှါ သင်္ဂါရ ဓါတ် မေ့ တော် မြတ်၏ ကံန်း ၊ ဝတ် ရန် အုပ် ရိုး စေတီ ရွှေ
ဘိန်း ခရား သီး မှန် စံ မြူတ ဘြာ သွတ်အိုး ပန်း စိုက် စေတီ ရံခြံ သေ့ မြေ နင်း သ
မန်တလင်း မကန်း ဆင် ဖမ်း ခံ စံ န် တောင် ရံ ဝှုတ်တိုင် ရ ပံတ်လည် မဟာ ဝံ မုတ်
ပေါင်း ကူး ဘီလူး ပန်း ဆွဲ ညောင် ရွက် ထောင် မဟာ ဝံ ထောင် ပြု ယဒိ များ နှင့်
ကုသိုလ် တော် ပွား ကိုယ် စား တော် စား တည်ထား ပြုလုပ် ကိုး ကွယ် ပါရ မည်အ ဧြောင်
ကို ဂျော့က အပ် ပါသည်ဆရာ တော်အရှင်ဘုရား

(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်တကူး လဆန်း ၁ ရက် နေ့) (12 March 1869)

(နေ ဝင် ချီလှ အောင် စိစု)

(၁) မိုး ကောင်း မြို့ဦး ယူဝရွာ ဇေယျာဝတီချင်း တွင်း မြစ်စဉ် ဝဲယာ။ ကျောက်
 တွင်း ကျောက် မော်ဂျီ ကျောက်စိမ်း 6 September 1869 - 5 October 1869
 များ ကို (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၁ခု တော်သလင်းလ
 က စ၍ အ လျှောက်အတူး အ ဖော်အဝယ်အယူအ ရေဝင်း အချမရှိ စေရ။ မြို့ရှင် ရွာရှင်
 6 September 1869
 တို့ကိုဆင့်ဆို၍ တော်သလင်း လမတိုင်မီတူး ဖော်ဝယ်ယူမိသည့် ကျောက်စိမ်း များ ကို
 လည်း ဗန်း မော်မြို့မိုး ကောင်း မြို့မှာ ကျောက်အုပ်တို့က ကျန်မြို့ရွာတွင်မြို့ရှင်ရွာ
 ရှင်တို့က ရွေ့ဖဝါး တော် အောက်ရှိ ကျောက်စိမ်း များ မှာ ကျောက်စိမ်း ရုံအရသာရှိ
 တို့က ကျောက်ရှင်အမည်၊ နေရပ်၊ ကျောက်ချိန်၊ ကျောက်လုံး၊ ကျောက်ပဲ့၊ အရည်အ
 သွေး၊ အဖိုး တန်များ နှင့်ကုန်စင် အောင်ခံဝန်ချက်ချမှတ်စာရင်း တင် ပေး စေ
 ရမည်။

(၂) ဦး ယူချောင်း ရေရှိ ရေငုပ်ကိရိယာ နှင့် ကျောက်စိမ်း တူး ဖော်ငုပ်ယူသူ
 တို့မှာ အချုပ်ပါသည့်အတိုင်းကိုယ်ခစရိတ်မခံ မယူစရိတ်စိုက်ထုတ်ငုပ်ယူပြီး လျှင်မထိန်မချန်
 မကဲ့မဝှက်တဝက် ကျောက်ကိုဆက်သ စေမည်။ တဝက် ကျောက်မှာ ကျောက်အုပ်တို့သို့ ပေး အပ်
 စေ၍ ကျောက်တွင်း ကျောက် မော်အရပ်တွင်ဖြတ်ဆိုရင်း နှုန်း အကျအဖိုး ငွေကိုထုတ်
 ပေး သနား တော်မြတ်ခံ စေပြီး လျှင် ရေဝင်း ဝယ်သည့် ကျောက်စိမ်း အဖိုး ငွေစာ
 ရင်း များ ကို ကျောက်အုပ်တို့ကတင် ပေး စေမည်။

(၃) ရေငုပ်ကိရိယာ နှင့် ကျောက်စိမ်း လုပ် ဆောင်သူတို့ပြင် ကျောက်စိမ်း တူး ဖော်
 လုပ် ဆောင်လိုသူတို့မှာ ကိုယ်ခစား စရိတ် ငွေ များ ကိုမြို့ရွာထုံး စံရှိရသည့်ပေး လျှင်
 ငုပ်ယူတူး ဖော်ရသမျှ ကျောက်ကိုဆက်သ၍ဖြစ် စေ။ ကိုယ်ခမယူစား စရိတ် ငွေကိုသာ
 ယူ၍တူး ဖော်ရ ကျောက်အနက်တဝက်ကိုဆက်သ၍ဖြစ် စေ။ ရေငုပ်ကိရိယာ နှင့် ကျောက်
 စိမ်း ငုပ်ယူလုပ် ဆောင်သူတို့ကဲ့သို့ကိုယ်ခစား စရိတ်မခံမယူ။ တဝက်ကိုဆက်သ၍ဖြစ် စေ
 တူး ဖော်ခြင်း သုံး ပါး တွင်လုပ် ဆောင်လှသူတို့အလိုရှိရသ ကျောက်အုပ်တို့ထံ စာရင်း ချ
 မှတ်တိုင်တန်း တူး ဖော်လုပ် ဆောင် စေပြီး လျှင်ဆက်စုသင့် ကျောက်စိမ်း များ ကိုမထိန်
 မချန် မကဲ့မဝှက်အပိုအမိုမရှိဆက်သ စေ၍လုပ် ဆောင်သူတို့ရသင့်တဝက် ကျောက်စိမ်း များ
 ကိုလည်း အခြား သို့မရေဝင်း မချစေရ။ ရေငုပ် ကိရိယာ နှင့် ကျောက်စိမ်း လုပ်
 ဆောင်သူတို့နည်း ငွေ ဘော် နှင့်သာ ရေဝင်း ဝယ် စေမည်။

(၄) ဗန်း မော်မြို့မိုး ကောင်း မြို့ရှိ စာရင်း တင် ပေး ခံဝန်ပြီး ကျောက်စိမ်း

များ ကို ကျောက်ရှင်တို့ ရေခင်း ချလိုလျှင် ကျောက်အုပ်တုံထံမြို့ရွာ ဈေး နှုန်း ပေါက်ဂါ
 အဘိုး ငွေကိုခံယူ ရေခင်း ချ စေမည်။ ဝေဖဝါး တော် အောက် ကျောက်စိမ်း ရုံ တော်
 ရောက်စုံ မြှော ရေခင်း ချလိုလျှင်လည်း အ ကောက် တော်ခံမြဲခံ စေ၍ ကျောက်အုပ်တုံက
 ကျောက်ရှင်အမည် နေဂျပ် ကျောက်စိမ်း အမှတ်အသား စာရင်း မြှောစာများ နှင့်
 ကဏ္ဍပေး အပ် စေလွှတ်၍ ဈေး နှုန်း ပေါက်ဂါအဘိုး ငွေကိုခံယူ ရေခင်း ချ စေမည်။
 အခြား မြို့ရွာသို့ထုတ် ဆောင်လိုလျှင်လည်း အ ကောက် တော်ကို ပေး ဆောင် စေ၍လွှတ်
 တော်မှာ စာခံယူပြီး မှထုတ် ဆောင် ရေခင်း ချ စေမည်။

(၅) ဗန်း မော်မြို့မိုး ကောင်း မြို့များ ပြင်အရပ်ရပ်မြို့ ဈေး ခွာရှိစာရင်း တင်
 ပေး ခံဝန်ပြီး ကျောက်စိမ်း များ ကို ရေခင်း ချလိုလျှင်မြို့ရွာ ရွာရှင်တို့ လျှောက်ချက်
 မြှောစာများ ကို ကျောက်စိမ်း ရုံ တော်မှာ တင်ပြ ရေခင်း ချ စေမည်။ အခြား သို့
 ထုတ် ဆောင်လိုလျှင်လည်း စတုတ္ထအချက်တွင် ပါသည့်အတိုင်း ထုတ် ဆောင် ရေခင်း ချ စေ
 မည်။ ဝေဖဝါး တော် အောက်ရှိ ကျောက်စိမ်း များ ကိုလည်း ကျောက်ရှင်တို့က ရေခင်း
 ချလိုလျှင် ကျောက်စိမ်း ရုံ တော်တွင် စာရင်း ချမှတ်ခါလွှတ် တော်မှာ စာခံယူပြီး မှ
 ရေခင်း ချ စေမည်။

(၆) လွှတ် ဖော်မှာ စာခံ ဝယ်ယူပြီး ကျောက်များ ကို ကျောက်ရှင်တို့ခွဲစိတ်လိုလျှင်အလို
 အလျှောက် မခွဲမစိတ် စေရ။ ကျောက်စိမ်း ရုံ တော်မှာ စာရင်း ချမှတ်တိုင်တန်း ပြီး
 မှခွဲစိတ် စေမည်။

(၇) (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၁ ခု တော်သီလင်း ၆ September 1869 - 5 October 1869
 အလျှောက်တူး ဖော် ရေခင်း ဝယ်ယူတို့နှင့် တော်သီလင်း လမတိုင် ၆ September 1869
 ကျောက်များ ကိုကုန်စင် အောင်စာရင်း မပေး ထိန်ချန်သူတို့ကို တွေ့မိလျှင် တွေ့မိသည့်
 ကျောက်ကိုသိမ်း ယူ၍လူကို ဆောင်မှာသုံး လထား မည်။ သူ ကောင်း ပြုတော် မူသည့်ဂါ
 ထူး ရှိသူတို့ဖြစ်လျှင်လည်း အပြစ်ဒဏ်ကို ပေး မြဲ ပေး ပြီး လျှင်အမိန့် ဖော်မြတ်ခံ၍အဂါ
 ကနှုတ်မည်။

(၈) ဦး ယူချောင်း ရေရှိ ရေငုပ်ကိရိယာ နှင့် ကျောက်စိမ်း တူး ဖော် ရေငုပ်
 ယူသွင်း လူတို့ပြင် ကျောက်စိမ်း တူး ဖော်လုပ် ဆောင်သူတို့ငုပ်ယူတူး ဖော်လုပ် ဆောင်
 ရသည့် ကျောက်များ ကို ကျောက်အုပ်တုံသို့ကုန်စင် အောင် မပေး မပြုထိန်ချန်ကဲ့ဝှက်သည့်

ကို တွေ့မိလျှင်သတ္တမအချက်တွင် ပါသည်အတိုင်း စီရင်မည်။

(၉) ဗန်း၊ မော်ဖြူမိုး၊ ကောင်း၊ ရှိစာရင်း၊ တင်ပေးခံဝန်ပြီး ကျောက်စိမ်း၊ များ၊ ကိုအကောက်တော်မခံ၊ လွတ်တော်မှစာမခံမယူ၊ တိတ်တဆိတ်စုံ မြှော့ရောင်း၊ ချဝယ်ယူသူတို့ကို တွေ့မိလျှင် ဝယ်သူတွင် ဝယ်ရင်း၊ ကျောက်နှင့်ရောင်း၊ သူတွင် ကျောက်တုံး၊ ငွေများ၊ ကိုကုန်စင်အောင်စစ်မေးသိမ်းယူပြီး လျှင်ရောင်း၊ သူဝယ်သူနှစ်ဦးကို ထောင်မှာသုံးလထားမည်။ ရောင်းဝယ်သူနှစ်ဦးတွင်တဦးတယောက်ကိုသာ တွေ့မိလျှင် တွေ့မိသူက နှစ်ဖက်တွက်အပြစ်ဒဏ်ကိုခံစေမည်။ ရာထူးရှိသူဖြစ်လျှင်လည်း အပြစ်ဒဏ်ကို ပေးမြဲပေးပြီး လျှင်အမိန့်တော်မြတ်ခံ၍ အရကနှုတ်မည်။

(၁၀) ဗန်း၊ မော်ဖြူမိုး၊ ကောင်း၊ မြို့များ၊ ပြင်အရပ်ရပ်မြို့ကျေးရွာရှိစာရင်း၊ တင်ပေးခံဝန်ပြီး ကျောက်စိမ်း၊ များ၊ ကိုဖြိုရှင်ရွာရှင်တို့ လျှောက်ချက် မြှော့စာမပါ၊ လွတ်တော်မှစာမခံမယူအခြား မြို့ကျေးရွာသို့တိတ်တဆိတ်စုံ မြှော့ရောင်း၊ ချဝယ်ယူသူတို့နှင့် ရွှေဖဝါးတော်အောက်ရှိ ကျောက်စိမ်း၊ များ၊ ကိုကျောက်ရုံတော်မှစာရင်း၊ မချမမှတ်၊ လွတ်တော်မှစာမခံမယူတိတ်တဆိတ်ရောင်း၊ ချဝယ်ယူသူတို့မှစာရင်း၊ ဝယ်သူနှစ်ဦးကိုဖြစ်စေတဦးတယောက်ကိုဖြစ်စေ တွေ့မိလျှင် နဝမအချက်တွင် ပါသည်အတိုင်း စီရင်မည်။

(၁၁) ကျောက်စိမ်း၊ တော်များ၊ ကိုထိန်ချန်ကဲ့ငှက်သူတို့နှင့် တိတ်တဆိတ်စုံ မြှော့ရောင်း၊ ချဝယ်ယူသူတို့ကိုဖမ်းဆီးပို့အပ်သူ၊ ဤသို့ ထိတွေ့မြင်ကြောင်းနှင့် လျှောက်ထားပြောဆိုလာသူတို့မှစာရင်း၊ ခံရဒဏ်ငွေကပါလျှင် ၂ ဝိကျဆုသနားတော်မြတ်ခံစေမည်။ ဤသို့ ထိတွေ့မြင်လျက်မဖမ်းမဆီးမပို့မအပ်သည့်မြို့ရွာအကြီးအအုပ်တို့ကို တွေ့မိလျှင် အောင်မှာသုံးလထားမည်။ ပွဲခေတစိုးစား၍ မလျှောက်မထားသူတို့ကို တွေ့မိလျှင်လည်း စားယူသည့်ပွဲခေတစိုးကို နှစ်ဆတန်တောင်းယူ၍ ထောင်မှာသုံးလထားမည်။

(၁၂) ပြဋ္ဌာန်းပိုင်းခြားသည့်ဥပဒေအတိုင်း မတည်ကျူးလွန်သူတို့ကို စီရင်ရန် ထောင်ထားရာရာဝတ်ပါသည်မှကျူးလွန်သူတို့က ထောင်ထားရာရာဝတ်ကိုလွတ်လိုလျှင် ဒဏ်ငွေ ၁၀၀၀ ပေးဆောင်၍ လွတ်စေမည်။

ဥပဒေကို(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၁ ခုပထမဝါဆိုလဆန်း ၁ ရက်နေ့တွင် မြောက်ဥယျာဉ်တော်အတွင်း တံဆိတ်စာရေး နော်ရထာစည်သူ၊ စာပုံနှိပ်ဆရာအပဒါ၊ မြောက်ထား ဝယ်

အမှတ်စဉ်: ငဆန်း ၊ ငကျား ၊ ငအောင်သာတို့က ပုံနှိပ်သည်။

(ဆင်ဖြူရှင်: နှယ်တမယ်၊ ကျော်ဝင်း၊ မင်းတုန်း၊ မင်းခေတ်ကျောက်စိမ်း၊ ဥပဒေ၊
မြဝတီ၊ ၂၁၊ မှတ်တမ်း၊ စက်တင်ဘာ ၁၉၃၃၊ ၆၆၆၊ မောင်ဇနိယ၊ မြန်မာ့ကျောက်
စိမ်း ၊ ရန်ကုန်၊ အလင်္ကာစာပေ၊ ၁၉၃၆ နှစ်ကြိမ်၊ ၂၄၄-၅၀၊ ကံ့ညွန့်ဦး ၊ ကျောက်
စိမ်း ၊ ပတ္တမြား နှင့် ရတနာများ ၊ ရန်ကုန်၊ ဆန်းသစ်စာပေ၊ ၁၉၃၃၊ ၆၆-၇၀)

မေတ်ထီဝ်ဂွာအစီရင်သုကြီး ခေါင်း အကြီး အသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ကြေး ထမ်း
 ကြီး ငယ်တစုတို့၊ ငံ့ကွတ်တိက မေတ်ထီဝ်ဂွာကို ဘေး ငစံဝင်း ၊ ငခိုင်တို့ (သက္ကရာဇ်
 ၁၁) ၄၅၃၆၄၃၃ စစ်တမ်း စာရင်း ဆက်သွင်း မှူး ကြီး မရှိ နေဘက်ဘဝထွန်း¹⁷⁸³
 ကြာခမည်း တော်ဘုရား လက်ထက် တော်ဘုရား ရွှေလက်ထက် တော်တိုင်မင်း¹⁸⁰²
 သုံး ဆက် မြောက်မှူး ကြီး သေဆုံး လျှင်ဘုရား အမိန့် တော်မြတ် နှင့် ဆက်ခံ မှူး ကြီး
 မင်း မှုတော်ရပ် ပြေကုန်ဂွီပါသည် (သက္ကရာဇ် ၁၂၂၀ခု) အရေး တော်အထွင်း¹⁸⁶⁶
 လည်း လူလက်နက်စည်း ကြပ်ဝန်း သို့ စော်ဘွား ဆင်ဆိုင်ရ နာခံထမ်း ရွက် ပြေကုန်
 နှင့်အမည်သနား တော်မြတ်ခံ၍ မင်း မှုတော်ထမ်း ဆောင် ပြေကုန်ဂွီပါသည်ကိုအပိုး
 နှင့်မဆိုင်သုင ဓမ္မအိတ် ၊ ငသပြည်တို့ကတင် လျှောက် နှောက်ရွက်အမိန့် တော်ခံယူ
 မှူး ကြီး ပြီး လျှင်ရာဇဝတ် တော် ရေး ကိုမ ဆောက်မ ကြောက်လူဆိုး တို့ကို မွေး ထီး
 မပေး မအပ်တမြဲတ မြေသို့ထွက် ပြေး တိမ်း ရှောင် ဂွီပါသော ကြောင့်အပိုး သား
 မြေး မှန်သည်အတိုင်း မှူး ကြီး ပါရမည်အကြောင်း နှင့် လျှောက်ချက်အရ မှန်မမှန်
 မန်လည်မြို့ခံကို မေး ရသံအလယ်တသံမှူး စာ ရေး တို့ကို မေတ်ထီဝ်ဂွာ နေငရွေ
 ဝိုင်း ၊ ငကြေး မှု၊ ငစံ အေး ၊ ငပန်း အောင် ၊ ငမင်း ၊ ငအောင် ၊ ကလိုင်
 တို့တိုက်ခိုက် ကြောင်း နှင့် လျှောက်ထား သည်ဖြစ်၍ မီး ပြုတို့ကို ပေး အပ်ရမည် ၊ ဂွ
 မှူး ငရွေအိတ် ၊ ရင်ခွင်ဝိုက်ငသပြည်တို့ကို ခေင်္ဂါရ ခါး ပြုတို့ကိုမ ပေး မအပ် ကျေး
 ရွာတွင် မရှိမ နေတမြဲတ မြေသို့ထွက် ပြေး တိမ်း ရှောင်မ ပေး မအပ် နိုင်ဂွီ ကြောင်း
 နှင့် မန်လည်မြို့ကို ဝန်ဝန်စုအ ရွေ ကြောင်း အညာမြစ်စဉ် လေး မြို့ဝန်မဟာမင်း
 လှရာဇာ လျှောက်ချက်ကိုတင်ပြအစစ်ခံသည်ဖြစ်၍ ငကွတ်တိအမှုတော်ကိုထမ်း မထမ်း
 ဝန်သို့ စော်ဘွား မဟာဝံသရာဇာသို့တုံ့ဘွား ကို မေး ရသ မေတ်ထီဝ်ဂွာ ရွေ မှူး င
 ကွတ်တိအကိုငသပြည် မြီး ယောက်ဘဝစံလှတို့နှင့် လူလက်နက်ငဝ ကျော် ပေး အပ်အမှု
 တော်ကိုထမ်း ရွက် ကြောင်း ဆိုင်ရာ ရွေတိုက်ဝန်စာ ရေး ကို မေး ရသလည်း င
 ကွတ်တိအဘဝထွန်း ကြာအမိန့် တော် နှင့် မှူး ကြီး သေဆုံး သည် နေဘက်အမိန့် တော်
 မြတ် နှင့် ငကွတ်တိဆက်ခံ မှူး ကြီး ဆောင်ရွက် (သက္ကရာဇ် ၁၂၂၀ခု) အရေး တော်
 အထွင်း လူလက်နက်စည်း ကြပ် ပေး အပ်အမှု တော်ကိုထမ်း ရွက် ကြောင်း ထွက်ဆိုဖို့
 သည်ဖြစ်၍ ငကွတ်တိအပိုး သား မြေး မှန်မမှန် ဆွေစဉ် မျိုး ဆက်စာရင်း ပုံကိုတင်

ကန့်အတွင်း ဝန်မင်း ကြီး မဟာမင်း ခေါင်သင်္ခယာ ၊ ဆောမြို့စား အတွင်းဝန်
မင်း ကြီး မဟာမင်း လှံစည်သူတို့ကို ဗေဘင်း ကတ္တီပါနီ ရွှေသား ပန်း ၁၂ ၊ တမိ
ရွက် ထောင့် ၁၂ ၊ ခွဲသင်း ကျစ်တပ် ၊ ရွှေနား တောင်း မီး ထွင်း ၊ ကတ္တီပါဝတ်
လုံဘဲရုံ ရွှေဖျင် ဒီတဆင့်ကပ် ၊ ခွဲဖြူရွှေမြိတ်ဂံ ၊ ရွှေစလွယ် ၁၂ သွယ် ၊ မောက်တို ရွှေ
ပိန်း ရွှေကုံး စိန် တောင် ၁၂ ၊ ရွှေထပ် ရွှေထွတ်ငှက်မနား စိန်ပွင့် ၁၂ ၊ ပါး
ကနား ကာ ရွှေကာ နောက်ကာ မောက်ဂူ ပါလည် ရွေး ကတ္တီပါနီ ရွှေယက်ပြား
သတ် ၊ အတွင်း ရွှေကြက်သွန်မြိတ်သတ် ၊ မျဉ်း တိုကတ္တီပါစိမ်း ရွှေယက်ပြား သတ် ၊ အ
တွင်း ရွှေကြက်သွန်မြိတ်သတ် ၊ မျဉ်း ဂှုည်ကတ္တီပါနီ ရွှေယက်ပြား သတ် ၊ အတွင်း ရွှေ
ကြက်သွန်မြိတ်သတ် ၊ ကွမ်း ခွက်လဘက်အိုး တ ကောင်း ပိတ်ဂွစ် ထောင့်ပယင်းတပ် ၊
ကွမ်း လိပ်သုံး မြွှာ ပယင်း တပ် ၊ ငွေ ရွေး အင် ၊ ကတ္တီပါအုံး ဝန်း ၊ ရွှေ ပေခ မေါက်
ဓါး ခွေး မ ခွေး ငယ် နောက်ပိတ်ပတ္တမြား စံ ၊ အိမ်မည်သင်္ဂီ မှမ်းသံပတ်ရတနံ
ပတ္တမြား စံ ၊ ရင်း ဖျား သက္ကဒါန် ငုံခံပတ္တမြား စံ ၊ ခွဲကြိုး ပုဒယက်ကန် တေ့လက်
ပန်း ထွင်း ၊ အနား ပတ္တမြား တရစ်စံ ၊ ထီး နီ ရွှေ ညောင်ရွက်သုံး ဆင့်ညောင်
ရွက် ရေ ၃၆ ၊ အချက်အထွတ် ရွှေ ၊ အရိုး ရွှေကြိဆစ် ၊ ကျိုင်း အချက်အထွတ် ရွှေအနံအ
ရွက်အရိုး အနီသုတ် ၊ ထမ်း စင်ခွက်ခါး ပန်း စက်အနား ဇေ့ကွင်း အတွင်း ဩယ်
ဩာနုတဆင့် ၊ ကမ္ဘတ်သံပွင့်တမြူခြူးဘိနပ်ကုလား ပန်း ၊ အိမ်အတွင်း ညောင်ရွက်
အနား မကျည်း ရွက်အဝါရဲ့ ၊ ဘောင်ထိပ်သံမဋ်ပန်း လှဩာအတွင်း ညောင်ရွက်အ
နား မန်း ကျည်း ရွက်အဝါရဲ့ ၊ ထောင့်ကြက်ရင်ကုလား ပန်း ၊ ထောင့်အုပ် ကျေး စေ
တိုင်အုံး ထား တက်ဝန်းမြင်း မိုရ် ကျေး စေတိုင် အဖြေမြင်း နား ရွှေ ၂ စုအနီ
တစု ၊ ခါး ပန်း အနီ ၊ မြင်း ကကိုင်း ညောင်ရွက်ရ ၊ သံပရား ခွန်ရက် ဘောက်က
တောင်ခွဲ ၊ ဆက်ပါး ကာ ရွှေဇဝါပိန်း ၊ နင်း နှင်း သိပ်အိမ် မြောင်ရင်ပတ်ကွင်း
ငွေဇဝါ ၊ ကတောင် ရွှေ ရေး စာမရီရုပ်ပန်း ခက်ကိုက်အနား သံငုံ ရွှေပိန်း ၊
ဦး ခက်ထိပ် ဆောင်း မြီး ဖြန်း ရင်ဘတ်သက္ကလတ်ကြီး ရွှေဩယ်တပ် ၊ စီး နှီး သက္က
ဒါန်သက္ကလတ်တင်ရမ်း စက်ရွန်း ၃ ဆင့် ၊ ဆင် ပေါင်း ဝန်း အချက်အထွတ် ရွှေအမိုး
ရွှေ ၂ စုအနီတစု ၊ ကတောင် ရွှေပြည့် ရေး ၊ ကခွက် ရွှေ ၂ စုအနီတစု ၊ ကာ တောင်
ရွှေပြည့် ရေး ၊ ရဲကထွက် ရွှေ ၂ စုအနီတစု ၊ ကာ တောင် ရွှေပြည့် ရေး ၊ အလံကျည်လှံ

ကျည်ရင်း ဖျား ရှေးဝါး ဆင်ကြိုး သက္ကလတ်ကွပ်၊ စည်နီရ၊ စည်ပုတ်၊ ပုံသဘာဝ၊
 ငွေခွဲကြီး၊ ငွေခွဲငယ်၊ ခရု၊ လင်း၊ ကွင်း၊ လှော်ကား၊ ခုံနန်း၊ ငှက်
 ပုံရုပ် အလယ်၂လပ်၊ ဆံထုံး ပုဂံတိချည်၃ဆင့်၊ ပဲ့တီတုရင်အနီအမအထွတ်ဝတ်ဆံ
 ရှေး၊ ညောင်ရွက် ရှေးထည်၊ လှိုင်တိုင်အနီ၊ အဖြေပန်း ဆုပ်ပုံတိုင်လက်ခတ်အနီ၊
 အလံဘဲနီ၊ အထွတ် ရှေး၊ အလံရိုး အလံကျည်အနီသုတ်၊ ခဲကြိုး ငွေကန် တော၊ အောင်
 နီဦး တပွင့်ပွင့်၊ တက်မအနီ၊ လှော်တက်ဖြူ၊ ခင်တုရင်အမိုး အုံနီ၊ မှတ်ရိုး
 ထောက်အနီသုတ်၊ လက်ရမ်း အဖြေပန်း ဆုပ်အနီ၊ ပွတ်လုံး အနီသုတ်၊ အိမ်ခြံမြင်း
 ကြမ်း ယက်ကမ္ပတ်သတ်သနား တော်မူသည်၊ စာချွန် ရေး မြဲ ရေး ရှိသွင်း ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁ ခုသတင်း ကွတ်လဆန်း ၈ ရက် နေ့နား ခဲနေမျိုး မင်း လှ

သင်္ခယာထွင်ပြန် ။

(မျိုး ကြည်၊ ပု၊ ၆၁၃)

ဘုရား ကျွန်တော် ငြိမ်အောင် ရှိနိုး အစီရင် နော်ခံ ပါသည်ဘုရား ၊ မြေဒူး မြို့စီ
 ရင်စု ငန့် ချောင်း ရွာကို ကျွန်တော် ကလက် ရှိကြီး စိုး မြကြီး စိုး စေအမိန့် နော်
 အရသစ္စာ နော်ခံ သောက်၍ စာကယ် မသနား နော် မူပါမည်အကြောင်း ကို ရှိနိုး
 အစီရင် နော်ခံ ပါသည်ဘုရား ၊ ငြိမ်အောင် မြေဒူး မြို့စီရင် စု ငန့် ချောင်း ရွာ
 ကို ဘိုးငြိမ်စုံ (သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁) ၄၅ ခု ၆၄ ခု စစ်တမ်း စာရင်း ဆက်သွင်း ကြီး စိုး¹⁷⁸³
 ကြောင်း မရှိလျှင်ဘဲ ငမိုး ဆက်ခံကြီး စိုး ကြောင်း မရှိလျှင်ဘဲ ဆွေး င ပေါ်ဆက်¹⁸⁰²
 ခံကြီး စိုး မရှိလျှင်အပိုး သား မြေး မှန်သည့်အတိုင်း ဆက်ခံလက် ရှိကြီး စိုး မြကြီး
 စိုး ပါရမည်အကြောင်း များ နှင့် လျှောက်ချက်အရ ငန့် ချောင်း ရွာ မှာ ငြိမ်
 အိုင်လက် ရှိသူကြီး ဟုတ်မဟုတ်ပို သာ မြေး မှန် မမှန် များ ကို တပယ် မြေ
 ဒူး နှစ်မြို့ဆိုင်ရာ ငမြာကြီး ရွာစား ၊ စက္ကစား ကို မေး ရာ မြေဒူး မြို့စီရင်
 စုကန် ပေါက် ဆွေး သောက်အဝင် ငန့် ချောင်း ရွာ မှာ ငြိမ်အိုင် ၊ ဘေး ဘိုး ဘက
 ဆင်း သက်ဆက်ခံအပိုး သား မြေး မှန် သော ကြောင့် အကျိုး နော် ဖြစ်သံ နော် ချက်
 လုပ်ထမ်း ရွက်လက် ရှိသူကြီး မှန် ကြောင်း နှင့် ထွက်ဆို ရှိ၍ အပိုး သား မြေး မှန် မမှန်
 ဆွေးစဉ် မျိုး ဆက်စာရင်း ပုံကို တင် စေပြီး လျှင် ငန့် ချောင်း ရွာ သူကြီး ပေး (သ
 က္ကရာဇ် ၁၁၁၁) ၄၅ ခု ၆၄ ခု ရွှေတိုက် စာရင်း ကို ထုတ်ကြည့်က (သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁) ၄၅ ခု¹⁷⁸³
 စာရင်း ထွင်စစ်တမ်း ခံသူကြီး ငြိမ်စုံ မယား မိငြိမ်း အောင်တို့ (သက္ကရာဇ်¹⁸⁰²
 ၁၁) ၆၃ ခု စာရင်း ထွင် ငြိမ်စုံ မယား မိငြိမ်း အောင် သား ငမိုး ၊ မယား¹⁷⁸²
 မိပိုင်တုတ် ၊ သား င ပေါ်တို့ ထွက် ရှိသည် ဖြစ်၍ စာရင်း ပါ ငမိုး မယား မိပိုင်တုတ်¹⁸⁰¹
 သား င ပေါ် ၊ နှစ် မိခွန်း ၊ သား ငြိမ်အိုင်ကို မြေဒူး မြို့စီရင် စု ငန့် ချောင်း ရွာ
 မှာ လက် ရှိကြီး စိုး စေမည် စာဆက်သွင်း ချက်အတိုင်း ငြိမ်အိုင်ကို မြေဒူး မြို့စီရင်
 ချောင်း ရွာ လက် ရှိကြီး စိုး မြကြီး စိုး စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁ ခု သတင်း ကျွတ်လပြည့် ကျော် ၁၂ ရက် နား ၁ November 1869

ယာတွင်ပြန်။
 (သောင်း စံစု)

သံ တော် ဦး တင်လွှာဘုရား

ဘုရား ဣန် တော် မော် နိုင် ရွှေ မှူး ဘာလါ၊ မော်ထံပဲ ရွှေ မှူး ငက္ကတ်တံ၊ မော်
ခါး ရွှေ မှူး ငကြီး ၊ မန်အင် ရွှာ ရွှေ မှူး င အောင်မြတ် ကျော် ၊ မော် ခွင် ရွှာ ရွှေ
မှူး င နွယ် ၊ ရွှေဘဝါး တော်မြတ် အောက်ရှို နုံး သံ တော် ဦး တင် ပါသည့်ဘုရား ၊ အ
ရိုး သား မြေး မှန်သည့်အတိုင်း သူ ကောင်း ပြုတော် မူသည့် ကျေး ဇူး သစ္စာ တော်
ဖြစ် အောင် နှင့်အကျိုး တော်ဖြစ် ရန် ကို မထိန် မချန် ၊ ကျီ ငန် ဝန် စုအ ရွှေ ကြောင်း
ကျေး ရွာ များ ထွင် ခဲ ကျောက် ၊ ဘော် ကျောက် ရွာ ဖွေ ရာ မော် နိုင် စီရင် စု
မော် ထိုက် ၊ ရွာ ၊ မော် ခွင် ရွာ ၊ မော် ခါး ရွာ များ ထွင် ခဲ ကျောက် အများ
ထွေ့ ပါ သော ကြောင့် ဘုရား ရွှေဘုန်း တော်မြတ်ကို ခိုလှုံ၍ စီရိတ် ငွေ တော် မယူ၊
ဘုရား ဣန် တော် ရွှေ မှူး တို့က စီရိတ် ငွေ စိုက်ထုတ် ငါး ရ ခါး ခဲ တော် ချက်လုပ်ဆက်
သထမ်း ရွက် နိုင် ပါ အောင် မန်လည်ဖြူ ဝန်ကအဆင့်အဆုံ မရှိ ဆိုင် ရာ ကျီ ဝန်ဆင် ဆုံ ရာ
နာ ခံထမ်း ရွက်ဆက်သ ပါရ အောင် ဘုရား သနား ကယ်မ တော် မူ ပါမည့်အ ကြောင်း
ရွှေဘဝါး တော်မြတ် အောက်ရှို နုံး သံ တော် ဦး တင် ပါသည့်ဘုရား ၊ မော် နိုင် ရွှာ
ရွှေ မှူး ဘာလါ၊ မော်ထံပဲ ရွှာ ရွှေ မှူး ငက္ကတ်တံ၊ မော် ခါး ရွှာ ရွှေ မှူး ငကြီး ၊
မန်အင် ရွှာ ရွှေ မှူး င အောင်မြတ် ကျော် ၊ မော် ခွင် ရွှာ ရွှေ မှူး င နွယ်တို့အစစ် ခဲ
ချက်

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁ ခုတန်ဆောင် မုန်း လဆန်း ၅ ရက် နေ့ မော် နိုင် ရွှာ ရွှေ မှူး
ဘာလါ၊ မော်ထံပဲ ရွှာ ရွှေ မှူး ငက္ကတ်တံ၊ မော် ခါး ရွှာ ရွှေ မှူး ငကြီး ၊ မန်
အင် ရွှာ ရွှေ မှူး င အောင်မြတ် ကျော် ၊ မော် ခွင် ရွှာ ရွှေ မှူး င နွယ်တို့ကို မေး
သော် ဣန် တော် တို့နယ်ထွင် ရှိ ခဲ ထွင်း များ ကို စီရိတ် ငွေ တော် မယူ စိုက်ထုတ် ခါအကျိုး
တော်ဖြစ် တူး ဘော် ချက်လုပ်၍ ခဲ တော် ၁၀၀၀ ကျစီ ခဲ တော် ၅၀၀၀ အကျတနှစ် လျှင်
၆၀၀၀၀ ဆက်သွင်း ထမ်း ရွက် ပါမည် ရှိ နုံး သံ တော် ဦး တင် သည် မှာ မော် ခါး ရွှာ ၊
မော် နိုင် ရွှာ ၊ မော် ခွင် ရွှာ နယ်ထွင် များ စွာ ခဲ ထွင်း ထွက် ရှိ သည် ဖြစ်၍ ဆင်း ရဲ
သား ဣန် တော် မျိုး တို့ကို မထိပါး စေရ ဣန် တော် ရွှေ မှူး တို့က စီရိတ် စိုက်ထုတ် ငါး ရ ခါး
ချက်လုပ်ပြီး လျှင် ရွှေ မှူး တ ယောက် လျှင် တလ ခဲ တော် ၁၀၀၀ ကျတနှစ် ၆၀၀၀၀ ကို
ရွှေဘဝါး တော် အောက်အ ရောက်ဆက်သွင်း ထမ်း ရွက် နိုင် ပါသည့် ၊ ၎င်း ကျေး

ရွှေမျှား တို့က စိုက်ထုတ်ချက်လုပ်ဆက်သွင်း ပါမည်။ ကျွန်တော်တို့ခံဝန်ချက်အတိုင်း လစဉ်ဆက်သွင်း သင့်ခဲ့တော် မူား ကိုမဆက်မသွင်း နိုင်လစ်လပ် ဂြိုသည့်(မြို့ကျေး ရွာ နေဆင်း ရဲသား ကျွန်တော် မျိုး တို့ကိုခွဲခန့်တောင်း ခံသည်။ မချက်မလုပ်လိုသူတို့ ကိုနိုင်တက်စီး ကဲချက်လုပ်ရမည်ဆင့်ဆို စေခိုင်း သည် မူား နှင့်တစုံတရာ ဆောက်လှမ်း ဩား ရလျှင် ရာဇဝတ် တော်ကိုတင်လျှား အောင်ခံပါမည်ခံဝန်သည်။

(ဆင်တဲစိစု)

မေတ်နိုင်ဂွာ ရွေ့မျှး ငဘာလါ။ မေတ်ထံပ်ဂွာ ရွေ့မျှး ငကွတ်တိ။ မေတ်ခါး ရွာ
ရွေ့မျှး ငကြီး ၊ မန်အင်ဂွာ ရွေ့မျှး ငအောင်မြတ်ကျော် ၊ မေတ်ခွင်ဂွာ ရွေ့မျှး
ငနွယ်တို့ကကျီဝန်ဝန်စုအ ရွေ့ကြောင်း ကျေး ရွာ များ ထွင်အကျိုး တော်ဖြစ်ခဲ
ကျောက် ဘော် ကျောက် များ ကိုဂွာ ဣဂွာ မေတ်နိုင်စီရင်စု မေတ်တိုင်ဂွာ ၊ မေတ်
ခွင်ဂွာ ၊ မေတ်ခါး ရွာ များ ထွင်ခဲ ကျောက်အ များ ထွေ့ဂွာသည့်ဖြစ်၍ စရိတ် ငွေ
တော် မယူစိုက်ထုတ်ငှါး ရမ်း တူး ဘော် ချက်လုပ်ဆက်သထမ်း ရွက်နိုင်ပါ အောင် မန်
လည်ဖြုံဝန်ကအဆင့်အဆို မဂ္ဂိပါ စေရဆိုင်ဂွာ ကျီဝန်ဆင့်ဆိုဂွာ နာ ခံထမ်း ရွက်တူးလုပ်
ဆက်သပါရ မည့်အ ကြောင်း နှင့်ရှိုခုံး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း မေတ်နိုင်ဂွာ ၊
မေတ်ထံပ်ဂွာ ၊ မေတ်ခါး ရွာ ၊ မန်အင်ဂွာ ၊ မေတ်ခွင်ဂွာ များ ကိုမန်လည်ဖြုံ
ဝန်ကအဆင့်အဆို မဂ္ဂိ စေနှင့်ကျီဝန်မင်း ကြီး မဟာသီဟသူအဆင့်အဆိုကိုခံ၍ ခဲ တော်
များ ကိုတူး ဘော် ချက်လုပ်ဆက်သထမ်း ရွက် စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁ ခုတန်ဆောင် မုန်း လဆန်း ၇ ရက် နေ့နား ခဲ နေ မျိုး 10 November 1869

သင်္ဘောထွင်ပြန်။

မှာ စါလက်ခံဘုရား

မှာလိုက်သည်။ မန်လည် လေး ဖြုံဝန်မဟာမင်း လှဂွာဇာ ၊ မေတ်နိုင်ဂွာ ရွေ့မျှး
ငဘာလါ။ မေတ်ထံပ်ဂွာ ရွေ့မျှး ငကွတ်တိ။ မေတ်ခါး ရွာ ရွေ့မျှး ငကြီး ၊ မန်အင်
ဂွာ ရွေ့မျှး ငအောင်မြတ်ကျော် ၊ မေတ်ခွင်ဂွာ ရွေ့မျှး ငနွယ်တို့ကကျီဝန်ဝန်စုအ
ရွေ့ကြောင်း ကျေး ရွာ များ ထွင်အကျိုး တော်ဖြစ်ခဲ ကျောက် ဘော် ကျောက် များ
ကိုဂွာ ဣဂွာ မေတ်နိုင်စီရင်စု မေတ်တိုင်း ရွာ ၊ မေတ်ခွင်ဂွာ ၊ မေတ်ခါး ရွာ
များ ထွင်ခဲ ကျောက်အ များ ထွေ့ဂွာသည့်ဖြစ်ပါ၍ စရိတ် ငွေ တော် မယူစိုက်ထုတ်ငှါး ရမ်း
တူး ဘော် ချက်လုပ်ဆက်သထမ်း ရွက်နိုင်ပါ အောင် မန်လည်ဖြုံဝန်ကအဆင့်အဆို မဂ္ဂိပါ
စေရ ၊ ဆိုင်ဂွာ ကျီဝန်ဆင့်ဆိုဂွာ နာ ခံထမ်း ရွက်တူး လုပ်ဆက်သထမ်း ရွက်ပါရ မည့်
အ ကြောင်း နှင့်ရှိုခုံး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း မေတ်နိုင်ဂွာ ၊ မေတ်ထံပ်ဂွာ ၊
မေတ်ခါး ရွာ ၊ မန်အင်ဂွာ ၊ မေတ်ခွင်ဂွာ များ ကိုမန်လည်ဖြုံဝန်ကအဆင့်အဆို မ
ဂ္ဂိ စေနှင့်ကျီဝန်မင်း ကြီး မဟာသီဟသူအဆင့်အဆိုကိုခံ၍ ခဲ တော် များ ကိုတူး ဘော်
ချက်လုပ်ဆက်သထမ်း ရွက် စေ။ သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁ ခုတန်ဆောင် မုန်း လဆန်း ၇ ရက် 10 November 1869

နေ့ဘုရား အမိန့်တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင် ဂွက်ရသည့်အတိုင်း အမိန့်တော်မှာ
 စာပေး အပ်သည်။ ရေဘက်လျှင် မော်နီင်ဂွာ၊ မော်ထိပ်ဂွာ၊ မော်ခါးဂွာ၊
 မန်အင်ဂွာ၊ မော်ခွင်ဂွာများ ကိုမန်လည်မြို့ဝန်ကအဆင့်အဆိုမရှိစေ (နှင့်၊ ကို
 ဝန်ကဆင့်စေ) အမိန့်တော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီကိုဝန်မင်းကြီး မဟာသီဟသူဆင့်ဆို
 ရာနာခံ၍ခဲတော်များ ကိုတူး ဘော်ချက်လုပ်ဆက်သမ်း (ဂွက်စေရမည်)။
 (ဆင်တဲစီစု)

မော်ထီဝံရွာမှာ (သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀) ၄၅ ခုစစ်တမ်း ဝင်အရိုး သား မြေး မှန် 1783
သူငါ့ နေ ဝင်း နှား ငြိမ်း ဆောင်ရွက် စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၀ ခုတန် ဆောင် မှန်း လပြည့် ကျော် ၇ ရက် နေ့နား ၁၈69
မြောင် မှား မင်း လှ မင်း ထင် ကျော် ထင် ပြန်။

၁၂၂၀ ခုနတ် တော်လဆန်း ၄ ရက် နေ့သံအလယ်တစ်ရက် စုပုံ မှန် ရွာ နေ ငမြတ် 7 December 1869
ငယ်က မော်ထီဝံစီရင်စု ခိုနန်း ရွာ ကျောင်း ကိုဏ်း အုပ်ဆရာ တော် ရှေ့ င နေ
ဝင်း ကို ရွှေ မှား ခန့်သည့်အ မိန့် တော်ပြန်တမ်း ဆို၍ တင် ပေး လာသည် မှတ်သား
ချက်။

(ဆင်တဲစိစု)

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၁၂ ရက် နေ့တိုဝန်ဝန် စုအ ရှေ့ကြောင်း
 ပါင်း ခရိုင် ရွှေမျှား တို့ကတလဆက်သွင်း ခဲ တော် ၂၀၀၀ ကို ၁၀၀ ဝှင်လှည်း ၁၄၂
 ပြား ဈေး နှုန်း နှင့် ၁၂၀၀၀ ဘိုး သင့် ၈၄၀ ကို ပေး သွင်း ရမည်သ် တော်ဆင့်
 ဦး လှဘူး ကအပူ အပြင်း ချပ် တောင်း သော ကြောင့် **စါရင်းအင်း** ပြု၍ သ် တော်
 ဆင့်ဦး လှဘူး ထံသွင်း ပေး ရသည့် ဝိသုံး ဒဂါး ပြား ရေ ၆၀၀ ကို (သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁)
 ၃၁ ခုနှစ် ငါး ခရိုင် ထမ်း အိမ် ခြေအရ အိမ် ၁၀၀ ဝှင် ၄၉၃ ကျဉ်း နှိုင်း ခွဲ ဝေကြသည့်
 စာရင်း

ငါး ခရိုင် ရွှေ ခွဲ ဝေ စါရင်း	ရေ ထမ်း အိမ်	ဒဂါး သင်	ရ ကျန် ပြေ
မော် နိုင်	၁ ၄၉၄	၂၄၅၅	
မော် ထိတ်	၁ ၂၂၀	၁၀၈၅	
မော် ခါး	၁ ၂၀၀	၉၈၆	
မော် ခွင်	၁ ၂၀၀	၉၈၆	
မန်အင်	၁ ၁၀၅	၅၀၅	
ပေါင်း	၅ ၁၂၁၉	၆၀၀၆	

(ဆင်တဲ စါစု)

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၁၄ ရက် နေ့ကျီဝန်ဝန်စုအရှေ့ကြောငါး ပါ
 ခဲ တာဆက်ငါး ခရိုင် ရွှေမျှား တို့ကိုပြာသိုလဆက်သင့်ခဲ တော် ၅၀၀၀ အနက်ခဲချိန်
 ၁၀၀၀ လှည်း ခပါ၄၂ ပြား ဈေးနှုန်း နှင့်ခဲ ၂၀၀ အဘိုး သင့်ဒိသုံး ဒဂါး ၈၄၀
 ပေး သွင်း စေရမည်ဆိုင်ရ၁ ကျီဝန်အတွင်း ဝန် ယောမြို့စား မင်း ဆင့်ချက်နှင့်
 သံတော်ဆင့်ဦး လှဘူး ကအပူအပြင်း ချပ်တောင်း သောကြောငါးမိတ္ထေး တော်ထံ
 ရွှေထည်ချိန် ၃၀ အငါး ယူရ၁ လက်ဆောင် ပေး ရသည့်ဒဂါး ၄၀ ရွှေ ၃၀ ကိုဒိသုံး
 ဒဂါး ၆၀၀ နှင့် ပေါင်ထား ရ၁ ဝဲခနှုတ် ပေး သည့်ဒဂါး ပြား ရေ ၆ အိမ်တော်
 ထမ်း ခံဆို၍ နှုတ်ယူသည့် ၉။ ရွှေထုတ်ခံဆို၍ ဘဏ္ဍာစိုး ခင်အိမ်နှုတ်ယူသည့်ဒဂါး ပြား
 ရေ ၁၅၁ ဒဂါး ရေ ၆၀၀ အနက် နှုတ် လျှော့ဒဂါး ရေ ၃၀ ကိုဒဂါး ၆၀၀ ပြည့် ပေး
 သွင်း ဆက်သင်္ဂင် အောင်ခင်အိမ် ချေး ယူရသည့်ဒဂါး ၃၀ ကိုပြာသို ဝဲ နှင့် ပေး
 ဆပ်ရဒိသုံး ဒဂါး ရေ ၃၃ မိတ္ထေး တော်ထံ ရွှေထည်ချိန် ၃၀ ကို ရွှေချိန် ၁၀ ကိုလှည်း
 ခဲလလှိုင်ဒဂါး ၂၀၀ ရွှေ ၃၀ ကိုသင့် ပေး ရန်ဒိသုံး ဒဂါး ၆၀၀ ရွှေချိန် ၃၀ ကို ပေါင်း
 ရဒဂါး ၆၀၀၀ ဒဂါး ၁၀၀ လှိုင် ၁၀ ကျခံဝန်ခဲ လှေသင်းစာ ရေး ကို ပေး ရန်ဒဂါး
 ရေ ၆၀၀ မိတ္ထေး တော်အသုံး ခံစလေထွမ်း ဘိုး ထိန်းကို ရွှေဆောင်ထွင် လျှောက်
 ပြောဆိုသည့် ကျေးဇူး ထွက် ပေး ရန်ဒဂါး ၁၀ စုစုဒိသုံး ဒဂါး ပြား ရေ ၂၃၃
 ကို (သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁) ၃၁ ခု ငါး ခရိုင်ထမ်း အိမ်ခြေအရအိမ်ခြေ ၁၀၀ လှိုင်ဒိသုံးဒဂါး
 ၁၆၅ ကျန်ညှိခဲ ဝေ ပေး ဆောင်ကြသည့်စာရင်း

ငါး ခရိုင် ငွေခွဲစီရင်း	ရေ	ထမ်း အိမ်	ဒဂါး သင့်	ရ ကျန်	ပြေ
မော်နိုင်	၁	၄၉၄	၈၂၇	၄၂	၄၀၇
မော်ထိတ်	၁	၂၂၀	၃၆	၃၀	၆
မော်ခါး	၁	၂၀၀	၃၃၆	၂၇	၆၆
မော်ခွင်	၁	၂၀၀	၃၃၆	၃၃၆	၃၃၆
မန်အင်	၁	၁၀၅	၁၇၇	၅၇	၂၅၇
ပေါင်း	၅	၁၂၀၉	၂၀၃၇	၃၆	

(ဆင်တဲစီစု)

4 February 1870

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁ ခုတပို့တွဲလဆန်း ၄ ရက် နေ့ကို ဝန် ဝန် စုအ ရှေ့ကြောင်း ပါငါး
 ခရိုင် ရွှေ မှူး တို့ကတလဆက်သင့်ခဲ တော် ၂၀၀၀ အနက်တလလျှင်လည်း ခပါ၄၂ ပြား
 ဈေး နှင့်ခဲ ၂၀၀၀ အဘိုး သင့် ပေး ဆောင်ရန် ဝိသုံး ဒဂိုး ၈၄၀ ကိုအဝင်ဖြုတ်
 ဒဂိုး ၆၀၀ ပေး သွင်း ရာ (ကျန် ဆောင်သင့်ဒဂိုး ၂၀၀ လို၍) မိ ထွေး တော်
 ထံ ဒဂိုး ၁၀၀ လျှင် ၁၀၀ ရက် ဤတိုး နှင့် ချေး ယူ ရာလက် ဆောင်ဆက်သရသည့် ဝိသုံး ဒဂိုး
 ၂၅၆ တော် မှာ နှင့် ရောက်သည့်ဘားဘက် ကျော်တို့ကို အရပ်ရပ် ပေး ရဒဂိုး ၆၅၂
 အောင်မြင်သော စည်သို့ ငနှင်း ကိုခဲ ရှာ စေလွှတ်ရာ စရိတ် ပေး လိုက်ရသည့် (ဒဂိုး
 ၁၂ ပြား) မိ ထွေး တော်က အခေ T စေလွှတ်သူ ငလပ် ငဘီတို့ကို ပုဆိုး ဘိုး ပေး ရ
 မည်အမိန့် တော်ရှိ၍ ပေး ရသည့် ဒဂိုး ပြား ရေ၄ ပြား ၊ မိ ထွေး တော် ဒဂိုး
 ၂၄၀ ချေး ယူ ရာ ပွဲ ခနှုတ် လျော့ ဒဂိုး ၅ ပြား ကို ၂၄၀ ဖြည့်သွင်း ဆောင်နိုင်
 အောင် စလေကွမ်း ဘိုး ထိန်း ထံ ချေး ယူ ရသည့် ဒဂိုး ရေ၅ ပြား စုစု ဆောင်
 ကုန် ပေး ရသည့် ဝိသုံး ဒဂိုး ပြား ရေ၅ ရ ဤကို (သက္ကရာဇ် ၁၂) ၃၁ ခု နှစ် 1869
 ခရိုင်ထမ်း အိမ် ခြေအရ အိမ် ၁၀၀ လျှင် ဒဂိုး ၃၅ ကျ စုံညီပြန် ညှိခွဲ ဝေ ဆောင်ကုန်
 ရသည့် စာရင်း

ငါး ခရိုင် ငွေ ခွဲ စာရင်း	ရေ	ထမ်း အိမ်	ဒဂိုး သင့်	ရ ကျန်	ပြေ
မော်နိုင်	၁	၄၉၄	၁၆၇	၁၆၇	၁၆၇
မော်ထပ်	၁	၂၂၀	၇၅	၇၅	၇၅
မော်ခါး	၁	၂၀၀	၆၇	၆၇	၆၇
မော်ခွင်	၁	၂၀၀	၆၇	၆၇	၆၇
မန်အင်	၁	၁၀၅	၃၆	၃၆	၃၆
ပေါင်း	၁	၁၂၁၉	၄၁၅	၄၁၅	၄၁၅

(ဆင်တဲစိစု)

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁ ခုတပို့တွဲလဆန်း ၅ ရက် နေ့ငါး ခရိုင် ရွှေမျှား တို့ကပြာသိုလဆက်
 သွင်း သင့်ခဲ့ တော် ၅၀၀၀ ကို ခဲ ၁၀၀ လှိုင်လည်း ခပါ ၄၂ ပြား ဈေး နှင့် ခဲ ၂၀၀၀
 ဆတုံး သင့်ဒိသုံး ဒဂါး ၈၄၀ ပြား အနက် ဒဂါး ၆၀၀ ပေး သွင်း ရာကျန် ဒဂါး

၂၄၀ ကို မိ ဈေး တော်ထံ ရွှေထည် ချိန် ၁၅ ယူ ပေါင်ထား ရွှေသံ တော်ဆင့်ဦး လှည်း
 ထံ ပေး သွင်း ရသည့် ဒိသုံး ဒဂါး ၂၄၀ ကို (သက္ကရာဇ် ၁၂) ၃၁ ခုနှစ်ငါး ခရိုင်
 ထမ်း အိမ် ခြေအရ အိမ် ၁၀၀ လှိုင် ဒိသုံး ဒဂါး ၁၉၅ ကျခွဲ ဝေကြသည့် စာရင်း

ငါး ခရိုင် ငွေခွဲ စီရင်း	ရေ ထမ်းအိမ်	ဒဂါး သင့်	တိုးသင့်	ငါး စုဒဂါး	ပြေ
မော်နိုင်	၁	၄၉၄	၉၄၅	၂၄	၁၂၁၅
မော်ထိတ်	၁	၂၂၀	၄၃၃	၁၁	၅၄၃
မော်ခါး	၁	၂၀၀	၃၉၅	၁၀	၄၉၅
မော်ခွင်	၁	၂၀၀	၃၉၅	၁၀	၄၉၅
မန်အင်	၁	၁၀၅	၂၀၃	၅	၂၅၃
ပေါင်း	၅	၁၂၁၉	၂၄၁	၆၀	၃၀၀

ကျိန်ဝန်စုအ ရွှေကြောင်း ကျေး ရွာ များ ကို (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၁ ခု ငွေ ၁၈၆၉
 ကျန်အ တောင်း (အခံ စေလွှတ်သူ နန်း စဉ်အ ဆောင် တော်မြဲ) နေ မျိုး သီရိ ကျော်
 ခေါင်ဆိုင် ရာဝန်စာ ရေး ငတိုး တို့ကို ပေး အပ်ရန် စာရင်း

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁ ခုတွက် တောင်း ခံရန် ကျန် ငွေစာရင်း ၁၈၆၉

	ရေ ထမ်း အိမ်	ဂပြား သင့်	အနက် ချိန်ပြီး	ကျန် ခွဲရန်
မော်နိုင်ရွာ	၁	၄၈၄	၃၈၅	၁၆၀၀
၄င်းစီရင်စု မော်တိုင်				
ရွာ	၁	၂၀	၁၆၀	၈၀
မော်ထိတ်ရွာ	၁	၂၁၀	၁၆၈၀	၈၄၀
မော်ခါး ရွာ	၁	၂၈၈	၂၃၀၄	၁၁၅၂
မော်ခွင်ရွာ	၁	၁၈၉	၁၅၁၂	၉၅၆
မန်အင် ရွာ	၁	၁၀၀	၁၀၀	၈၀၀
ပေါင်း	၅	၁၂၉၁	၉၆၂၈	၅၉၀၀

လက်နက်ကိုင်ထမ်း:

ကျေး စါရင်း	ရေ	ထမ်း အိမ်	ဂပြားသင်	ပထမချိန် ပေး	ရှင်းရန်ကျန်
စက်တောရွာ	၁	၄၀၀	၃၂၀၀	၁၆၀၀	၁၆၀၀
ငြိတောင်ရွာ	၁	၅၇၇	၄၆၁၆	၂၃၀၀	၂၃၀၀
နန်းမားရွာ	၁	၈၇	၆၉၆	၃၄၀	၃၄၀
ခေါက်စင်းရွာ	၁				
ကမ္ဘာရွာ	၁	၁၇၀	၁၃၆၀		၁၃၆၀
ပေါင်း	၅	၁၂၃၄	၉၈၇၂	၄၂၅၆	၄၆၁၆

အရှေ့ကြောင်း:

ရွှေ

နှစ်စုပေါင်း	၁၀	၂၅၂၅	၂၀၂၀၀	၈၆၈၄	၁၀၅၁၆
--------------	----	------	-------	------	-------

၁၈၆၉

သံသုံး တာ (သက္ကရာဇ် ၁၂) ၃၁ခုတောင်း ရန်

	ရေ	ထမ်း အိမ်	ဂပြား သင်	ပထမချိန် ပေး	ရှင်းရန်ကျန်
အရှေ့တာ	၁	၂၁၀	၁၆၈၀	၉၀	၁၅၉၀
အလယ်တာရွာ	၁	၂၀၉	၁၆၇၂	၈၀	၁၅၉၂
အနောက်တာရွာ	၁	၆၀	၄၈၀		၇၂၀*
ပေါင်း	၃	၄၇၉	၃၈၃၂	၁၇၀	၃၉၀၂

သုံးစုပေါင်း ၁၃ ၃၀၀၄ ၂၄၀၃၂ ၈၈၅၄ ၁၅၄၁၉
၁၈၆၉

(သက္ကရာဇ် ၁၂) ၃၁ခုထိခွန်တော်တောင်း ခံရန်ကျန်စါရင်း ဆို၍ မန်လည်ဝန် တင်ပေး တောင်း ခံရန်စာရင်း

ခေါက်စင်းရွာ	၁				၃၈၁၉
ကမ္ဘာရွာ	၁				၈၉၄၃၁
ပေါင်း	၂				၁၂၇၆၂၁

၁၈၆၈

* ၇၂၀မှသက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ပြည့်ကျန် ၂၄၁ပါ

1869

ကိုဝန်ဝန်စုအရှေ့ကြောင့်: ကျေးရွာများသို့ (သက္ကရာဇ် ၁၂) ၃၁ခုငွေ
တော်ကုန်တောင်းခံစေလွှတ်သူနန်းစဉ်အဆောင်တော်မြဲနေမျိုးသီရိကျော်
ခေါင်ဆိုင်ရာဝန်စာရေးငဘိုးတို့ကိုပေးအပ်ရန်မှတ်စာ

1869

ကိုဝန်ဝန်စုအရှေ့ကြောင့်: ကျေးရွာ (သက္ကရာဇ် ၁၂) ၃၁ခုငွေတော်ကုန်အ
တောင်းအခံစေလွှတ်သူနန်းစဉ်အဆောင်တော်မြဲနေမျိုးသီရိကျော်ခေါင်ဆိုင်
ရာဝန်စာရေးငဘိုးတို့ (သက္ကရာဇ် ၁၂) ၃၁ခုဒုတိယအရစ်ငွေတော်ကုန်

1869

များကိုတောင်းခံစေလွှတ်သည်ဖြစ်သည်။ ဆင်းရဲသားဣန်တော်မျိုးတို့အထိတ်
တလန်အထွက်အသွားမရှိစေရ။ ရွှေမှူးသူကြီးကြေးပေးတို့ကိုသာယာညှင်း
ပြောင်းဆင်ဆိုသိမ်းပိုက်၍ပေးသည်လုပ်ပနွာများကိုမစားမယူအိမ်ခြေမ

ကြွင်းမကျန်အကျိုးတော်မယုတ်မလျော့စေရပေးအပ်သည်စာရင်းပါကျေးရွာ
များမှာ (သက္ကရာဇ် ၁၂) ၃၁ခုစာရင်းပေးထမ်းအိမ်ပြင်ပိုသည်လျော့သည်
ကျေးရွာနေဆင်းရဲသားတို့မှာတအိမ်လျှင်ဂါကြေးဖြင့်ပိုမိုတောင်းသည်ပဋ္ဌမ

ရစ်ဒုတိယရစ်နှစ်ရစ်ငွေခွဲပြီးဖြစ်သည်။ မခွဲသေးကျေးရွာကုန်များကိုအသီး
အသီးကျေးရွာသူကြီးခေါင်းကြီးကြေးပေးကြီးငယ်တစုတို့မှာမေးမြန်းမှတ်
သား၍ကျေးရွာမှာခွဲခန့်တောင်းခံပြီးဖြစ်လျှင်လည်းရွှေမှူးသူကြီးတို့မှာ

တောင်းခံရမည်။ မခွဲမတောင်းသောကျေးရွာကုန်ရှိလျှင်လည်းအကျိုးတော်
မယုတ်မလျော့ကျေးရွာနေဆင်းရဲသားတို့မနာမကြီးစေရ။ ရွှေမှူးသူကြီးတို့
နှင့်စုံညီခွဲခန့်တောင်းခံရမည်။ လက်နက်ကိုင်ထမ်းကျေးရွာများအနက်ကမ္ဘာ

ရွာကုန်စာရင်းပါငွေ ၆၀မှာကျေးရွာကိုကြည့်ရှု၍ပေးဆောင်နိုင်မည်မပေး
ဆောင်နိုင်မည်ကျေးရွာပျက်ပြားသည်မပျက်ပြားသည်များကိုချင့်ချိန်ပြီးလျှင်
(ခွဲတောင်း) ကောက်ခံရမည်။ ကျန်လက်နက်ကိုင်ထမ်းလေးရွာမှာလည်းကျေး

ရွာတွင်သဿမေဓပြင်လက်နက်ကိုင်ကြေးသီးသန့်တောင်းခံသည်။ ဒုတိယရစ်ကြေး
ငွေနှင့်ပင်လက်နက်ကိုင်ထမ်းရွက်ရသည်။ လက်နက်ကိုလူငယ်ကိုယ်ခမည်မျှစိုက်မည်
မျှကုန်ကျဌားရမ်းရသည်။ မည်သည့်ကျေးရွာကလက်နက်ကိုင်မည်မျှထမ်းရွက်ရသည်

များကိုအသေအချာမေးမြန်းစိစစ်၍ကျေးရွာတွင်ကုန်သည်ရွှေမှူးသူကြီးတို့ထံ
ကုန်သည်များကိုမေးစစ်တောင်းခံရမည်။
(ဆင်တဲစါစု)

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁ ခုတစ်ပေါင်း လဆန်း ၆ ရက် နေ့လယ် ဝန်ပြင် တော် ရွာစား
 အား ဝန် ထောက်ခံကလေးစဉ် ဝန် ထောက်ခံပြန်တမ်း အပ်ရသည်။
 (မ ဈေးလှစိစု)

15 March 1870

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၁ ခုတ ပေါင်း လဆန်း ၁၄ ရက် နေ့ပုဂံတရား သူကြီး ကိုဝန်
 ထောက်ခံနှုတ်ခလအစဉ်ဝန် ထောက်ပြန်တမ်းထွင် ရေဘင်းရင်းဘက်ကို နှုတ်ပြန်တမ်း
 ရေး အပ်ရသည်။ ။
 (မ ရွေး လှ စိစု)

မလွန် မြေထဲသရက်သုံး ခြံဝန် အောက်မြစ်စဉ် စစ်ကဲမဟာမင်း လှနရ သူက မြေ
 ထဲခြံဝန် စုပိတ်ပတ် တော်ရတိုက် ကျေး ရွာ မှာတိုက်သူကြီး ဟောင်း ငမင်း ကျော်
 (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၂ ခု ငွေ တော်ထုတ် ပေး ခံ ဝန်ချက်လုပ်သည်။ ရှား တော် ၄၀၀၀¹⁸⁷⁰
 ကျော်ကို မဆက်မသွင်း ထုတ်ရင်း ငွေ တော်ကိုလည်း မပြန်မ ပေး နိုင်ရှိပါသော
 ဤဘင်္ဂတပ် တော်ရတိုက် ကျေး ရွာ များ ကိုခံ ဝန်ချက်ချမှတ်လွှဲအပ်သည်အရ ငြိ
 ကငမင်း ကျော်အထွက်ရှား တော် ၄၀၀၀ ကျော်ကိုစိုက်ထုတ်ဆက်သွင်း ၍ (သက္ကရာဇ်)
 ၁၂၃၃ ခုအကျိုး တော်ဖြစ်ရှား တော် များ ကိုချက်လုပ်ဆက်သွင်း ပြေတုန်ရှိသည်။¹⁸⁷¹
 အတိုင်း ဘုရား အမိန့် တော် နှင့်လက်ရှိကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရှိသည်အတွင်း တိုက်သူ
 ကြီး ငြိ သေ၊ သား ငရန် အောင်ဆက်ခံအုပ်ထိန်း ဆောင်ရွက်မင်း မှာတော်ရပ်
 ပြေတုန်ရှိသည်ဖြစ်ပါ၍ ငရန် အောင်ကိုတပ် တော်ရတိုက်သူကြီး အရခန့်ထား ထမ်း
 ရွက်ပါစေရမည်အ ဤဘင်း နှင့်ရှိခိုး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ငရန် အောင်
 ကိုတိုက် တော်ရသူကြီး ခန့်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၅ နယုန်လဆန်း ၅ ရက် နေ့နား ခံ နေ့ မိုး ရာဇ ကျော်သူ
 ထွင်ပြန်
 (တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

ဘုန်း တော်အလှူခံကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒ နှစ်ဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဝှင်လက်နက်စက္ကဝသခင်အရှင်ဘဝရှင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား အ
မိန့်တော်ရှိသည်။ ငါအရှင်ဇနကာဇာတ်မင်း မြတ်သည် ရှေး ရှေး သောဘဝတို့၌ ဖြည့်
ကျင့်ဆည်း ဖူး တော်မူအပ် သော ပါရမီပုညသန္တာရအဆောက်အဦး တော်ကြောင့်
လောကသမုဒါနတ်မြတ် သော မင်း အဖြစ်သို့ ရောက် တော်မူလျှင် မင်း ကောင်း
မင်း မြတ်တို့ကျင့်ရိုး ကျင့်စဉ်ဖြစ် သော ရာဇဓမ္မတရား အပေါင်း ကိုမြဲမြန်စွာ
ဖြည့်ကျင့်ရှုက်ဆောင် တော်မူလျက် ပရိယတ်ပဋိပတ်ပဋိပဒေဝယာသနာ တော်မြတ်
သုံး ပါး ကိုစည်ပင်ပြန့်ပွား ထွန်း လင်း စေလို သော မနောမပဏိမိရှိ တော်မူ
သည်နှင့်အညီမြတ်စွာဘုရား ဟောကြား တော်မူအပ် သော သဗ္ဗညုတဉာဏ် တော်
၏စွန့်မြူး ရာအတိဂန္တီရအတိဝိတ္တဝါရ အတိအန္တဥယဖြစ် သော သာမန္တပဋ္ဌာန်း
တရား တော်မြတ်နှင့်ပုဂ္ဂိုလ်အား လျှော် သော မာတိကာ ဓါတုကထာ ယဓိကသုတ်
ဝိနည်း အဘိဓမ္မာကျမ်း များ ကိုဘေး တော်မင်း တရား လက်ထက်ပဋ္ဌာန်း ဇ
ရပ် ဆောက်လုပ်၍ဆရာ တော်သင်္ဃာ တော်တို့ရွတ်တတ်သရဆယ် ဆွေး နွေး မေး
မြန်း ဣသည့်အတိုင်း ဆွေး နွေး မေး မြန်း ရွတ်တတ်သရဆယ် စေရလျှင် သင်္ဂါယနာ
တင်သကဲ့သို့ဖြစ်၍ သာသနာ တော်အထူး သဖြင့်စည်ပင်ပွင့်လင်း ကြောင်း ဖြစ်
သည်။ သာသနာ ပြုသုဓမ္မာဝင်ဆရာ တော်တို့ကလည်း မြတ်စွာဘုရား ဝိဇ္ဇကတ် တော်
ကို ရှေး မင်း တို့လက်ထက်တရား သဘင် ဆောက်လုပ်၍ဆရာ တော်သင်္ဃာ တော်တို့
ရွတ်တတ်သရဆယ်ဣသည့်ထုံး စံရှိသည်နှင့်အညီသာမန္တပဋ္ဌာန်း တရား တော်မြတ်
ကိုပစ္စယုဒ္ဒေသဝါယ၊ ပစ္စယနိဒ္ဒေသဝါရ၊ ပဋိစ္စဝါရအစရှိ သော ခုနစ် ဝါရတို့၏
ဝိဘင်္ဂဝါရတို့ကိုဂဏသဇ္ဇာယအား ဖြင့်သရဆယ်ခြင်း ၊ သင်္ချာ ဝါရတို့၌သင်္ချာသရုပ်
ဖော်ထုတ် ဆွေး နွေး မေး မြန်း ခြင်း ၊ ပစ္စည်း ပစ္စယုပ္ပါန်တရား တို့၏ ကျေး
ဇူး ပြုခြင်း စသည် များ ကို ရွှေပြည် တော်ရှိတံဆိပ်ရဆရာ တော်သံဃာ တော်တို့
ဝါထွင်း ဝါပ တလ လေး သတင်း ရွတ်ဖတ်သရဆယ် ဆွေး နွေး မေး မြန်း စေရ
လျှင်ပဋ္ဌာန်း တရား တော်ကို စောင့်ရှောက်ထိန်း သိမ်း သည်မည် ကြောင်း
သာသနာ တော်လည်း ရှေး ထက်တိုး ၍စည်ပင်ထွန်း လင်း မည်အကြောင်း
များ နှင့်အထက်သွင်း ရှိသည်။ သုဓမ္မာဇရပ် တော်အနီး ဆောက်လုပ်လှူဒါန်း

တော် မူသည် ဇာတ်ကို ပဋိပဋ္ဌာန် ဇာတ်သမုတ်၍ နိဿိသော စာရိယ၊ ဥပဇ္ဈာန် စာရိယ မြောက်
 ထိုက်သည် ဆရာတော်တို့မှ ဥပဇ္ဈာန်တော် ဝိဘင်း၊ ခန္ဓကဝတ်ကမ္မာ ခန္ဓာနိစ္ဆယဟူသော
 ဝိနည်း၊ မူလပဏ္ဍာသမ္မာဓိပဏ္ဍိတိယဟူသော သုတ်၊ နိဿိသော စာရိယဟူသော စာရိယ
 ပါတိမောက္ခစာစောင်၊ ကမ္မာကမ္မာနိစ္ဆယဟူသော ဝိနည်း၊ လေးဘာဏဝါ
 ရပဏ္ဍိတိယဟူသော သုတ်များ နှင့် မတော်က၊ ဓါတုကထာယဓိက၊ ပဋိပဋ္ဌာန် အဘိ
 ဓမ္မာကျမ်း များကို ပဋိပဋ္ဌာန် ဇာတ်မှ ဝါထွင်း ဝါပတ်လေး သတင်း စည်း
 ဝေး၍ ရွတ်ဘတ်သရဆယ် ဆွေးနွေး မေးမြန်း မည်အကြောင်း ကိုသာ သနာ
 ပြုသုခမ္မာဝင်ဆရာတော်တို့မှ ဝန်တို့က လျှောက်ထားစေ၊ ပဋိပဋ္ဌာန် ဇာတ်
 ထွင်ဆရာတော် သံဃာတော်တို့ စည်းဝေး ရာမင်း မိဘုရား မင်းညီမင်း
 သား များ တော်မတ်တော်စုရေး စုကိုင် သူဌေး သူကြွယ် ပြည်သူပြည်သား တို့
 ကလည်း သဒ္ဓါကြည်ညိုသမှု လှူဒါန်း ပူဇော်ကြစေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၂ ခု ဝါဆိုလဆန်း ၁၃ ရက် နေ့နား ၁၀ July 1870

သင်္ခယာ ပြန်
 (မုန်တိုင် စာစု)

အောက်မြစ်စည်အရေရှိတို့ကိုဆင့်ဆိုသည်ဥပဒေ*

မြစ်စည်မြို့ဝန်စစ်ကဲအရာရှိတို့ကိုဆင့်ဆိုရန် ဥပဒေဘုရား

၁။ နယ်တင်း၊ ရှိ၊ ဆိုးသွမ်းတိုက်ခိုက်ဘူးသူတို့စာရင်းကိုတောင်းရန်

ဆိုးသွမ်းဘူးသူတို့ကို ကျေးရွာယုံကြည်လောက်သူတို့က၊ နောင်မဆိုးမသွမ်းစေရ၊ ခံဝန်ရမည်၊ ခံဝန်သူ မရှိသည့် ဆိုးသွမ်းဘူးသူတို့ကို ဝန်စရင်တို့က၊ ကျိုးကြောင်းပြောဆိုမထက်မသားစေရ ထိန်းသိမ်းစေ၍ ခံဝန်သူရမရလူစာရင်းကို မြစ်စည်ရုံးမှာ၊ နေ့ရက်မကြာတင်ပေးစေရမည်၊ အကြောင်းနှင့်ဆင့်ဆိုရန်။

၂။ နွားကျွဲဧကင်းဝယ်မှု

ဝယ်လိုသူကဆိုင်ရာအကြီးအအုပ်တို့ထံ၊ မည်သည့်ရွာတွင် ထွန်ရက်ရန် နွား (ကျွဲ) တရှည်းဖြစ်စေ၊ ၂ရှည်း ဖြစ်စေဝယ်လိုကြောင်းနှင့် အစီရင်ခံစေ၍ နွားကျွဲရှိသည့် မြို့ရွာအထိန်းအအုပ်တို့ထံ ဝယ်လိုသည့်မြို့ရွာအထိန်းအအုပ်က စာပေးအပ်ဝယ်ယူမှု၊ ရောင်းချစေရမည်၊ နေရင်းကျေးရွာသို့၊ ရောက်လျှင်လည်း၊ စာပေးအပ်ရင်း အကြီးအအုပ်တို့ထံစာရင်းချမှတ်ပြသ၍ ကျောက်တိုင်ပြင်ကျေးရွာများသို့ မရောင်းမချခံဝန်ချက်နှင့် စေခိုင်းစေမည်။

၃။ ကျောက်တိုင်ပြင်ကျေးရွာများသို့ နွားကျွဲထုတ်ယူမှု

ထိန်းအုပ်စုမြို့ကျေးရွာရှိ၊ နွားကျွဲမြင်း၊ အခြားနယ်နေလူတို့ ကူးသန်းလာရောက်သည့် နွားကျွဲမြင်း များကို ကျောက်တိုင်ပြင်ကျေးရွာများသို့ အထုတ်အယူအရောင်းအချ မရှိစေရ၊ ထုတ်ယူကူးသန်းလာရောက်လျှင်၊ ရမိအောင် ဘမ်းဆီးပို့အပ်ပါမည် သူကြီးရွာအုပ်တို့ကို စေ့နဲ့အောင် ဆင့်ဆိုစေ၍ သူကြီးရွာအုပ်တို့ ခံဝန်ချက်ကို မြစ်စည်ရုံးသို့ တင်ပေးစေမည်အကြောင်းနှင့်ဆင့်ဆိုရန်။

၄။ ခိုးယူတိုက်ခိုက်မှု

ခိုးယူတိုက်ခိုက်တတ်သည့် တောတောင်နယ်မြေ အစွန်အဖျားလမ်းပေါက် လမ်းဝများတွင် လူဆိုးလူသွမ်းတို့ အကူးအသန်း အဝင်အထွက် မရှိစေရ၊ နိုင်တန်နိုင်လောက်အောင်၊ အစောင့်အနေထားမြဲတိုင်း ထား၍ ရမိအောင် ဘမ်းဆီးပို့အပ်စေမည်အကြောင်းနှင့်ဆင့်ဆိုရန်။

၅။ ဆူးစည်းတံခါးလုပ်ဆောင်မှု

မြို့ရွာတောတောင်အစွန်အဖျား ကျေးရွာများတွင် ဆူးတပ်ဆူးစည်းတံခါးများ လူဆိုးလူသွမ်းတို့ မဖျက်မဆီး ခိုင်ခန့်လုံခြုံယခုလအတွင်း ပြီးပြေအောင်လုပ်ဆောင်စေရမည်အကြောင်းနှင့် အသီးအသီးမြို့ဝန်အရာရှိတို့ကို ဆင့်ဆိုရန်။

၆။ ကျွဲနွားစာရင်းတောင်းရန်အမှု

မြင်ကုန်း၊ ပဌနဂါ၊ တောင်ခွင်၊ မြေထဲ၊ သရက်၊ မလွန်၊ မင်းလှမြို့ရွာများမှာ နွားကျွဲထုတ်ယူအကူးအသန်း များပြားသည့် မြို့ရွာဖြစ်၍ ရာဇဝတ်တော်ရေး ကင်းလွက်စီရင်သာအောင်၊ မည်သည့်မြို့မည်သည့် ရွာတွင် နွားကျွဲထိမ်းမကြီးငယ်မည်မျှရှိသည်များကို မကြွင်းမကျန် ခံဝန်ချက်နှင့် စာရင်းတင်ပေးစေပြီးနောက်၊ နွားကျွဲ သေပျောက် တိုးပွားစာရင်းများကို ရွာလူမည်နှင့်ကပ်၍ လဆန်း ၅ ရက်လျှင် တကြိမ်လစဉ်တင်ပေးစေမည်အကြောင်းနှင့်ဆင့်ဆိုရန်။

၇။ လှည်းဘဲနွားထုတ်မှု

လှည်းတွင် နွားတရှည်းဖြစ်စေ ၂ရှည်း ၃ရှည်းဖြစ်စေ ကဆောင်၍ ကျောက်တိုင်ပြင်သို့ ထုတ်ယူ ရောင်းချသွားလာသည်မှာ၊ ကျေးရွာသူကြီးအထိန်းအအုပ်တို့ထံလှည်းနွားကို အသေအချာစာရင်းချမှတ်ပြသ၍ နေရင်း ကျေးရွာသို့ ရင်းနှီးကျွဲအတိုင်း ပြန်လာပါစေမည့် ခံဝန်သူပေးမှ ကျောက်တိုင်ပြင် ကျေးရွာများသို့ နွားကျွဲများကိုလှည်းနှင့် ကဆောင်သွားလာစေမည်အကြောင်းနှင့်ဆင့်ဆိုရန်။

၈။ လရက်အပိုင်းအခြားနှင့် လာရောက်စေမည့်အမှု

မြို့ဝန်အရာရှိ၊ မြို့အုပ်မြို့သူကြီးပဲခင်းတို့မှာ သူခိုးထားပြခိုးယူ တိုက်ခိုက်မှုရှိလျှင် နေ့ရက်မဆိုင်၊ နယ်ရှင်မြို့ဝန်က မြစ်စည်မင်းလှရုံးရောက်၊ သံတင်အောင်တိုင်လျှောက်စေ၍ ရေးကြောင်းထူးထွေရှိလျှင် မြို့ဝန် အရာရှိတို့ကို နေ့ရက်မဆိုင်ရောက်စေမည်အကြောင်းနှင့်ဆင့်ဆိုရန်။

၉။ မြို့ရွာစောင့်သေနတ်ထားလှမှု

မြစ်စည်မြို့ရွာများမှာ၊ တမြို့တရွာလျှင်၊ အစောင့်သေနတ်ထားလှမည်မျှလွှတ်တော်မှာ စာရင်းချမှတ်ရှိသည်၊ စာရင်းကိန်းနယ်ရှင်တို့ကပေးစေမည်အကြောင်းနှင့်ဆင့်ဆိုရန်။

၁၀။ ပွဲစားပွဲပြတ်သိရန်အမှု

မြစ်စည်မြို့ရွာနယ်တွင်း အခွန်ထမ်း ပွဲအုပ် ပွဲစားမည်မျှ၊ အခွန်မတောင်းမခံကျည်းရေပွဲစားပွဲပြတ်ကူတို့မည်မျှ ရှိသည်များကိုဝန်စုနယ်ရှင်တို့ကနေ့ရက်မကြုံ မကြာစာရင်းတင်ပေးရမည့်အကြောင်းနှင့်ဆင့်ဆိုရန်။

၁၁။ ဝန်စုမြို့နယ်အတွင်းသူခိုးထားပြီခိုးယူလက်တိုက်ခိုက်သည့်အမှု

ခိုးယူလက်တိုက်ခိုက်လျှင်၊ မည်သည့်ရွာနေ မည်သူ မည်သည့် ရပ်ကွက် မည်သည့် နေခိုးယူ လက် တိုက်ခိုက် ကြောင်းပါ ပစ္စည်းစာရင်းနှင့် နေ့ရက်မဆိုင်း လူစေလွှတ်၍ဖြစ်စေ၊လမ်းလျှောက်စာဖြစ်စေ၊ ပေးအပ်၍မြစ်စည် မြို့ရုံး ဖောက်တင်ပေးလျှောက်ထားရမည်။

၁၂။ ဇာဝတ်မှု၊ တရားမှု ဖြစ်ပွားတောင်းခံရန်အမှု

ခေါ်ဝတ်ရေးစား၊ ညွှန်ခိုင်တောင်းခံရန်ရှိသည်မှာ၊ ၁၂၁၅ ခုနှစ်၊ ထုတ်ပြန်တော်မူသည့် အမိန့်တော်မြတ်ရင်း အတိုင်းတောင်းခံရမည့်အကြောင်းနှင့်ဆင့်ဆိုရန်။

၁၃။ ကြေးမြီမှု အမှုမှ ခိုင်တောင်းသင့်မတောင်းသင့်အမှု

ကြေးမြီချေးငှား ပြောဆိုရှိလျှင်၊ ခိုင်မတောင်းနှင့်၊ အစိုးရတို့ထံ မလျှောက်မထားပြီးပြတ်သည့် အမှုမှာလည်း ခိုင်ကုန်းဘိုးဆို၍ အတောင်းအခံမရှိစေရ၊ အစိုးရတို့ထံစွဲဆိုပြီးနောက်၊ စုံရာစီရင်ပြီးပြတ်အမှုရှိလျှင်၊ ခိုင်သင့်အနက်၊ တဝက်ကိုသာတောင်းခံပေးဆောင်စေ၊ ၁၂၂၂ ခုနှစ်ထုတ်ပြန်တော်မူသည့်အတိုင်းဆင့်ဆိုရန်။

၁၄။ ကြေးမြီကုန်ဘိုးပြတ်စာတွက်တောင်းအတောင်းအခံမှု

အရေးတော်မတိုင်မီ၊ ကြေးမြီကုန်ဘိုးပြတ်စာတွက်တောင်းမှစ၍ အရပ်ရပ်ကြေးမြီကုန်ဘိုးပြတ်စာတွက်ဟောင်း များကိုအတောင်းအခံမရှိရန်ဆိုင်းစေမည်အကြောင်းနှင့်ဆင့်ဆိုရန်။

၁၂၂၂ ခုနှစ်တော်လဆန်း ၁၄ ရက်နေ့ (၂၆ ဒီဇင်ဘာ ၁၈၇၀) အမိန့်တော်၊ ဘတ်နာစေ၍ တွက်ပုံကို အရပ်ရပ်မြို့ဝန်စစ်ကဲမြို့ရွာသူကြီးတို့ကူးယူစေသည်။

မြစ်စည်ရုံးဆင့်စုပါမြို့ဝန်အရာရှိအထိန်းအာပုပ်တို့ကိုကျွန်းနွားမြင်းပျားကိုအထုတ်အယူမရှိခံဝန်ချက်

သက္ကရာဇ် ၁၂၂၂ ခုနှစ်တော်လဆန်း ၁၄ ရက် (၂၆ ဒီဇင်ဘာ ၁၈၇၀) နေ့၊ မြေတဲ၊ သရက်နှစ် မြို့ဝန် မင်းလှ ရာဇာကျော်ထင်ခံဝန်ချက်။ တိန်အုပ်စုမြို့ကျေးရွာနေ လူတို့နွားကျွန်းမြင်းပျားကို ကျောက်ထိုင်ပြင်မြို့ကျေးရွာများ သို့ အသုတ်အယူအခင်းအချမှတ်ပါခေရုနိုင်နင်းအောင်ဆင်ဆို၍ အခြားမြို့ကျေးရွာနေလူတို့စီရင်စု နယ်မြေအတွင်း ထုတ်ယူလာရောက်သည့် နွားကျွန်းမြင်းပျားကို ရခဲအောင် ဘမ်းဆီးပို့အပ်ပါမည်။ စီရင်ဆင့်ဆိုခံဝန်စေ၍ သူကြီးရွာအုပ် တို့ခံဝန်ချက်ကိုလည်း မင်းလှရုံးသို့ တင်ပေးပါမည် ခံဝန်ချက်အတိုင်း မတည်လစ်လပ်ကြားသိရလျှင် အပြစ်စီရင်ရာခံပါ မည် ခံဝန်သည်။

မြစ်စည်ရုံးတွင်အစိုးအဝန်ဆင့်ဆိုမြဲအတိုင်းဆင့်ဆိုရန်ဥပဒေဘုရား

ထောင်အကျည်းထားမှု

မြစ်စည်ဝန်ထောက်တော်မင်းကအမှုထားရန်ရင်းက ဥပဒေတော်အတိုင်းရရန် လယ်မှာ၊ ရလယ်ငွေ ဝဝိလျှင်ကြီး ၁၊ ထိန်း၅။ မင်းလှ ၁၊ စစ်ကဲတော်မင်းနှင့် ၄၊ နာခံတော်မင်း ၁၊ စာရေးကြီး ၅။ ခွဲဝေယူစေရန်။

ရာဇဝတ်မှုနှင့်ချခေါ်မှု

အရာရှိစုံလင်သည်ချခေါ် ရလပ်ညီမျှစားယူရန် အမှုလျှောက်လွှာပေးစစ်ရန်မှာ ဝန်ထောက် တော်မင်းထံ မှတ်ချက်ခံပြီးနောက် မှတ်ချက်ပါအလွှာကိုဝန်ထောက်တော်မင်းအိမ်ဦးမေးစစ်ရန်အတွက်အလွှာ ၄၊ စစ်ကဲတော်မင်း ၂၊

အလွှာ၎င်း၊ နှာခံတော်မင်းအလွှာ၁၊ စာရေးကြီးအလွှာ၁၊ စီမေးစစ်စေ၍၊ ဥပဒေတော်အတိုင်းလုပ်ကိုအပ်ရာ အရာရှိ
က မှတ်သားခံယူစေပြီးလျှင်အလွှာစစ်မေးရင်းလူသို့ပေးရန်။

ဝန်စံမြို့ရွာနေလူခြင်းဖြစ်ပွားသည့် ဗုဒ္ဓဝတ်မှုမှာ မြို့ဝန်ထံ၊ စွဲဆိုစီရင်ပြီးနောက်၊ သဘော မကြိုက် မညီကြောင်း
နှင့်လျှောက်ထားမှုမြစ်စည်ရုံးကလက်စွဲစစ်မေးစီရင်ရန်။

တန်းခေါင်းထောင်မှူးတို့ကိုဆင့်ဆိုရန်အမှု

အချုပ်ခံရသူလွတ်လျှင် အချုပ်စား၅။၊ ရေနံတိုး ၂။၊ ခြေကျည်ခတ်ခံရသူလွတ်လျှင်၊ ခြေကျည်တဆင့်၊
ခြေကျည်ကျွတ်၁။၊ ရေနံတိုး ၂။၊ ဘဏ္ဍာနှင့် ခေါ်ချုတ်တွက် တတိုင်ကို ၂။၊ ဗုဒ္ဓဝတ်မှုနှင့်ခေါ်လျှင် တတိုင် ၅။၊
ကျကိုသာအမိန့်တော်မြို့ရွာထုံးစံအတိုင်းအပိုမရှိတောင်းခံပေးရမည်ဆင့်ဆိုရန်။

* အမျိုးသားစာကြည့်တိုက်၊ ကင်းဝန်စာစု၊ ပုဂံပိုက်၂၀၄၊ FBHC I 11 Dec. 1860, 271-273

14 January 1871

14 January 1871

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၂ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ဇူလိုင် နေ့ခင်း မမင်း ဝန်ဦး ပိုက်ကို
အရဘက နှုတ်၍ အတွင်း ဝန်ခန့်သည်ကလ အစဉ်အတွင်း ဝန်ခန့်နည်းပြန်တမ်းအပ်သည်။
(မ ကျေး လှ စိစု)

သဿမေမအခွန်တော်ကောက်ခံရသစီရင်ခံစာဥပဒေ

ပဌမဥပဒေ ဝ မှာမြို့သူကြီးတို့ကြီးစိုးစီရင်ခံစာဥပဒေအတွင်း ကိုယ်မှစ၍ နယ်တွင်း ဂိုဏ်းခံရင်း စုံပွားကျား မကြီး ငယ်များ ကိုကိုယ်ကျိုး ကိုယ်စီး ပွား ကိုမင်းမထွက် မျက်နှာကြီး ငယ်မရွယ်မထောက်အကြွင်း အကျန်အပိုအမိမိ မှန်ကန်အောင် စီရင်စီရင် တင်ပေးပါမည်။ နောက်ကြွင်း ကျန်ပိုမိုပါရှိလျှင် ဥပဒေတော်အတိုင်း ရာဇဝတ်အပြစ်စီရင်ခံစာပါမည် ခံဝန်ချက်နှင့်စီရင်စီရင် တင်ပေးစေမည်။

ဒုတိယဥပဒေ ဝ မှာအခွန်တော်ကောက်ခံဆက်သွင်း စီရင်စီရင် တင်ပေးပြီး နောက်မြို့ရွာများ သို့စေ့နဲ့ အောင်လူစေလွှတ်နယ်တွင်း ဂိုဏ်းခံ၊ ပယ်ခံ၊ ကျန်ခံ၊ ထမ်းဆောင်ရခံစီရင်စီရင် များကို မေးမြန်း ထောက်လှမ်း တောင်းယူစေ၍ စီရင်စီရင် မညီမညွတ်၊ မြို့ရွာဂိုဏ်းခံရင်း စုံပွားကျားမကြီး ငယ်များကို လျော့ပေါ့စီရင်စီရင် တင်ပေးစီရင် မပါကျန်ခံကျား မကြီး ငယ်လိစီရင်စီရင် ကျန်ခံထမ်းဆောင်သင့်အခွန်တော်တွင်ဆုံးပေး ထမ်းဆောင်ပေ၍ ဂိုဏ်းခံထမ်းဆောင်သင့် ငွေကိုခံစီရင်မှာမတောင်းမခံ၊ ညှိနှိုင်းတိုင်ပင်ထမ်းဆောင်စေသူမြို့ရွာသူကြီးတို့ကိုထမ်းဆောင်သင့်အခွန်တော် ငွေနှစ်ဆဆက်သွင်း စေ၍ထိန်ချန်ရင်းသူကြီးကိုအမိန့်တော် မြတ်ခံ၍အရာကိုနှုတ်ပြီး လျှင်သိန့်မိုးကောင်း သို့ပိုထား စေမည်။

တတိယဥပဒေ ဝ မှာမြို့ရွာသူကြီးတို့နယ်တွင်း ဂိုဏ်းခံရင်း စုံပွားကျား မကြီး ငယ်များကိုကုန်စင်အောင်စီရင်စီရင် မတင်မပေး ကြေးငွေမစား မယူထိန်ချန်လျှင် ငွင်းအိမ်ထွက်ငွေကိုခံစီရင်မှာမတောင်းမခံ၊ သူကြီးကထိန်ချန်သည်အခွန်တော် ငွေနှစ်ဆဆက်သွင်း စေ၍သူကြီးကိုအမိန့်တော်မြတ်ခံပြီး

ပြီး လျှင်အရ၁ကိုနှုတ်၍သိန္နီမိုး ကောင်း သို့ပိုထား စေမည်။ အများ နည်း ထမ်း ဆောင်နိုင်သူဖြစ်လျက်ဒုက္ခိတပြုလုပ်နှုတ်ပယ်လျှင်၎င်း နည်း ပြစ်ဒဏ်ခံ စေမည်။ အိမ်ကျား မကြီး ငယ်ထိမ်ချန်၍ ငွေကိုစား ယူလျှင်ထိမ်ချန်အိမ်ကျား မကြီး ငယ်ထမ်း ဆောင်သင့်အခွန် တော် ငွေလေး ဆဆက်သွင်း စေ၍ထိမ်ချန်သူကြီး ကိုအမိန့် တော်မြတ်ခံပြီး လျှင်အရ၁ကိုနှုတ်၍သိန္နီမိုး ကောင်း သို့ပိုထား စေမည်။

စတုတ္ထဥပဒေ ၁ မှာမြို့ဝန်စစ်ကဲအရ၁ရှိအခွန် တော် ကောက်တိုက်မရှိမနေသည်ကိုနှစ်စဉ်ထမ်း ဆောင်ရသည့်အိမ်ကျား မကြီး ငယ်အကျပြည့်မှီ အောင်စာရင်း ဖြည့်သွင်း ပိုမိုတင်ပေး ကျေးရွာရှိလူတို့မှာပြန်အိမ် ကောက်ခံရမည်ဆင်ဆို၍ ကျေးရွာသူကြီး အထိမ်း အအုပ်တို့ကွဲ တောင်း ထမ်း ဆောင်ရလျှင် ပိုမိုတင်ပေး အိမ်ကျား မကြီး ငယ်တို့ပြန်အိမ် ထမ်း ဆောင်ရ ငွေအကျနှစ်ဆတန် ငွေကိုဆင်ဆိုလူမြို့ဝန်စစ်ကဲအရ၁ရှိ အခွန် တော် ကောက်တိုက်ပေး ဆောင်ရလူတို့သို့ပြန်ပေး စေမည်။ မြို့ဝန်စစ်ကဲအရ၁ရှိအခွန် တော် ကောက်တိုက်မဆင်မဆို ကျေးရွာသူကြီး အထိန်း အအုပ်တို့အလိုအလျောက်မရှိသည်အိမ်ကျား မကြီး ငယ်ကိုပိုမိုတင်ပေး ပြန်အိမ် ကောက်ခံလျှင် ကောက်ခံသူကြီး တို့ကနှစ်ဆတန်ဒဏ်ပြန်ပေး စေမည်။

ပဉ္စမဥပဒေ ၁ မှာမြို့ရွာသူကြီး အထိန်း အအုပ်တို့ကအိမ်ရင်း စုံပွား ကျား မကြီး ငယ်များ ကိုကုန်စင် ဆောင်စီရင်း တင်ပေး လျက်မြို့ဝန်စစ်ကဲအရ၁ရှိအခွန် တော် ကောက်တိုက်အိမ်ကိုထိန်ချန်သည်ဖြစ်စေ၊ ကြေး လွတ်စီရင်း ပါမဟုတ်သည်ကို ကြေး လွတ်သည်ဖြစ်စေ၊ အများ နည်း ထမ်း ဆောင်နိုင်သူဖြစ်လျက်ဒုက္ခိတပြုလုပ်နှုတ်ပယ်သည်ဖြစ် စေတစုံတရ၁ပြုလုပ်လျှင်၎င်း အိမ်ကျား မကြီး ငယ်ထမ်း ဆောင်သင့်အခွန် တော် ငွေနှစ်ဆ

ပြစ်ဒဏ်ခံ၍ဆက်သွင်း စေမည်။ ၎င်း အိမ်ကျား မကြီး ငယ်
ကလည်း ထမ်း ဆောင်သင့်အခွန်တော် ငွေကိုဆက်သွင်း စေ
မည်။ အိမ်ကျား မကြီး ငယ်များ ကိုထိန်ချန်၍ ငွေကိုစား
ယူသည့်အမှု ငွေတော် ပို့စာ ဂိုတ်ပုရပိုက်ကန်ကူဘိုး မှစ၍
အသုံးတော် ရှိရာသုံး ရန်ရှိသည်ကိုမဟုတ်မလျား ပိုမိုစာရင်း
တင်ပေး စား ယူမှုပေ၍ ရှိလျှင်မြို့ဝန်စစ်ကဲအရာရှိတို့
မှာ ငွေစား ဥပဒေအတိုင်း စီရင် စေမည်။ အခွန်တော်
ကောက်တို့မှာ စား ယူ ငွေကိုနှစ်ဆဒဏ်ဆက်သွင်း စေ၍
မစေမနိုင်း လွတ် စေမည်။

ဆဋ္ဌမဥပဒေ ဝ မှာမြို့ဝန်စစ်ကဲအရာရှိအခွန်တော် ကောက်မှစ၍ မြို့ရွာ
သူကြီး အထိန်း အအုပ်တို့ထိန်ချန်စား ယူသည်ကိုထုတ် ဘော် နိုင်သူ
အိမ်ရင်း စုံပွား ကျား မကြီး ငယ်မရှိသည်ကိုပိုမိုစာရင်း တင်
ပေး ပြန်အိ ကောက်ခံသည်ကိုထုတ် ဘော် နိုင်သူနယ်တွင်း ရှိ
အိမ်ရင်း စုံပွား ကျား မကြီး ငယ်ကို လျော့ပေါ့စာရင်း တင်
ပေး စာရင်း မပါကုန်အိမ်ကျား မကြီး ငယ်စာရင်း ကျ
အိမ်ကျား မကြီး ငယ်ထွက်ထမ်း ဆောင်သင့်အခွန်တော် ငွေ
ထွင်ဆုံးပေး ထမ်း ဆောင်ရသည်ကိုထုတ် ဘော် နိုင်သူတို့မှာပြစ်
ဒဏ်သင့်ဆက်သွင်း ပြစ်ပေး ရန် ငွေအနက်တဝက် ငွေကိုသနား
တော်မြတ်ခံ စေမည်။ မြို့ဝန်စစ်ကဲအရာရှိအခွန်တော် ကောက်
မြို့ရွာသူကြီး အထိန်း အအုပ်တို့ထိန်မချန်မစား မယူမပိုမမို
မကြွင်း မကုန်သည်ကိုမဟုတ်မလျား မှာခင်း ရှာကြံ လျှောက်ထိုး
ရှင်း လင်း စစ်မေး မရရှိလျှင်အစွဲခံရသူတို့သို့စွဲဆို လျှောက်
ထိုး ရင်း အကျ လျှောက်ထား သူတို့က ပေး စေမည်။

သတ္တမဥပဒေ ဝ မှာမြို့ဝန်စစ်ကဲအရာရှိအခွန်တော် ကောက်မှစ၍ မြို့ရွာ
သူကြီး အထိန်း အအုပ်တို့ဥပဒေပါအမှုရပ်များ ကိုထိန်ချန်စား
ယူသည်ကိုသိလျက်စုံစုံ ပနာစား ယူ၍ မပြောမဆိုမလျှောက်

မတား နေလျှင် စား ယူ ငွေကို နှစ်ဆ ဒဏ်ပြန် ပေး စေ
၍ ဘောင်မှ တလထား စေမည်။

အဋ္ဌမဥပဒေ ၁ မှာ အစိုးရ ဖြစ်နိုင်စေရန် အရင် ရှိတိုင်း စီရင်စုနယ် မြေအတွင်း
မည်သည့် ရွာတွင် အိမ်ရင်း စုံပွား ကျား မဟီး ငယ်အစုအသည်
မည်မျှ ရှိသည်ကို သိသင့်သည်အတိုင်း ကျေးရွာသူကြီး တို့ထံ နှစ်ချန်
ပိုမိုတင်ပေး သည်ကို မသိအတွင်း တော်လှန်ဆိုင်ရာ များ က
ဆောက်လုပ်၍ ဤသို့ သိရလျှင် တစ်ကမ္ဘာဝယ် အိမ်မှာ ဖြစ်နိုင်
စေရန် အရင် ရှိတိုင်း စီရင်စုနယ် ပုံငွေတွင် ဝယ်ယူလျှင် ဝယ်ယူလျှင်
စေမည်။ ဤဝိကအထက် ပေ၇ အိမ်မှာ စား စုရန် ပုံငွေ ဝယ်ယူ
လျှင် ၂ ဝိကလျှင် စေမည်။

ပေါင်း ၈ သက္ကရာဇ် ၁၂၃၀ ပြည့်စွင် သဿမေဓအခွန် တော် ကောက်ရန်
စီရင်ရံထား သည့် ဥပဒေကို အမိန့် တော် မြတ် ခံ၍ ဖျက်သိမ်း
ထည့်သွင်း သင့်သည်ကို ဖျက်သိမ်း ထည့်သွင်း ပြီး လျှင် (သက္ကရာဇ်)
၁၂၃၂ ခုတစ်ပေါင်း လဆန်း ၁၀ ရက်နေ့ စုန်ညို နှိုင်း ထား
သည့် သဿမေဓအခွန် တော် ကောက်ခံရန် စီရင်ရန် ဥပဒေ။

(မုံတိုင် စာစု)

ဝေရက်ခြံသီး ပွင့်ခွန်

ကောက်ခံရန်

၁ မှာ ၊ ၊ အိမ်ထွင်အနည်း ငယ်စိုက်ပျိုး ရှိသည်
လေး ပင် ၊ ငါး ပင်ကိုမ ကောက်မခံလွတ်ငြိမ်း
စေမည် ၊ လုံး ရေ ၁၀၀ ကျော်သီး ပင်မှသာ
အဘိုး တန်ဖြတ်ဆို စေ၍ ဆယ်တို့တို့ကို ကောက်ခံ၍
စေမည် ။

ရမရမ်း ခြံခွန် ကောက်

ခံရန်

၁ မှာ ၊ ၊ အိမ်ထွင်အနည်း ငယ်စိုက်ပျိုး ရှိသည်
လေး ပင် ၊ ငါး ပင်ကိုမ ကောက်မခံလွတ်ငြိမ်း
စေမည် ၊ လုံး ရေ ၁၀၀ ကျော်သီး ပင်မှသာ
အဘိုး တန်ဖြတ်ဆို စေ၍ ဆယ်တို့တို့ကို ကောက်
ခံစေမည် ။

ဂကွမ်း ခြံခွန် ကောက်ခံ

ရန်

၁ မှာ ၊ ၊ ဆွတ်ခူး ရေ၁င်း စား ရမှ ၊ ငါးတိုင်
၁လျှင်ပျံ့ကျ ၊ သစ်တိုင် ၁လျှင်လှေကို ကောက်ခံရ
မည် ၊ အနည်း ငယ်အိမ်ထွင်စိုက်ထား သည်ကိုမ
ကောက်မခံလွတ်ငြိမ်း ရမည် ။

ဇငှက် ပျောခြံသီး ခွန်ထွက်

ကောက်ခံရန်

၁ မှာ ၊ ၊ ရပ်ရွာအလိုက်သီလရှိသူကို ရေထွက် စေ
၍ဆွတ်ခူး ရေ၁င်း ချ လောက်မှဆယ်ခိုင်တိုင်
ကျဘိုး သင့်ငွေ ၂၂ ခဲကို ကောက်ခံရမည် ၊ အိမ်ထွင်
အနည်း ငယ်ငါး ပင် ခြောက်ပင်ကိုမ ကောက်မခံ
လွတ်ငြိမ်း စေရမည် ။

၁၀ ပီနွဲ ၊ နာနတ် ၊ ရာသီ

အလိုက်သီး ပျိုး ပွင့်ပျိုး ဥ

ယည်ခွန်

၁ မှာ ၊ ၊ ၎င်း

၁၁ မိုး ဦး လုပ်ကိုင်ချင်

ပေါင်၊ ဘဲ၊ သခွါး၊ ကုန်း

ယာပယ်ခွန်

၁ မှာ၊ ၊ ၎င်း ပယ်တနှစ်သင့်အသီး အရွက်
ဘိုး သင့် ငွေကို ကျေး ရွာယုံကြည်သူတို့ခန့်မှန်း
စေ၍ ဆယ်ဘို့တဘို့ကျ ကောက်ခံရမည်။

၁၂ နှမ်း ပယ်ခွန် ကောက်

ခံရန်

၁ မှာ၊ ၊ ယာ မြေတက်ချင်း နင်း ရွာလူ
ကြီး တို့ခန့်မှန်း ထွက်ဆိုရသမျှ ဆယ်ဘို့တဘို့ကျသီး နှံ
ကိုဖြစ် စေရပ်ရွာ ဈေး နှမ်း ပေါက် ငွေကိုဖြစ်
စေ၊ ဆင်း ရဲသား တို့နှစ်သက်ရသ ကောက်ခံ
စေရမည်။

၁၃ ကောက်ရင်ကြီး ခွန်

ကောက်ခံရန်

၁ မှာ၊ ၊ ရပ်ရွာအလိုက် မြေတက်လူကြီး တို့နှင့်
ချင်း နင်း ဖြစ်ဆို စေ၍ ဆယ်ဘို့တဘို့ကျသီး နှံဖြစ်
စေ၊ ရပ်ရွာ ဈေး နှမ်း ပေါက်ဖြစ် စေ၊ ဆင်း
ရဲသား တို့နှစ်သက်ရသ ကောက်ခံရမည်။

၁၄ ပြောင်း ဘူး ယာပယ်

ခွန် ကောက်ခံရန်

၁ မှာ၊ ၊ ၎င်း

၁၅ ထွမ်း သီး ပင် ကောက်

ခံရန်

၁ မှာ၊ ၊ ရပ်ရွာအလိုက်ခြံဥယျာဉ်သိက္ခမ်း သည်
ရပ်ရွာလူကြီး တို့သီး ထွက်၁၀၀လျင်တပင်ကျလုပ်
၍တပင်လျှင် ဝဲကျကိုသာ ကောက်ခံရမည်၊ ပင်အို
ပင်ငယ် နှင့်အိမ်ထွင်အနည်း ငယ်ကိုမ ကောက်မ
ခံလွတ်ငြိမ်း စေရမည်။

၁၆ အုန်း ပင်သီး ခွန်

ကောက်ခံရန်

၁ မှာ၊ ၊ နည်း များ မဆိုအုန်း လုံး ရေ၁၀၀

လျှင်တပင်ကျလုပ်၍အုန်း တပင်လျှင်၁၀ကျအုန်း
ကိုဖြစ်စေ၊ အလုံး ၁၀၀ကို၂၅ ကျဖြစ်စေ၊ ဆင်း
ရဲသား တို့ပေး ဆောင်လိုရ၁ ကောက်ခံရမည်၊
ပင်အိုပင်ငယ်နှင့်အိမ်တွင်အနည်း ငယ်ရှိသည်
များ ကိုလွတ်စေရမည်။

၁၇ ဝါရင်း ခွန်ကောက်
ခံရန်

၁ မှာ၊ ၊ ရပ်ရွာအလိုက် သိက္ခမ်း နား လည်သူရွာ
လူကြီး တို့ မြေတက်ချင်း နင်း ဖြတ်ဆို စေ၍ဆယ်ဘို့တဘို့
ကျကိုသာ ကောက်ခံရမည်။

၁၈ တောဝင်တလက်

ခွန်ကောက်ခံရန်

၁ မှာ၊ ၊ ရပ်ရွာအလိုက် ဘိုး ထိုက်သစ်ပင် လျှော်
ပွက်လက်သက်ငယ် ဝါး ကြိမ်ဘရောင်း များ ကို
ဆယ်ဘို့တဘို့ကျ၊ ၎င်း ပြင်တောထင်း တောသစ်ပင်
များ မှာလရက်ပိုင်း ခြား တာခွန်ထား ၍ ကောက်
ခံရမည်။

၁၉ ကြံခင်း ပယ်ခွန်

ကောက်ခံရန်

၁ မှာ၊ ၊ ရပ်ရွာအလိုက် သုံး ဆောင်ရပြီပင်မှာ
သိက္ခမ်း နား လည်သူရွာလူကြီး တို့ခန့်မှန်း စေ၍ဆယ်
ဘို့တဘို့ကျဘိုး သင့်ငွေကို ကောက်ခံရမည်၊ အိမ်တွင်အနည်း
ငယ်ဝါး ပင် ခြောက်ပင်ကိုမ ကောက်မခံလွတ်ငြိမ်း စေ
မည်။

၂၀ ကောက်ကြီး ပယ်ခွန်

ကောက်ခံရန်

၁ မှာ၊ ၊ ရပ်ရွာအလိုက်လယ်ကိုလုပ် ဆောင်သိက္ခမ်း
နား လည်သူ၊ ကျေး ရွာယုံကြည်သမာဓိရှိသူတို့ကိုလယ်
မြေတက်ချင်း နင်း သီး နံတိုရှည်အထက်စာရင်းခန့်
မှန်း စေ၍ဆယ်ဘို့တဘို့ကျ ကောက်ခံရမည်။

၂၁ နံစား ပြောဝင်း ၊ နီ
ပ ဆေး ၊ ပဲ မျိုး စုံ ၊ ဝိန်း ၊
တ ထွေ ၊ လူး ၊ ဆပ် ၊ မ ရေ ဝ ၊
အ မျိုး မျိုး လုပ် သော ယ ဝ ခွန်
ကောက်ခံရန်

၁ မှာ ၊ ၊ ၎င်း

၂၂ ယ ခွတ် ခွန် ကောက်ခံရန်

၁ မှာ ၊ ၊ ရပ် ရွာ အလိုက် သိကျွမ်း နား
လည်သူအဘိုး ဖြစ် စေ၍ ကောက်ခံ စေ မည် ။

၂၃ ဆား ထွင်း ဆား ကျင်း
ခွန် ကောက်ခံရန်

၁ မှာ ၊ ၊ တ နှစ် ထွက် သင့် ဆား ကို ရပ် ရွာ
ကျွမ်း ကျင် သူတို့ကို အဘိုး ဖြစ် ဆို စေ၍ ကောက်
ခံ စေ မည် ။

၂၄ ကျွန်း ၊ ကိုင်း ၊ ယ ဝ ၊ ပဲ ကြီး ၊
ကုလား ပဲ များ နှင့် ပဲ မျိုး စုံ အ
ခွန် ကောက်ခံရန်

၁ မှာ ၊ ၊ ရပ် ရွာ အလိုက် သိကျွမ်း နား
လည်သူတို့ကို သာ မြေ တက် ချင်း နင်း အ
သီး နည်း များ ကို ခန့်မှန်း စေ၍ ကောက်
ခံ စေ မည် ။

၂၅ ၎င်း ကိုင်း ၊ ကျွန်း ၊ ပြို့
လုပ် ပယ် ခွန် ကောက်ခံရန်

၁ မှာ ၊ ၊ ၎င်း

၂၆ ၎င်း ဆေး လုပ် ယ ဝ ပယ်
ခွန် ကောက်ခံရန်

၁ မှာ ၊ ၊ ၎င်း

၂၇ ပြိုကြီး လုပ် ယ ဝ ခွန် ကောက်
ခံရန်

၁ မှာ ၊ ၊ ၎င်း

၂၈ ကြက် သွန် ဖြူ ၊ နီ ၊ လုပ် ယ ဝ
ခွန် ကောက်ခံရန်

၁ မှာ ၊ ၊ ၎င်း

၂၉ နှမ်း ကြီး လုပ် ယ ဝ ခွန်
ကောက်ခံရန်

၁ မှာ ၊ ၊ ၎င်း

သုဓမ္မာဆရာတော်တို့စာပေးမှာလိုက်သည်။ အောင်မြေသာစည်မြို့ဂိုဏ်း
 အုပ်ဂိုဏ်းထောက်တို့၊ အောင်မြေသာစည်မြို့ကျေးရွာများမှာ (သက္ကရာဇ်)
 ၁၂၃၃ခု သဿမေမအခွန်တော်ကောက်ခံရန်ရှိသည်များကိုမပါဒါန်ဝန်¹⁸⁷¹
 နေမျိုးသီရိရာဇာနှင့်အဆောင်တော်မြဲနေမျိုးစည်သူရာဇာဘိုးတုပ်တို့ကို
 အမိန့်တော်မှာစာ၊ မှတ်စာ၊ ကောက်ခံပုံစာရင်းဥပဒေများကိုပေးအပ်
 ပြီးလျှင်သုဓမ္မာဆရာတော်များဆင့်ချချက်အရဂိုဏ်းအုပ်ဂိုဏ်းထောက်တို့ကို
 လျှောက်ထားပြီးလျှင်ပိုမိုလွန်ကြူးအကောက်အခံမရှိစေရ။ တောင်းခံဆက်
 သွင်းစေမည်။ ၎င်းအခွန်တော်ကောက်မပါဒါန်ဝန်နေမျိုးသီရိရာဇာနှင့်
 အဆောင်တော်မြဲနေမျိုးစည်သူရာဇာဘိုးတုပ်တို့ကအမိန့်တော်မှာစာ၊
 မှတ်စာ၊ ကောက်ခံပုံစာရင်းဥပဒေစာအုပ်များနှင့်လျှောက်ထားလာလျှင်
 ဝိနည်းတရားနှလုံးထား၍ဂီတိကမ္မအနနလောမိကမဖြစ်စေရ။ လွန်ကြူး
 မိုပိုအကောက်အခံမရှိရအောင်ဆုံးမပြုဝါဒပေးရမည်အကြောင်းကိုစာပေး
 မှာလိုက်သည်။ မဟာအောင်မြေသာစည်မြို့ဂိုဏ်းအုပ်ဂိုဏ်းထောက်တို့။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ခုကဆန်လဆန်း ၂ရက်နေ့နေ့ဝင်ခါနီးလက်ခံရရှိ^{20 April 1871}

သည်။

(ဟံသာဝတီနေ့စဉ်၊ ၁မတ် ၁၉၇၀)

1871

ဘိသိက် တော်ဆက်ရှစ်ပါး ပုဏ္ဏား ၁၇၄ ဦး တို့ကို (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ ခု
လူခွန်၊ စီး ပွား ခွန်၊ သဿမေမအခွန်တို့ကို ဆယ်ဘို့တဘို့အခွန် တော်ကိုအ ခေါင်းအခံ
မရှိ စေနှင့်၊ နှစ်စဉ်လွတ်ငြိမ်း မြဲလွတ်ငြိမ်း စေ။

1871

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ ခု နယုန်လဆန်း ၅ ရက် နေ့နား ၁၁ ခံ နေ မျိုး
သင်္ခယာထွင်ပြန်။
(အောင်ငြိမ်း စာစု)

မက္ခရာသမ္ဘိန္ဒြေကျေး ဂူသဿ မေဓအခွန်တော် ကောက်ခံအရာ၌ ဝိသုဒ္ဓိတို့နှင့် မြို့သူကြီး
မြို့စားများ ဝိသုဒ္ဓိတို့၏ အစီရင်ခံစာများ ခေါင်း အကြီး တို့ဘိသိက် တော်ဆက်ရှစ်ပါး ပုဏ္ဏား
၁၇၄၂ ဦး တို့ကို (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ ခု လူခွန်စီး ပွား ခွန်သဿ မေဓအခွန်
ဆယ်တို့တို့အခွန် တော် ငွေအတောင်း အခံမရှိ စေနှင့်။ နှစ်စဉ်လွတ်ငြိမ်း မြေ
လွတ်ငြိမ်း စေ။ (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ ခု နယုန်လဆန်း ၅ ရက် ^{23 May} နေ့တိုင်း အမိန့် ¹⁸⁷¹
တော်မြတ်ကို ဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည့်အတိုင်း ဘိသိက် တော်ဆက်ရှစ်ပါး ပုဏ္ဏား
၁၇၄၂ ဦး စါရင်း တင်ရင်း ပါ ရွှေမြို့တော် နေဘိသိက် တော်ဆက်ရှစ်ပါး ပုဏ္ဏား
သီရိ ဒေဝရာဇာဗြဟ္မာဘွဲ့ခံဘိဒြေကို (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ ခု လူခွန်စီး ပွား ¹⁸⁷¹
ခွန်သဿ မေဓအခွန်ဆယ်တို့တို့အခွန် တော် ငွေအတောင်း အခံမရှိ စေနှင့်။ အ
မိန့်တော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီလွတ်ငြိမ်း မြေလွတ်ငြိမ်း စေရမည်။ ကောက်ခံမိလျှင်
လည်း ပြန်ပေး ရမည်။
(အောင်ငြိမ်း စာစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒနိမိတ်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဂွင်လက်နက်စင်္ကြာသခင်ပဉ္စမသင်္ဂါယနာတင်အသွင်ဘဝဂွင်မင်း တ
ရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိသည်။ ငါ့အသွင်ဧကရာဇ်မင်း မြတ်သည် ရှေး ပ
ဌမသင်္ဂါယနာတင်အဇာတသတ်မင်း ၊ ဒုတိယသင်္ဂါယနာတင်ကိလိသိကမင်း ၊ တ
တိယသင်္ဂါယနာတင်သီရိဓမ္မာ သောကမင်း ၊ စတုတ္ထပေထက်အက္ခရာတင် ဝဇ္ဇာဓိ
ဏီမင်း တို့ကဲ့သို့ဘုရား ပညတ်တော်မူသည့်အတိုင်း သဘာဝတော်မြတ်ကိုအထူး သ
ဖြင့်စည်ပင်ထွန်းလင်း အောင်အံ့၏စက်။ ဓမ္မစက်နှစ်ချက်ဖြင့်ချီး မြှင့်ပြုစုတော်
မူ၍ ဗောဓိသမ္မာရ၊ ပုညဝိသေသ၊ လောကတ္တစရိယ၊ ပါရမီကိုဖြည့်ကျင့်ရက်ဆောင်
တော်မူသည့်နှင်းအညီလေး သင်္ချေနှင်းကမ္ဘာတသိန်း ပါရမီဖြည့်၍လှည်း ပါး တို့၏အ
ထွဋ်အထိပ်သို့ ရောက်တော်မူသောသဗ္ဗညုမြတ်စွာဘုရား သည် လေဆယ်ငါး ဝိပတ်
လုံး လူနတ်ဗြဟ္မာသတ္တဝါအပေါင်း တို့အား တရား အမြိုက်တိုက် ကျွေး ဆုံး မဟောကြား
တော်မူသောဝိနည်း သုတ္တန်အဘိဓမ္မာပိဋကတ်တော်များ ကိုနှုတ်တက်အိဂုံဆောင်
ရွက်နိုင်သည့်သုဓမ္မာဝင်ဆရာတော်ရှစ်ပါး အမှူး ရှိသောတံဆိပ်တော်ရ၊ မရ
ဆရာသင်္ဃာတော် ၂၄၀၀တို့ကို ရွှေဘက်ထား တောင်း ပန်ပြီး လှူငွေသက္ကရာဇ်
၁၂၃၃ခုတန်ခူး လပြည့်ကျော် ၁၁ရက်နှစ်ဆန်း တရက်နေ့ကစ၍ ရွှေနန်း ပြဿဒ်
တော်ဦး မြေနန်း တော်ထွင်ပဉ္စမသင်္ဂါယနာတင်မင်္ဂလိသဘင်ယည် တော်မူရာ
(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ခု) တော်သလင်း လပြည့်ကျော် ၁၄ရက်နေ့ပြီး စီး အောင်
မြင်တော်မူမည်ဖြစ်သည်။ ပဉ္စမသင်္ဂါယနာတင်မင်္ဂလိသဘင်ယည် တော်မူ၍ပြီး စီး
အောင်မြင်တော်မူသည်ကိုတိုင်း နေပြည်သုဂ္ဂင်လူသတ္တဝါအပေါင်း တို့ကောင်း ခြီး
အနုမောဒနာခေ၍ ရာဇဝတ်စေခြင်း ငှါဝေပြည် တော်မြို့ထွင်း မြို့ပြင် စေ့နှံ့
အောင်မောင်း ခပ်၍အမြောက်သံကြား စေ၊ ထီး ရနန်း ရစော်ဘွား မြို့
စား အဝေး မြို့ဝန်စစ်ကဲတို့ကိုလည်း ဝန်တိုက် စေ့နှံ့ အောင်မှာ။

15 April 1871

12 September 1871

10 September 1871

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ခု တော်သလင်း လပြည့်ကျော် ၁၂ရက်နေ့နား ခ
နေ့များ ရာဇ ကျော်သူထွင်ပြန်။

(မျိုး ကြည်၊ ပု၊ ၆၃၃၊ ကျမ်း၊ တ၊ ၁၉၆၊ ၃၀၄ - ၃၀၅)

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ ခုသတင်း ထွက်လ (ဆန်း ၁ ရက် နေ့) တတ ပေါင်း (လပြည့်
ကျော် ၁၅ ရက် နေ့) တိုင် ခြောက်လ ပေး အပ်ရန်သစ်စာရင်း ဘုရား
(14) September 1871
(8) March 1872

ဒုက္ခဝတီမြစ်ကုအိုး တုတ်တန်း ဆိပ်ကမ်း ထွင်
ပြောင်ရှည်သစ် တော ပေး အပ် စေရန် ၁ ၄၅၀၀ ၆၀ ၄၅၆၀

မူး ချောင်း ထွက်မြင်း မူရွာဆိပ်ကမ်း
ထွင် ကောလင်း ဝန် ငွေ တော်ဝယ်သစ်က
ပေး အပ်ရန် ၁ ၆၀၀၀ ၆၀ ၆၀၆၀

ချင်း ထွင်း မြစ်ကျပုခန်း ငြီး မြို့ထွမ်းရွာ
ဆိပ်ကမ်း ထွင်သစ်အုပ်ငမုန်၊ ခန်း ပတ်
စစ်ကဲခုတ်သစ်က ပေး အပ်ရန် ၁ ၄၅၀၀ ၆၀ ၄၅၆၀

စလင်း မြို့မုန်း ချောင်း ထွက် ခွေး သေ
ဝဆိပ်ကမ်း ထွင် ပေး အပ်ရန် ၁ ၁၅၀၀ ၆၀ ၁၅၆၀
- - - ၁ ၁၅၀၀ ၆၀ ၁၅၆၀
ပေါင်း ၅၁၀၀၀၀ ၃၀၀ ၁၀၂၃၀၀

(လုံး တော် စီစု)

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ခုနှစ်တစ်လ (ဆန်း ၁၇ရက်)

ဣန္ဒာဏ် ဖြိုး ငရွှေသင်္ဘော၊ ငသင်္ဘောထွန်း တို့ကို ဒုက္ခဘဝတို့မြစ်ကုသစ်၊ မူး ကုသစ်၊

ချင်း တွင်း မြစ်ကုသစ် တောင်တွင်း ငြိုး ခြွယ်င်း ချောင်း တွက်သစ်၊ စလင်း

မြို့မုန်း ချောင်း တွက်သစ် များ ကတလလျှင်လွှာသစ်အသား ၃၀၀၀၇၀၀၀သစ်အသား

၅၀ ပေး အပ် ရောင်း ချ စေရန် ခွဲ ဝေရံထား သည့်စာရင်း ဘုရား

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ခုနှစ်တစ်လ

(ဆန်း ၁၇ရက် နေ့) ကစ၍လစဉ် ပေး

အပ်ရန်တလသင့်သစ်စာရင်း ဘုရား

ဒုက္ခဘဝတို့မြစ်အိုး တုတ်တန်း ဆိပ်ကမ်း

တွင် ပြောပြသစ် တောလှိုင်ကန်သစ်

တောကအပ် စေရန်

၁ ၇၅၀ ၁၀ ၇၆၀ မှာဣန္ဒာဏ် ဖြိုး
ငရွှေ မေောင်၊ င
ခြုံ၊ ယာလှည့်လက်ထက်
တော်မြင် အိုင်မင်း၊

မူး ချောင်း ကျ၊ မြင်း မူရွာဆိပ်

ကမ်း တွင် ကောလင်း ဝန် ငွေ တော်

ဝယ်သစ်က ပေး အပ်ရန်

၁ ၁၀၀၀၀၀ ၁၀၀၀၀ မှာဣန္ဒာဏ် ဖြိုး
င ကောက်၊ ငမဲ့၊
ဝဲလှည့်နန်း စဉ်မြို့
ငဖေပု၊ ၎င်း င
ကျိုင်း

ချင်း တွင်း ကျ၊ ပုခန်း ငြိုး မြို့ကွမ်း

ရွာဆိပ်ကမ်း တွင်သစ်အုပ်င မှန်

ခန်း ပတ်စစ်ကဲတို့ခုတ်သစ်က ပေး

ရန်

၁ ၇၅၀၀၀ ၇၆၀ မှာဣန္ဒာဏ် ဖြိုး ငသိ
ထွန်း၊ ငရွှေ မေောင်
ကလေး၊ ယါလှည့်လက်ထက်

တော်မြဲ ငဆိုး ငြီး၊ ၎င်း
ငစိုး မင်း

တောင်တွင်း ငြီး မြဲယင်း

ချောင်း ထွက် ပေး အပ် စေ

ရန်

၁ ၂၅၀ ၁၀ ၂၆၀ မှာကုန် တော် မျိုး ငအိမ်
ယာလွဲလက်ထက် တော်မြဲ င
အောင်ပိုင်

စလင်း မြဲမုန်း ချောင်း ထွက်

ခွေး သေ ဝဆိပ်ကမ်း တွင်အပ်

ရန်

၁ ၂၅၀ ၁၀ ၂၆၀ မှာကုန် တော် မျိုး ငရွှေ
မြင်ယာလွဲလက်ထက် တော်
မြဲ ငတတုတ်

ပေါင်း ၅၃၀၀၀ ၅၀ ၃၀၅၀

ဒုက္ခဝတီမြစ်အဝမြို့အိုး ထုတ်တန်း ဆိပ်ကမ်း ၊ စကိုင်း မြို့မူး ဝရွာဆိပ်ကမ်း ၊
 ပုခန်း ငြီး မြို့ကွမ်း ရွာဆိပ်ကမ်း ၊ တောင်ထွင်း ငြီး မြို့ယင်း ချောင်းထွက်ဆိပ်ကမ်း
 မုန်း ချောင်း ထွက် ခွေး သေဝရွာဆိပ်ကမ်း များ ထွင်အဆောင် တော်မြို့နှင့်
 ကျွန်တော် မျိုး တို့ကိုထွဲဘက် စေလွှတ်သိမ်း ယူစုန် မြှော စေ၍ ကျွန်တော် မျိုး ငရွေသာ
 ထံ ပေး အပ် စေရန်အဆောင် တော်မြို့ကျွန်တော် မျိုး တို့လစာရံပုံစာရင်း ဘုရား ။
 ရွှေမြို့တော်က စောင့် နေနှိုး ဆော်

စေရန်လူစာရင်း ဘုရား
 ငသာထွန်း

၁ ၅၀ မှာအဝယ် တော်

ပေါင်း

အိုး ထုတ်တန်း ဆိပ်ကမ်း ထွင် စေ
 ဖွတ်ရန်လူစာရင်း ဘုရား

င အောင်မင်း
 င ရွှေမောင်
 င မြို့

၁ ၃၀ မှာယာလှည့်လက်ထက် တော်မြို့
 ၁ ၃၀ မှာကျွန်တော် မျိုး
 ၁ ၃၀ မှာ ၎င်း

ပေါင်း

၃ ၉၀'

မြင်း မူရွာဆိပ်ကမ်း သို့ စေလွှတ်
 ရန်လူစာရင်း ဘုရား

င ဘေပု
 င ကျိုင်း
 င မွဲ
 င ကောကိ

၁ ၃၀ မှာ ဝဲလှည့်နန်း စည်မြို့
 ၁ ၃၀ မှာ ၎င်း
 ၁ ၃၀ မှာကျွန်တော် မျိုး
 ၁ ၃၀ မှာ ၎င်း

ပေါင်း

၄ ၁၂၀ ၃

ပုခန်း ငြီး မြို့ကမ်း ရွာဆိပ်ကမ်း

ထွင် စေလွှတ်ရန်လူစာရင်း

ငါ့အိမ်ထောင်	၁	၃၀	မှာယာလှည့်လက်ထက်	တော်မြဲ
ငါ့အိမ်	၁	၃၀	မှာ	၄၀
ငါ့အိမ်	၁	၃၀	ကျွန်	တော် မျိုး
ငါ့အိမ်	၁	၃၀	မှာ	၄၀
ပေါင်း	၄	၁၂၀		

ယင်း ချောင်း ဝသို့ စေလွှတ်

ရန်လူစာရင်း ဘုရား

ငါ့အိမ်	၁	၃၀	မှာယာလှည့်လက်ထက်	တော်မြဲ
ငါ့အိမ်	၁	၃၀	မှာ	ကျွန် တော် မျိုး
ပေါင်း	၂	၆၀		

ခွေး ခေ ဝဆိပ်ကမ်း ထွင် စေ

လွှတ်ရန်လူစာရင်း ဘုရား

ငါ့အိမ်	၁	၃၀	မှာယာလှည့်လက်ထက်	တော်မြဲ
ငါ့အိမ်	၁	၃၀	မှာ	ကျွန် တော် မျိုး
ပေါင်း	၂	၆၀		

ရန်ကုန်မြို့ထွင်ကျွန် တော် မျိုး ငါ့အိမ်

သာ နှင့် တွဲဘက်ထမ်း ရွက် စေရန်

လူစာရင်း ဘုရား

ငါ့အိမ်	၁	၃၀	မှာယာလှည့်လက်ထက်	တော်မြဲ
စုစု	၁၄	၅၃၀		

(လုံး တော် စာရင်း)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ရေ မြေအချွင်ဆန္ဒ နှစ်ဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဝှင်လက်နက်စင်္ကြာသခင်ပဉ္စမသင်္ဂီယနတ်တင်အချွင်ဘဝှင်မင်း တ
ရား ကြီး ဘုရား လယ်မမြို့စား မင်း ကြီး မဟာမင်း လှရဘဇာကိုဗန်း မော်
မြို့ဝန်ခန့်တော် မူသည်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုသီတင်း ကျွတ်လပြည့် ကျော် ၁၂ ရက် ^{10 October 1871} နေ့နား ခံနေ နေ့
ရဘဇာ ကျော်သူထွင်ပြန်။

(သာမြတ်စိစု)

မြင်း မူရွာဆိပ်ကမ်း ရှိ ကောလင်း မြို့ရောက်လှသစ်လုံး ရေ ဂဠုဝါအသား
 ၇၇၅၄၊ ၆၀၊ ၇၇၅၅အသား ၁၀၊ ၂ စုသစ် တော်လှူရပ်အသား ၇၆၄၊ ၆ များ
 ကိုဏ္ဍန် တော် မျိုး ငရွေသာထံပို့အပ် ရောင်း ချရန်အဆောင် တော်မြင် ဘေပု၊ င
 ကိုင်၊ ကျန် တော် မျိုး င ကောက်၊ င မှဲ့တို့ကို ပေး အပ် စုန် မြော စေသည်။ မင်း ငြီး
 များ မှာအစီရင်ခံ၍ ဆင်ဆိုစုန် မြော စေရမည် ဝန် ထောက်မင်း တို့၊ မုန်
 ချောင်း ထွက် ခွေးသေဝဆိပ်ကမ်း မှာအဆောင် တော်မြင် ဘေတုတ်၊ ကျန် တော်
 မျိုး ငမြင်၊ ပုခန်း ငြီး မြို့စွမ်း ရွာဆိပ်ကမ်း မှာအဆောင် တော်မြင် ဆိုး ငြီး ၊
 ငစိုး မင်း ၊ ကျန် တော် မျိုး ငသေထွန်း ၊ င မောင်တို့ကို မူး ချောင်း ထွက်သစ်
 သလ္လာဝတီမြစ်ထွက်သစ် များ ကိုမှတ်သား သိမ်း ယူ အောက်မြို့ကျေး ရွာသို့စုန် မြော
 စေမည်စာရင်း ဆက်သွင်း ရာ ပါသည်အတိုင်း အဆောင် တော်မြင် ကျန် တော် မျိုး တို့
 နှင့်မြို့ရုံး ကသင့်ရအရာ ငှိုတွဲဘက်မှတ်သား စေပြီး လှင်အဆောင် တော်မြင် ကျန်
 တော် မျိုး တို့သို့ ပေးအပ် စုန် မြော စေဘုရားအမိန့် တော်မြတ်ဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရ
 သည်။ မင်း ငြီး များ မှာအစီရင်ခံ၍ ဆင်ဆိုမှတ်သား ထိမ်း သိမ်း စေရမည် ဝန်
 ထောက်မင်း တို့၊ တောင်ထွင်း ငြီး မြို့ကျေး ရောက်သည့်သစ် များ ကိုယင်း ချောင်း
 ဝဆိပ်ကမ်း ထွင်အဆောင် တော်မြင် ကျန် တော် မျိုး ထား ၍ အောက်မြို့ကျေး ရွာသို့
 ထုတ်ယူစုန် မြော ရန်သစ် များ ကိုအဆောင် တော်မြင် ကျန် တော် မျိုး တို့သို့ ပေး အပ်
 ပြီး လှင် အောက်မြို့ကျေး ရွာကျန် တော် မျိုး ငရွေသာ ငှိုရ ရောက် စုန် မြော ပို့
 အပ် စေဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည်။ မင်း ငြီး များ
 မှာအစီရင်ခံ၍ ရွေ့ဘဝါး တော် အောက်က စေလွှတ်သူအဆောင် တော်မြင် အောင်
 ပိုင်၊ ကျန် တော် မျိုး ငအိမ် တို့သို့ တောင်ထွင်း ငြီး မြို့ကျေး ရောက်သမျှသစ် မျိုး အ
 နက်အောက်မြို့ကျေး ရွာသို့စုန် မြော ရာ ကျန် ရန် စရိတ် ငွေနှင့်တကွ အသေချာ
 မှတ်သား ပေး အပ် စုန် မြော စေရမည်အကြောင်း နှင့် ဝန် ထောက်ကင်း ဝန်
 မင်း ငြီး မဟာစည်သူကို မှာထား ဆင်ဆိုရမည် ဝန် ထောက်မင်း တို့။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ ခုတန်ဆောင် မုန်း လဆန်း ၉ ရက် နေ့နား ၁၈ 21 October 1871

နေ မျိုး သင်္ဃာထွင် မှာ ။
 (လုံး တော် စါစု)

ကျွန်တော် မျိုး နေ မျိုး သီရိ ကျော်သူ ဒုဋ္ဌာ ဝတီ မြစ် ကျသစ် ၊ ချင်း ထွင်း မြစ် ကျသစ် ၊
 မူး မြစ် ကျသစ် ၊ ယင်း ချောင်း ထွက်သစ် ၊ မုန်း ချောင်း ထွက်သစ် များ ကို
 အောက်မြို့ ကျေး ရွာ သို့ စုန် မြေ ဝ စေ၍ ကျွန်တော် မျိုး နေ မျိုး သီရိ ကျော်သူ နှင့်
 အဆောင် တော် မြို့ တို့ က ရောင်း ချဆက်သွင်း ထမ်း ရွက် စေဘုရား အမိန့် တော်
 မြတ်ကို ဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည့်အတိုင်း ကျွန်တော် မျိုး နေ မျိုး သီရိ ကျော်သူ နှင့်
 တွဲဘက်၍ သစ် တော် များ ကို ဆုတ်ပတ် မှတ်သား စောင့် နေသိမ်း ယူ ရောင်း ချ
 ထမ်း ရွက် စေရန် အဆောင် တော် မြို့ ဝ ကြာညို ကို စေလွှတ်လာ စေသည် ၊ ရောက်
 လျှင် ကျွန်တော် မျိုး နေ မျိုး သီရိ ကျော်သူ နှင့် အဆောင် တော် မြို့ ဝ ကြာညို နှင့် ညိုနှိုင်း
 ၍ လွတ် တော် စာ နှင့် ပို ရောက်သည့် သစ် တော် များ ကို နှစ်ဦး စုံညီ အသေအချာ
 ကြည့်ရှု မှတ်သား သိမ်း ယူ ရမည် ၊ သိမ်း ရသစ် တော် များ ကိုလည်း အကျိုး တော် မ
 ယုတ်လျော့ စေရ ၊ နေ့ရက် မကြာ တွင် ကုန်လွယ် အောင် ကြိုး စား အား ထုတ် ရောင်း
 ချထမ်း ဆောင် ရမည် ၊ သစ် တော် မည် မှ ဆိုက် ရောက်၍ မည်သည့် အနှုန်း အစံ နှင့်
 မည် မှ ရောင်း ချသည် များ ကို သစ် ရောက်တိုင်း အဆက် မပြတ် တင်စာ လျှောက်စာ
 ပေး အပ် လျှောက်ထား လိုက် ရမည် ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ ခုတန်ဆောင် မုန်း လဆန်း ၂၄ ရက် နေ့ဆင်း ။^{26 October 1871}

(လုံး ထော် စိစု)

အဆောင်တော်မြဲ ဝ အောင်ပိုင်၊ ကျွန်တော်မျိုး ငအိမ်တို့တောင်တွင်း ငြီး မြို့
ယင်း ချောင်း ထွက်သစ်တော်များ က အောက်မြို့ကျေး ရွာသို့ထုတ်ယူစုန် မြှော
ရောင်း ချရန်ကောင်း မွန်သည့်သစ်များ ကို အောက်မြို့ကျေး ရွာသို့ထုတ်ယူစုန်
မြှော၊ ကျွန်တော်မျိုး ငရွှေသယံပို့အပ်စေမည်စေလွှတ်သွား စေသည့်ဖြစ်သည်။
အတွင်း တော်ကပေး အပ်သည့်မှတ်စာ၊ လွှတ်တော်မှစာများ ကို ဆောင်ယူ၊
ဝန်ထောက်ကင်း ဝန်မင်း ငြီး မဟာစည်သူရှိုရာ ရောက်သွား ၍ ပါသည့်မှတ်စာ
မှစာများ ကိုတင်ပြပြီး လျှင်ဝန်ထောက်ကင်း ဝန်မင်း ငြီး မဟာစည်သူကသစ်
ထိန်း အဆောင်တော်မြို့တို့ထံရှိသည့်သစ်များ ကိုပေး အပ်ရထုတ်ယူစုန် မြှောနိုင်
သည့်သစ်များ ကိုကြည့်ရှုရွေး ချယ်မှတ်သား ၍စာရင်း အသေအချာနှင့်ဝန်ထောက်
ကင်း ဝန်မင်း ငြီး မဟာစည်သူထံတင်ပေး လျှောက်ထား ပြီး လျှင်သစ်တော်စုန်
မြှောရန်မှာဝန်ထောက်ကင်း ဝန်မင်း ငြီး မဟာစည်သူကစေ့စပ်ငြားရမ်း ပေးအပ်လျှင်ငြား
ရမ်း စေ့စပ်ပေးအပ်သည့်အတိုင်း ငြီးကြပ်စုန် မြှော၊ ကျွန်တော်မျိုး ငရွှေသယံပို့
အပ်ရမည်။ သစ်မြှောစရိတ်ကုန်ဝင်ရန်ငွေနှင့်ပေး အပ်လျှင်လည်း သစ်တော်
မည်မျှစရိတ်ငွေမည်မျှနှင့်ပေး အပ်စုန် မြှောသည်များ ကိုသစ်တော်မစုန်မ
မြှောမှီခါတ်လှေတွင်စာရင်း အသေအချာတင်စာလျှောက်စာပေး အပ်၍ငြား
ရမ်း ငြီး ကြပ်ပို့အပ်ရမည်။ သစ်တော်များ ကိုစုန် မြှောထမ်း ရွက်သည့်အတွင်း ကိုယ်
ကျိုး ကိုယ်စီး ပွား နှင့်စပ်သည်များ ကိုတစုံတရာအကူး အသန်း အရောင်း အဝယ်မပြု
မလုပ်၊ သနား တော်မြတ်ခံရသည့်လစာငွေတော်များ ကိုသစား သုံး ၍စုန်
မြှောရန်သစ်တော်များ ကိုနေ့ရက်မကြန့်မကြာလမ်း ခရီး အပျက်အစီး မရှိရ
အောင်ငြီး ကြပ်လုပ်ဆောင်ထမ်း ရွက်ရမည်။ မှတ်စာပေး အပ်သည်ကိုမတည်။
သစ်တော်စုန် မြှောစရိတ်ငွေနှင့်သစ်တော်များ ကိုသုံး စား ရောင်း ချသည့်
အလုပ်အဆောင်နေရာမကျလမ်း ခရီး ပျက်စီး ဆုံး ပါး ရှိသည်။ အမှုတော်ကိုငြီး
ငြီး စား စား မထမ်း မရွက်၊ နေ့ရက်ကြန့်ကြာ၊ အငြီး တော်ယုတ်လျော့သည်။ တ
စုံတရာလစ်လပ် ပေါက်ပြား ငြား သိရလျှင်အဆောင်တော်မြဲ ဝ အောင်ပိုင် ။ ကျွန်
တော်မျိုး ငအိမ်တို့ရာဇဝတ်အပြစ်စီရင်မည်။

26 October 1871

26 October 1871

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ ခုတန်ဆောင်မုန်းလဆန်း ၁၄ ရက်နေ့စပါးအဆိုင်
တော်မြို့နယ်တော်မှူးတို့ကိုသစ်မှတ်တံဆိပ်ဘောင်ကံများ မှာကပ်၍လွှတ်သည်။
(လုံးတော်စီစု)

မူး ဝဂ္ဂဘတ္တဝါသိမ်း ထား သူအဆောင်တော်မြဲ ငမေပု၊ ငကျိုင်း ၊ ကျွန်တော်
 မျိုး ငကောက်၊ ငရွှေမောင်တို့မူး မြစ်ကျသစ်တော်များ ကိုမူး ဝဂ္ဂဘတစောင့်
 နေမှတ်သား သိမ်း ယူ၍ အောက်မြို့ကျေး ရွာဂိုဏ်းတော် မျိုး ငရွှေသထံ ရောက်
 သစ်တော်များ ကိုချဆောင်စုန် မြှော့ပို့အပ်စေမည်မှတ်စာပေး အပ်၍ မူး ဝ
 သို့စေလွှတ်သွား စေသည့်ဖြစ်သည်။ မူး ဝဂ္ဂဘသို့ ရောက်လျှင် မူး မြစ်ညာကကျ ရောက်
 သမျှသစ်တော်များ ကိုသစ်သိမ်း မြဲထုံး စံဂိုသည့်အတိုင်း အပြစ်အနာလွတ်ကင်း
 ကောင်း မွန်သည့်သစ်များ ကိုရွေး ချယ်သိမ်း ယူ၍ ဆုတ်ပတ် တောင်တအသေအချာ
 နှင့်စာရင်း မှတ်သား ပြီး လျှင် လေး ဦး အနက်အဆောင်တော်မြဲတဦး နှင့်ကျွန်
 တော် မျိုး တဦး ရွှေဘဝါး တော်အောက်လှာ ရောက်သိမ်း ရသစ်စာရင်း ကိုတင်
 ပေး ရမည်။ စာရင်း တင် ပေး ရာ အောက်မြို့ကျေး ရွာသို့ထုတ်ဆောင်ရန်လွှတ်
 တော်စာကို ပေး အပ်အတွင်း တော်ကဆင့်ဆိုရာ နာခံ၍ အဆောင်တော်မြဲတဦး
 နှင့်ကျွန်တော် မျိုး တဦး တွဲဘက်ကြီး ဣပ်ပြီး လျှင် အောက်မြို့ကျေး ရွာကျွန်တော် မျိုး
 ငရွှေသား ထံ ရောက် အောင်တွဲစွဲစုန် မြှော့ပို့အပ်ရမည်။ တကြိမ်ပို့အပ်၍ ရွှေဘ
 ဝါး တော်အောက်သို့ပြန်လာ မူး ဝသို့ပြန် ရောက်မှ နောက်တကြိမ်စုန် မြှော့ရန်
 သစ်ကိုအထက်နည်း ဆင့်ဆိုရာ နာခံ၍ အောက်မြို့ကျေး ရွာသို့စုန် မြှော့ရမည်။ သစ်
 တော်များ ကိုဘောင်တွဲစွဲစုန် မြှော့သည်မှာလည်း လမ်း ခရီး အပျက်အစီး အတိမ်း
 အပါး မရှိရ အောင်အဆောင်တော်မြဲတဦး ကျွန်တော် မျိုး တဦး နှစ်ဦး ကိုယ်တိုင်
 သစ်ဘောင် နှင့်အတူလိုက်ပါစီး နင်း ၍ကြီး စား အား ထုတ်ထမ်း ရွက်ရမည်။ သစ်
 ဘောင်တွဲစုရိတ်၊ မြှော့စုရိတ်မှစ၍အတွင်း တော်ကထုတ် ပေး သမျှ ငွေတော်များ
 ကိုလည်း အထိန်အချန်အကဲ့အဝှက်အပျောက်အပျက် မရှိစေရ။ သုံး ကုန်သင့်သည့်အရာ
 များ မှာသာအဆောင်တော်မြဲကျွန်တော် မျိုး တို့နှစ်ဦး စုံညီ၍ဖြစ်စေ၊ လေး ဦး
 စုံညီဖြစ်စေစာရင်း အသေအချာမှတ်သား ပေး သုံး ရမည်။ မှတ်စာပေး အပ်
 သည်ကိုမတည်။ သစ်သိမ်း သစ်ယူသစ်ထုတ်သစ် မြှော့ နေရာမကျ၊ လရက်မကြန့်မကြာ
 တန်ကြန့်ကြာအကျိုး တော်ယုတ်လျှော့လစ်လပ်ကြောင်း ၊ သစ်တော် ငွေတော်များ
 ကိုတစုံတရာထိန်ချန်ကဲ့ဝှက်ယူငင် ရောင်း စား ကြောင်း များ နှင့်ကြား သိရ
 လျှင်အဆောင်တော်မြဲကျွန်တော် မျိုး တို့ကိုရာဇဝတ်အပြစ်စီရင်မည်။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ ခုတန်ဆောင် မုန်းလဆန်း ၁၄ ရက်နေ့စာပါ
 အဆောင်တော်မြို့ကန်တော်မျိုးတို့ကိုအပ်ငှင်းမှတ်စာနည်းတူဒုဌာဝတီဆီရ်၊
 ပုခန်းကြီးဆီရ်၊ မုန်းချောင်းဆီရ်များသို့စေလွှတ်သည်ကန်တော်မျိုးအဆောင်
 တော်မြို့တို့အသားတောင်းတံဆီရ်များနှင့်အပ်။
 (လုံးထော်စိစု)

6 November 1871

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတန်ဆောင်မုန်း လပြည့်ကျော် ၁၀ ရက် နေ့ဝန်ထောက်
 လယ်ဝန်ပြင်တော်ရွာစား ကိုအထွင်း ဝန်ခန့်သည့်ကလအစဉ်အထွင်း ဝန်ခန့်နည်း
 ပြန်တမ်း အပ်သည်။
 (မကွေး လှစိစု)

6 November 1871

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတန်ဆောင်မုန်းလပြည့်ကျော် ၁၀ ရက်နေ့မင်္ဂလာမြင်းဝန်
 ဦးသိုင်းဖြူကိုဝန်ထောက်ခန့်ကတလရောင်းရင်းဘက်ကိုနှုတ်သိမ်း၍အစဉ်ဝန်ထောက်
 ခန့်နည်းပြန်တမ်းအပ်သည် ။ ဦးစံငြိမ်းကိုဝန်ထောက်ခန့်ကတလအစဉ်
 ဝန်ထောက်ခန့်နည်းပြန်တမ်းအပ်သည် ။ ဦးချန်ကိုဝန်ထောက်ခန့်ကတလအစဉ်ဝန်ထောက်
 ခန့်နည်းပြန်တမ်းအပ်သည် ။

(မ ကျေး ဇွ စာစု)

ပုခန်း ငြီး မြို့ကွန်ရွာဆိပ်ကမ်း ထွင်သစ် တော်အမှတ်အသား အသိမ်း အယူထား
သူအဆောင် တော်မြို့ငါးကြီး ၊ ငစိုး မင်း ၊ ကျွန်တော် မျိုး ငယာထွန်း ၊ ငမောင်
ကလေး တို့တမူး ခန်း ပတ်မြို့ကတပ် ရေး ပြည်လုံး စက်ရောင်စာ ရေး ငယာနုတို့
နှင့်ဆိုက် ရောက်ဆက်သွင်း သည်သစ်အသား ၁၅၀၀ ကျော် များ ကိုပုခန်း ငြီး မြို့
ရုံး ကထား သည်အရ ဝါးတို့နှင့် စုံညီသစ်သိမ်း မြေထုံး စံအတိုင်း ဆုတ်ပတ်မှတ်သား
သိမ်း ယူ၍ အထက်မှတ်သား ပေး အပ်ဆင့်ဆိုသည်အတိုင်း ဆုတ်ပတ် တောင်တစာ
ရင်း အသေအချာ များ နှင့် လျှောက်ထား လိုက်ရမည်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုနှစ် တော်လဆန်း ၆ ရက်နေ့ ခန်း ပတ်မြို့

17 November

1871

ငအုပ်ကိုအပ်။

(လုံး ထော်စိစု)

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလဆန်း ၉ ရက် နေ့သီတင်းကျွတ်တော်မူသည့်နေ့၊
 ၂၀ November 1871
 ကျော်အချိန်တိုင်
 မြောက်ဗမာပြည် နန်းစား စကား ဘုရား ၊ သစ်ဆုတ်သစ်
 ပတ်သိက္ခာများ နားလည်ယုံလောက်သူကိုအလှူအမြန် စေလွှတ်ပါ။ မည်သည့်နေ့ရက်စေ
 လွှတ်မည်ကို နန်းနှင့် ပြန်ပါ။ နန်းစား စကား ဘုရား ၊ သစ်ဆုတ်သစ်
 သစ်ပတ်သိက္ခာများ နားလည်သူလျှင် နန်းစား ဝန်ထမ်း အောင် ၊ ဝန်ထမ်းတို့ကို (သက္ကရာဇ်)
 ၁၂၃၃ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလဆန်း ၁၀ ရက် နေ့မိတ်လှေအဆောင် ၂၁ November 1871
 တော်မြင်အုပ်နှင့်အတူ
 ထည့်အပ် စေလွှတ်လိုက်ပါသည်။ သစ်မှတ်ငွေခံ ၊ ငွေထိမ်းလူမှ ဝန်ထောက်မင်း
 ကိုယ်တိုင် ပို့သည့် ဖြစ်၍ အခြား ယုံကြည်ရမည့်လူကို စေလွှတ်ရန် မရှိဝန်ထောက်မင်း
 ယုံကြည်သူကိုသာ ဝန်ထောက်မှတ်သား ထမ်းရွက်ပါစေ ဝန်ထောက်မင်း ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလဆန်း ၁၀ ရက် နေ့၊
 ၂၁ November 1871
 တော်ငါး ညွှန်
 ကို စေလွှတ်၍ နန်းဆရာ ဝန်ထောက်အပ် ။
 (လုံး တော်စာစု)

ဆွဲမနိုင် လှေ တော် ပဲ့နင်း ပဲ့ချိတ် သွေး သောက်ကြီး တို့၊ အဝမြို့အိုး ထုတ်တန်း
ဆိပ်ကမ်း ဂြိုသစ် တော် များ အနက် အောက်မြို့ ကျေး ဂွာသို့ထုတ်ယူ စုန် မှော့ ဝရန်
သစ်လုံး ရေ ၂၀၀ ကျော်ကုန်း ထွင်တင် ဂြိုသည်ကို နေ့ရက် မဂွဉ် မကြာ စေရသစ်
တော်သိမ်း အဝမြို့စာ ရေး အဆောင် တော်မြဲကွန် တော် မျိုး တို့ဆင့်ဆိုရ နာ
ခံ၍ ဘောင်ထွဲလှုပ် နိုင်သည့်ဆိပ် ရောက်ချ ဆောင် ပေး အပ်ရမည်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုနတ် တော်လဆန်း ၁၄ ရက် နေ့ကွန် တော် မျိုး ငါမြို့¹⁸⁷¹

အပ်။

(လုံး တော် စါစု)

အဝမြို့လှကြပ်ပွဲအုပ် ဟောင်း နေမျိုး သီရိစည်သူအဝမြို့အိုး ထုတ်တန်း ဆိပ်ကမ်း ရှိ
သစ်တော်များ အနက် အောက်မြို့ကျေး ရွာသို့ထုတ်ယူစုန် မြှော့ရန်စာရင်း တင်
ရပါဝါ၂ကဉ်ထိလှသစ်လုံး ရေ၁၅၆၊ အသား ၁၇၃၊ ဂုံ၊ ခွံ၊ ဝါ၂ကဉ်ထိ
ရပ်သစ်လုံး ရေ ၇၅၊ အသား ၄၈၊ ဂုံ၊ ခွံနှစ်စုသစ်လုံး ရေ၂၃၁၊ အသား
၂၂၁၊ ဂုံ၊ ခွံများ ကိုအဆောင်တော်မြို့အောင်မင်း နှင့်သင့်ရကဏ္ဍန်တော်
မျိုးတို့ကိုပေး အပ်စုန် မြှော့စေမည်ဖြစ်သည်။ သစ်တောထိန်း အဆောင်တော်
မြို့အဝမြို့စာ ရေးတို့နှင့်လှကြပ်ပွဲအုပ် ဟောင်း နေမျိုး သီရိစည်သူကတိုင်း တာ
ဆုတ်ပတ်မှတ်သား ပြီး လျှင်စာရင်း အသေအချာနှင့် လျှောက်ထား ရမည်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ခုနှစ် တော်လဆန်း ၁၄ရက် နေ့ကျွန်တော်မျိုး ငမြို့ 1871

အပ်။

(ဂုံး တော် စာစု)

မူး ချောင်း ထွက်လွှာသစ်လုံး ရေ ၆၉၄၊ အသား ၇၀၉၊ ဂုံ၁၊ ဂုတ်သစ်လုံး
ရေ ၁၁၀၊ အသား ၅၄၊ ဂုံ၁ များ ကိုရန်ကုန်မြို့ရှိ ကျွန်တော် မျိုး င ခေမာသ
ထံပို့အပ် ရောင်း ချဆက်သွင်း ရန်အဆောင် တော်မြဲ ငကြိုင်၊ ကျွန်တော် မျိုး င
ကောက်တို့ကို ပေး အပ် စုန် မြှော စေသည် မင်း ကြီး များ မှာ အစီရင်ခံ၍ ထုတ်
ယူ စုန် မြှော ပို့အပ် စေရ မည် ဝန် ထောက် မင်း တို့။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုပြာသိုလဆန်း ၁ ရက် နေ့နား ၁၁ နေ့ မျိုး မင်း လှ
သင်္ခယာတွင် မှာ။

(လုံး တော် စါစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒနိဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဂွင်လက်နက်စင်္ကြာသခင်ပဉ္စမသင်္ဂါယနာတင်အသွင်တဝဂ္ဂင်မင်း တ
ရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိသည်။ ကင်း ဝန်မင်း ကြီး မဟာစည်သူကိုဝန်ကြီး
ခန့်တော်မူသည်။ သို့ခန့်တော်မူကြောင်း လည်း ကင်း ဝန်မင်း ကြီး မဟာစည်
သူသည် မင်္ဂလာအိမ်တော်ပါကွန်တော်မျိုး ဖြစ်သည်နှင့်အညီ ကျေးဇူး သစ္စာ တော်မြတ်
နှစ်ပါး ကိုစောင့်သိရိုသေစွာအမှုတော်ကို ဖြောင့်ဖြောင့်ရိုးရိုး ကြိုးစားအား
ထုတ်ထမ်း ရွက်သောကြောင့်အမည်နေရာအထိုက်အလိုက်သနား ပြုစုတော်မူသည်နှင့်
အညီအထွင်း မှုပြင်မှုမှစ၍ခပ်သိမ်း သောစီရင်ခင်း စီရင်ဘွယ်အလုံး စုံကိုကွမ်း
သိနား လည်သသူအထူး သဖြင့်ယုံမှတ်သနား တော်မူသည်ကွန်တော်မျိုး ဖြစ်သော
ကြောင့်မင်း ညီမင်း သား များ တော်မတ်တော်ကွန်တော်မျိုးအပေါင်း တို့ထွင်ထမ်း
ရည်ရွက်ရည်ကို ရွေးချယ်စီစစ်တော်မူ၍အဂ္ဂမဟာသေနာပတိအချုပ်ကြီး အကိုင်ကြီး
တို့အရာနှင့်ဝန်ကြီး ခန့်တော်မူသည်။ ဝန်ကြီး ဆိုသည်အရာသည်ငါအသွင်ကေရာဇ်
မင်း မြတ်တို့ထွင်ရာဇဌာနီ ရွှေပြည်တော်ကြီး မှစ၍အခြေအရံများ သောတိုင်းနိုင်
ငံအနီး အဝေး ပြည်ရေး ရွာမှခပ်သိမ်း သောစီရင်ခင်း စီရင်ဘွယ်အလုံး စုံ
ကိုထောက်မြှော်၍သဘာဝတော်ထွန်း ပပင်လင်း ကြောင်း အကျိုးစီးပွား တော်
များ၍သား တော်အစည်မြေး တော်အဆက်တိုင်း ကား နိုင်ငံတော်စည်ပင်သာ
ယာကြောင်း များ ကိုအမြဲနှလုံး သွင်း၍စီရင်ရသည်။ ဓမ္မဝတ်ရာဇဝတ်လောက
ဝတ်အကြောင်း သုံးပါး ကိုကွမ်း သိနား လည်သည်နှင့်အညီ ရှေးအဂ္ဂမဟာသေနာ
ပတိတို့အင်ကိုထောက်၍ဝန်တို့နှင့်ညီညွတ်စွာခန့်ထား စီရင်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပို့လွဲဆန်း ၆ ရက် ရေနွှတ်တော်ထွင်ဝန်ရှင်တော် ¹⁵ January 1872

ခန်း ပတ်မြို့စား မင်း ကြီး ဝန်ထောက်တော်အစုံအညီထွင်နား ခံတော်နေမျိုး
ရာဇကျော်သူထွင်ပြန်။
(မျိုး ကြည့်၊ ပု၊ ၆၃၆)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ဂေ မြေအသွင်ဆန္ဒ န်ဆင် မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဂွင်လက်နက်စင်္ကြာသခင် ပဉ္စမသင်္ဂါယနာတင်အသွင်ဘဝဂွင် မင်း တ
ရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိသည်။ ပန်း တည်း ဝန်မဟာ မင်း လှ ကျော်ထင်ကို
ဝန်ထောက်ခန့်တော် မူသည်။ သို့ခန့်တော် မူ ဧကောင်း လည်း ပန်း တည်း ဝန်မ
ဟာ မင်း လှ ကျော်ထင်သည် ကျေး ဇူး သစ္စာ တော် နှစ်ပါး ကို စောင့်ထိရို သေစွာ
အမှုတော်ကို ဖြောင့် ဖြောင့် ရိုး ရိုး ဤ စား အား ထုတ်ထမ်း ရွက်မည်သူယုံမှတ်
သနား တော် မူသည်။ ကျွန် တော် မျိုး ဖြစ် သော ဧကောင်း ဝန်တို့ကို ထောက် မလှုံ ဆော် စီမံ
မည်ဝန် ထောက်ခန့်တော် မူသည်။ ငန် ထောက်ဆိုသည့်အရာ သည် ငါအသွင် ဧကရာဇ်
မင်း မြတ်တို့ထွင် ဝန်တို့သည်ပြည် ရေး ရွာ မှာမှ စ၍ ခပ်သိမ်း သော စီရင်ဘွယ်စီရင်
ခင်း အလုံး စုံကို မလစ် မဟင်း ရ အောင် ရှေ့ နောက် မှော် ထောက်၍ ခန့်ထား စီ
ရင်ရန်အလွန်ကျယ် ဝန်း လှ လေသည်။ သို့ကျယ် ဝန်း လှ လည်း ရံဖန်ရံခါ မေ့ကျန်သည့်
အရာ မေ့ကျန် လေတန် ရာသည်။ ငန်တို့စီရင် ခန့်ထား သည့်အရာ များ ထွင် မေ့ကျန်
သည့်အရာ ရှိလျှင်သတိရှိသည့်အတိုင်း သည်အရာ မှာ မည်သို့စီရင် ခံရာတွင် မည်သို့စီရင်
၍ ရှိသည်။ သည်အချက် များ မှာ မည်သို့ရှိခိုး သံ တော် ဦး တင် ရာတွင် အမိန့် တော် ဗျာ
ဒိတ် တော်အတိုင်း စီရင်ပြန်ဆိုမှာထား ရှိသည်ပြသ၍ အစီရင် ခံ၊ လွတ် တော် ရုံး တော်
သည်ကျန် တော် မျိုး ဆင်း ရဲသား တို့ကိုး ကွယ် ရာဖြစ် သော ဧကောင်း တယောက်ကို တယောက်
ညှင်း ပန်း နှိပ် စက်သည့်အမှုမှ စ၍ ခပ်သိမ်း သော အမှုအ ဧကောင်း အရာ ရှိလျှင်လွတ်
တော် မှာ အစီရင် ခံသည့်အမှုအရပ်ရပ် နိုင်ငံ တော် မြို့ပြ ကျေး ရွာ အနီး အဝေး များ
က အစီရင် ခံ ရောက်သည့်အရာ များ မှာလည်း မ ထွေး မရှက်ရ စင်ကြယ် အောင် မေး
မြန်း စစ် ဧကောင်း ဝန်တို့ကို အစီရင် ခံသည့်အရာ ရှေ့ နား တော်ကြား ဆက်သွင်း
သည်အရာ များ ကို စေ့ စေ့ငု ငု ထောက်ရှု မေး မြန်း စစ် ဧကောင်း ထုတ်ဆိုချက် နှင့် စကား
အရကို ထောက်၍ လှုံ ဆော် ရမည်။ မင်း ညီမင်း သား များ တော် မတ် တော် မှ စ၍ အမှု
ထမ်း ကျန် တော် မျိုး အပေါင်း တို့မှာလည်း အမှုတော်ကို ညည်း နေကြီး စား အား ထုတ်
မပြတ် မလပ်ထမ်း ရွက်၍ သနား တော် မခံရကြောင်း ကျန်သည့်အရာ ရှိလျှင်လည်း မည်သ
သူ မည်သို့အမှု တော်ကို ထမ်း ရွက်ရည် ရှိသည့်အချက် များ ကိုလည်း ဝန်တို့ကို ပြသ၍ အစီရင်
ခံ၊ အလုံး စုံ စီရင်ဘွယ်စီရင် ခင်း ရှိသမျှကို မေ့ ဝတ်၊ ရာဇဝတ်၊ လောကဝတ်ကို ထမ်း

သိနာ: လည်သည်နှင့်အညီ မပြတ် မလပ်လျှံ ဆော်စီရင်ရမည်။

15 January 1872

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပို့တွဲလဆန်း ၆ ရက်နေ့လွတ်တော်ထွင်ဝန်ရှင်တော်
ခန်း ပတ်မြို့စား မင်းကြီး ဝန်ထောက်တော်အစုံအညီထွင်နာ: ခံနေမျိုး ရာဇ
ကျော်သူထွင်ပြန်။

(ဖလံခုံ စာစု)

ပဌမ၊ (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ခုတပို့တွဲလဆန်း ၁၀ရက် နေ့နိုင်းငံတော်အတွင်း
 အရပ်ရပ်မြို့ကျေး၊ ရွာဂိုဏ်း၊ အုပ်ဂိုဏ်း၊ ထောက်တို့ကိုသုဓမ္မာဆရာတော်တို့ဆင့်ဆို
 လိုက်သည်။ မြေဒူး၊ မြို့ခေါ်သင်္ကြံမြို့ကျေး၊ ရွာရွှံ့ဂိုဏ်း၊ အုပ်ဂိုဏ်း၊ ထောက်တို့၊ သာသနာ့
 ဒါယကာမဟာဓမ္မရာဇ်တရား၊ မင်း၊ မြတ်သည်ရှေး၊ ရှေး၊ သောတာပလာဘဝအထူး
 တို့၌ဘုရား၊ ပစ္စေကဗုဒ္ဓါအရိယာသုတော်ကောင်း၊ တို့ထံပန်ဆင်ပန်ကဲ့သို့၊ သော
 ဆုထူး၊ ပုညဒဗ္ဗသမ္ဘာရအဆောက်အဦးတို့သည်ဥဇာဏ်ရူပရီရဲရဲငြိသကဲ့သို့သုဘဝဇာတိ
 တော်အဖြစ်၌အမြိုက်နိဗ္ဗာန်လွယ်လင့်တကူလှမ်းယူတော်မူလိုသည်သမ္မာဆန္ဒတော်ဖြင့်
 ဒါနသီလဘာဝနာသုံးဖြောတရားတို့ကိုနေ့ညမခြားသတိတရားတည်းဟူသော
 အဇ္ဈတ္တကလျာဏဓိတ္တကိုသုံးစွဲတော်မူသဖြင့်အလှူဒါနစာဂတရားတို့ကိုမပြုမှီကာလ
 ရှေးမဆွကပင်မဂဉာဏ်ဖိုလ်ဉာဏ်ကိုရည်သန်တော်မူခြင်း၊ လျာဆဲစွန့်ဆဲအခါစဉ်
 လျှက်မဂဉာဏ်ဖိုလ်ဉာဏ်ကိုလျှင်မြန်စွာမျက်မှောက်ရောက်သောမနေမကိမိရှိသည့်
 အတိုင်းသီလဘာဝနာအရတို့၌လည်းဒါနအရခန့်ကဲ့သို့ပင်လျှင်မြန်စွာမျက်မှောက်
 မဂဉာဏ်ဖိုလ်ဉာဏ်သို့ရောက်လိုသောသမာဆန္ဒဒိဋ္ဌိဇုကမ္မရှိသည်ဖြစ်၍ကုသိုလ်ကောင်း
 မှတည်းဟူသောမျိုးစေ့၏စိုက်ပျိုးရသလယ်တောမြေကောင်းသဖွယ်ဖြစ်သောသဗ္ဗညု
 မြတ်စွာဘုရားသာသနာတော်မြတ်သုံးရပ်တို့နှိုက်လည်းအမှိုက်သရိုက်နှင့်တူသောသူ
 ယုတ်ဒုဿိလအလိန္တီပုဂ္ဂလဒုပ္ပစ္စဖြစ်သောသာသနာတော်မြတ်၏တံသင်းခလုတ်ဆူးငုတ်
 တို့ကိုမရှိစေရ။ သိက္ခာကာမလိန္တီပေသလသီလဝန္တစစ်ဖြစ်သောလိန္တီသုတော်ကောင်း
 တို့ကိုသာစည်ပင်ထွန်းကားပြန့်ပွားစေ၍သာသနာတော်မြတ်ကိုအလွန်ပွင့်လင်းစေ
 ခြင်း၊ တန်ဆောင်မုန်းလသုဒ္ဓါအခါလရောင်မြင့်သောဤကံ၏အတူဖြစ်စေတော်
 မူလိုသည်နှင့်အညီသာသနာတော်မြတ်နှိုက်ခိုင်မာတင်းကြံ့သောဂုဏ်သုံးသာမဏတို့
 ကိုလည်းဝိနည်းတရားတော်လိရှိသည့်အတိုင်းအပြောသုက္ကရာဇ်ကဲ့သို့မနေမူ
 ၍အပတ်တကုတ်အားထုတ်ကျင့်ကြံနေထိုင်စေလိုသည်ဖြစ်၍သာသနာတော်တိုးတက်လိန္တီ
 ပေသလသိက္ခာကာမသီလဝန္တသုတော်ကောင်းတို့ပွင့်လင်းစည်ကားအောင်
 ဂိုဏ်းအုပ်ဂိုဏ်းထောက်ပြုလုပ်သည်ပုဂ္ဂိုလ်တို့လည်းအတ္တဘုမေဝပဌမံ၊ ပဋိဋ္ဌပေ
 နိဝေသယေ၊ အထညမနုဿာသေယျ၊ နကိလေသေယျပဏိတောဟူသောပါဠိတော်အ
 ရဂိုဏ်းအုပ်ဂိုဏ်းထောက်တို့ကမိမိကိုယ်ကိုအရင်းစ၍ဝိနည်းလေးစောင့်။

ဒသ ဓမ္မသုတ်၊ အနတ္တလက္ခဏသုတ်၊ အန္တကဝိန္နသုတ်၊ အဘဒိတ္တသုတ် များ ကို နှုတ်ရ ဆောင်
 ရွက်ပြီး လျှင် ဂိုဏ်း တွင်း ရှိ ရဟန်း သာမဏေတို့ကို ပေါ့လျော့ နေထိုင် မရှိ စေရ၊ ကျောင်း
 နေ ပုဂ္ဂိုလ်တို့မှ ခန္ဓမာတိကာ ခုနွယ်ကွာ နှင့် ၎င်း သုတ် လေး သုတ် များ ကို နှုတ်ရအာဂုံ
 ဆောင်ရွက် စေခြင်း ၊ ၎င်း ကျောင်း နေ ပုဂ္ဂိုလ်တို့ကို နှိတ်တင်း နေထိုင်ကြသည့် ရဟန်း
 တို့ကိုလည်း ခန္ဓမာတိကာကို နှုတ်ရအာဂုံ ရွက် စေပြီး လျှင် ခုနွယ်ကွာကို အလေ့အလာ ပြု
 ၍ ဒသ ဓမ္မသုတ်၊ အနတ္တလက္ခဏသုတ်၊ အန္တကဝိန္နသုတ်၊ အဘဒိတ္တသုတ် များ ကို နှုတ်ရအာဂုံ
 ရွက် ဆောင် စေခြင်း ၊ သာမဏေတို့မှ ပစ္စ ဝေက္ခဏာ ၊ လိင်ဒါဏ် ယေဒီယု၊ ခဏ္ဍကဝတ်
 ခုနွယ်ကွာ ယအနက် ဝါဠီ အနတ္တလက္ခဏသုတ် များ ကို ရှိ ရ မိ မိ ရှိ အောင်ဆရာ ဖြစ်သူတို့ထံက
 အံသရဇ္ဈယ် စေပြီး လျှင် သာမဏေတို့၏ အသင်အပြင် သာမဏေတို့၏ အရာ နှင့် ပြည့်စုံ စေ
 ခြင်း ၊ ဝတ်တက် ဝတ်ကပ် ကြ ရာ ခွဲလည်း ၎င်း ကျက်မှတ်သည့် သုတ် များ နှင့် ပုဂံတိ တော်
 ဂုဏ် တော် များ ကို မပြတ် မလပ် ရွတ်ဖတ် သရဇ္ဈယ် စေပြီး လျှင် ဝိနည်း သိက္ခာ ပုဒ် တော်
 လာ ရှိ သည့် အတိုင်း သဒ္ဓါတရား တိုး ပွား အောင်တရား ဓမ္မ ပြောဟော ပြသကြ ရမည် ၊
 သာသနာ တော် မြတ်သုံး ရပ်တို့တွင်လည်း မူလဘူတဖြစ် သော ပရိယတ္တိ သာသနာ တော်
 စည်ပင်ထွန်း ကား အောင် ဝါဠီ အဋ္ဌကထာ ဋီကာတို့ကို သင်ကြား ကာ မဟာ မဖြစ် စေရ ၊
 ကာယ ဗလညာဏ ဗလအ လျှောက် မိမိ ရ ရ သင်ကြား တက်အံ စေခြင်း ငါအကြီး အအုပ်ပြုလုပ်
 သည့် ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း ထောက် ပုဂ္ဂိုလ်တို့က ပရိယတ္တိ သာသနာ တော်တိုး တက် အောင်တိုက်
 ထွန်း နှိုး ဆော်ကြ ရမည် ၊ ပဋိပတ္တိ သာသနာ တော် မြတ်အရာ ခွဲလည်း မြတ်စွာဘုရား
 ပယ်ရှား စက်ဆုတ် တော် မူအပ် သော ကုလဒူသန ဝှစ်ပါး ၊ အ နေသနတရား နှစ်ဆယ်
 တပါး တို့တွင် အကြီး ဝင် သော သစ်သီး ပေး ခြင်း ၊ ပန်း ပေး ခြင်း စသည် အမျှ ရွှေ
 လုပ် ငွေလုပ်ထိုး ထွင်း လက်ဖွဲ့ခါး လှည့်အင်း အိုင် မီး တိုင်ယကြာ ဂါထာ ဗေဒင်တို့ကို လေ့
 လာ ပြုစား တီး ခြင်း အမျှ ဒါယကာတို့ သဒ္ဓါ ဒေယုဖြစ် သော ပစ္စည်း ဝတ္ထုတို့ကို မအပ် သော
 သုံး ဆောင်ပြုလုပ် ဒုပ္ပရိ ဘောဂ ၊ ကာယ ဝိက္ခယ စသည်တို့ကို ရှောင်ကြဉ်ခြင်း ၊ အကပ္ပိ
 ရအနာမာ သတို့ကို မအပ် သော ခံခြင်း ၊ မြို့တွင်း ရွာတွင်း ဝင်ပြ သော အခါ ခွဲလည်း
 အကြောင်း ခဲ့ဘိနပ်စီး ခြင်း ၊ သဝိတ် ပရိက္ခရာ စသည်တို့ကို ရှောင် ၊ ချစ်စီး ပွား ပြု
 လုပ်ခြင်း ၊ ဥယျာ ညီလယ်ယာ ပေါင် နံပြုစု စိုက် ပျိုးခြင်း ၊ ဂီတသံသ ဋ္ဌလူတို့ နှင့် ရေခါ နေခါ ချစ် ရေခါ

ဝယ် ဖေါက်ကား စီး ပွား ပြုလုပ်ခြင်း ၊ ရွေး ခြံချခြင်း ၊ မီး ပွဲတုံး ပွဲဇာတ်ပွဲရုပ် နား
ပွဲအရပ် ပွဲ လှေပွဲလှည်း ပွဲ စသည်တို့ကို ခံခြင်း ၊ ကြည့်ရှုခြင်း ပ ယောဂမကင်း အား ထုတ်
ရွက် ဆောင်ခြင်း ၊ လူ့ကိုးကဲ့သို့ ခက်တင် မောင်း နင်း ဆဲ ရေး ပြောဆိုခြင်း ၊ မင်း
မင်း အမတ်တို့နှင့် စပ်လျှင်း သောသူခိုး ဓါး ပြုတို့ကိုလက်ခံသိမ်း ထား ၍ ဂဟန်း သာ
မဏေပြုလုပ်ခြင်း ၊ ဂဟန်း တို့နှင့် မစပ် မအပ်လူတို့၏အသုံး အဆောင်ဖြစ် သော ဓါး
လုံ သေနတ်တို့ကို သို့မှီသိမ်း ထား အနီး အပါး သို့ ဆောင်ယူသွား ခြင်း စသည်တို့ကို မပြု
မကုန် အောင် ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း ထောက်တို့ကတင်း တင်း ကြပ်ကြပ် နိုင် နင်း အောင်
ဆင့်ဆိုမြစ်တား ဖြေရမည် ၊ ဖြိုဖွင်း ရွာတွင်း သို့တစ်စုံတခု သော အကြောင်း နှင့်သွား
ဖြေရာ ခွဲလည်း သိက္ခာပုတ် တော်လာ ဂြိုသည့်အတိုင်း ကောင်း စွာ ဝတ်ရုံခြင်း ၊ ကပတ်
သီး ထွယ်ခြင်း စသော ရွေး စသော အိမ်ခြံ ကောင်း စွာ စောင့်ရှောက်သွား လာခြင်း ၊
မအပ် သော ဝဇီ ဝိညာဏ်ဖြင့် တောင်း ခံရှာ မှီး ခြင်း ၊ ခေါ်စေရမှီတင်း လှည့်ပတ်ရာ ခွဲ
လည်း သာသံသ မနသာ ဂုဗ္ဗ မဂ္ဂိပြည်သူသတ္တ ဝါဒ များ တို့သ ချိတရား ပျက်ပြား ဆုတ်ယုတ်
အောင်ဟိ ရိသြတပွတရား ကို မစောင့် ဝဲလျက် ခြေလက်တွဲလဲအာ ရောဂပတ်ဖွဲ့လျက် ဖ
ယိုဖရဲဖြစ် သော ဝိနိဇဇ် ယုတ်မာသည် များ ကို အချင်းချင်း ပြောကြား နေထိုင်
ခြင်း များ ကို မပြုမကုန် ဖြေရာ အောင် ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း ထောက်တို့က ဆင့်ဆိုဆုံး မပြု
ဝါဒ ပေး ဖြေရမည် ၊ ပစ္စည်း ပရိစ္ဆာဒသုံး ဆောင်ဖြေရာ ခွဲလည်း ပုဂ္ဂလသန္တက ၊
သေနသန သန္တက ၊ သံကဝသန္တက များ ကို ပိုင်း ခြား မှတ်သား ၍ သုံး ဆောင်ခြင်း ၊
သင်္ကန်း သပိတ်တို့ကိုလည်း မအပ် သော အထည် မအပ် သော အရောင်အဆင်း မအပ်
သော ဆိုး ရည်တို့ကို ရှောင်ကြင်ကြပြီး လျှင်အပ် သော အထည် အပ် သော အရောင်အ
ဆင်း အပ် သော ဆိုး ရည်တို့ကို သုံး ဆောင်ဖြေ အောင်မြစ်တား ဆင့်ဆိုဖြေရမည် ၊
ဥပသမ္ပတကံကို ရွက် ဆောင်ဖြေရာ ခွဲလည်း အဒိဋ္ဌာ နိဝိတပွနာ လောကီသည် ၊ သပိတ်
သင်္ကန်း တို့ကိုပြည်စုံ စေ၍ ဥပဇ္ဈယ်ပြုထိုက်သည် ဆရာတို့ထံ ဥပဇ္ဈယ်ယူ စေပြီး လျှင်သိထိလ ၊
ဓနိတအစ ဂြိုသည့်တို့ကို နေရာ ဖြေဆိုစွမ်း နိုင် သော ညာတိကမ္မ ဝါစာဆရာတို့နှင့် ဥပသမ္ပ
ဒကံကို ရွက် ဆောင်ဖြေရာ အောင် ဆင့်ဆိုဖြေရမည် ၊ ဂဟန်း တို့မှ ဥပဒိပြုဖြေရာ ခွဲလည်း
သူဏှ ခန္ဓေဥပဒိကံကို ရွက် ဆောင် လောကီသည် ဖြိုရွာသင်္ဘောတို့မှ သူဏှ ခန္ဓေဥပဒိကို ရွက်
ဆောင်ဖြေရမည် ၊ ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း ထောက်တို့က ဂိုဏ်း ထွင်း ရှိ ကျောင်း နေပုဂ္ဂိုလ်တို့

ကို စေ့နဲ့ အောင်ဆင်ဆိုကြရမည်။ ဘုရား စက်ဆုတ်တော်မူအပ်သော ဂုဏ်ထူးကော၊
 စောရကထာ၊ ဓာတ်ရိက္ခနကထာ စသည်များ ကိုလည်း အပြောအဆိုမရှိ။ ရှောင်ကြဉ်ကြ
 ပြီး လျှင်မဂ်ဉာဏ်ဖိုလ်ဉာဏ်၏ ရင့်ရံ့ ရင့်ကြောင်း လန့်စေပသလသိက္ခာကော မသိ
 လဝန္တဖြစ်သောသူတော်ကောင်း တို့၏ ဂေါရသေဝန၊ ဘာဝနာ သေဝနဖြစ်
 သောအာဏာပါန၊ ဒုက္ခိယကောယ၊ ပရဏာသထိ စသည်တို့ထွင်တခုခုကိုအမြဲ မပြတ်နှလုံး
 ပြုခြင်း များ ကိုကြီး စား အား ထုတ်ကြ အောင်ဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်ပုဂ္ဂိုလ်တို့က
 မပြတ်မလပ်ဆင်ဆိုဆုံး မပြုဝါဒပေး ကြရမည်။ ပဋိဝေဓသောသနာ တော်မြတ်ဆရာ
 တော်တို့နှိုက်လည်း ယထာဘူတဉာဏ်ကိုသုံး သပ်ဆင်ခြင်နိုင် အောင်ဘာသာရမ၊ သင်္ဂ
 ဏိယာယာမ၊ ဂီတိသံသဌ၊ ဂီတိကမ္မအမှုတို့ကိုမဖြစ်မပျိုး စေရ၊ ရဟန်း တို့ကိုစွဲဖြစ်
 သောပရိယတ် ပရိပတ်တရား များ ကိုသာကြီး စား အား ထုတ်၍ နေ့စဉ်မပြတ်
 ဆုံး မပြုဝါဒပေး လျက်မဂ်ဉာဏ်နိဗ္ဗာန်ဟုဆိုအပ်သော ပဋိဝေဓသောသနာမြတ်သာ
 ပျိုး များ အား ထုတ်ကြရမည်။ လောကဓမ္မရာဇာအကြောင်း နှင့်မသင့်မလျှော်ပြု
 ကျင့်တတ်သော မောသော နိုး သူပြည် လှေး ပြည်မှား ရာဇပစ္စက္ကိ အပင်း အသင်း
 ဖြစ်သောသူတို့ကိုအရဟတ္တတရုဏ်ကိုဆိုလျှံစေခြင်း ဌာလက္ခံသိမ်း ထား သာသနာ တော်
 ထွင်း သို့ပဉ္စင်း သာမဏေပြုလုပ်သွင်း ထား ခြင်း မရှိ စေရ ဆင်ဆိုကြရမည်။ မြတ်
 စွာဘုရား အလိုတော်မရှိသည့်ဆင်သား မြင်း သား တို့ကိုရဟန်း အကောက်အယူအစား
 အသောက်မရှိ စေနှင့်။ မင်း ဘဏ္ဍာဖြစ်၍ဆင်မြင်း တို့ပြောက်ပျက်လျှင် ရဟန်း တို့ကို
 စွတ်စွဲ၍သာသနာ တော်နှိုက်ကြီး စွာသော ဘေး ရန်ဖြစ်ရာအကြောင်း ကိုသဗ္ဗညုတ
 ဝေဉာဏ်တော်ဖြင့် မြှော်တင်း တော်မူ၍သိက္ခာပုဒ်တော်ကိုပညတ်တော်မူသည်။ ယ
 ခုမှသာသာသနာ ဒါယကာမဟိဓမ္မဂါဇိတဂိုးမင်း မြတ်ကရုန္ဒာ သေသည်ကိုရဟန်း တို့
 အကောက်အယူမရှိ စေနှင့်။ လျှောက်ထား တော်မူသည့်အတိုင်း အမဲပံ့သကူများ ကိုရ
 ဟန်း သာမဏေတို့အကောက်အယူမရှိရ အောင်ဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်တို့ကမိမိတို့
 ကိုယ်မှစ၍အုပ်စုဂိုဏ်း ထွင်း ရှိကျောင်း နေသင်္ဘာတို့ကိုနိုင်နင်း အောင်မြင်စား
 ကြရမည်။ အရပ်ရပ်သုတ်သင်ရှင်း လင်း ကြသည့်အချင်း အရာများ ကိုလည်း သုဓမ္မာ
 သို့တင်ပို့ လျှောက်ထား လာရမည်။ သို့ဆင်ဆိုသည်ကိုမတည် အပြောသုက္ကကြောင့်ကျမဲ့
 နေထိုင်သည်များ ကိုအထွေမြင်ကြား သိရလျှင်ဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း ထောက်တို့ကိုဝိနည်း ကံ

နှင့်အညီစီရင်မည်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပို့တွဲလဆန်း ၁၀ ရက် နေ့သုခမ္မာဆရာတော်တို့

19 January 1872

မိန့်ချက်

သုခမ္မာဆရာတော်တို့ဆင့်ဆိုလိုက်သည်။ နိုင်ငံတော်အတွင်း မြေဒူး၊ မြို့ခေါသန္တီမြို့
 ကျေးရွာ၊ ရွာ၊ ရိုက်၊ အုပ်ရိုက်၊ ထောက်တို့သဘာဝသနာ့ဒါယကာမဟာမဇ္ဈရာဇ်တရား
 မင်းမြတ်သည် ရှေးရှေး သောဘဝကလတို့ကပန်ဆင်ပနွက်ခဲ့ဘူး သောဆုထူးပုည
 ဒဗ္ဗသက္ကရာဇ်တရား စည်ကား ပွင့်လင်း တောက်ပခြင်း သို့ရောက်သဖြင့် ရွှေနန်း
 တက်တော်မူသည်ကစ၍ မင်းအဖြစ်ကိုယူတော်မူဦးကပင်အရောင်အဝါတို့ဖြင့်ထွန်း
 လင်း တောက်ပလျက်လေးထွန်းလှည့်သွားသော နေလနှစ်ပါး တို့ကဲ့သို့သီလဝန္တသိက္ခာ
 ကာမပုဂ္ဂိုလ်တို့စည်ပင်ပြန့်ပွား၍ မြတ်စွာဘုရား သဘာဝတော်စည်ပင်ထွန်းလင်း
 တောက်ပခြင်းကိုအလွန်အလိုတော်ရှိသည်ဖြစ်၍ သဘာဝတော်ကိုပြုစုချီးမြှင့်တော်
 မူသည်။ သဘာဝတော်တွင်း နှိုက်အကြီးအအုပ်ပြုလုပ်၍ သဘာဝတော်ကိုကြည့်ရှုနေ
 ထိုင်ကြသည့်ပုဂ္ဂိုလ်တို့လည်း မင်းသမီးကိုအမှီရရုံမျှ နှင့်သဘာဝတော်ကိုကြည့်ရှုပြုနိုင်
 ကြသည်မဟုတ်။ သဘာဝတော်ကိုအလွန်ကြည်ညိုလေးမြတ်သောမင်းကိုအမှီရမှသာ
 လျှင်သဘာဝတော်ကိုကြည့်ရှုပြုနိုင်ရာ သောအကြောင်း ရှိသည်။ ယခုမှဘုရား
 သဘာဝတော်ကိုအလွန်တရားကြည်ညိုလေးမြတ်တော်မူသောသဘာဝပြုမင်းကောင်း
 မင်းမြတ်ကိုအမှီရသည်ဖြစ်၍ သဘာဝတော်တိုးတက်စည်ကား ပွားများ အောင်အ
 ထူးသဖြင့်အားထုတ်ခွင့်ရသောအခါကလဖြစ်သည်။ သို့အားထုတ်ခွင့်ရသောအခါ
 ကလကြိုကြိုကသဖြင့် နိုင်ငံတော်အတွင်း မြေဒူး၊ မြို့ခေါသန္တီမြို့ကျေးရွာများ နှိုက်သ
 သနာတော်ကိုကြည့်ရှုထိန်းသိမ်း၍ အကြီးအအုပ်ပြုလုပ်နေထိုင်ကြသည့်ပုဂ္ဂိုလ်တို့မှာ မိမိ
 တို့အုပ်စုအတွင်း ရှိရဟန်းသင်္ဃာတို့ကို ရှေးပေးအပ်ရင်း သဘာဝတော်ရင်းနှင့်စပ်
 ၍ထုတ်ပြန်တော်မူသည်အမိန့်တော်အတိုင်း အပျော်သုက္ကကြောင့်ကဲ့မဲ့မရှိစေမူ၍ အလေး
 အမြတ်ပြုသဖြင့် ဆင့်ဆိုဆုံးမပြုဝါဒပေးကြရမည်။ မိမိတို့အုပ်စုအုပ်စုနက်အတွင်း ပါဠိ
 ကထာဋီကာကျမ်းဂန်သင်ကြား ပို့ချနိုင်လောက်သည့်ပုဂ္ဂိုလ်တို့ကို ပုဂ္ဂိုလ်တို့သဘာဝ
 တော်စည်ပင်ပြန့်ပွား အောင်မြင်စေလုပ်အောင်သင်ကြား ပို့ချခြင်းကို မပြုနေ
 ထိုင်သည့်ပုဂ္ဂိုလ်တို့မှာ ခွေမာတိကာကိုဝါစုက္ကထ ရရမိမိလေ့လာရွက်ဆောင်စေပြီး

လျှင်အကြီး အအုပ်ပြုလုပ်သည့်ဆရာတို့ထံတလတကြိမ် မပြတ် မလပ်ပြန်ဆို စေရမည်။ ဂွင်
သာမဏေတို့မှလည်း လိင်ဒဏ် သေခံရ ပစ္စုပ္ပန်ကော ခန္တကဝတ်ပါဠိအနက်များ
ကိုရရ မိမိကျက်မှတ် စေ၍အပ်ထား သည့်ဆရာတို့ထံအမြဲ မပြတ်ပြန်ဆို စေရမည်။ မိမိ
ကိုယ်နှင့်တကွအုပ်စုအတွင်း ဂွီရဟန်း သင်္ဘောတို့မှလည်း မဂ်ဖိုလ်၏အခြေမူလဖြစ်သော
ပရိယတ္တိသာသနာတော်ထွန်း ဖေါက်တောက်ပ၍လူ့စွန့်ပေသလ သိက္ခာကောမ သီလဝန္တ
ပုဂ္ဂိုလ်တို့စည်ပင်ထွန်း ကား လျှက်နိဗ္ဗာနသုခကိုမကြာခဏရ စေခြင်း ဌာသီလဓူဝင်
သမ္မတ ဝိပဿနာတရား တို့ကိုစွမ်း အား ဂွီသမ္မုဗ္ဗဿတပြု၍ကျင့်ကြံ နေထိုင် စေရမည်။
ရေ မြေအသွင်တရား မင်း မြတ်အမိန့်တော်နှင့်မကွာမဝေး ခန့်ထား တော်မူသည့်
မြို့ဝန်စစ်ကဲ နား ခံ သူကြီး ကလန် အရာဂွီတို့နှင့်မြို့ရွာ နေလူတို့ကိုအကြောင်းကိစ္စ
ဂွီ၍ ပြောဆိုကြလျှင်တရား နှင့်အညီ ဖြေး ညှင်း သာယာစွာတရား ပြသပြောဆိုကြရ
မည်။ ဖြေး ညှင်း သာယာစွာတရား ပြသပြောဆိုသည်ကိုမတည်မနာ မယူဂွီလျှင်ဂျန်
ရင်း ကြမ်း တမ်း ရဟန်း တို့၏အမူအရာ မဟုတ်ဖြစ်၍ဘုရား စက်ဆုတ်တော်မူအပ်သော
ဂိုဏ်ပုတ်ခြင်း စသောအမှုတို့ကိုမပြုမကုန် စေနှင့်။ မိမိတို့ကိုယ်နှင့်တကွအုပ်စုအတွင်း ဂွီ
ရဟန်း သင်္ဘောတို့ကို ပြောဆိုဆုံး မပြုဝါဒပေး သဖြင့်လုံခြုံအောင် စောင့်ထိန်း နှိမ်
ရမည်။ ဘုရား သာသနာတော်ဟူသည်အလွန်ဒုဿီလ ပါပသမာစာရဖြစ်သောပုဂ္ဂိုလ်
တို့ကိုတရား နှင့်အညီနှိမ်နင်း ပယ်ရှား ၍မျိုး စေ့ကောင်း သဖွယ်ဖြစ်သောလူ့စွန့်သု
သီလ သမာစာရပုဂ္ဂိုလ်တို့ထွန်း လင်း စည်ကား ပြန့်ပွား အောင်ပြုမှသာလျှင်သာ
သာသနာတော်အခွန်ရှည်စွာဖြစ်ထွန်း တိုး ပွား ရာသောအကြောင်း ဂွီသည်ဖြစ်၍မိမိ
တို့အုပ်စုအုပ်နက်အတွင်း အလွန်ဒုဿီလပုဂ္ဂိုလ်မရှိ စေရ။ သီလဝန္တ သိက္ခာကောမ လူ့စွန့်
ပုဂ္ဂိုလ်တို့စည်ပင်ပြန့်ပွား ၍ဘုရား သာသနာတော်အခွန်ရှည်စွာတည်ထွန်း အောင်
အား ထုတ်ကြရမည်။ သို့ဆင့်ဆိုသည်ကိုအလေး မမူအပြောသုတ္တ ကြောင့်ကြံမဲ့ နေ၍ချွတ်ယွင်း
ဖောက်ပြန်သည်များ ကို ထွေမြင်ကြား သိရလျှင်အကြီး အအုပ်ပြုလုပ်သည့်ဂိုဏ်း အုပ်ဂိုဏ်း
ထောက်ပုဂ္ဂိုလ်တို့အဖြစ်အလျောက်စီရင်မည်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပို့တွဲလဆန်း ၁၀ ရက် နေ့သုခမ္မိ ၁၁ ရက် ၁၉၀၅ ခု ၁၉၇၂

ချက်။

(သောင်း စာစု)

သစ်တော်သိမ်း၊ ကျွန်တော်မျိုး အဆောင်တော်မြို့ခံဝန်ချက်ဘုရား
 သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပို့တွဲလပြည့်ကျော် ၅ ရက် နေ့အဝမြို့သစ်တော်သိမ်း၊ ကျွန်တော်
 မျိုး ငမောင်၊ မြင်း မူရွာသစ်တော်သိမ်း အဆောင်တော်မြို့ငမောင်၊ ကျွန်တော်
 မျိုး ငမောင်၊ ငမောင်၊ ပုခန်း၊ ကြီး၊ မြို့ထွမ်း၊ ရွာဆိပ်သစ်တော်သိမ်း အဆောင်တော်
 မြို့ငမောင်၊ မင်း၊ ငမောင်၊ ကြီး၊ ငမောင်တို့ခံဝန်ချက်၊ ကျွန်တော်တို့သစ်တော်ဘွဲ့စရိတ်
 တင်ပေးသည့်သစ်အသား ၁၅၀၊ ဘောင်ဘွဲ့စရိတ်ကုန်ငင်ရန်ပါ မြွေဝါး၊ ဟိုမိ
 သက်ကယ်ကြီး၊ ဘိုးလူခ ငွေ ၆၅၀ ပါရှိသည်အတိုင်း အရေအတွက်ဈေးနှုန်း အပိုအမို
 မရှိပါ။ နောင်ကျွန်တော်တို့စာရင်း တင်ပေးသည့်အတိုင်း မကုန်မကျရှိလျှင်သာ
 ဇဝတ်တော်ကိုခံပါမည်။ ယခုထုတ်ပေးတော်မူသည့် ငွေနှင့် ဘောင်ဘွဲ့ပြီး သစ်တော်
 များကို အောက်မြို့ကျေးရွာသို့စုံ မြွေဝါးရမည်ဖြစ်လျှင်လည်း သစ်အသား တလုံး လျှင်
 ၅ ငွေထွင်ယခုထုတ်ပေးသည့် ငွေကို ခုနစ်သနား တော်မြတ်ခံ၍ ချဆောင်စုန် မြွေ
 ပါမည်ခံဝန်သည်ဘုရား

သစ်အသား ၁၀၀ ဘောင်ဘွဲ့လုပ်ဆောင်ကုန်ငင်ရန်စာရင်း ဘုရား

	ရေ	နှုန်း	ငွေသင်
နဘား သီ ၁၅ မြွေ	၂၄		
မိုးလုပ်ရန် ၁၅ မြွေ	၂၄		
နောက်မသိမ်း လုပ်ရန် ၁၅ မြွေ	၂၄		
မောင်း ကုပ်လုပ်ရန် ၁၅ မြွေ	၂၄		
ဦးနှိမ်ရှမ်း မောင်း လုပ်ရန် ၁၅ မြွေ	၄		
ဆတ်တုံး ရှမ်း မောင်း လုပ်ရန် ၁၅ မြွေ	၄		
နောက်ပုံနှိမ် မောင်း လုပ်ရန် ၁၅ မြွေ	၃		
တဲအောက်ခံလုပ်ရန် ၁၅ မြွေ	၀		
ဝါးတန်း လုပ်ရန် ၁၅ မြွေ	၂		
ပေါင်း	၁၁၉	၃၆	၁၉၂

ဝါး ကုန် ဝင် ရန် စီရင်:	၆၇	နှုန်း:	ငွေသင်
တဲ ဆောက် ရန် တင်း ဝါး	၁၀၀	၅	၅
သက်ကယ်	၃၀၀	၇၂ ခဲ	၅ ၂၂ ခဲ
ပေါင်း:			၄ ၂၂ ခဲ
သစ်တလုံး လျှင် ၁၅ လုံး ကျကြိမ် ၁၅၀၀		၆၇	၆၆
ထိုး ကြီး	၁	၄	၄
ပဲလွန်ကြီး	၂	၃ ၂၂	၃
ခွဲတိုင်	၃	၂၂ ခဲ	၇၂ ခဲ
ပေါင်း:			၁၆ ၇၂ ခဲ
စုစု			၂ ၃
ဘောင်လုပ် သစ်တလုံး လျှင် ၂၂ ခဲ ကျ ၁၀၀			၂ ၅
ပေါင်း:			၄ ၆
သစ်အသား ၁၀၀ ဘောင် ဆွဲ			
လုပ် ဆောင် ကုန် ဝင် ရန် စီရင်:			
၁၅ မြေ ၁ လုံး ရေ	၁၁၉	၃ ၆၇	၁၆ ၂၂
တင်း ဝါး လုံး ရေ	၁၀၀	၅	၅
သက်ကယ်	၃၀၀	၇၂ ခဲ	၅ ၂၂ ခဲ

(လုံး တော် စီစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒ နိဆင်မင်း သခင်
 ဆင်ဖြူများ ဂှင်လက်နက်စက္ကဝသခင်ပဉ္စမသင်္ဂါယနာတင်အသွင်ဘဝဂှင်မင်း တရား
 ကြီး ဘုရား သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပို့တွဲလပြည့် ကျော် ရက် ၄³¹၊ January¹⁸⁷² နေ့၀ ကျော် ကိုနဘက်
 မြို့သူကြီး သွေး သောက်ကြီး ခန့်တော် မူသည်။ အသည်ငယ်သား တို့အမှုတော်ထမ်း
 ကုန်၍လုပ်စား ဆောင်စား စီး ပွား ဖြစ်အောင် မစီရင်
 (မန္တလေး အမျိုး သား စာကြည့်တိုက်)

နဘက်မြို့ကျေး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အကြီး အသည်အလိဝင် နေကပ္ပိုး အမှ
ထမ်း ရှေး ပေး ကြီး ငယ်တို့၊ ရွှေဘင်း ဦး ဆယ်ရွာသူကြီး ရွာအုပ်ပယ်အုပ်
ငရွေစော၊ နဘက်မြို့ကိုအာ ရွေ့မြို့သူကြီး သွေး သောက်ကြီး အရ၁ နှင့် (သက္ကရာဇ်
၁၂၂၀) ခုနှစ်ကစ၍ ရွေး လက်ယာအစုမှသာသား မယား အိမ်ထောင်စုမပြန်¹⁸⁶⁶
မသွား ထမ်း ရွက် သေဆုံး သော ဧပြီ ၁၄ ညီင ကျော်ကိုနဘက်မြို့သူကြီး သွေး သောက်
ကြီး အရ၁ထမ်း ရွက်ပါစေရမည်အကြောင်း နှင့် ဂိုဏ်း သံတော် ဦး တင်ချက်အတိုင်း
င ကျော်ကိုနဘက်မြို့သူကြီး သွေး သောက်ကြီး ခန့်

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပို့ထွေလပြည့် ကျော် ရရက် နေ့ဘုရား အမိန့်^{31 January 1872} တော်မြတ်ကို ဦး
ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည်အတိုင်း င ကျော်ကိုနဘက်မြို့သူကြီး သွေး သောက်ကြီး ခန့်ထား
ကြီး စိုး ဆောင်ရွက် စေသည်။ နဘက်မြို့ကျေး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အကြီး အသည်
အလိဝင် နေကပ္ပိုး အမှထမ်း ရှေး ပေး ကြီး ငယ်တို့၊ မြို့သူကြီး သွေး သောက်ကြီး
င ကျော်ဆင့်ဆိုရ၁ နာခံထမ်း ရွက်ပြုရမည်။ မြို့သူကြီး သွေး သောက်ကြီး င ကျော်
လည်း မြို့ကျေး ရွာကိုစည်ပင်သာယာဖြစ်ထွန်း အောင်သိမ်း သွင်း ပြုစုပြီး လျှင်
ခန့်ထား ကျ ရောက်သည်မင်း မှာတော်ရပ် များ ကိုဆိုင်ရ၁ဆင့်ဆိုနာခံ၍အမိန့်တော်
မြတ်ရင်း နှင့်အညီ ပြေကုန် အောင်ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရမည်။

ဝန်မင်း များ စါ
(မန္တလေး အမျိုး သား စါကြည့်တိုက်)

နဘက်မြို့ဘရင်ဂျီရပ် နေအမှထမ်းကြီး ငယ်အသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ဖြေး ပေး
ကြီး ငယ်တို့၊ ရွှေ လက်ယာအစု ဆေး ထိုး အိမ်ထောင်စုံတက် နေထမ်း ရွက်သူနဘက်
မြို့သူကြီး ကနဘက်မြို့မပြဘရင်ဂျီရပ်တပိုင်း ကိုထွက်ကန်သီး ခြား အအုပ်အထိန်း အ
ခန့်အထား မရှိ၊ ကျွန်တော် မျိုး ကဆင့်ဆိုစီရင်စေရမည်၊ ရွှေလွတ်တော်မှာစါ
ခွေတင်ပြအစီရင်ခံသည်ဖြစ်၍ နဘက်မြို့မဘရင်ဂျီရပ်ကိုသီး ခြား အအုပ်အထိမ်း
မရှိနဘက်မြို့သူကြီး ကရွှေလွတ်တော်စါအရဆင့်ဆိုစီရင်စေရမည်၊ ဘရင်ဂျီရပ် နေ
အမှထမ်းကြီး ငယ်တစုတို့လည်း နဘက်မြို့သူကြီး ဆင့်ဆိုရဘာခံထမ်း ရွက်ကြရမည်၊
နဘက်မြို့သူကြီး လည်း ရဘေဝတ်မပေ၍ မထွက်စေရကင်း လွတ်လုံခြုံအောင်ထိမ်း
စောင့်၍ကြရောက်သည်မင်း မှတော်ရပ်များ ကိုဆိုင်ရဘဆင့်ဆိုနာခံ ပြေကုန်
အောင်ထမ်း ဆောင်ရမည်။ အမြင့်ငါး မြို့ဝန်မင်း စါ။

(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ခုတပို့တွဲလပြည့်ကျော်ရက်နေ့) ^(31 January 1872)

(သွေခံကြီး ငကျော်သက္ကရာဇ် ၁၂၉၄ခုဝါခေါင်လဆန်း ၂ရက် ^{August}နေ့တွဲယလွန်) ¹⁹³²

(မန္တလေးအမျိုးသား စာကြည့်တိုက်)

သစ် မွှောစရိတ်ထုတ် ပေး ငွေစာရင်း ဘုရား

21 October 1871

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ခုနှစ် ဆောင်မုန်း လဆန်း ၉ရက် နေ့ကျွန် တော် မျိုး
င ကောက်၊ င မွဲ၊ အ ဆောင်မြဲ င ဘေပု၊ င ကျိုင်းတို့ကို မူး ချောင်း ထွက်လွှာသစ်အ
သား ၇၅၄၊ ဇ ၁၊ ရပ်သစ်အသား ၁၀၂ စုရ ၆၄၊ ဇ ၁အသား တလုံး ၂၅
ဘောင်ချစရိတ် ငွေသင့် ၁၅၂၉ အနက်အထက် ပေး ငွေ ၁၀၀၀ ပြင် ပေး ငွေ
ဒဂါး

25 November 1871

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ခုနှစ် တော်လဆန်း ၁၄ရက် နေ့ကျွန် တော် မျိုး င သာ
ထွန်း နှင့်အစုံအညီကျွန် တော် မျိုး ငခြံကိုအဝင်မြို့အိုး ထုတ်တန်း ဆိပ်ကမ်း ရှိလွှ
သစ်လုံး ရေ ၁၅၆ အသား ဒီရ ၃၊ ရံ၍ရပ်သစ်လုံး ရေ ၇၅၊ အသား ၄၀၊
ရို၊ ၅ ၂ စုလုံး ရေ ၂၃၃၊ အသား ၂၂၂၊ ရံ၊ ငုံအသား တလုံး လျှင် ၂၅
ဘောင် စုန်စရိတ် ပေး ငွေ

၄၄၆
ရေ နံဝန် မှ ၁ ပြန် တောင်း
ရန်

9 January 1872

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၁၅ရက် နေ့သစ် ဘောင်စရိတ်
တရမ်ထုတ်

၁၇၀၇

အချက်အလက်များ

ရွှေမြို့တော်ကန်စား ဆော် စေရန်လူ	၁	၅၀
အိုး တုတ်တန်း ဆိပ်ကမ်း ထွင် စေလွှတ်ရန်လူ	၃	၉၀
မြင်း မူရွာဆိပ်ကမ်း သို့ စေလွှတ်ရန်လူ	၄	၁၂၀
ပုခန်း ဦး မြို့ကမ်း ရွာဆိပ်ကမ်း ထွင် စေလွှတ်ရန်လူ	၄	၁၂၀
ယင်း ချောင်း ဝသို့ စေလွှတ်ရန်လူ	၂	၆၀
ခွေး သေဝဆိပ်ကမ်း ထွင် စေလွှတ်ရန်လူ	၂	၆၀
ရန်ကုန်မြို့ထွင်ကန် တော် မျိုး ငရွှေသာ နှင့် တွဲဘက်ထမ်း ရွက် စေရန်လူ	၁	၃၀
	ပေါင်း	၁၇၅၃၀
(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ခုတန်ဆောင် မုန်း လဆန်း ၉ရက် နေ့ ²¹	October	1871
၎င်း စာရင်း ပါလူတို့တန်ဆောင် မုန်း လထွက် ပေး ငွေ		၅၃၀
(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ခုနှစ် တော်လဆန်း ၁၀ရက် နေ့အထက် ²¹	November	1871
ထား ရင်း လူတို့လစာ ၅၃၀၊ ကင်း ဝန် ထောက်မင်း ထံ စေလွှတ်ရန်ကန် တော် မျိုး ငထွန်း အောင်၊ ငအုပ်တို့လစာ ၆၀၊ ၂စု ၅၉၀ အကျအဝယ် တော်ငသဘထွန်း ကို ပေး ငွေဒဂါး ၂၄၀၊ ရွှေရဝ၊ ငွေ ၃၅၀၊ ၂စု		၅၉၀
သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ခုတပို့တွဲလဆန်း ၁ရက် နေ့ရဂ၎င်း တို့ပြာသိုလစာ ¹⁰	January	1872
အဆောင်မြဲင အောင်ပိုင်ကို		၅၆၀
(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ခုတပို့တွဲလပြည့် ကျော် ရရက် နေ့၎င်း တို့လစာ ³¹	January	1872
၅၆ဝထွက်အဝယ် တော်ငသဘထွန်း လစာကိုချန်၍ ၎င်း ကို ပေး ရွှေဒဂါး ၂၆၊ ငွေဒဂါး ၃၀၀ (သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ခု) တပေါင်း လဆန်း ¹²	February	1872
၅ရက် နေ့အဝယ် တော်ငသဘထွန်း ကိုတပို့တွဲလစာ ပေး ငွေ		၅၀

(လုံး တော် စီစု)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှသော ရေ မြေအညှင်ဆန္ဒ နှစ်ဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ဂွင်လက်နက် စက္ကဝသခင် ပဉ္စမသင်္ဂါယနာတင်အညှင်တဝဂွင်မင်း တ
ရား ကြီး ဘုရား သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပေါင်း လပြည့်ကျော် ၁၂ ရက် ၄ နေ့တိန် ၀
တော်ငံ ခွန်စွန်း ကိုတိန်ငြင်း မြို့သူကြီး ခန့်တော်မူသည်။ အသည်ငယ်သား တို့အဖွဲ့
တော်ကိုထမ်း ကံ၍လုပ်စား ဆောင်စား စီး ပွား ဖြစ်အောင် မစီရင်။
(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပေါင်း လပြည့်ကျော် ၁၂ ရက် ၄ နေ့) 1872

(လုံး တော် စိစု)

တိန်း ငြင်း မြို့ကျေး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အကြီး အသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး
 ကြေး ထမ်း ငြီး ငယ်တို့၊ ဘိနပ် တော် ငွန်စွန်း က တိန်ပြင်း မြို့ကိုဘိဝ
 (သက္ကရာဇ် ၁၁၁၅) ၄၅ ခုစစ်တမ်း စာရင်း ဆက်သွင်း ကြီး စိုး ဘွား စား ပါသည်။¹⁷⁸³
 မရှိလျှင် ဘေး င စော မောင် (သက္ကရာဇ် ၁၁၁၅) ၆၄ ခုစစ်တမ်း စာရင်း ဆက်¹⁸⁰²
 သွင်း ကြီး စိုး ဘွား စား ပါသည်။ မရှိလျှင်ဘိုး ငဆိုင်ခန်း ဆက်ခံကြီး စိုး ဘွား စား
 ပါသည်။ မရှိ နောက်ဘဲ မင်း တပ်အမိန့် တော်မြတ် နှင့် ဆက်ခံကြီး စိုး အုပ်ထိန်း ပါ
 သည်။ မရှိလျှင် (သက္ကရာဇ် ၁၁၁၅) ၄၅ ခု (၁၁) ၆၄ ခုစစ်တမ်း စာရင်း ပါအစိုး¹⁷⁸³
 သား မြေး မှန်သည် နှင့် အညီတိန်း ငြင်း မြို့ကိုမြို့သူကြီး အရ ခန့်ထား ထမ်း ရွက်¹⁸⁰²
 ပါရမည်အကြောင်း နှင့် ရှိခိုး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ဘိနပ် တော် ငွန်စွန်း
 ကိုတိန်ငြင်း မြို့သူကြီး ခန့်။ သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတ ပေါင်း လပြည့်ကျော် ၁၂ ရက် နေ^{5 March 1872}
 ဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည့်အတိုင်း ဘိနပ် တော် ငွန်
 စွန်း ကိုတိန်း ငြင်း မြို့သူကြီး ခန့်ထား ကြီး စိုး ဆောင်ရွက် စေသည်။ တိန်ငြင်း မြို့
 ကျေး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အကြီး အသည်အလိဝင် နေကပ်ပါး ကြေး ထမ်း ငြီး
 ငယ်တို့၊ ဘိနပ် တော် တိန်ငြင်း မြို့သူကြီး ငွန်စွန်း ဆင့်ဆိုရ နာခံထမ်း ရွက်ကြ
 ရမည်။ တိန်း ငြင်း မြို့သူကြီး ငွန်စွန်လည်း မြို့ရွာ မှာ ရာဇဝတ် တော် ရေး မ
 ပေ T မထွက် စေရ။ စည်ပင်သာယာ ဖြစ်ထွန်း အောင်သိမ်း သွင်း ပြုစုပြီး လျှင်
 မင်း မှုတော် ပေ T ပေါက်ကျ ရောက်သည် များ ကိုဆိုရ နာဆင့်ဆိုရ နာခံ၍ အမိန့်
 တော်မြတ်ရင်း နှင့် အညီ ပြေကုန် အောင်ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရမည်။
 (လုံး တော် စာစု)

ကလေး မြို့ကျေး ရွာအစီရင်ခံစာကြီး ခေါင်း အကြီး တို့နှင့်အညီအလိင် နေကပ်ပါး
 ကြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ ဘိနပ် တော်တိန် ငြင်း မြို့သူကြီး ငွန်စွန်း ကညီကလေး
 မြို့သူကြီး ငွန်စွန်း အပါး တော်မှ နေ့ညမပြတ်ထမ်း ရွက်ရသည့်အတွင်း ကလေး မြို့
 ကိုကိုယ်စား လွှဲအပ်ရှိသည်ဖြစ်ပါသော ကြောင့်အုပ်ထိန်း ကြီး စိုး စီရင်ဆောင်ရွက်
 ပါရမည်အကြောင်း နှင့် ဂျော့ကချက်အတိုင်း လွှဲတမ်း စာချုပ်ကိုတင်စေပြီး လျှင်
 မှန်မမှန်ကလေး မြို့သူကြီး ငွန်စွန်း ကိုမေး ရာအပါး တော်တွင် နေ့ညမပြတ်ထမ်း
 ရွက်ရသော ကြောင့်အုပ်ထိန်း ငြင်း မြို့သူကြီး ငွန်စွန်း ကိုကိုယ်စား လွှဲအပ်ကြောင်း
 ထွက်ဆိုရှိသည်ဖြစ်၍ကလေး မြို့မှ မြို့သူကြီး ငွန်စွန်း ကိုယ်စား အကိုတိန် ငြင်း မြို့
 သူကြီး ငွန်စွန်း ကိုဆင့်ဆိုဆောင်ရွက်စေသည်။ ကလေး မြို့ကျေး ရွာအစီရင်ခံစာကြီး
 ခေါင်း အကြီး တို့နှင့်အညီအလိင် နေကပ်ပါး ကြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ တိန် ငြင်း
 မြို့သူကြီး ငွန်စွန်း ဆင့်ဆိုရာ နာခံဆောင်ရွက်ကြရမည်။ တိန် ငြင်း မြို့သူကြီး ငွန်
 စွန်း လည်း ရာဇဝတ်တော်ရေး မပေ၍ မထွက်စေရ။ မြို့ကျေး ရွာကိုစည်ပင်
 သာယာဖြစ်ထွန်း အောင်သိမ်း သွင်း ပြုစုပြီး လျှင်ခန့်ထား ကြရောက်သည့်မင်း
 မှာတော်ရပ်ရှိသည်များ ကိုဆိုင်ရာဆင့်ဆိုရာ နာခံ၍ ပြေကုန် အောင်ဆင့်ဆိုစီရင်
 ဆောင်ရွက်ရမည်။

(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ခုစာ ပေါင်း လပြည့်ကျော် ၁၂ရက်နေ့) ^(5 March 1872)

(လုံး တော် စာစု)

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ခု (နှောင်း) တန်ခူး လဆန်း ၆ ရက် ^{14 March} နေ့ဂိုဏ်း အုပ် 1872
 ဂိုဏ်း ထောက်ဆရာ တော်တို့နှင့်လှ ထွေဆရာ တော် ၊ မဟာ ဓမ္မိကဆရာ တော်တို့
 ရွှေ နန်း တော်သို့ဝင်ရာ တောင်ဥယျာဉ် တောင်ဖက်စီမံနန်း တော်မှအ
 ထွေခံ တော် မူ၍ဆရာ တော်တို့ကို လျှောက်ထား တော် မူသည်မှတကတော် မင်း
 ဧကရာဇ်ကဆရာ တော်တို့ဂိုဏ်း များ ကိုတလတကြိမ် နိုင်ငံ တော်အတွင်း အရပ်ရပ်
 မြို့ကျေး ရွာ ဝှံ့ ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း ထောက်ဆရာ တော်တို့ထံ စေလွှတ် ထောက်လှမ်း မည်
 အကြောင်း ဆရာ တော်တို့ဂိုဏ်း ဂဏမှလည်း ဝိနည်း သိက္ခာပုဒ် တော်နှင့်မညီ
 သုဓမ္မာဆရာ တော်တို့ဆင့်ဆိုသည်ကိုမတည် ၊ ရဟန်း သာမဏေတို့မနာမယူ ၊ အထက်
 ဆရာ တော်တို့အား ကိုကိုး ၍ ဂိုဏ်း အုပ် ဂိုဏ်း ထောက်တို့ကိုမ ထေမဲ့မြင် ဝှံ့ နေလျှင် ဝှံ့
 နေ ကြောင်း ကိုမှတ်သား ၍ - - -
 (သောင်း စာစု)

15 May 1872

9 January 1872

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၁၅ ရက် နေ့
စကိုင်း မြို့သစ် တော် အောက်စုန် စရိတ်ထုတ် ငွေ
၄င်း ငွေကသုံး စာရင်း ဘုရား

၁၇ ဇူလိုင်လ ၁၈၇၂ ခု ဝါး ၂၆၀

10 January 1872

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပို့တွဲလဆန်း ၁ ရက် နေ့သစ်
စာသိမ်း အယူအမှတ်အသား ထား သူအဆောင်မြဲ
လူရ၊ ကျွန်တော် မျိုး ၁၀၊ ၂ စုလူ ၁၇ တို့ကိုယ်တကိုယ်
၃၀ ကျတပို့တွဲလတွက်အဝယ် တော် ငွေထွန်း ကို ပေး

၅၁၀
14 January 1872

ငွေ ၃၀၀၊ ဝါး ၂၆၀၊ ငွေသင်္ဘော ၁၂၀၊ ၂ စု
(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပို့တွဲ) လဆန်း ၅ ရက် နေ့
အဝယ် တော် ငွေထွန်း ကို တပို့တွဲလတွက် ပေး ငွေ

၅၀
14 January 1872

(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပို့တွဲလဆန်း ၅ ရက်) နေ့
သစ် တော် များ ကို ရေခဲ ချောင်း ငါး မြို့ဝန်သို့
အပ်ရသည့် ငွေ မဟာသုဝဏ္ဏ သေဋ္ဌကထည့်သူ မြန်
ငွေသလိပ်တို့ကိုတကိုယ် ၁၀ ကျစား စရိတ် ပေး ငွေ

၂၀

၄င်း တို့ကိုသစ်ပတ်ရန်ကြိမ်ဘိုး ပေး ငွေ
(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခုတပို့တွဲ) လဆန်း ၆ ရက် နေ့
သစ် တော် ခတ်မှတ်ရန် အောက်စုန် တော်တံဆိပ်၊

၅
15 January 1872

ရွှေကျ တော်တံဆိပ် ၂ လုပ် ဆောင်ရန် စာ ရေး
တော် ငွေသောက်မီး သွေး ဘိုး ပေး ငွေ

၂
9 March 1872

(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခု နှောင်း) တန်ခူး လဆန်း
၁ ရက် နေ့ဆင်ဝန် ထောက်ဘိုး ကိုလစာကျန် ငွေ

၂၀၀ အနက် ပေး ငွေ ၁၀၀ ဆင်ဦး စီး လစာ
၁၆၀၊ ဘောင်ချစရိတ် ၁၆၀၊ စုစုဆင်ဝန် ထောက်
ဘိုး ပေး ငွေ ၁၀၀၊

၄၂ ဝဆင်တစီးတ ပေါင်း
လထွက် ပြေ

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခု (နှောင်း) တန်ခူး လဆန်း
၁၂ ရက် နေ့အဝါ မူး၊ ချင်း ထွင်း ဆိပ်ကမ်း များ

20 March 1872

ထွင်သစ် တော် များ ကိုအသိမ်း အယူ စေလွှတ်
 သည့်အ ဆောင် တော်မြဲ င အောင် မင်း ၊ ဂ
 ဘေပု ၊ င စိုး မင်း ၊ င ဆိုး ဤး ၊ ပေါင်း ၄ ၊
 ကွန် တော် မျိုး င ခြံ ၊ င ရွှေ မေောင် ၊ င မှဲ့ ၊ င
 အိန် ၊ င သာထွန်း ၊ င ရွှေ မေောင်က လေး ပေါင်း
 လူ ၆ ၊ ၂ စုလူ ၁၀ တို့တကိုယ် စာ ၃၀ ကျ ၊ ကွန် တော်
 မျိုး င သာထွန်း ၊ င ဘေပု ၊ အ ဆောင်မြဲ င အောင်
 မင်း တို့ကိုသူ ဌေး မဟာသုဝဏ္ဏ သေဌ နှင့် စုံညီ ၊ တ
 ပေါင်း လထွက် ငွေ

၃၀၀
 20 March 1872

(သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခု နှောင်း တကူး လဆန်း ၁၂

ရက်) နေ့သစ် တော် စာ ရေး င စိမ်း ကိုသစ် တော်

13 October 1871 - 11 November 1871

စွပ်ဆွဲချ ဆောင်သည့်ဆင် တော်ဦး စီး နောက်ပဲ

12 November 1871 - 10 December 1871

လူတို့တန် ဆောင် မုန်း လကပြာသိုလတိုင်သုံး လထွက်

11 December 1871 - 9 January 1872

သစ်စာ ရေး င စိမ်း ကို၄င်း နှင့် စုံညီ ပေး ငွေ

၁၂၀
 26 March 1872

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၃ ခု နှောင်း တန်ခူး လပြည့် ကျော်

၃ ရက် နေ့မိုး မိတ်မိုး လှိုင်း သစ် တော်အကြီး အကြပ်

နန်း စဉ်အ ဆောင်မြဲ င သာထွန်း အောင်ကိုတလ ၁၅

ပြား ကျ (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၂ ခု နှစ်ထွက်လ စာ ငွေ

1870

၁၀၀ ထွက်အထက် ပေး ငွေ ၁၀၀ ပြင်ကျန် ငွေ ၃၀၀

၀၀ ၊ င ရွှေမြလ စာ ငွေ ၁၀၀ ထွက် ၅၅ ပြင်ကျန် ငွေ

၁၂၅ မှာ အဝင်ပြု၍ ၀၀ ၊ ၂ စု ၁၆၀ ကို င သာထွန်း

အောင်သို့ ပေး ရမည်သူ ဌေး မဟာသုဝဏ္ဏ သေဌ

ဆင့်ချက်အတိုင်း စာ ရေး တော် င တိုး နှင့် စုံညီ င သာ

ထွန်း အောင်ကိုဖြိုတိုက် ငွေထိန်း ရွှေ ရေထွက် ပေး

စေသည့် ငွေ

၁၆၀
 1 May 1872

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခု တဆန်လပြည့် ကျော် ၁၀ ရက် နေ့

စကိုင်း မြို့သစ် တော်သိမ်း အဆောင် တော်မြို့

၀၈ ကိုင်း ၊ ကျွန်တော် မျိုး င ဂေ၀က်တို့ကို (သက္ကရာဇ်) 8 February 1872 - 8 March 1872

၀၂၃၃ ခုတ ပေါင်း တန်ခူး နှစ်လထွက်တကိုယ် ၃၀ ကျ 9 March 1872 - 6 April 1872

ပေး ငွေ

၁၂၀ 15 May 1872

(သက္ကရာဇ် ၀၂၃၄ ခု) နယုန်လဆန်း ၉ ရက် နေ့

လှေပိန်း ဇိကျင်း စရိတ်ချင်း ထွင်း သစ်ထုတ်ငမှန်

ကို ပေး ငွေဒင်္ဂါး

၆၀

(လုံး တော် စိစု)

ငစံတိုက်ကိုအမြင့်မြို့စီရင်စုငါး ခုံရွာ သွေခံကြီး အရကနှုတ်၊ ရွှေပြည်ရန်အောင်
 မြင်း အရွှေလက်တောင်ပို့ခေါင်း စုသမတ်ကြီး ကုန်း ရွာရှိဆည်တို့တော်မူသည်
 ဆင်ဖြူချည်ကန်တော်ကိုမန္တာဂီနီကန်တော်၊ အင်းခန်း ခေါင်း စုသဲတောရွာ
 ရှိငယ်ကန်တော်ကိုပုဏ္ဏရီကန်တော်၊ အင်းခန်း ရွာရှိရိုးကန်ကြီး ကန်တော်
 ကိုမာမာဇလကန်တော်၊ ဆူးပန်း ရွာရှိဆူးပန်း ကန်တော်ကိုကုဏ္ဍလကန်တော်
 သမုတ်တော်မူသည်။ ကမ္ဘည်း စိုက်မှတ်စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခု ဒုတိယဝါဆိုလပြည့်ကျော် ၆ ရက် ဇူလိုင် ၂၆^{26 July} နေ့နံနက် ၁ နေ့မျိုး¹⁸⁷²
 သင်္ဃာတင်ပြန်။
 (တောင်ခွင် စိစု၊ တိုးလှ စိစု)

ငဘုန်း တိုက်လက်စွဲ နေ မျိုး ရဲ ခေါင်သူ ရို န်ကိုသူ ရဲ ဝါ ရေး ခန့်၊ သ-ဘော် ဘ တော် စီး
 ငဘိုး ဂှို ခိုး သံ တော် ဦး တင် ချက်အတိုင်း သ ဘော် ဘ တော် ဆေး ထိုး ပြီး အိမ် ထောင်
 စုံ ဝ ဝပြင် စု မဂ္ဂိအသည့်အလါ ပျော် ပိုက်ထမ်း ရွက်လို့သူတို့ကိုက ပြိတ် ငဘိုး ကသ ဘော် ဘတ
 စင်း ထွက်လူ ၅ ဝပြည့် မီ အောင် စာ ရင်း ဆက်သွင်း ဆေး ထိုး မှတ်ထမ်း ရွက် စေ၊
 တောင် စ မုတ် မ ဂ်လ ဘလက် စွဲ ခေါင်း နေ မျိုး သူ ရဲ ကျော်၊ နေ မျိုး ရဲ ခေါင်သူ ရို န်၊
 နေ မျိုး ဇေယျ ရဲ တင် တို့ကိုသနား တော် မူ ရင်း စကား ပင် ဥ မှင် ဈေး ခွန် နှင့် လဲ
 ချီ ဈေး သစ် ရေ နံ သ ဘ အုန်း လွတ်ဆင်ခြံကင်း ခွန် ငွေကရံ ပုံ ငွေအကျသနား တော်
 ခံ စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခု ဒုတိယ ဝါဆိုလပြည့် ကျော် ရ ရက် ၂၇ July နေ့နား ခံ ပြောကြီး 1872

မှူး ထင်ပြန်။

(တောင် ခွင် ဝါစု၊ တိုး လှ ဝါစု)

ငဘိုး ငယ်ကိုအဘ ငဘုန်း တိုက်လက်စွဲပြည်ကြီး ရန်နိုင်အစား ငဘုန်း တိုက်လက်စွဲ
 မှာလဲလှယ်ထမ်း ရွက်စေ၊ မြေလပ်မိုး ဗြဲတပ်နား ခံဟောင်း ငဘိုး ဘေးကိုအ
 ဆောင်တော်မှာမြဲစွဲထမ်း ရွက်စေ၊ ငရန်နင်း သား ငသိုက်တိုက်ကောင်း
 စွဲရွာသူကြီး ငသိန္နောသည့်အမိန့်တော်ဥပဒေတော်ကိုမထောက်မကြောက်
 (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၁ခု ဖဲ၁၅ဒိုင်ပြုလုပ်ကစား သူဖြစ်ကြောင်း နှင့် 1872
 ရွှောက်ချက်အတိုင်း မှန်မမှန်ငယ် နန္ဒာကိုဆိုင်ရာတောင်း ခေတ်စစ်မေး ရာ
 ဖဲ၁၅ဒိုင်ပြုလုပ်ကစား ကြောင်း ဖြောင့်ဆိုသိသာ ဂှိသည်ဖြစ်၍ ငသိန္နောသည့်သူ
 ကြီး ဖြစ်လျက်အမိန့်တော်ဥပဒေတော်ကိုမတည်၊ ကျေးဇူး သစ္စာတော်ကိုမ
 ထောက်ဖဲ၁၅ဒိုင်ပြုလုပ်ကစား သူဖြစ်၍ မကွေး မြို့စီရင်စုကောင်း စွဲရွာသူ
 ကြီး အရကနှုတ်ပြီး လျှင်ဖဲ၁၅ဒိုင်ပြုလုပ်ကစား မှုစီရင်သည့်ဥပဒေအတိုင်း
 ရှေ့ရုံး သို့အပ်၍ ထောင်သုံး လထား မည်၊ ကောင်း စွဲရွာမှာရိုး ရာသား
 မြေး သက်နွယ်မင်း မှုတော်ရပ်ထမ်း ဆောင်နိုင်မည်သူကိုမကွေး မြို့ဝန်ကစစ်
 ဆေး တင် ရွှောက်စေမည်စာဆက်သွင်း ချက်အတိုင်း ငသိန္နောကိုမကွေး မြို့စီရင်
 စုကောင်း စွဲရွာသူကြီး အရကနှုတ်၊ တောင်ငူမြို့အဝင်ကြည်း တောင်ရေဆင်း
 သူကြီး ငရှမ်း ဘိုသို့ရမည်း သင်း မြို့ကောက်ခံရသယ မေဓအခွန် ငွေကခိုင်း စား
 ထွက်ပေး ငွေ၁၂၀ကိုအတောင်း အခံမရှိစေနှင့်လွတ်ငြိမ်း စေ၊ လက်ရွေး
 ကြီး လှေအမှထမ်း တို့ကို ထောင်ကဲငြိမ်း ကဆင့်ဆိုမြဲဆင့်ဆိုထမ်း ရွက်စေ၊ လှေသင်း
 စာရေး နေမျိုး သီရိရာဇာသနား တော်မြတ်ခံသည်တနှစ်သင့်ရုံပုံ ငွေဒင်္ဂါး
 ၆၀၀ကိုလှိုင်ထွန်း ရွာကူး တို့ကောက်ခံရ ငွေကအစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ပို
 ငွေကိုဆက်သွင်း ထမ်း ရွက်စေ၊ ပုဂံမြို့သူကြီး ဆွေမျိုး ၃၆အိမ် ထောင်သား တို့ကို
 သယ မေဓအခွန် တော်မှစ၍မင်း မှုမင်း ခင်း စရိတ်ကြေး ငွေအသေး အဖွဲ့အခွဲ
 အခန့်လူအစေအခိုင်း မရှိစေနှင့်၊ နှစ်စဉ်လွတ်ငြိမ်း မြဲလွတ်ငြိမ်း စေ၊ ရွှေ
 လောင်ကြီး လှေပဲ့နင်း နေမျိုး သမန္တကျော်သူ၊ ပဲ့ချိတ်ရွှေခံကြီး အမှထမ်း တိုက်
 ရွှေလောင်း ကြီး လှေတော်မှာလူ ၆၀စီး နင်း ရသည်ဖြစ်ပါ၍လက်ရှိ ဆေး ထိုး
 လူ၅၁ပြင်လူ ၆၀ပြည်မှီ အောင်တိုး ရန်လူ ၉တို့ကိုစီရင် တင်ပေး ဆေး တော်ထိုး
 မှတ်၍တကိုယ်လျှင် ၁၀ကျလူ ၅၁တို့အစား သနား တော်မြတ်ခံရသည့် ရွှေလောင်း

ကြီး ရွာ ပွဲ ခွန် ငွေကအခွန်ရုံး တော်ထွင်ဆက်သွင်း ဂြိုသည့်ပို ငွေဝဂကိုတိုး တက်
 ထမ်း ရွက်ရန်လူ့ဇာတိကလလျှင် ဝကျ ငွေသင့် ငွေအစား သနား တော်မြတ်ခံ၍
 ဆေး တော်ထိုး မှတ်ထမ်း ရွက်ပါရ မည်အကြောင်း နှင့် ဂြိုခိုး သံ တော်ဦး တင်
 ချက်အတိုင်း ရွှေ လောင်း ကြီး လှေလက်ဂြို ဆေး ထိုး ပြီး လူ့၅၁ပြင်လူ့၆၀ပြည့်မီ
 အောင်တိုး တက်ထမ်း ရွက် စေရန်လူ့ဇာတိသနား တော်မူရင်း ရွှေ လောင်း
 ကြီး ရွာ ပွဲ ခွန် ငွေကတကိုယ်လျှင် ဝကျအစား သနား တော်မြတ်ခံ စေ၍ ပို ငွေကို
 ဆက်သွင်း ထမ်း ရွက် စေ။ လော ဇေယျသိမ်မြို့သူကြီး ငကွန်း ဂြိုခိုး သံ တော်ဦး တင်
 ချက်အတိုင်း ရဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပု ဝါရဏာကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန်
 လော ဇေယျသိမ်မြို့စီရင်စု အောင်ကုန်း ရွာအ ရွှေကျောင်း တိုက်အတွင်း စတုရန်း
 ဂါစီ မြေကိုလော ဇေယျသိမ်မြို့သူကြီး ငကွန်း ကဝိသံ ဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်
 ခံ၍ကုသိုလ် တော်ပွား ခဏ္ဍသိမ်သံ မုတ်လှူဒါန်း စေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခု ဒုတိယ ဝါဆိုလပြည့် ကျော် ၁၁ ရက် 31 July 1872 နေ့နား ခံ

ပြောကြီး မှူး ထင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

စား တော်ကွမ်း ရေကိုင်မင်း လှရွှေတောင် ကျော်သူမယား သေလွန်သည်ကို
 ဒူး နေရာ နေတို့ သေလွန် ရာသင်ကြိုက်သည့်နည်း လုပ်ဆောင်သကြိုက် စေ။
 သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခု ဒုတိယ ဝါဆိုလပြည့် ကျော် ၁၁ ရက် နေ့နား ခံ နေ့မိုး^{31. July 1872}
 မင်း လှသင်္ဃာထင်ပြန်။
 (တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှစိစု)

မြို့ဝန်မြို့သခင်မြို့စား မင်း ငြိမ်း မဟာမင်း ခေါင်သူရိန်ကစည်သတံခါး ဗိုလ်
င ကျော်ကြီး သေဆုံး ဂြိုသည်ဖြစ်ပါ၍ ဖြေး မုံတံခါး ဗိုလ်င ပေသား ငဘိုး ဆင်ကို
စည်သတံခါး ဗိုလ်ခန့်ထား ထမ်း ရွက်ပါစေရမည်အကြောင်း နှင့်ဂြိုခိုး သံတော်
ဦး တင်ချက်အတိုင်း ငဘိုး ဆင်ကိုစည်သတံခါး ဗိုလ်ခန့်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခု ဒုတိယဝါဆိုလပြည့် ကျော် ၁၃ ရက် ^{2 August} နေ့နား ခဲနေ့ ¹⁸⁷²
ရ၁၈ ကျော်သူထွင်ပြန်။
(တောင်ခွင် စါစု၊ တိုး လှ စါစု)

ရှမ်း မငယ်ရွာသူကြီး ငချစ်ထွား ကို ရွှေခါး စွဲဗိုလ်မှာထမ်း ရွက်မြဲထမ်း ရွက်
 စေ၊ မလွန် မြေထဲသရက်သုံး မြို့ဝန် အောက်မြစ်စဉ်စစ်ကဲမဟာမင်း လှနဂသု
 တ(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၂ခု အောက်မြစ်စဉ်ရုံး ထွင်ကင်း ဝန်မင်း ကြီး ရပ်¹⁸⁷⁰
 တန့်စဉ် မြေထဲသရက်နှစ်မြို့ဝန်ကတပ် တော်ရတိုက်သူကြီး ငမင်း ကျော်ကိုအစုသင့်
 ရှား တော်၄၀၀၀ ကျော်အကျရှား ၁၀၀၀လျှင်စရိတ် ၄၅၀၀ ဈေး နှင့်အဘိုး ၄၅
 တော်၄၀၀ ကျော် ပေး အပ်ချက်လုပ် စေရသရှား တော်မချက်မလုပ်အပ်ရင်း
 ၄၅ကိုမပြန်မပေး မထမ်း မဆောင်နိုင်ရှိ၍တပ် တော်ရတိုက် ကျေး ရွာကိုခံ
 ဝန်ချက်ချမှတ်ငကျန်သို့လွှဲအပ်၍တပ် တော်ရတိုက် ကျေး ရွာကိုကင်း ဝန်မင်း ကြီး
 ဆင်ချက်အရ မြေထဲသရက်နှစ်မြို့ဝန်စာ နှင့်အုပ်ထိန်း ဆင်ဆိုရသည့်အတိုင်း (သက္ကရာဇ်)
 ၁၂၃၂ခု တိုက်သူကြီး ငမင်း ကျော်နှင့်အထွက်ရှား တော်၄၅၀၀ ကျော်ကိုတိုက်¹⁸⁷⁰
 အုပ်ငကျန်ကစိုက်ထုတ်ဝယ်ယူဆက်သွင်း ပြေကုန်(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၃ခု အစုကျ¹⁸⁷⁰
 ရှား တော်ကိုလည်း ချက်လုပ်ထမ်း ဆောင် ပြေကုန်ရှိပါသော ကြောင့်တိုက်အုပ်င
 ကျန်ကိုတပ် တော်ရတိုက်သူကြီး ခန့်ထား ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရစေမည်အကြောင်း
 နှင့်တပ် တော်ရတိုက်သူကြီး ငမင်း ကျော်ကငကျန်သို့လွှဲအပ်သည့်လွှဲတမ်း ကိုတင်ပြ
 လျှောက်ချက်အတိုင်း (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၂ခု (၁၂) ၃၃ခုရှား တော်များ ကို¹⁸⁷⁰
 ချက်လုပ်ထမ်း ဆောင်တပ် တော်ရတိုက်သူကြီး အရကလိုလွှဲအပ် ကြောင်း သိသသည့်¹⁸⁷¹
 ဖြစ်၍ငမင်း ကျော်ကိုတပ် တော်ရတိုက်သူကြီး အရကနှုတ်ပြီး လျှင်တိုက်အုပ်ငကျန်
 ကိုတပ် တော်ရတိုက်သူကြီး ခန့်ထား ကြီး စိုး ဆောင်ရွက် စေမည်စာဆက်သွင်း
 ချက်အတိုင်း ငမင်း ကျော်ကိုတပ် တော်ရတိုက်သူကြီး အရကနှုတ်၊ တိုက်အုပ်ငကျန်
 ကိုတပ် တော်ရတိုက်သူကြီး ခန့်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ခု ဝါခေါင်လပြည့် ကျော်၄ရက် နေ့နား ခဲနေ မျိုး ^{23 August 1872}

သင်္ဃာတထင်ပြန်။
 (တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

ဝင်း တော် လေး မျက်နှာ ခိုင်း စာ ရေး ဝင်း စာ ရေး ဝင်း ဆော်တို့ရှိခိုး
သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ဝင်း လေး မျက်နှာ ခိုင်း စာ ရေး ဝင်း စာ ရေး
ဝင်း ဆော်တို့စား သင့်ပယ် ၄၉ ဝဲအကျ တောင်ဘက်ကို ခရိုင်မြို့ကျေး ရွာအစုအ
မှထမ်း တို့ပြန်ဆက်ပယ် များ အနက်သင့်ရသ ပယ်ကို ရေနံ ချောင်း မြို့စား ဗိုလ်မှူး
ဝန်ကြီး ကတိုင်း တာချ ပေး သနား တော်ခံ စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခု ဝါခေါင်လပြည့် ကျော် ၆ ရက် နေ့နား ခဲနေ မြို့ ^{25 August} 1872
သင်္ဃိယာထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

ငကုန်း အောင်ကအကျိုး တော်ဖြစ်သင်္ဘော တော် များ မှာ ပျော်ပိုက်ထမ်း ရွက်
လိုသူရွမ်း နောက်ထောက်အချုပ်ခန့်ထား သော ငွေတော်ဝယ်အသည့်အလိင်
နေကပ်ပါး လူ ၃၀ တို့ကို စာရင်း ထည့်သွင်း ဆေး တော်ထိုး မှတ်ထမ်း ရွက်ပြီး
လျှင်ရွမ်း လူ ၂၀ တို့ကို ထိမ်း သွင်း ပြုစု ဆေး တော်ထိုး မှတ်ထမ်း ရွက်ပါရမည့်အ
ကြောင်း နှင့် ဂိုဏ်း သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ဆေး တော်ထိုး မှတ်ထမ်း ရွက်
စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခု ဝါခေါင်လပြည့်ကျော် ၉ ရက်နေ့နား ခပြောကြီး 28 August 1872

မှူး ထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

အလုံမြို့ဝန်အမြင်ငါး မြို့ဝန်မင်း ငြီး မဟာသမိန်ဘရမ်း ကအလုံမြို့အောက်တိုက်
 မုံရွာမှာသူကြီး ငချစ်စုကြီး စိုး အုပ်ထိန်း ရာရွာ နေလူတို့နှင့်မသင့်မတင့်မ
 ငြိမ်မသက်ရှိသည်ဖြစ်ပါ၍ ကျေး ရွာ နေ ကြေး ထမ်း ငြီး ငယ်တို့သဘောကြိုက်ညီသူ
 ငသောအုကိုရွာအုပ်ခန့်ထား ထမ်း ရွက်ပါစေရမည်အကြောင်း နှင့်ရှိခိုး သံ
 တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ငချစ်စုကိုအလုံမြို့အောက်တိုက်မုံရွာသူကြီး အရာက
 နှုတ်၊ ငသောအုကိုအလုံမြို့အောက်တိုက်မုံရွာအုပ်ခန့်၊ စို့ငှာခိုင်း စာရေး
 ကောင်ဟန်စာရေး တို့ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း စို့ငှာခိုင်း စာရေး
 ၂၊ ကောင်ဟန်စာရေး ၂တို့ကိုတကိုယ်လျှင်ပယ်၃ဝဲလေး ယောက်သင့်စား ပုံ
 ပယ်၁၂ဝအကျတောင်ဘက်ကို ခရိုင်နယ်တွင်း သင့်ရာပယ်များ ကို ရေခံချောင်း
 မြို့စား ဗိုလ်မှူး ဝန်ကြီး ကတိုင်း တာပေး အပ်အစား သနား တော်ခံစေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ခု ဝါခေါင်လပြည့် ကျော် ၁၂ရက် 31 August ခံနေ 1872

သင်္ခယာတွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စါစု၊ တိုး လှ စါစု)

နတ်စုလက်ယာ သေ နတ်ဗိုလ်မင်း ထင်သူရမင်း ကျော်ကနတ်စုလက်ယာ မြေ နန်း
သွေ ဝံ ငကူ ၊ သိန္နီမြို့သို့အ မှု တော်ကိုထမ်း ရွက် သေဆုံး ငှိသည်ဖြစ် ပါ၍သား ငညိုကို
နတ်စုလက်ယာ မြေ နန်း သွေး သောက်ကြီး အရ ဝ ခန့်ထား ထမ်း ရွက်ပါ စေရ
မည်အ ဖြောင့် နှင့်ငှိခိုး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ငညိုကိုနတ်စုလက်ယာအ
စု မြေ နန်း သွေ ဝံကြီး ခန့်။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခု တော်သလင်း လဆန်း ၇ ရက် 9 September 1872
ပြောကြီး မှူး ထွင်ပြန် ။
(တောင်ခွင် စိစု ၊ တိုး လှ စိစု)

မြေတလိုင်: ရွာဆင်အမှတ်: ငယ်တို့ကဆင် မှူး သူကြီး: ရွှေခါး စွဲဗိုလ် ငကုန်
အစုအမှတ်: လူတို့ကိုညှင်း ပန်း: နှိပ်စက် ခြေ: ငွေပိုမိုခွဲ ဘောင်း: စား: ယူ
ကြောင်း: နှင့်ရှိခိုး: သံတော်ဦး: တင်၍လွတ် တော်ထွင်ရှင်း: လင်း: ဤဂါပါ ငွေ
၈၀၀ ကျော်အနက် ၄၅၆ ပြား: ငွေကိုစား: ယူကြောင်း: ဖြောင့်ချက်အရလွတ် တော်
ကစားဆက်သွင်း: ငကုန်ကို ရွှေခါး စွဲဗိုလ်ဆင် မှူး သူကြီး: အရကနှုတ်ထား: ရှိသည်ဖြစ်
ပါသော ကြောင့်အစုအမှတ်: တို့သဘောကြိုက်ညီသူ ငပန်း: မွှေး: ကို မြေတလိုင်: စု
ရွာဆင် မှူး သူကြီး: အရခန့်ထား: ထမ်း: ရွက်ပါစေရမည်အကြောင်း: နှင့်ရှိခိုး:
သံတော်ဦး: တင်ချက်အတိုင်း: ငပန်း: မွှေး: ကို မြေတလိုင်: စုရွာဆင် မှူး သူကြီး:
ခန့်။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခု တော်သလင်း လဆန်း ၉ ရက် နေ့နံနက် ၁ နေ့ မျိုး

၇၁၈ ကျော်သူထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စါစု၊ တိုး လှ စါစု)

ရေခဲချောင်း၊ မြို့စား၊ ဗိုလ်မှူး၊ ဝန်ကြီး၊ သတိုးမင်း၊ ကြီးမဟာမင်း၊ ကျော်မင်း၊
 ခေါင်ကဆည်စါရေ၊ ဟောင်း၊ ငကေကိုယာ၊ တော်အထွက်အဆွသား၊ မျိုးသား၊ လူဝ
 ကျော်များ၊ နှင့်လက်ယာဝင်း၊ များဆင့်ဆိုရသနာခံလိုက်ထမ်း၊ ပြေကုန်၍ငပြောင်
 ဆည်ရေသောက်လယ်တော်ပယ်၄၀၀၀ ကျော်များကို (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၁ခု ¹⁸⁶⁹
 ကစ၍ (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ခု တိုင်ပယ်အုပ်ခန့်ထားလုပ်ဆောင်စေရလယ် ¹⁸⁷²
 တော်ယာတော်အလစ်အလပ်မရှိအစုစပါး၊ တော်ပြေကုန်ရှိပါသောကြောင့်ငကေ
 ကိုဆည်စာရေအရခန့်ထားထမ်းရွက်ပါစေရမည်အကြောင်းနှင့်ရှိခိုးသံ
 တော်ဦးတင်ချက်အတိုင်း ငကေကိုတောင်ဘက်ကို ခရိုင် ဆည်စာရေခန့်။
 (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ခု တော်သလင်းလပြည့်ကျော် ၁၁ရက်နေ့နားခ ^{28 September 1872}
 နေမျိုးသင်္ဃာတင်ပြန်။
 (တောင်ခွင်စါစု၊ တိုးလှစါစု)

18 October 1872

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခုသတင်း အတ္တလင်္ကျာ ၁၇ ရက် နေ့စတုရန်း အခါသုံး ရက်မင်း
ညီမင်း သား မှူး ဘော်မတ် ဘော်စု ရေး စုကိုင်သူ ရှေး သူကြွယ်အရ ဝှိုတို့ကိုဝါ
အတ္တကန် ဘော့ပွဲတက် နှိုးဆော်ဩ နှိုးဆော် စေမည် စီရင်းဆက်သွင်း ချက်အတိုင်း သင့်ပြီ။
(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခုသတင်း အတ္တလင်္ကျာ ၅ ရက် နေ့နံနက် ၁ ခဲ ပြော

7 October 1872

ဤ မှူး ထင်ပြန်။
(ဘောင်ခွင် စီစု၊ တိုး လှ စီစု)

ငပေၤထွန်း ကိုစကိုင်း မြို့ဝန်အရကနှုတ်၊ ငမြိုင်၊ ငရန်ကင်း ၊ ငစ၊ ငဘိုး
မြစ်တို့ကိုစကိုင်း မြို့ထောင်မှူး မြို့စာရေး အရကနှုတ်၊ ရှား ရောင်း ရွာ
သူကြီး ဟေမဇေယာဉယည်မှူး ငမှူး ၊ ရွှေပြည်မှန်ကင်း အမှူးဝမ်း ငအိုင်တို့ကို
စကိုင်း မြို့ထောင်မှူး ၊ ရွာသစ်ကြီး ရွာအုပ်ငမ့်၊ မောင်း ထောင်ရွာသူကြီး
ငတောက်ထွန်း တို့ကိုစကိုင်း မြို့စာရေး ခန့်။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄သတင်း ကွတ်လဆန်း ၆ရက် ခန့်နား ခနေ့ မြို့ 8 October 1872

ရခေ ကျော်သူထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

ရွှေအ ရွှေ ခြောက် ငါး ၊ အလယ် ခြောက် ငါး ၊ သံသုံး တာဝန်မင်း လှမင်း ထင်ရတော
ကို ရွှေဘဝါး ဖော် အောက်လာ စေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခုသတင်း ၏တလဆန်း ၆ ရက် 8 October 1872
ရတော ကျော်သူထင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု ၊ တိုး လှ စိစု)

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခုသီတင်း ထွတ်လပြည့် ကျော် ၃ ရက် နေ့မင်္ဂလာ မြင်း ဝန်ကို
 အတွင်း ဝန် ခန့်သည်ကလအစဉ်အတွင်း ဝန် ခန့်ပြန်တမ်း အပ်သည်။
 (မ ကျေး လှ စီစု)

မိုင်း ခိုင်မြို့စား မဟာသီရိ ဇေယျသုက္ခိ ခင်မမင်း ဝန်ခန့်။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခုသတင်း ထွက်လပြည့် ကျော် ၉ ရက် နေ့နား ခံ နေ မျိုး ^{26 October 1872}

သင်္ချာထင်ပြန်။

(မိုင်း ခိုင်မြို့စား ပိဋကတ် တော်အုပ်ဦး ယံမှ ဝက်မစွတ်ဝန် ထောက်ဦး လက်ခံ
ယောက္ခမဖြစ်သည်)

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

မိ ငေး ကလင်အဝမြို့ဝန် ဟောင်း မဟာမင်း ကျော်သီဟမင်း ခေါင်ရှိုစဉ်
 အဝမြို့နန်း တော် ရွှေဈေး ကိုအစား သနား တော်မြတ်ခံ၍တလလျှင် ငွေဒင်္ဂါး
 ၂၀ ကောက်ခံစား သုံး ပါရသည်။ လင်မဟာမင်း ကျော်သီဟမင်း ခေါင်ဃေ၊
 အဝမြို့နန်း တော် ရွှေဈေး ကိုအထက်အစား သနား တော်မြတ်ခံရရင်း အတိုင်း
 သနား တော်မြတ်ခံရပါမည်အကြောင်း နှင့်ရှိုခိုး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း
 အဝမြို့နန်း တော် ရွှေဈေး ကိုအဝမြို့ဝန် ဟောင်း မယား မိ ငေး ကအစား သ
 နား တော်ခံစေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခုသတင်း က္ခတ်လပြည့် ကျော် ၉ ရက် 26 October 1872 ခံ

နေ့မျိုး သင်္ဃိယာထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှစိစု)

မြောက်ဒဝယ် သေနတ်ဗိုလ် မဟာ မင်း ခေါင်သီတသူကအလုံမြို့စီရင်စု မြောက်ဒဝယ်
 ဝေပုံပါဝါး တော မသူကြီး ငကံ ဝိုက်အမှုတော်ကို ပြေကုန် အောင် မထမ်း မရွက်နိုင်
 ကျေး ရွာကိုလွှဲအပ် ပို့ပါ သော ကြောင့် သွေခံကြီး အမှုထမ်း တို့ကြိုက်ညီအမှု တော်ကိုထမ်း
 ရွက်နိုင် မည်သူဝါး တော မ သွေခံပါ ဆေး ထိုး အိမ် ထောင် စုံအမှုထမ်း င ပေ T အိုင်
 ကိုအလုံမြို့စီရင်စု မြောက်ဒဝယ် ဝေပုံပါဝါး တော မရွာသူကြီး ရွာအုပ် ခန့်ထား ထမ်း
 ရွက်ပါ စေရမည်အကြောင်း နှင့် လျှောက်ချက်အရမှန် မမှန်လွှဲတမ်း စါချက်ကိုတင်
 စေပြီး လျှင် ငကံ ဝိုက်ကို မေး ရာအမှုတော်ကို ပြေကုန် အောင် မထမ်း မရွက်နိုင်သည်
 နှင့်သူကြီး ရွာအုပ်အရာကိုလွှဲအပ် ကြောင်း ထွက်ဆို ပို့သည်ဖြစ်၍ င ပေ T အောင်ကိုသူ
 ကြီး ရွာအုပ်အရာသ ဘောကြိုက်ညီသည် မည်သည် ဝါး တော မ သွေခံကြီး အကြပ် မှူး တို့ကို
 တဦး တယောက်စီ မေး ရာသ ဘောကြိုက်ညီ ကြောင်း နှင့်အသီး အသီး ထွက်ဆို သော
 ကြောင့် ငကံ ဝိုက်ကိုသူကြီး ရွာအုပ်အရာက ဖြတ်ပြီး လျှင် သွေခံကြီး အကြပ်အမှုထမ်း တို့
 သ ဘောကြိုက်ညီအကျိုး တော်ကိုထမ်း ရွက်နိုင် မည်သူ ဆေး ထိုး အိမ် ထောင် စုံအမှုထမ်း
 င ပေ T အောင်ကိုအလုံမြို့စီရင်စု မြောက်ဒဝယ် ဝေပုံပါဝါး တော မရွာသူကြီး ရွာ
 အုပ် ခန့်ထား ထမ်း ရွက် စေမည်စာဆက်သွင်း ချက်အတိုင်း ငကံ ဝိုက်ကိုအလုံမြို့ မြောက်
 ဒဝယ် ဝေပုံပါဝါး တော မရွာသူကြီး ရွာအုပ်အရာက ဖြတ်ပါ မြောက်ဒဝယ် သေနတ်
 စါရေး တို့အိမ် ထောင် စုံအမှုထမ်း င ပေ T အောင်ကိုအလုံမြို့ မြောက်ဒဝယ် ဝေပုံပါ
 ဝါး တော မရွာသူကြီး ရွာအုပ် ခန့်။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခုသတင်း ဣတ်လပြည့် ကျော် ၁၂ ရက် 29 October 1872 နေ့နား ခံ

နေ့ဇိုး မင်း လှသင်္ဃာထွင်ပြန်။
 (တောင်ခွင် စါစု၊ တိုး လှ စါစု)

ငဘိုး ညိုဖိုခိုး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရဟန်း သင်္ဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာ
ကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန်အမရပူရမြို့စီရင်စုဝဲကြီး ဆင်ရွာရဟန်း တော်(ရှင်သု)
ဓဇကျောင်း တိုက်အတွင်း စတုရန်း ရါစီ မြေကိုငဘိုး ညိုကဝိသုံဂါမ မြေစား သနား
တော်မြတ်ခံ၍ကုသိုလ်ပွား ခဏသိမ်သမုတ်လှူဒါန်း စေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခုသတင်း ထွက်လပြည့် ကျော် ၁၂ ရက် နေ့နား ခံ^{29 October 1872}
နေ့မျိုး မင်း လှသိင်္ဃိယာထွင်ပြန်။
(တောင်ခွင် ဝါစု၊ တိုး လှ ဝါစု)

ပညာရှိ တောင်တွင်း ကြီး မြို့ဝန် မဟာမင်း ထင်စည်သူကခမည်း တော်ဘုရား
 လက်ထက် တောင်တွင်း ကြီး မြို့မှာ သွေခံ ၂၀ အကြပ် ၁၀၀ သေနတ် ၁၀၀၀ ဝှံ့စည်း
 ရာ ရေလွှဲတိုင် နယ် မြေ ကျေး ရွာ များ မှာ င ဝှေ့ရိုမ်း က ဝှေ့မှူး သူကြီး အရာနှင့်
 ကျေး ရွာပြုစုအိမ် ခြေ ၄၀၀ ကျော်အကျိုး တော်ဖြစ်ထွန်း ရှိသည်အတိုင်း အထက်မြို့
 ဝန်မြို့အုပ်အဆက်ဆက် သွေခံ ၂၀ ဝှံ့စည်း ရာ မပါနယ်သီး ကျေး ရွာဖြစ်၍ ရေလွှဲတိုင်
 နယ် မြေအတွင်း နှစ်ကာလအရှည် မလုပ် မဆောင် ရလယ်ယာ များ ကို ကျေး ရွာ နေ
 လူတို့မှာ အခွဲအ တောင်း မရှိအကျိုး တော်ဖြစ် စရိတ်စိုက်ထုတ် ခုတ်ထွင်တီကျင်း လုပ်
 ဆောင်တနှစ်လျှင် စပါး တော် ၅၀ ဝိဆက်သ၍ ရေလွှဲတိုင် နယ် မြေ ကျေး ရွာ မှာ င
 ဝှေ့ရိုမ်း ကို သွေခံသူကြီး အရာ ခန့်ထား ထမ်း ရွက်ပါ စေရ မည်အ ကြောင်း နှင့်
 ရှိခိုး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း သူကြီး င ဝှေ့ရိုမ်း ကို ရေလွှဲတိုင် သွေခံကြီး ခန့်၊
 ရေလွှဲတိုင် နယ် မြေ ကျေး ရွာအတွင်း မထွင် တောကုန်း လယ်ပယ် များ ကို ရေလွှဲတိုင်
 သွေခံကြီး သူကြီး င ဝှေ့ရိုမ်း ကတီကျင်း လုပ် ဆောင်တနှစ်လျှင် အစုအခွန် စပါး ၅၀ ဝိ
 နှစ် စဉ်ဆက်သွင်း ထမ်း ရွက် စေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခုတန် ဆောင်း မှန်း လပြည့် ကျော် ၁၃ ရက် နေ့နား ခံ

ပြောကြီး မှူး ထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

အဝမြို့ဝန် ဟောင်း မင်း ကျော်သီဟမင်း ခေါင်မယား မိ ငွေ ဂွီခိုး သံ တော်
ဦး တင်ချက်အတိုင်း အဝမြို့ဝန် ဟောင်း မဟာမင်း ကျော်သီဟမင်း ခေါင်အ မွေ
ရပ် များ ကိုကုန် ဂွီရစ်သူသား သမီး တို့ခွဲ ဝေရယူ ဂွီကြသည် နှင့်အညီ အဝမြို့ဝန် ဟောင်း
သာစည် နှင့် စည် သေစည် ရွေး မွေး ပြုစုသဖြိုဟ်ကုန် ရသည် ငွေစာရင်း များ ကို
နောက်ရုံး ထွင်တင် ပေး ဂွီသည်အတိုင်း သုံး သင့်မသုံး သင့်အစစ်အဆေး မဂွီ စေ
နှင့်တည်ငြိမ်ဖြိုဟ် စေ၊ ငတိုး ကိုပလိပ် ဝေခဲပွား လှေပဲ့နင်း ခန့်။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခုတန် ဆောင် မုန်း လပြည့် 28 November 1872

နား ခံ ပြောကြီး များ ထွင်ပြန်။
(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

မိုး မိတ်မိုး လှိုင်မြို့ဝန် နေ မျိုး မင်း ကျော် မင်း ထင်ကို မိုး မိတ်မိုး လှိုင်မြို့များ
မှ အမှု တော်ကို ထမ်း ရွက်သည့်အတွင်း ရွှေထီး သနား တော်ခံ စေ။ စကိုင်း မြို့
တော်ကန်ဥယျာဉ်များ (ဝထွန်း) လှ နှင့် ဥယျာဉ် စောင့်အမှုထမ်း ငသိုင်း မယား
မိ ဘေး အမမိတုတ်၊ တူမမိ ကျေး ၊ င ရွှေ မေ ဝင်သား ငဘိုး တူတို့ကို သာယ မေမေ
အခွန် တော်မှ စ၍ မင်း မှုမင်း ခင်း စ ရိုတ် ဖြေး ငွေအ သေး အဖွဲ့အခွဲအခန့်လူ
အစေအခိုင်း မရှိ စေ နှင့် ၊ လွတ်ငြိမ်း မြဲလွတ်ငြိမ်း စေ ၊ ငကျယ်ကို စလင်း ကျပ်
နှစ်မြို့ကွမ်း ဘိုး ထိမ်း ခန့်။

ပု ပွား မြို့သူကြီး ဟောင်း င ရွှေပန်း ကပု ပွား မြို့ကို ဘေး ဘိုး ဘတို့ (သက္ကရာဇ် ၁၁၁)
၄၅ ခု (၁၁) ၆၄ ခု စစ်တမ်း စာရင်း ဆက်သွင်း ကြီး စိုး သည် ၊ မရှိလျှင် တမြို့သူ
ကြီး င ရွှေဥလွှဲချက်အရ ဆက်ခံကြီး စိုး မင်း မှုတော် ပေ T ပေါက်ကျ ရောက်သည် မှား
ကို ဆောင်ရွက် ပြေတုန် ရှိ ပါသည် ၊ (သက္ကရာဇ် ၁၂၂၈) ခု နှစ်အ ရေး တော်အတွင်း
လည်း ညောင်အုပ် ဖြောင့် ချီ ရေနံ ချောင်း မြို့စား မင်း ကြီး လူ ဟောင်းတွင်း
ကြီး စစ်ကဲ ဟောင်း င တေ နှင့် အတူလူ ၅၀ ကျော် နှင့် ထမ်း ရွက် ပြေတုန် လက်ရှိကြီး
စိုး ရှိ နေသည့်အတွင်း တမြို့သူကြီး င ရွှေဥ မယား ငယ် မြေး အရိုး နှင့် မဆိုင်သူ င
တကအမိန့် တော်မြတ်ခံယူ ဆောင်ရွက်ကြီး စိုး ရှိ ပုဂံမြို့ရုံး ကမြို့သူကြီး ငတမင်း
မှုတော် ရပ်ကို မ ဆောင်ရွက် နိုင်ထွက် ပြေး ဖြောင့် ဖြေး နန်း စကား နှင့်လွတ်
တော်မှ ဝ လျှောက်ထား ရာ အမိန့် တော်မြတ် နှင့် င မှုကို မြို့အုပ် ခန့်ထား ရှိ ပါသည် ၊
ယခုလည်း သေနတ်လက်နက်ကို ငတထိန်ချန် ဝှက်ထား စစ် မေး ပေ T ရှိလွတ် တော်
ထွင်ဆက်သွင်း ထင်လင်း နှင့် ဖြစ် ပါ၍ ပု ပွား မြို့မှ ဝ မြို့သူကြီး မရှိလစ်လတ် ပါ သော ဖြောင့်
ဘေး ဘိုး ဘတို့ရိုး ရာ မ ပျက် မြို့သူကြီး အရ ဆက်ခံကြီး စိုး အမှု တော်ကို ထမ်း ရွက်
ပါရ မည့်အ ဖြောင့် နှင့် ရှိ ခိုး သံ တော်ဦး တင် ချက်အတိုင်း မှန် မမှန် သိ တော် မူသာ
အောင်လွတ် တော်ကစစ်၍ သွင်း ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခု တန်ဆောင် မုန်း လပြည့် ကျော် ၁၅ ရက် နေ့နား ခ

နေ မျိုး ရာဇ ကျော် သူထွင်ပြန် ။
(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

စား တော်စွမ်း ရေကိုင်းယိုး ဒယား ဝန်မင်း လှမင်း တင်သင်္ဃီယာ သေလွန်သည်
ကို တော်ရည်တူလွတ်ကလပ် ဆောင်သဂြိုဟ် စေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခုနှစ် တော်လဆန်း ၄ ရက် နေ့နား ခဲနေ မိုး ရာဇ
ကျော်သူထင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

မင်း လှသီရိ ကျော်သူ၊ နေ မြို့ သီရိ ကျော်သူတို့ကိုအသုံး ၈၁ ရေး ခန့်။
4 December 1872
(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခုနှစ် တော်လဆန်း ၁၁ ရက် နေ့နား ခံ နေ မြို့

မင်း လှသင်္ခယာထွင်ပြန်။
(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

ငရှမ်း ဘိုရှိုခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရဟန်း သံဃာတို့ဥပုသ်ပ ဝါရဏာ
ကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန် မြေဒူး မြို့အောက်တိုက်နွား တက်ကြီး ရွာစီရင်စု
နေပူကုန်း ရွာရွှစ်မျက်နှာ တောရကျောင်း တိုက်အတွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေ
ကိုငရှမ်း ဘိုကဝိသုံ ဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ ကုသိုလ် တော်ပွား ခဏ
သိမ်သမုတ်လှူဒါန်း စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခုနှစ် တော်လဆန်း ၁၃ ရက် နေ့နား ခနေ့ မြို့ 13 December 1872
သင်္ဃာတင်ပြန်။
(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

င ပေရှိုခိုး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရဟန်း တော်တို့ဥပုသ်ပ ဝါရဏကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန်ထွတ်ရွာ မြို့စီရင်စု ပေါက်တောရွာ ကျောင်း တော်အတွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကိုင ပေကဝိသုံဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ကုသိုလ် တော် ပွား ခဏသိမ်သမုတ်လှူဒါန်း စေ။

င ရိတ်ရှိုခိုး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပ ဝါရဏကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန်စည်ကူး မြို့စီရင်စုကြိုပင်ရွာ တောင်ကျောင်း တိုက် အတွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကိုငရိတ်ကဝိသုံဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ကုသိုလ် တော် ပွား ခဏသိမ်သမုတ်လှူဒါန်း စေ။

ဗြဲတိုက်သံဆင့် နေ မျိုး သိဒ္ဓိ ကျော်စွာရှိုခိုး သံ တော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရဟန်း သံ ဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပ ဝါရဏကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန်ပဉ္စလင်း မြို့အဝင်ရွာ သာမြို့စီရင်စုစင်္ကြင်ရွာအနီး ကျောင်း တိုက်အတွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကိုဗြဲတိုက် သံဆင့် နေ မျိုး သိဒ္ဓိ ကျော်စွာကဝိသုံဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ကုသိုလ် တော် ပွား ခဏသိမ်သမုတ်လှူဒါန်း စေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခုနှစ် တော်လဆန်း ၁၄ ရက် ^{14 December 1872} နေ့နား ခံ ပြောကြီး

မှူး ထင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

နတ်စုန်း မေဝရွာသူကြီး ငသိုင်း ဂှီခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရဟန်း
သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန်ပင်း ယဇ္ဈိစီရင်စု
မဲထီး ရွာတောင်ကျောင်း တိုက်အထင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကိုနတ်စုန်း မေဝ
ရွာသူကြီး ငသိုင်း ကဝိသုံဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍တုသိုလ် တော်ပိုး
ခဏသိမ်သမုတ်လှူဒါန်း စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခုနတ်တော်လပြည့်ကျော် ၃ ရက် ^{18 December} နေ့နား ¹⁸⁷² ခ်ပြောကြီး

ဖူး ထင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စါစု၊ တိုး လှ စါစု)

မင်း ခင်း ဆရာ တော် မေတ္တာ ခံချက်အတိုင်း ဗန်ကိုတိုက်စီရင်စုတရား မြို့အမြင့်
ကျောင်း တိုက်ထက်ဝန်း ကျင်တော ၁၀၀၀အထွင်း မှီခို နေသည့် ရေပိုင်း ရေမ္မား
သား ငှက်တီရိန္ဒာ န်တိုကိုအဘယ ဒါနဇီဝိတ ဒါနကုသိုလ် တော်အထူး ဖြစ်ပွား ခေခြင်း
ငှါ ဘေး မဲ့ပေး တော် မူသည်။ အဘမ်း အဆီး အနှောင့်အဖွဲ့အပစ်အခတ်အသတ်အ
ညှင်း မရှိ စေ နှင့်လွတ်ကင်း ချမ်း သာ စေ။ ဘေး မဲ့ပေး တော် မူသည်။ နယ်နိ
မိတ်အပိုင်း အခြား ကိုလည်း ဌာ ၀၇ကုသိုလ် တော်ဖြစ်ထွန်း အောင် ကျောက်တိုင်
စိုက်မတ်၍ ပုံစံကိုသွင်း ။

တပရင်း မြို့စီရင်စုငှာပုံစံရွာ မန်ကျည်း စုတောရဆရာရဟန်း တော်ရှင်ဝါ
ယမ မေတ္တာရပ်ခံချက်အတိုင်း ငှာပုံစံရွာ မန်ကျည်း စုတောရ ကျောင်း ဝန်း
ကျင်စတုရန်း တော ၅၀၀အထွင်း မှီခိုရှိ နေသည့် ရေပိုင်း ရေမ္မား သား ငှက်
တီရိန္ဒာ န်တိုကိုအဘယ ဒါနဇီဝိတ ဒါနကုသိုလ် တော်အထူး ဖြစ်ပွား ခေခြင်း ငှါ ဘေး
မဲ့ပေး တော် မူသည်။ အဘမ်း အဆီး အနှောင့်အဖွဲ့အပစ်အခတ်အသတ်အညှင်း မ
ရှိ စေ နှင့်လွတ်ကင်း ချမ်း သာ စေ။ ဘေး မဲ့ပေး ရာအရပ်နယ်နိမိတ်များ ကို
လည်း ဌာ ၀၇ကုသိုလ် တော်ဖြစ်ထွန်း အောင် ကျောက်တိုင်စိုက်မှတ်၍ ပုံစံကိုသွင်း ။

ငှာရွာရန်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရ
ဏာကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန်ပင်း တလဲမြို့စီရင်စုစုစုစု ပင်တောရ ကျောင်း
တိုက်အထွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကို ငှာရွာရန်ကိစ္စ ဝိသု ဝါမ မြေစား သနား တော်မြတ်
ခံ၍ကုသိုလ် တော် ပွား ခဏသိမ်သမုတ်လျှာဒါန်း စေ။

ငှာရွာရန်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာကံ
ကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန်ပင်း တလဲမြို့စီရင်စု ကျောက်တံခါး ရွာ ကျောင်း တိုက်
အထွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကို ငှာကိစ္စ ဝိသု ဝါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ကုသိုလ်
တော် ပွား ခဏသိမ်သမုတ်လျှာဒါန်း စေ။

ငှာရွာရန် အောင်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပ
ဝါရဏာကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန် ပွား လှရွာ နယ် မြေခြား ရွာ ငှာ ကျောင်း တိုက်
အထွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကို ငှာကိစ္စ အောင်ကိစ္စ ဝိသု ဝါမ မြေစား သနား တော်မြတ်
ခံ၍ကုသိုလ် တော် ပွား ခဏသိမ်သမုတ်လျှာဒါန်း စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခုနှစ် တော်လပြည့် ကျော် ဇူလိုင် နေ့နား ခံ နေ မြို့

ရဘေ ကျော်သူထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

ညောင်လှရွာသူကြီး ငသထွန်း ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရဟန်း သံ
ဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပ ဝါရဏာကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန် စလင်း ဖြူစီရင်စု
ညောင်လှ ရွှေကျောင်း တိုက်အတွင်း စတုရန်း ရါစီ မြေကို ညောင်လှရွာသူကြီး
ငသထွန်း ကဝိသုံ ဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ ကုသိုလ် တော် ပွား ခဏ
သိမ်သမုတ် လှူဒါန်း စေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခုနှစ် တော်လပြည့် ကျော် ၁၂ ရက် ^{27, December 1872} နေ့နား ခံနေမျိုး

မင်း လှသင်္ခယာထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှစိစု)

မစိန် ရွှေ ခြောက်ရွာအုပ် နေ မျိုး မင်း လှသ မန္တရာဇာတိ ရွှေဘဝါး တော်
အောက်လာ စေ။ မစိန် ရွှေ ခြောက်ရွာအုပ် နေ မျိုး မင်း လှသ မန္တရာဇာ
ရွှေဘဝါး တော် အောက်လာသည့်အတွင်း မစိန် ရွှေ ခြောက်ရွာကိုလှုပ်ပြန် တော်အ
ကြပ်ငြိမ်းကအုပ်ထိန်း ဆင့်ဆို စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခုပြာသိုလဆန်း ၂ ရက် နေ့နား ၁၁^{31 December} ၁၈¹⁸⁷²
သီတင်းကျွတ်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

ငချက်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ဂဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာ
ကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန်ပုံ ဂံမြို့စီရင်စုသဲတွင်း ရွာကျောင်း တိုက်အတွင်း စ
တုရန်း ဂါစီ မြေကို ငချက်က ဝိသုံဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ကုသိုလ် တော်
ပွား ခဏသိမ်သမုတ်လှူဒါန်း စေ။

ငခေတ္တရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ဂဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာ
ကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန် ရွှေပြည်ရန် အောင်မြင်အရွှေလက်တောင်ပိုင်စီ
ရင်စုကုန်း ရွာရွှေကျောင်း တိုက်အတွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကို ငခေတ္တ ဝိသုံဂါမ မြေ
စား သနား တော်မြတ်ခံ၍ကုသိုလ် တော်ပွား ခဏသိမ်သမုတ်လှူဒါန်း စေ။

ငညိုရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ဂဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာကံ
ကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန် ဂမည်း သင်း မြို့စီရင်စုအင်ပင်ရွာကျောင်း တိုက်အ
တွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကို ငညိုက ဝိသုံဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ကုသိုလ်
တော်ပွား ခဏသိမ်သမုတ်လှူဒါန်း စေ။

ငနွယ်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ဂဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာ
ကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန်ပင်း တလဲမြို့စီရင်စုအလယ်ရွာအရွှေ မြောက်ကံစွယ်
ကျောင်း တိုက်အတွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကို ငနွယ်က ဝိသုံဂါမ မြေစား သနား တော်
မြတ်ခံ၍ကုသိုလ် တော်ပွား ခဏသိမ်သမုတ်လှူဒါန်း စေ။

ငဥရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ဂဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာကံ
ကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန်ပင်း တလဲမြို့စီရင်စုဘုရား ဖြူရွာကျောင်း တိုက်အတွင်း
စတုရန်း ဂါစီ မြေကို ငဥက ဝိသုံဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ကုသိုလ် တော်ပွား
ခဏသိမ်သမုတ်လှူဒါန်း စေ။

ငမှော်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ဂဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာ
ကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန် ဂမည်း သင်းမြို့စီရင်စုတလိုင်း သေး ရွာကျောင်းတိုက်
အတွင်း စတုရန်း ဂါစီ မြေကို ငမှော်က ဝိသုံဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍ကု
သိုလ် တော်ပွား ခဏသိမ်သမုတ်လှူဒါန်း စေ။

ငရိတ်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ဂဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပဝါရဏာ
ကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန် စည်ကူး မြို့စီရင်စုကြိုပင်ရွာတောင်ကျောင်း တိုက်

အထွင်း စတုရန်း ရါစီ မြေကို ငရိတ်က ဝိသုံ ဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍
ကုသိုလ် တော် ပွား ခဏ္ဍသိမ်သ မုတ်လှူဒါန်း စေ။

င ရွှေကံ့ရှိခိုး သံ တော် ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရဟန်း သံဃာ တော်တို့ ဥပုသ်ပ ဝါရဏာ
ကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန် ပင်း တလဲမြို့စီရင် စုအလံပယ်ရွာ ရွှေကျောင်း တိုက်
အထွင်း စတုရန်း ရါစီ မြေကို င ရွှေကံ့က ဝိသုံ ဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်ခံ၍
ကုသိုလ် တော် ပွား ခဏ္ဍသိမ်သ မုတ်လှူဒါန်း စေ။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခုပြာသိုလဆန်း ၄ ရက် နေ့နား ၂ January 1873
ခဲနေ့ရိုး သင်္ခယာ

ထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

မြင်း သစ်မြင်း ဝန်မင်း လှသာဇာ ကျော်ထင် နှင့် သိန္နီမြို့သို့လိုက်ပါထမ်း ရွက်သည့်
ကသည်း မြင်း တပ်ဗိုလ်လတ်၊ ငရွှေအင်း ၊ ငရွှေအောင်တို့တို့အထက်သိန္နီမြို့တပ်
ထမ်း ကသည်း မြင်း တပ်ဗိုလ်တို့နည်း ထီး သနား တော်ခံစေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခုပြာသိုလဆန်း ၁၅ ရက် နေ့နား ၁၃^{13, January} ခြောက်¹⁸⁷³ မှူး

မဟာမင်း လှမင်း ကျော်ထင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

မင်း တုန်း ဧကောင်စဉ်ဝန် ဧကောင်း မင်း လှမင်း ထင်ရှာဇာသို့အစား သ
နား ဧကန် မူရန် ဧကောင်ဘက်ကိုး ခရိုင် မက္ခရာ မြို့စီရင်စု မြောင်း ဆုံဆည် ရေ
သောက်လယ် မြေများ ကိုဆည်စာ ရေး ပယ်အုပ် ဧကောင် ခေါင်း တို့ကအစား အဆီး
အနှောက်အရှက် မရှိ စေနှင့်စား ဧကန် ရေစင်္ကြံ လေး ရွာစား မဟာမင်း
လှ ရွှေ ဧကောင်ကအုပ်ထိန်း ချထား လုပ် ဆောင် စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၃ ရက် နေ့နား 16 January 1873
ခနေ့မျိုး သင်္ခယာ
ထွင်ပြန်။

(ဧကောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

ငြော့ ဥဂ္ဂိုခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း ရဟန်း သံဃာ တော်တို့ဥပုသ်ပ ဝါရဏာ
ကံကြီး ကံငယ် ဆောင်ရွက်ရန် ရတနာသိမ်မြို့စီရင်စုစိန်ကူရွာအနောက်ကျောင်း
တိုက်အတွင်း စတုရန်း ရှစ်မြေကို ငြော့ဥက ဝိသုဂါမ မြေစား သနား တော်မြတ်
ခံ၍ ကုသိုလ် တော်ပိုး ခဏသိမ်သ မုတ်ယူဒါန်း စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခုပြာသိုလ်ပြည့် ကျော် ၄ ရက် နေ့နား ၁၇ January 1873
ခဲပြောကြီး မှူး

ထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

ရွှေပြည်မှန်ကင်း သေနတ်ဗိုလ် သေနတ်စာ ရေး တို့က ရွှေပြည်မှန်ကင်း သေနတ်
 အစုတရော် ဧတာ ရွာ သွေခံကြီး ငအိုး သေဆုံး လစ်လပ်ရှိသည်ဖြစ်ပါ၍ သွေခံပါအ
 ကြပ်အမှုထမ်း တို့သ ဘောကြိုက်ညီအမှု တော်ကိုသက်စွန့်ကြီး ပမ်း ထမ်း ရွက်သူခရား
 ပွင့်တံဆိပ် တော်ရ ဆေး ထိုး အိမ် ထောင်စုံအကြပ်ငစ် လှော်ကို ရွှေပြည်မှန်ကင်း
 သေနတ်အစုတရော် ဧတာ ရွာ သွေခံကြီး ခန့်ထား ထမ်း ရွက်ပါစေရမည်အ
 ကြောင်း နှင့် လျှောက်ချက်အရ ငစ် လှော်ကို သွေခံကြီး အရသ ဘောကြိုက်ညီသည်
 မညီသည်တရော် ဧတာ သွေခံပါအကြပ်အမှုထမ်း တို့ကိုတဦး တယောက်စီ မေး ရာ
 သ ဘောကြိုက်ညီ ကြောင်း နှင့်အသီး သီး ထွက်ဆို သော ကြောင့် ငစ် လှော်အမှု တော်ကို
 ထမ်း ရွက်သည်မထမ်း ရွက်သည် ရွှေပြည်မှန်ကင်း သေနတ်ဗိုလ် ၊ မင်း လှ ကျော် ခေါင်
 သေနတ်စာ ရေး နေမျိုး သီဟရာဇာ ၊ ငပေ၀င်း တို့ကိုထပ်မံ မေး ရာ
 (သက္ကရာဇ် ၁၂၂၂) ဂခုနှစ်အရေး တော်အတွင်း စံနန်း တော်ကဝင် တော်¹⁸⁶⁶
 ရာ နောက် တော်လိုက်ပါပြီး လျှင်အရေး တော်ကုန်အမှု တော်ကိုထမ်း ရွက်ကြောင်း
 နှင့်ထွက်ဆိုသည်ဖြစ်၍အကြပ်အမှုထမ်း တို့သ ဘောကြိုက်ညီအမှု တော်ကိုထမ်း ရွက်သူ ဆေး
 ထိုး အိမ် ထောင်စုံအကြပ်ငစ် လှော်ကို ရွှေပြည်မှန်ကင်း သေနတ်အစုတရော် ဧတာ
 ရွာ သွေခံကြီး ခန့်ထား ထမ်း ရွက် စေမည်စာဆက်သွင်း ချက်အတိုင်း ရွှေပြည်မှန်
 ကင်း အစု ဆေး ထိုး အိမ် တော်စုံအကြပ်ငစ် လှော်ကို ရွှေပြည်မှန်ကင်း သေနတ်အစု
 တရော် ဧတာ ရွာ သွေခံကြီး ခန့်။

19 January 1873

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၆ ရက် နေ့နား ခံ နေမျိုး သင်္ဃာ
 ထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စာစု ၊ တိုး လှ စာစု)

ကဝါတော်ဖွတ်ခေါင်း ငကျော်စံ၊ ငအောင်မင်း တို့ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်
အတိုင်း ရွှေတိုက်ဝန်ဝန်စု၊ ကဝါတော်ဖွတ်ခေါင်း ငကျော်စံ၊ ငအောင်မင်း
တို့နှင့်ကဝါတော်ဖွတ်အမှုထမ်း ၃၀အိမ်ထောင်သား လူတို့ကိုသဿမေဓဆယ်ဘို့တဘို့
အခွန်တော်အတောင်း အခံမရှိစေနှင့်၊ နှစ်စဉ်လွတ်ငြိမ်း မြဲလွတ်ငြိမ်း စေ၊
မင်္ဂလာဥယျာဉ်များ ငရွက်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ချက်အတိုင်း မင်္ဂလာဥယျာဉ်များ င
ရွက်နှင့်စာရင်း ဆက်သွင်း ၇၁ပါလူ၁၃တို့ကိုသဿမေဓဆယ်ဘို့တဘို့အခွန်တော်မှ
စ၍ခြံခွန်အိမ်ခွန်စီး ပျိုး ခွန်အတောင်း အခံလူအစေအခိုင်း မင်း မှုမင်း ခင်း
စရိတ်ကြေး ငွေအသေး အဖွဲ့အခွဲအခန့်မရှိစေနှင့်၊ နှစ်စဉ်လွတ်ငြိမ်း မြဲလွတ်
ငြိမ်း စေ။

19 January 1873

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၄ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၆ရက် နေ့နား ခံနေမျိုး ၇၁၉

ကျော်သူထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

တပယင်း မြို့ဂိုဏ်း အုပ်ဆရာ တော် မေတ္တာ ဂုဏ်ခံချက်အတိုင်း င ဝေအံ့ကိုတပယင်း
မြို့စီရင်စုဟယ်၁မြို့သူကြီး ခန့်

(သက္ကရာဇ်)၁၂၃၅ခုတန်ခူး လပြည့်ကျော် ၁၁ရက် နေ့နား ခဲ နေ့မျိုး သင်္ခယာ
ထွင်ပြန် 23 April 1873

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ရေ မြေအသွင်ဆန္ဒနိဆင်မင်း သခင်
ဆင်ဖြူများ ရှင်လက်နက်စကြာသခင်ပဉ္စမသင်္ဂါယနာတင်အသွင်ဘဝရှင်မင်း တ
ရား ကြီး ဘုရား သက္ကရာဇ် ၁၂၃၅ခုတန်ခူး လပြည့်ကျော် ၁၁ရက် ၄တူး နေ့င 23 April 1873

ဝေအံ့ကိုတပယင်း မြို့စီရင်စုဟယ်၁မြို့သူကြီး ခန့် တော်မူသည်အသည်ငယ်သား တို့အ
မျှတော်ကိုထမ်း ကုန်၍လုပ်စား ဆောင်စား စီး ပွား ဖြစ်အောင်မစီရင်။

တပယင်း မြို့သူကြီး မြို့စာ ရေး တို့နှင့်ဟယ်၁မြို့ကျေး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အ
ကြီး ဖြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့၊ တပယင်း မြို့ဂိုဏ်း အုပ်ဆရာ တော် မေတ္တာ ဂုဏ်ခံချက်
အတိုင်း င ဝေအံ့ကိုတပယင်း မြို့စီရင်စုဟယ်၁မြို့သူကြီး ခန့်သက္ကရာဇ် ၁၂၃၅ခုတန်
ခူး လပြည့်ကျော် ၁၁ရက် နေ့ဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည် 23 April 1873

အတိုင်း င ဝေအံ့ကိုတပယင်း မြို့စီရင်စုဟယ်၁မြို့သူကြီး ခန့်ထား ကြီး စိုး ဆောင်
ရွက်စေသည်။ ဟယ်၁မြို့ကျေး ရွာအစီရင်သူကြီး ခေါင်း အကြီး အသည်အလိဝင် နေ
ကပ်ပါး ဖြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တို့မြို့သူကြီး င ဝေအံ့ဆင်ဆိုရာနာခံ ဆောင်ရွက်ကြရမည်။

မြို့သူကြီး င ဝေအံ့လည်း ရာဇဝတ်တော် ရေး မပေ၍ မထွက်စေရကင်း လွတ်လုံခြုံခြုံ
ကျေး ရွာစည်ပင်သာယာဖြစ်ထွန်း အောင်သိမ်း သွင်း ပြုစုပြီး လျှင်ခန့်ထား ကြ
ရောက်သည်မင်း မျှတော်ဂုဏ်များ ကိုအမိန့် တော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီ ပြေကုန် အောင်

ကြီး စိုး ဆောင်ရွက်ရမည်။ ဝန်မင်း များ စါ
မင်း သတိုး မင်း ကြီး မဟာမင်း လှစည်သူမင်း သတိုး မင်း ကြီး မဟာစည်သူမင်း

သတိုး မင်း ကြီး မဟာမင်း ကျော်မင်း ခေါင်မင်း ကြီး သီရိမဟာဥဇနာမင်း
ကြီး မဟာစည်သူမှာလိုက်သည်။ တပယင်း မြေဒူး နှစ်မြို့ဝန်မင်း ကြီး မဟာမင်း
လှမင်း ခေါင် ကျော်စစ်ကဲတို့တပယင်း မြို့ဂိုဏ်း အုပ်ဆရာ တော် မေတ္တာ ဂုဏ်ခံချက်

အတိုင်း င ဝေအံ့ကိုတပယင်း မြို့စီရင်စုဟယ်၁မြို့သူကြီး ခန့်သက္ကရာဇ် ၁၂၃၅ခုတန်
ခူး လပြည့်ကျော် ၁၁ရက် နေ့ဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည် 23 April 1873

ဖြစ်၍အမိန့်တော်စာရွက်မှာစာပေးအပ်လိုက်သည်။ ငရွှေအုံကိုတပယင်း မြို့စီရင်စုဟယ်၁မြို့သူကြီး ခန့်တော်မူသည်အမိန့်တော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီကြီး စိုး ဆောင်ရွက်စေရမည်။

မှာစာလက်ခံ

ဟယ်၁မြို့အသည်အလိင် နေကပ်ပါး ငြေး ထမ်း ကြီး ငယ်တစုတို့ဟယ်၁မြို့ကျေးရွာများ ကို ငရွှေအုံကသူကြီး ခန့်အမိန့်တော်မှာစာလွတ်တော်စာရွက်တော်များ ကို တင်ပြနာခံသည်အတိုင်း ဆိုင်ရစာပေးအပ်ပါမည်အကြောင်း နှင့်အစီရင်ခံသည်ဖြစ်၍အမိန့်တော်မှာစာရွက်တော်ပါရှိသည်အရ ငရွှေအုံကိုဆိုင်ရစာပေးအပ်ဟယ်၁မြို့ကျေးရွာများ ကိုကြီး စိုး ဆောင်ရွက်စေသည်။ ဟယ်၁မြို့သူကြီး ငရွှေအုံဆင့်ဆိုရနာခံထမ်း ရွက်ကြံရမည်ဟယ်၁မြို့သူကြီး ငရွှေအုံလည်း ကျေးရွာများကိုအကျိုး တော်ဖြစ်အိမ်ခြေလူနေသိမ်း သွင်း ပြုစုပြီး လျှင်အရှင်အလိုတော်မရှိအမိန့်တော်ဥပဒေတော်နှင့်မြစ်တား တော်မူသည်ရတဝတ်တော်ရေး များကို မပြုမလုပ်မပေ၇မထွက်စေရ။ ကင်း လွတ်လုံခြုံအောင်ကြီး စိုး အုပ်ထိန်း ဆင့်ဆို၍မင်း မှုတော်ရပ်ပေ၇ပေါက်သည်များ ကိုဆိုင်ရဆင့်ဆိုရနာခံ ပြေကုန်ထမ်း ဆောင်ရွက်မည်။ ငရွှေကျင်သုံး ရွာသစ်စေး ခြောက်ရွာဆိုင်ရတပယင်း မြေဒူး နှစ်မြို့ဝန်မင်း ကြီး မဟာမင်း လှမင်း ခေါင်ကျော်စာ

(သောင်း စာစု)

ရွှေလွှတ် တော် မှာ စာလက်ခံ

မင်း သတိုး မင်း ငြိမ်း မဟာမင်း လှစည်သူ၊ မင်း သတိုး မင်း ငြိမ်း မဟာစည်သူ၊
 မင်း သတိုး မင်း ငြိမ်း မဟာမင်း ကျော်မင်း ခေါင်၊ မင်း ငြိမ်း သီရိမဟာဥဇနာ၊
 မင်း ငြိမ်း မဟာစည်သူ ချာလိုက်သည်။ ကလေး တိမ်ငြင်း နှစ်မြိုင်ခန့် မင်း လှမင်း ထင်
 သီဟသူ၊ ဘိနပ် တော်တိမ်း ငြိမ်းမြို့သူကြီး ငွေခန့်စွန်း ၊ ကလေး မြို့သူကြီး ငွေခန့်စွန်း
 တို့က (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၂ ခု ၁၂၃၃ ခု မြို့သူကြီး စား ဆယ်ခိုင်ကျ ငွေများ ကိုသနား ¹⁸⁷⁰
 တော်မြတ်ခံရသည့်အတိုင်း (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခု မြို့မဆင် ခြေဖုံး ကျေးရွာ ¹⁸⁷¹
 ကောက်ခံရ ငွေကဆယ်ခိုင် ငွေများ ကိုအများ မြို့သူကြီး တို့နည်း နှုတ်ယူစား သုံး ¹⁸⁷²
 ထမ်း ရွက်ပါရမည့်အကြောင်း နှင့် လျှောက်ထား ဂြိုသည်ဖြစ်၍ မှာစာ ပေး အပ်
 လိုက်သည်။ တိမ်ငြင်း မြို့သူကြီး ငွေခန့်စွန်း ၊ ကလေး မြို့သူကြီး ငွေခန့်စွန်း တို့စား စု
 ဆယ်ခိုင်တခိုင်ကျ ငွေများ ကိုအများ မြို့သူကြီး တို့နည်း မြို့မဆင် ခြေဖုံး ကျေးရွာ
 (သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၄ ခု ကောက်ခံရသမျှ မေမေခန့် တော် ငွေကစာရင်း မှတ်သား ¹⁸⁷²
 နှုတ်ပေး ပြီး လျှင်နှုတ်ပေး ရသည့်စာရင်း များ ကိုလည်း လျှောက်ထား ဆက်သွင်း
 ရမည်။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၅ ခုကဆုန်လဆန်း ၁၃ ရက် နေ့ ^{9 May} ငါ့တွင် ပါသည်။ ¹⁸⁷³

(လုံး တော် စိစု)

ဗြဲတိုက် တော်ထွင် ဆောမြို့စား မင်း ကိုတိုင်ရသဗြဲတိုက်သံဆင်္ဂဦး ပိုတူက - - -ကန့်
 အထွင်း ဝန်မင်း ကိုတိုင်၊ တောင်ဒဝယ် သေနတ်ဗိုလ်မင်း လှမင်း ခေါင်ကျော်
 ကိုဗညဝတီလမ်း ကောက်ခံရအခွန် ငွေကတနှစ်လျှင်ရံပုံ ငွေဒင်္ဂါး ၂၄၀၀သနား
 တော်ခံစေ၊ အဝေး ရောက်စာ ရေး ရွှေတောင်သီရိ နော်ရထာကိုတနှစ်လျှင်
 ရံပုံ ငွေဒင်္ဂါး ၆၀၀သနား တော်ခံစေ၊ အဝေး ရောက်စာ ရေး ရွှေတောင်
 သီရိ နော်ရထာကို မြေလတ် တော်ထွင်း တော်မှအမှတော်ကိုထမ်း ရွက်သည့်အထွင်း
 ရွှေထီး အလယ်သံဝိလှပံသနား တော်ခံစေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၅ခုကဆုန်လပြည့်ကျော် ၆ရက် နေ့နား ၁၇ May မိုး သင်္ဘော
 ထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စါစု၊ တိုး လှ စါစု)

27 May

1873

2 July

1873

ပန်း တည်း ဝန် ထောက်မဟာမင်း ကျော်မင်း ထင်၊ သက္ကရာဇ် ၁၂၃၅ ခု နယုန်
လဆန်း ၁ ရက် နေ့က စ၍ ဝါဆိုလဆန်း ၈ ရက် နေ့တိုင် သုဓမ္မာစရပ် တော်ပဌာန်း
စရပ် တော်များ ထွင်ပဌမပဉ္စင်း လောင်း တော်ရှင်လောင်း တော်တို့စာ
ပြန်ဆိုမေး မြန်း ရာမင်္ဂလာရာမတိုက်ပဌမပဉ္စင်း တော်ရှင်သူရိယကိုပန်း
တည်း ဝန် ထောက်မဟာမင်း ကျော်မင်း ထင်ကပြုစု စေရမည်စာရင်း ဆက်သွင်း
ရာပါသည့်အတိုင်း ပဌမပဉ္စင်း လောင်း တော်ရှင်သူရိယမှသနား တော်မြတ်
ခံစေရာမြင်း ကကြီး စုံဝါ၊ ရွှေကွမ်း အစိတ်၊ ရွှေအဖွား ခံဝါ၊ ရွှေကလပ်ဝါ၊ ရွှေ
ဘလုံး ဝါ၊ ရွှေထီး ၂၊ ဝတ်ဆင်ရန်ပုဆိုး ခေါင်း ငေါင်း အင်္ကျီစလွယ်များ နှင့်အ
ဆောင်အရွက်ကိုင်လူများ ကိုဆင့်ဆိုပြီး လျှင် (သက္ကရာဇ် ၁၂၃၅ ခု) နယုန်လဆန်း
၁ ရက် နေ့က စ၍ (သက္ကရာဇ် ၁၂၃၅ ခု) ဝါဆိုလဆန်း ၈ ရက် နေ့တိုင် နံနက်လေး
ချက်တီး အချိန် ကျောင်း တိုက်သို့ ရောက်စေ၊ ရောက်လျှင် ၎င်း အစီး အနင်း အ
ဆောင်အရွက်များ နှင့်ခင်း ကျင်း ဆောင်ယူ၍ သုဓမ္မာစရပ် တော်ပဌာန်း
စရပ် တော်သို့ ရောက်သည်ကလေးရာရား ပူဇော်ရန်ပန်း မွှေး မျိုး စုံကလပ်နှင့်
တိုက်ခင်း ကျင်း တည်ထား အသင့်ရှိ စေ၍ စာပြန်ဆိုပြီး လျှင် ကျောင်း တိုက် ရောက်
လိုက်ပို့ရမည်။ စား သောက်ရန်ထမင်း ဟင်း ဂုံ မုန့်ယိုအချို့အဆီမိန့်ကွမ်း ဆေး လဘက်
များ ကိုလည်း ကောင်း မွန်စွာပြင်ဆင်ပြီး လျှင် နံနက် နေ့ညတ နေ့သုံး ဤမိ နေ့
စဉ် ကျွေး မွေး ပြုစုရမည်။ ဝန်မင်း များ စာ
(ဖလံခုံ စာစု)

မိတ္တီလၢ'ဗြဲယင်း တော်မြို့ဂိုကင်း တား သေနတ်အစု နေ၁က် ထောက် ခြေး ကော့က်
 ခံရ ငွေကကင်း ထား အိမ် ထောင် စုံအမှထမ်း တို့သနား တော်မြတ်ခံရသည့် ငွေ
 ပြင်ကျန် ငွေကိုကင်း ထား သေနတ်စာ ရေး ငြော့ပင်ကစာရင်း ရံပုံအကျသ
 နား တော်မြတ်ခံ၍ ဝို ငွေဆက်သွင်း ထမ်း ရွက် စေ၊ လဘက် တော်အဆောင်မြဲ
 ငြော့ဝူန်း ကိုလဗိုင်း မြင်း တပ်ဗိုလ်ခန့်။

(သက္ကရာဇ်) ၁၂၃၅ ခု နယုန်လပြည့်ကျော် ၂ ရက် ^{12 June} နေ့နား ခံ နေ မိုး ¹⁸⁷³
 သင်္ဃီယာထွင်ပြန်။

(တောင်ခွင် ဓါစု၊ တိုး လှ ဓါစု)

တောင်ငူ ရမည်း သင်း နှစ်မြို့ဝန်တနက်ပလာဆင်ဝန်မင်း ကြီး မဟာမင်း
လှ ကျော်ထင်ရတော ရမည်း သင်း မြို့တွင် သေလွန်သည်မှာ မြို့ရွာထုံး စံရှိရတ
လုပ် ဆောင်သင်္ဂြိုဟ် စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၅ ခု နယုန်လပြည့် ကျော် ၂ ရက် နေ့နား ၁၂ နေ့ မြို့ ရတော
ကျော်သူထင်ပြန်။

(တောင်ခွင် စိစု၊ တိုး လှ စိစု)

သတင်း စာတိုက် တော်တော်ရန် ဥပဒေလက်ခံဘုရား

သတင်း စာတိုက် တော်တော်ရန် ရွှေမြို့တော် မှာ သင့်မည် ရန်ကုန်မြို့မှာ သင့်မည် ညှိနှိုင်း တင် ဖျှော့က် စေဘုရား အမိန့် တော်မြတ်ကို ဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည့်အ တိုင်း ညှိနှိုင်း ဤရော ရွှေမြို့တော် မှာ တည်လုပ် စေရန် သင့်သည်ဖြစ်၍ သတင်း စာ တိုက် တော်တော်လုပ်ရန် ဥပဒေဘုရား ၊ မြန်မာဘာသာ အင်္ဂလိပ်ဘာသာ အက္ခရာ နှစ် ဖွဲ့ ဘက်စပ်၍ ရွှေမြို့တော်က သတင်း စာ ရိုက်ထုတ်ရလျှင် ခံစား ရန်အကျိုး ဘုရား ၊ ဝအချက် ၊ မန္တလေး ရတနာပုံ ရွှေမြို့တော်ပြီး ကရိုက်ထုတ်သည့်သတင်း စာဟူသော စာ ခေါင်း တံဆိပ် နှင့် အပြည်ပြည် တောင်သိုး ဆောင်း နိုင်ငံ များ သိုဖြန့်ဖြူး ပေး ကမ်း ရလျှင် ရောင်း ရေး ဝယ် မှုပညာ အကြံအစီ မြန်မာ နိုင်ငံ တော် မှာ အရသာ ခပ် သိမ်း တိုး တက်ရန် ရှိ ဤောင်း ကျော် စောပြန့်နှံ့၍ နိုင်ငံခြား အစိုး ရများ နှင့် ကုန်သည်အလုပ်သည် ပညာ သည်တို့အတိုင်း ထက်အလွန် ဆက်ဆံ ဖွံ့ဖြိုး အများ လာ ရောက် ပွင့်လင်း စည်ပင်တိုး တက်ရန်အကျိုး ၊

၂ အချက် ၊ နိုင်ငံ တော် ဖွံ့ဖြိုးလာ ရောက်သည်ကုန်သည်တို့ ရောင်း လို သော ကုန်စယ် ဝယ်လို သော ကုန်စယ် များ ကို ဤဘုံ ငြာ စာထည့် ရိုက် များ ဤား သိရ၍ နိုင်ငံခြား ကုန်သည် များ နှင့် နိုင်ငံ တော် ရှိကုန်သည်တို့အ ရောင်း အငယ်ကြီး ကျယ်အင်အား တိုး တက်ရန်အကျိုး ၊

၃ အချက် ၊ ဥ ရောပတိုက် အိန္ဒိယ နိုင်ငံ တရုတ်နိုင်ငံ ယိုး ဒယား နိုင်ငံ စသည် များ ကအရပ်ရပ်အ ဤောင်း အရောက်ကြား သိရသဖြင့် နိုင်ငံ တော် သား တို့အလုပ် အကိုင်အကူး အသန်း အကြံအစီ ကို တက်ရန်အကျိုး

၄ အချက် ၊ ဥ ရောပတိုက် ၊ အိန္ဒိယ ၊ ရန်ကုန် စသည် များ က မြန်မာ နိုင်ငံ တော်ကို ထိခိုက်၍ မကောင်း သတင်း ရိုက်ထုတ် ခဲ့လျှင် ရွှေမြို့တော် သတင်း စာတိုက်က ပြန်လှန် ချေဆို နိုင်ငံတကာ ကြား သိ ဤလည်ယုံကြည်ကြ ရန်အကျိုး ၊

၅ အချက် ဘုန်း တော် ဂုဏ် တော် နိုင်ငံ တော် ကျက်သ ရေကို နိုင်ငံတကာ မပြတ်ကြား သိ ကျေညာ အောင်အလိုရှိသ မှုထည့်ရိုက် ဤဘုံ ငြာ ၍ ဘုန်း တော် ဂုဏ် တော် ကျက်သ ရေ တော်အတိုင်း ထက်အလွန် ကျော် စောပြန့်နှံ့ ရန်အကျိုး ၊

၆ အချက် ၊ ပြည်သူတို့အကြံအစီအဆိုး အကောင်း အ ဤောင်း အရော များ ကို အစိုး ရလူ

ကြီး တို့မပြတ်ကြား သိတိုင်း ထွာဆင်ခြင်ပြုပြင်ရ၍ နိုင်ငံ တော်အ ခြေ နိုင်ငံပြီး ကြီး ကျယ်တိုး တက်ရန်အကျိုး ၊

ဂအချက် ၊ သုံး ဆောင်း နိုင်ငံ များ နှင့်ဆက်ဆံဥပဒေပါအစိုး ရအ နှောောင်း ကုမ္ပဏီအသင်း တို့အ နှောောင်း နှောော်ငြာ ရန်ရှိသည် များ ကို၎င်း သတင်း စာတွင် ထည့်လိုက် နှောော်ငြာ စေ၍ နိုင်ငံခြား လူတို့နှစ်သက်ကြည်လင်အ ရောင်း အဝယ်ကြီး ကျယ်စည်ကား တိုး တက်ရန်အကျိုး ၊

ဂအချက် ၊ ပြည်သူတို့တွင် မ တော်ပြုကျင့်သူရှိ ခဲ့လျှင်၎င်း သတင်း စာကဲ့ရဲ့ နှောော် ငြာ၍ ပြုမီသူ နှင့်တကွလူအ များ ဝှက် နှောော်ကဲ့ရဲ့ ဝှောော်သဖြင့်အတိုင်း အထက်အလွန် ကောင်း မွန်ကြရန်အကျိုး ၊

၉အချက် ၊ အခြား နိုင်ငံကပညာ စာ နိုင်ငံ တော်ရှိ လောကီ လောကုတ္တရာ ပညာ စာ များ ကို၎င်း သတင်း စာတိုက်ကပုံ လိုက်၍ အဖိုး အနည်း ငယ်နှင့် ရောင်း ချသ ဖြင့် နိုင်ငံ တော်သား တို့ပညာပြန့် ပြောတိုး တက်ရန်အကျိုး ၊

၁၀အချက် ၊ ဝိနည်း ပိဋကတ် တော် စသည် များ ကိုမင်္ဂလာကုန် မှူး ကုန်သည်ကြီး တို့ ကဖြစ် စေသတင်း စာတိုက်ဆရာကဖြစ် စေပုံ လိုက် ရောင်း ချ၍ ပိဋကတ် တော်အ ထောင်အ သောင်း ပွား များ ခြင်း ၊ ပုဒ်ပါဠိအက္ခရာ ဝဏ္ဏ မှန်ကန်ညီညွတ်ခြင်း ၊ ငွေ ၁၀၀ တန်သည် စာကို ၂ ပိ ၂ ဂါးနှင့် မည်သည့်အခါမဆိုအလိုရှိသ မှုရ နိုင်၍ ပြည်သူတို့ အလွယ်တကူ ဝယ်ယူယူဒါန်း ပူဇော်သဘာဝ တော်မြတ်အကျိုး တိုး တက်ရန် ၊

၁၁အချက် ၊ ရွှေမြို့ တော် မှာသတင်း စာတိုက် တော်တည်လုပ် မိလျှင်၎င်း သတင်း စာ တိုက်ကိုအ နှောောင်း ပြု၍ ပြည်သူတို့ပစ္စည်း ဘဏ္ဍာ စာ ချုပ်အမှတ်အသား ထာဝရအရှည် တည်ကြည်ငြိမ်သက်သင့်သည်အရာ များ ကို စေတင့် ရှောော်ကရန် နိုင် ခန့်မြဲမြန် စေ သော အစိုး ရသက် သေခံဥပဒေတည်လုပ် ရလျှင် ရွှေ ငွေစိန် ကျောက်အဝတ်အထည် စ သော တင်္ဂီဂ ရောင်း ဝယ် မှု ရွှေ ပြောင်း နိုင်သည့်သဘာဝပစ္စည်း မှတပါး သင်္ဘောတိုက် အိမ်စက်ရုံလယ်ယာ ဥယျာဉ်ခြံ မြေအ မွေစား အ မွေခံအ မွေလှူအ နှောော် အငမ်း ရောင်း ဝယ် မှု ငွေ ချေး မှုစာ ချုပ် မှုစ၍ မြဲမြံ နိုင် ခန့် စေသင့်သည်အရာ မ ရွှေမ ပြောင်း နိုင်သည့်အရာ များ ကိုအစိုး ရသက် သေခံဥပဒေရှိ ရာတိုင်ကြား စေ၍ ဥပဒေ ရှင်တို့ကအ မှုအင်အား နှင့် ထောက်ချင့်သတင်း စာတွင် ရက်လပိုင်း ခြား ထည့်လိုက်

လံစာများ ကိုအဘိုး အခမယူရိုက်ထုတ်ကြော်ငြာ စေမည်။ မဟာမိတ်ဖြစ်ပြီး ဖြစ်ဆဲ
အဝေး နိုင်ငံများ သို့ဖြန့်ဖြူး ပေး ကမ်း ရန် ခုနစ်ရက်တပတ်လွှင့်သတင်း စာ
စောင် ရေ ၂၀၀ဆရာ ၁၀၀၀က လေး ကဆက်သွင်း စေမည်

၁
၆

15 August 1873 နှစ်စု ၁၇

သက္ကရာဇ် ၁၂၃၅ခု ဝါခေါင်လပြည့် ကျော် ရက် နေ့ ရွှေဆောင် တော်တွင် ခန်း
ပတ်မြို့စား မင်း ဤ။ ကနီအတွင်း ဝန်မင်း ၊ အတွင်း ဝန်ဆောင်မြို့စား မင်း ၊
အတွင်း ဝန်ယောမြို့စား မင်း ၊ ရွှေတိုက်အတွင်း ဝန်မင်း ၊ ငန်ထောက်ပုပ္ပါး
မြို့စား မင်း ၊ ဗန်မော်ဝန်ထောက်မင်း ၊ ပုဂံဝန်ထောက်မင်း ၊ ကင်း စဉ်
ဝန်ထောက်မင်း တို့စုံညီသတင်း စာတိုက်တည်လုပ်ရန် စကား ကိုကင်း ဝန်မင်း ဤ
ကအမိန့်တော်မြတ်ခံရ၍ ရွှေမြို့တော် နောက်ပြင်တွင်တည်လုပ်ပြီး ဝှိုသည့်တိုက် တော်
များ တွင်သင့်ရ၍တိုက်ကို ရွေး ချယ်၍သတင်း စာတိုက်ပြုလုပ် စေဘုရား အမိန့်တော်
မြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင် ရွက်ရသည်ကိုသံ တော်ဆင်မင်း လှစည်သူ ကျော်မှတ်သား ချက်။
(မိုး ဩဂုတ် ၁၅ ၊ ၁၆၉၅ ၊ မြင်ဆွေ ၊ မြန်မာစာအုပ်သမိုင်း ဦး နှင့်သမိုင်း အတ္ထု
အတ္ထု ၁၉၇၂ ၊ ၅၂၅-၃၀)